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νων στις βιοµηχανίες µεταποίησης, τυποποίησης και
διακίνησης προϊόντων κ.λπ., σελ. 1035

β) Προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχε-
τικά µε την κατάσταση που επικρατεί στον Οργανισµό Σιδη-
ροδρόµων Ελλάδας κ.λπ., σελ. 1036

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για την οµαλοποίηση των τιµών στα καύσιµα κ.λπ., σελ.
1037

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά
µε την παράσταση πολιτικής αγωγής από το δηµόσιο στην
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1. Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Ανάπτυξης: «∆ιασυνοριακές Συγχωνεύσεις Κεφαλαιουχικών
Εταιρειών και άλλες διατάξεις», σελ. 1042

2. Συζήτηση επί των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κανόνες Τεκµη-
ρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών, Κανόνες Υποκεφαλαιο-
δότησης Επιχειρήσεων, ∆ιαδικασία Ταχείας Αδειοδότησης
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3. Κατάθεση Εκθέσεων ∆ιαρκών Επιτροπών:
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας

Τάξης και ∆ικαιοσύνης καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια
νόµων του Υπουργείου Εσωτερικών:

i. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας
της Βουλγαρίας, σχετικά µε την ίδρυση και λειτουργία Κέ-
ντρου Επαφής για τη συνεργασία µεταξύ των υπηρεσιών για
την ασφάλεια των συνόρων, της Αστυνοµίας, των Τελωνείων
και των Υπηρεσιών ∆ιοικητικού Ελέγχου Αλλοδαπών», σελ.
1065

ii. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρα-
τίας της Βουλγαρίας για κοινό έλεγχο σε σχέση µε τη διέ-
λευση των συνόρων», σελ. 1065

β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής ‘Αµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων:
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σχέσης µεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών-
Μελών τους, αφενός και της ∆ηµοκρατίας του Τατζικιστάν
αφετέρου και της Τελικής Πράξης», σελ. 1076
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‘Αµυνας και της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
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της Ελληνικής Υδρογραφικής Υπηρεσίας και της Υδρογρα-
φικής Υπηρεσίας της Βουλγαρίας», σελ. 1076
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Αθήνα, σήµερα στις 9 Ιουλίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.30’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΕΛΣΑΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ .

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Νικόλαο Μωραΐτη,
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών
Ηλείας - Ολυµπίας ζητεί να συµπεριληφθεί η κορινθιακή σταφίδα
στα προς διάθεση προϊόντα του ευρωπαϊκού προγράµµατος δω-
ρεάν παροχής φρούτων και γαλακτοκοµικών στα σχολεία της
χώρας.

2) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Περιβολιωτών Ολυµπίας ζητεί
οικονοµική ενίσχυση για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων στον
οικισµό Περιβόλια.

3) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι της Νήσου Ικαρίας δια-
µαρτύρονται για την υπερβόσκηση οικοτόπων του νησιού και την
πρόκληση περιβαλλοντικών καταστροφών.

4) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΤΣΙΟΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία πρώην εργαζόµενοι στην ΕΛΛΕ-
ΝΙΤ-ΑΜΙΑΝΤΟΣ Θεσ/νίκης ζητούν επίλυση συνταξιοδοτικού τους
προβλήµατος.

5) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Επαγγελµατιών Αλιέων
Αγίου Νικολάου Κρήτης διαµαρτύρεται για την παράνοµη αλιεία
και διακίνηση αλιευµάτων στον κόλπο της Μιραµβέλλου κ.λπ..

6) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Αναστασία Μάρη, αδιόριστη επιτυ-
χούσα γραπτού διαγωνισµού ΑΣΕΠ 1998 ζητεί το διορισµό της
στο δηµόσιο τοµέα.

7) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Κοινότητα Νυρεµβέργης ζητεί
να συνεχιστεί η λειτουργία του Προξενείου στην Νυρεµβέργη.

8) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων ∆η-
µοτικού Σχολείου Ντύσσελντορφ ζητεί την επίλυση του στεγα-
στικού προβλήµατος του πιο πάνω σχολείου.

9) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το
Σωµατείο Εργαζοµένων ΕΛΒΟ Θεσ/νίκης ζητεί τη λήψη µέτρων
για τη συνέχιση της λειτουργίας της πιο πάνω βιοµηχανίας.

10) Οι Βουλευτές Κερκύρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑ-
ΜΠΟΥΣ, Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΛΥΣΑΝ∆ΡΑΚΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο Σύνδεσµος Ξενοδοχοϋπαλλήλων Κέρκυρας καταγγέλλει ξενο-
δοχειακές επιχειρήσεις γιατί δεν έχουν καταβάλει τις αποδοχές
σε µέλη του κ.λπ..

11) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡ∆ΑΝΗΣ (∆ΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ευρωπαϊκός Σύνδεσµος
Έρευνας-Τεκµηρίωσης-Υποστήριξης ∆ανειοληπτών `Ο ΠΡΟΜΗ-
ΘΕΑΣ` ζητεί την επίλυση του προβλήµατος των πανωτοκίων.

12) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μαρµάρου Χαρίλαος ζητεί
να γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες για να κλείσει οριστικά η πα-
ράνοµη χωµατερή στα Άνω Λιόσια Αττικής.

13) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μάρη Αναστασία, αδιόριστη
επιτυχούσα σε διαγωνισµό του ΑΣΕΠ ζητεί το διορισµό της.

14) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το δίκτυο για τα ∆ικαιώµατα του
Παιδιού ζητεί τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για τη διασφάλιση
των δικαιωµάτων των αλλοδαπών ανηλίκων στη χώρα µας.

15) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προστασίας της
Ενιαίας Μάνης «Η ΕΥΝΟΜΙΑ» διαµαρτύρεται για τις παράνοµες
απόπειρες οικειοποίησης γης, στην περιοχή της Μάνης κ.λπ..
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16) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ενιαίος Σύλλογος Υπαλλήλων
ΓΓΕΤ ζητεί να επαναδραστηριοποιηθεί και να αναβαθµιστεί η Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας κ.λπ..

17) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται η εφαρµογή
του νόµου για το βιβλίο παρουσίας στις οικοδοµές και τα τεχνικά
έργα.

18) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθυ-
στέρηση της απαλλοτρίωσης του αρχαιολογικού χώρου του
Λεπρέου

19) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κατάρ-
γηση δροµολογίων του ΟΣΕ στη νοτιοδυτική Πελοπόννησο.

20) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υπο-
βάθµιση του Νοσοκοµείου Αµαλιάδας.

21) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υπο-
βάθµισητουρόλουτωνπροέδρωντων∆ηµοτικών∆ιαµερισµάτων της
Αµαλιάδας.

22) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Οµοσπονδία Βιοτεχνικών Σωµατείων Θεσσαλονίκης ζητεί να πα-
ραµείνει δηµόσια η µορφή λειτουργίας του νέου εκθεσιακού
φορέα που θα προκύψει από την µετεγκατάσταση της ∆ιεθνούς
Έκθεσης Θεσ/νίκης . κ.λπ..

23) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Βιοτεχνικών Σω-
µατείων Θεσσαλονίκης ζητεί τη λήψη µέτρων στήριξης των µι-
κροµεσαίων και οικογενειακών επιχειρήσεων.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
επίλυσης προβληµάτων στο πολιτικό αεροδρόµιο Αράξου.

25) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το
∆ηµοτικό Συµβούλιο Καβάλας ζητεί να µη γίνει δεκτή η αλλαγή
της µετοχικής της σύνθεσης όσο διαρκούν οι προσπάθειες εξυ-
γίανσης της εταιρείας «Φωσφορικά Λιπάσµατα Α.Ε.».

26) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Συνεταιρισµός Θερµοϋδραυλικών Πιε-
ρίας διαµαρτύρεται για τον αποκλεισµό των συνεταιρισµών των
υδραυλικών από το πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2007-2013.

27) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, Α’ Αθη-
νών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία η Ελληνική Κοινότητα Νυρεµβέργης ζητεί να συνεχι-
στεί η λειτουργία του ελληνικού Προξενείου της Νυρεµβέργης.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Ελληνικό Τµήµα της ∆ιεθνούς
Εταιρείας Φίλων Νίκου Καζαντζάκη διαµαρτύρεται για την ιδιό-
τυπη πνευµατική οµηρία του Νίκου Καζαντζάκη.

29) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τα Σωµατεία Συνταξιούχων ΤΕΒΕ - ΟΑΕΕ
και το Αυτοκινητιστών Πιερίας καθώς και η Ένωση Συνταξιούχων
ΤΑΕ - ΟΑΕΕ Πιερίας ζητούν την τάχιστη επαναφορά τους στο ΙΚΑ
για την ιατροφαρµακευτική τους περίθαλψη.

30) Οι Βουλευτές Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Αθηνών κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Πανελλήνια Ένωση Εργοληπτών Γεωπόνων Έργων Πρα-
σίνου καταγγέλλει ότι δεν έχουν καταβληθεί τα χρήµατα για τις
εργασίες του έργου της αποκατάστασης του τοπίου της Αρχαίας
Ολυµπίας τόσο στο ΕΘΙΑΓΕ όσο και στους εργολήπτες πρασί-
νου.

31) Οι Βουλευτές Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Τρικά-
λων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑ-
ΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Περιβαλλοντικός
Σύλλογος Αειφορικής Ανάπτυξης Λαχανοκήπων Νίκαιας Λάρισας
«ΓΑΙΑ» διαµαρτύρεται για την ένταξη της περιοχής στο εκπο-
νούµενο ΓΠΣ του ∆ήµου Νίκαιας.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Συντονιστικό Όργανο Φορέων
Γεωτεχνικών - Τροφίµων - Οινολόγων ζητεί να υπογραφεί το προ-
εδρικό διάταγµα για την απόκτηση σύγχρονων επαγγελµατικών
δικαιωµάτων των πτυχιούχων της Σχολής Γεωπονίας των ανωτά-
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

33) Οι Βουλευτές Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ, Τρικά-
λων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑ-
ΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο κ. Μιχαήλ Μαµαλούδης,
κάτοικος Λάρισας ζητεί την τροποποίηση του άρθρου 74 ΠΚ που
αφορά στις µικτές οικογένειες Ελλήνων αλλοδαπών.

34) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ελάτειας Νοµού Φθιώτιδας
διαµαρτύρεται για την παντελή έλλειψη αστυνόµευσης στα όρια
του δήµου του.

35) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Μοσχάκης, κάτοικος Ση-
τείας ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού προβλήµατος της συ-
ζύγου του.

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτη-
νοτρόφων Νοµού Ηρακλείου ζητεί την επιστροφή στους
δικαιούχους του ποιοτικού παρακρατήµατος αιγοπρόβειου γά-
λακτος περιόδου 2007 κ.λπ.

37) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Νατάσα Θωµά, µέλος της ΕΣΗΕΑ,
Κοινοβουλευτική Συντάκτρια της «ΕΡΤ Α.Ε.» διαµαρτύρεται για
πολιτική δίωξη και απόλυσή της από την «ΕΡΤ Α.Ε.».

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο ζητείται ο καθαρισµός
και η διαµόρφωση όµορου χώρου µε το νέο Αρχαιολογικό Μου-
σείο Πάτρας.

39) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί ενηµέρωση για το θέµα της επι-
στροφής ή όχι του επιδόµατος πετρελαίου αγροτικής χρήσης για
το 2008.

40) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εξειδικευµένο Κέντρο Μέριµνας Παι-
διού Κατερίνης ζητεί όσο το δυνατόν πιο σύντοµα την προκή-
ρυξη των ολοκληρωµένων παρεµβάσεων για άτοµα µε αναπηρία
του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ανάπτυξη Ανθρώπινου ∆υ-
ναµικού (ΕΣΠΑ 2007-2013).

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την εκταµίευση κονδυ-
λίων για τη µεταφορά των µαθητών του Νοµού Αχαϊας.

42) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
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κατέθεσε αναφορά µε την οποία επιτροπή κρατουµένων της
Κλειστής Φυλακής Τρικάλων ζητούν τη µείωση των ποινών των
κρατουµένων και τη βελτίωση των συνθηκών κράτησής τους.

43) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Πέτρας Νοµού Πιερίας ζητεί
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση µε σκοπό να προχωρήσουν άµεσα
στην έναρξη εργασιών αποκατάστασης των οδικών δικτύων και
των δικτύων άρδευσης.

44) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κολινδρού Νοµού Πιερίας
ζητεί την έκδοση απόφαση ειδικής εντολής από τον ΕΛΓΑ για να
αποζηµιωθούν για τη µείωση της παραγωγής τους οι αγρότες σι-
τηρών του δήµου του.

45) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΣΜΙ∆ΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Φίλοι Προστασίας Περιβάλλοντος «ΕΛΙΞ»
Χίου ζητούν την πλήρη απαγόρευση διά νόµου της παραγωγής
και διάθεσης των γενετικά τροποποιηµένων οργανισµών στην Ελ-
λάδα και παγκοσµίως κ.λπ..

46) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΤΣΙΟΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων ΕΛΒΟ
ζητεί τη λήψη µέτρων για τη συνέχιση της λειτουργίας της πιο
πάνω βιοµηχανίας.

47) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτηνοτρό-
φων Νοµού Ηρακλείου ζητεί να µην εφαρµοστεί το µέτρο της
ηλεκτρονικής σήµανσης αιγοπροβάτων.

48) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Καψαλάκης Ζαχαρίας, αιρετός ΑΠΥ-
ΣΠΕ Κρήτης ζητεί την προκήρυξη θέσης δ/ντή στο ΕΕΕΕΚ Τυ-
µπακίου Νοµού Ηρακλείου Κρήτης.

49) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτηνοτρό-
φων Νοµού Ηρακλείου ζητεί να έχει ενηµέρωση για τους πίνα-
κες των εγκεκριµένων και µη εγκεκριµένων µεταποιητών που

αξιοποιούν το γάλα του νοµού πριν την έναρξη της κάθε γαλα-
κτικής περιόδου κ.λπ..

50) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εκπ/κών Α/θµιας Εκπ/σης
Νοµού Ηρακλείου Κρήτης ζητεί να εξοµοιωθούν τα κριτήρια διο-
ρισµού των ειδικών εκπαιδευτικών µε αυτά που ισχύουν για τους
λοιπούς εκπαιδευτικούς κ.λπ.

51) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ιατροκοινωνικό κέντρο για Τσιγγάνους
ζητεί έγκριση πίστωσης για τη συνέχιση των έργων του κ.λπ.

52) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ΑΣΠΕ ζητεί να εξαιρεθούν τα
πολυµορφικά αυτοκίνητα πολυτέκνων από τον ειδικό φόρο υπέρ
του δηµοσίου που επιβλήθηκε στα αυτοκίνητα µεγάλου κυβι-
σµού.

53) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Ελληνικό Τµήµα της ∆ιεθνούς
Εταιρείας Φίλων Νίκου Καζαντζάκη ζητεί να σταµατήσει η ιδιό-
τυπη πνευµατική οµηρία του Νίκου Καζαντζάκη.

54) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Ηρα-
κλείου Κρήτης ζητεί να µην εξαιρεθούν από την επετηρίδα του
Υπουργείου Τύπου οι τοπικές εφηµερίδες «Αντίλαλος της Μεσα-
ράς» και «Εθνική Φωνή» κ.λπ..

55) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΛΑΒΑΝΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το 4ο Νότιο ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα
του ∆ήµου Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την τροποπίηση οδικών
έργων στον ανισόπεδο κόµβο της Εθνικής οδού - Παπαναστα-
σίου και Λεωφόρου Κνωσού.

56) Ο Βουλευτής Ξάνθης κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλαδική Σύσκεψη Καπνοπα-
ραγωγών διαµαρτύρεται γα την πολιτική που ασκείται στον
τοµέα του καπνού και ζητεί τη λήψη µέτρων για τη στήριξη των
καπνοπαραγωγών.
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 320/17/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.

Κεγκέρογλου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 61/02/07/09 έγ-
γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

1026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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2. Στην µε αριθµό 342/17/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Στρατάκη Εµµανουήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 65 /02/07/09 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

1028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ’ - 9 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1029



3. Στην µε αριθµό 347/17/06/2009 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Κοροβέση Περικλή - Ηλία, Τσούκαλη Νικολάου δόθηκε µε

το υπ’ αριθµ. 67 /02/07/2009έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

1030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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1032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



4. Στην µε αριθµό 539/19/06/2009 ερώτηση της Βουλευτού κ.
ΜερεντίτηΑθανασίας (Σούλας)δόθηκεµετουπ’αριθµ.96/02/07/2009

έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 756/23/06/2009 ερώτηση της Βουλευτού κ.
Μερεντίτη Αθανασίας (Σούλας) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

96/02/07/2009 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:

1034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η µε αριθµό 53/6-7-2009 δεύτερη επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς την Υπουργό Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας, σχετικά µε την ασφάλιση στο IKA
των εργαζοµένων στις βιοµηχανίες µεταποίησης, τυποποίησης
και διακίνησης προϊόντων, κ.λπ..

Ειδικότερα η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει
ως εξής:

«Πανηγύρισαν πριν ένα χρόνο οι µεγαλοεπιχειρηµατίες που
µεταποιούν-τυποποιούν και διακινούν φρούτα-λαχανικά-κτηνοτροφικά-
αλιευτικά και άλλα προϊόντα γιατί µε νέα, τότε, εγκύκλιο του IKA
(42/26.0.08), δόθηκαν νέες οδηγίες που ανέτρεψαν τη µέχρι τότε
ισχύουσα εγκύκλιο µε αποτέλεσµα:

α) Να απαλλάσσονται οι βιοµηχανίες του κλάδου από την υπο-
χρέωση να ασφαλίζουν τους εργαζόµενους στο IKA-ΕΤΑΜ (πέρα
από την ασφάλιση τους στον ΟΓΑ) και έτσι να τους χαρίζονται
πάνω από 40.000.000 ευρώ το χρόνο, που αφαιρούνται από το
IKA.

β)Το αποτέλεσµα ήταν να προτιµούν ασφαλισµένους του ΟΓΑ,
να πιέζουν εργαζόµενους να αλλάξουν ασφαλιστικό φορέα (από
IKA στον ΟΓΑ), να αρνούνται να προσλάβουν ανασφάλιστους
(κυρίως γυναίκες πάνω από σαράντα ετών), για να µην πληρώ-
νουν IKA.

Το σύνολο των εργαζοµένων δεν µπορεί πλέον να µπει στο τα-
µείοανεργίαςούτεναπάρειδώρα-άδειες-επιδόµατα-πολυετίες, κ.λπ..

Πρόκειται για σκανδαλώδη εύνοια υπέρ περίπου πενήντα βιο-
µηχανιών και για σοβαρό πλήγµα σε βάρος δεκαπέντε χιλιάδων
εποχικών εργαζοµένων για τους οποίους πέραν των άλλων υπάρ-
χει σταθερή άρνηση των κυβερνήσεων για χορήγηση κάποιου
εποχικού επιδόµατος µε ένταξή τους στο ν.1836/89.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός αν θα αποσύρει τη σχετική εγκύ-
κλιο και τι µέτρα θα πάρει για να εξασφαλιστούν τα δικαιώµατα
µίας από τις πιο φτωχές κατηγορίες εργαζοµένων της χώρας.»

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Απασχόλησης

και Κοινωνικής Προστασίας): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, το
θέµα που θέτετε είναι πολύ σηµαντικό, καθώς αφορά χιλιάδες
ασφαλισµένους του ΟΓΑ οι οποίοι εργάζονται εποχικά σε επιχει-
ρήσεις που έχουν αντικείµενο δραστηριότητας συναφές µε την
αγροτική εκµετάλλευση.

Η πλειονότητα του εποχικού προσωπικού σε αυτές τις επιχει-
ρήσεις είναι αγρότες ασφαλισµένοι στον κλάδο της κύριας
ασφάλισης του ΟΓΑ. Η ασφάλιση των προσώπων αυτών παράλ-
ληλα στον ΟΓΑ και στο IKA αποτελεί αποτρεπτικό παράγοντα
προσωρινής απασχόλησης και ενίσχυσης του εισοδήµατος των
αγροτών, ενώ ο χρόνος αυτός δεν είναι αξιοποιήσιµος ασφαλι-
στικά, γιατί είναι χρόνος παράλληλης ασφάλισης.

Το Υπουργείο Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας έχει
προσπαθήσει µε σειρά νόµων να διευθετήσει τα προβλήµατα που
σχετίζονται µε τη συγκεκριµένη κατηγορία εργαζοµένων.

Η πρώτη ρύθµιση έγινε µε τις διατάξεις του άρθρου 6 του ν.
3050/2002. Η συγκεκριµένη ρύθµιση προέβλεπε ότι οι ασφαλι-
σµένοι στον ΟΓΑ, οι οποίοι εκτός από την απασχόλησή τους στην
αγροτική οικονοµία ασχολούνται εποχικά για χρονικό διάστηµα
έως και τέσσερις µήνες ετησίως σε επιχειρήσεις-εκµεταλλεύσεις
που έχουν αντικείµενο δραστηριότητας συναφές µε την αγρο-
τική εκµετάλλευση και µεταποιούν προϊόντα εδάφους κτηνοτρο-
φίας, αλιείας, δασοπονίας, θηραµατοπονίας και παντός είδους
εκτροφών συνεχίζουν να ασφαλίζονται στον ΟΓΑ, εξαιρούµενοι
της ασφάλισης του IKA, εφόσον η επιχείρηση στην οποία απα-
σχολούνται εποχικά έχει προσωπικό κάτω των τριάντα ατόµων
και ο αριθµός των εποχικά απασχολούµενων ασφαλισµένων του
ΟΓΑ δεν υπερβαίνει τα δεκαπέντε άτοµα κατά το χρόνο της επο-
χικής απασχόλησης.

Η ρύθµιση αυτή, λόγω του δεσµευτικού χαρακτήρα της είχε
δηµιουργήσει όντως προβλήµατα άνισης µεταχείρισης, κυρίως

γιατί απέκλειε τις επιχειρήσεις διακίνησης, τυποποίησης, συ-
σκευασίας κ.λπ. αγροτικών προϊόντων, που έχουν και αυτές συ-
νάφεια µε την αγροτική εκµετάλλευση, µε συνέπεια τις έντονες
διαµαρτυρίες των εν λόγω επιχειρήσεων.

Προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα παραπάνω προβλήµατα,
έγινε τροποποίηση της αρχικής ρύθµισης µε το άρθρο 53 του ν.
3518/2006, το οποίο προέβλεπε, πρώτον, την αύξηση του χρό-
νου εποχικής απασχόλησης σε έξι µήνες, δεύτερον, την επέ-
κταση του πεδίου εφαρµογής και στις επιχειρήσεις τυποποίησης
και διακίνησης –δευτερογενής αγροτική δραστηριότητα- τρίτον,
την κατάργηση των αριθµητικών κριτηρίων του πλήθους των επο-
χικά απασχολούµενων µέχρι δεκαπέντε άτοµα και του πλήθους
του προσωπικού της επιχείρησης και εκµετάλλευσης κάτω των
τριάντα ατόµων συνολικά.

Ωστόσο, µετά από διαµαρτυρίες ενδιαφεροµένων και προ-
βλήµατα που προέκυψαν κατά την εφαρµογή των προαναφερ-
θεισών διατάξεων, επειδή µε τη ρύθµιση αυτή οι εποχικά
απασχολούµενοι εργαζόµενοι βρίσκονται σε προνοµιακή θέση
έναντι άλλων εργαζοµένων και δεδοµένου ότι θα προτιµούνται
από τις επιχειρήσεις αυτές λόγω της µη υποχρεωτικής ασφάλι-
σής τους στο IKA, αφού ούτως ή άλλως είναι ασφαλισµένοι στον
ΟΓΑ, το Υπουργείο Απασχόλησης προωθεί άλλη διάταξη που θα
ενταχθεί στο υπό κατάρτιση νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό
του IKA, λεπτοµέρειες για την οποία θα σας πω στη δευτερολο-
γία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η Κυβέρνηση της

Νέας ∆ηµοκρατίας αξιοποίησε πραγµατικά το νοµικό οπλοστά-
σιο που είχε κάνει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. ∆εν είναι µόνο η συ-
γκεκριµένη εγκύκλιος. Η ιστορία έρχεται από παλιά µε το ν. 3232
του ΠΑΣΟΚ ένα µήνα πριν από τις εκλογές του 2004, που πήγε
στον ΟΓΑ όλους τους εργάτες γης, αλιεργάτες και εργάτες σε
διάφορες επιχειρήσεις.

Μετά ήρθε ο νόµος του 2002. Βέβαια, µετά από αυτόν το νόµο
και µετά την πίεση των επιχειρηµατιών που τους άνοιξε η όρεξη
µε τον προηγούµενο νόµο του ΠΑΣΟΚ, το ν. 3050/2002, η Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έφερε τη συγκεκριµένη εγκύ-
κλιο, που ασφαλίζονται οι εργαζόµενοι αυτοί στον ΟΓΑ. Φαίνεται
ότι δεν έφθανε στους επιχειρηµατίες αυτό που γινόταν µε τους
προηγούµενους νόµους και πραγµατικά ήθελαν πιο φθηνή την
εργατική δύναµη.

Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν τους χάλασε το χα-
τίρι και πραγµατικά µε αυτήν την εγκύκλιο και το άρθρο 53 επέ-
κτεινε το χρόνο ασφάλισης από τους τέσσερις στους έξι µήνες.
Βέβαια, εδώ συµπεριλαµβάνονται και άλλες επιχειρήσεις τυπο-
ποίησης, διακίνησης αγροτικών προϊόντων, φρούτων, λαχανικών
και κονσερβοποιίας.

Κύριε Υφυπουργέ, µετά από κινητοποιήσεις και έντονες δια-
µαρτυρίες αυτών των εργαζόµενων, ο προκάτοχός σας κ. Για-
κουµάτος είχε άρει αυτήν την εγκύκλιο µε αποτέλεσµα να µείνει
ανενεργός ο νόµος για ένα χρονικό διάστηµα. Στη συνέχεια,
όµως, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, σίγουρα κάτω από
την πίεση των επιχειρηµατιών, επανέφερε αυτήν την εγκύκλιο.

Βέβαια, ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων –έχω εδώ µία από-
φαση- εκφράζει τις ευχαριστίες του προς την Κυβέρνηση για την
απαλλαγή του από εκατοµµύρια ευρώ. Είναι µία σκανδαλώδης
εγκύκλιος η οποία πραγµατικά αφαιρεί από τα ταµεία του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ 40.000.000 ευρώ.

Το χειρότερο απ’ όλα, όµως, είναι ότι οδηγεί σκληρά εργαζό-
µενους, ασφαλισµένους του ΟΓΑ, σε συντάξεις πείνας, να χά-
νουν επιδόµατα –αυτό που αναφέρουµε και στην ερώτηση- να
µην µπαίνουν στο Ταµείο Ανεργίας, να µην παίρνουν αναρρωτι-
κές άδειες, όπως και µια σειρά από άλλα ευεργετήµατα που έχει
το ΙΚΑ, αλλά δυστυχώς δεν έχει ο ΟΓΑ. ∆ιότι οι ασφαλισµένοι
του ΟΓΑ θεωρούνται πολίτες Β’ κατηγορίας.

Ακόµα χειρότερο, κύριε Υφυπουργέ, είναι ότι µε αυτήν την
εγκύκλιο δίνετε τη δυνατότητα σε όλους αυτούς τους επιχειρη-
µατίες να πάρουν αναδροµικά επιστροφές –χρήµατα που είχαν

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ’ - 9 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1035



δώσει προς το ΙΚΑ- για πέντε χρόνια. Πρόκειται πάλι για υπέρο-
γκα ποσά, τα οποία χάνονται από τα ταµεία του ΙΚΑ.

Εµείς ζητάµε από την Κυβέρνηση να άρει αυτήν την αδικία σε
µία σειρά από εργαζόµενους, που πραγµατικά είναι οι πιο φτω-
χοί εργαζόµενοι στη χώρα µας και να υπάρξει δικαιοσύνη σε
αυτό το ζήτηµα. ∆ιότι οι επιχειρήσεις παίρνουν µόνο ασφαλι-
σµένους του ΟΓΑ, οι οποίοι πληρώνουν µόνοι τους τις εισφορές,
µε αποτέλεσµα να µην επιβαρύνονται ούτε 1 ευρώ αυτοί οι συ-
γκεκριµένοι επιχειρηµατίες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, βασικό µέληµα
του Υπουργείου Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας είναι
η προάσπιση των δικαιωµάτων και των συµφερόντων των εργα-
ζοµένων και ιδιαίτερα των πιο ευαίσθητων κοινωνικών και οικο-
νοµικά οµάδων, όπως είναι οι Έλληνες αγρότες.

Όλες οι προσπάθειες, που έχουµε κάνει ως τώρα, στρέφονται
προς την κατεύθυνση στήριξης των ασφαλισµένων στον ΟΓΑ και
την προσπάθεια δηµιουργίας εκείνων των συνθηκών που θα επι-
τρέψουν στους εργοδότες να τους επιλέξουν να εργαστούν επο-
χικά, προκειµένου να συµπληρώσουν, να ενισχύσουν το
εισόδηµά τους.

Στη νέα διάταξη που προωθείται στο υπό κατάθεση νοµοσχέ-
διο για το ΙΚΑ, προβλέπεται ο περιορισµός του χρονικού δια-
στήµατος της εποχικής απασχόλησης των ασφαλισµένων του
κλάδου κύριας ασφάλισης του ΟΓΑ, των αγροτών, από τους έξι
στους τέσσερις µήνες.

Επίσης, επανέρχονται οι περιορισµοί που αφορούν στο συνο-
λικό αριθµό των ατόµων, που απασχολεί η επιχείρηση, έως τριά-
ντα, και τον αριθµό των εποχικών υπαλλήλων, έως δεκαπέντε.

Ο περιορισµός των τεσσάρων µηνών, που τίθεται στη νέα διά-
ταξη, αφενός διευκολύνει την πρόσληψη ασφαλισµένων στον
ΟΓΑ, καθώς για το παραπάνω διάστηµα δεν προβλέπεται η κα-
ταβολή εισφορών προς το ΙΚΑ και αφετέρου προστατεύει τα δι-
καιώµατα των συγκεκριµένων ασφαλισµένων.

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, θέλω να γνωρίζετε ότι το Υπουρ-
γείο Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας παρακολουθεί το
θέµα και βρίσκεται σε ετοιµότητα, ώστε να διορθώσει εκ νέου
τυχόν αδικίες εις βάρος της συγκεκριµένης κατηγορίας εργαζο-
µένων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Επόµενη είναι η µε αριθµό 55/6-7-2009 τρίτη επίκαιρη ερώτηση

του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
ναγιώτη Λαφαζάνη προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοι-
νωνιών, σχετικά µε την κατάσταση που επικρατεί στον
Οργανισµό Σιδηροδρόµων Ελλάδας κ.λπ..

Ειδικότερα η επίκαιρη ερώτηση του κ. Λαφαζάνη έχει ως εξής:
«Ο Οργανισµός Σιδηροδρόµων Ελλάδας εξαιτίας της κακής

και φαύλης διαχείρισης, αλλά και των σκανδάλων που επισώ-
ρευσαν σε βάρος του οι διαδοχικές κυβερνήσεις της Νέας ∆η-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, βαδίζει από το κακό στο χειρότερο.

Εξαιτίας αυτής της νοσηρής κατάστασης ο σιδηρόδροµος
στη χώρα µας, σε αντίθεση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες,
εµφανίζει τραγική υστέρηση, η οποία συνεχώς επιτείνεται.

Η Κυβέρνηση, θεµελιωδώς υπεύθυνη για τη συνεχή επιδεί-
νωση της θέσης του ΟΣΕ και των σιδηροδρόµων στη χώρα µας,
αντί να αναλάβει αυτές τις ευθύνες, αξιοποιεί τα τραγικά αποτε-
λέσµατα της πολιτικής της για να προωθήσει απαράδεκτους σχε-
διασµούς.

Η εξαγγελία της Κυβέρνησης για την εφαρµογή στον ΟΣΕ κα-
θεστώτος «µισθωτής εφεδρείας» συνιστά ένα πρωτοφανές µνη-
µείο αντεργατικής µεθόδευσης, ενώ η εξαγγελθείσα πρωτοφανής
κατά κύµατα αύξηση εισιτηρίων στον ΟΣΕ αποτελεί λεηλασία
των καταναλωτών, που υποβοηθά την ιδιωτικοποίηση των «φιλέ-
των» του οργανισµού.

Κατόπιν τούτων, ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Προτίθεται να αναθεωρήσει τους σχεδιασµούς του για το κα-

θεστώς «µισθωτής εφεδρείας» και τις αυξήσεις στα εισιτήρια του

ΟΣΕ και να θέσει ως προτεραιότητα την ανασυγκρότηση του
ΟΣΕ ως ενιαίας δηµόσιας επιχείρησης για την αναβάθµιση του
σιδηροδροµικού δικτύου;»

Κύριε Υπουργέ, κύριε Στυλιανίδη, έχετε το λόγο για τρία
λεπτά.

ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Όχι µόνο δεν προτιθέµεθα να ανακαλέσουµε το πρόγραµµα
εξυγίανσης, τη σηµαντική αυτή µεταρρύθµιση, της πιο προβλη-
µατικής ∆ΕΚΟ στην Ευρώπη, αλλά θεωρώ ότι θα επιµείνουµε µε
συνέπεια και δυναµισµό στην υλοποίησή του. Κι αυτό γιατί θεω-
ρούµε ότι είναι η µόνη λύση για να φύγουµε από την ακινησία και
από το βάλτωµα αυτού του οργανισµού, του δηµόσιου, οικολο-
γικού, κοινωνικού σιδηρόδροµου.

Τα λάθη του παρελθόντος της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ δηµι-
ούργησαν σηµαντικά χρέη και τα χρέη, όπως ξέρετε, γεννούν
χρέη. Η κατάσταση, που αυτή τη στιγµή διαχειριζόµαστε, αναµ-
φισβήτητα είναι µια τραγική κατάσταση και ορθώς την επισηµαί-
νετε και την περιγράφετε. Τα χρέη είναι 9.000.000.000. Η
αντιστοιχία εσόδων-εξόδων είναι 1 προς 8, όταν ο µέσος όρος
στην Ευρώπη είναι 8 προς 10. Κάθε ελληνική οικογένεια ουσια-
στικά οφείλει στο σιδηρόδροµο 3.000 ευρώ και στοιχίζει η λει-
τουργία του την ηµέρα γύρω στα 2.000.000. Είναι η πιο
προβληµατική ∆ΕΚΟ της Ευρώπης. Βρισκόµαστε ενώπιον κά-
ποιων δεδοµένων τα οποία πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας στις
προσπάθειες που ξεκινούµε.

Έχει απελευθερωθεί ήδη το κοµµάτι των εµπορευµατικών µε-
ταφορών σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο και απελευθερώνεται
σε λίγο και το κοµµάτι των επιβατικών µεταφορών. Αυτή η πραγ-
µατικότητα µας οδηγεί στο συµπέρασµα ότι η ακινησία θα µας
οδηγήσει στην κατάρρευση µε σηµαντικές επιπτώσεις όχι µόνο
στο σιδηρόδροµο, όχι µόνο στους εργαζόµενους, αλλά και στην
ίδια την εθνική οικονοµία. Γι’ αυτό και δρούµε. Και δρούµε δυ-
ναµικά προσπαθώντας να καλύψουµε τις χαµένες ευκαιρίες του
παρελθόντος.

Είχαµε δύο επιλογές για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε
την κατάσταση τουλάχιστον στο επίπεδο των εργαζοµένων. Ή
να πάµε στη λογική των µετατάξεων και της ιδιωτικοποίησης
όπως έγινε στην Ολυµπιακή, κάτι που δεν συνέφερε τους εργα-
ζόµενους και δεν µπορούσε να αντέξει και η εθνική οικονοµία, ή
να πάµε στη λογική της εθελούσιας εξόδου, κάτι που τίναζε στον
αέρα τα ασφαλιστικά ταµεία. Μία τέτοια πολιτική θα στοίχιζε στο
ελληνικό δηµόσιο περίπου 1,6 δισεκατοµµύριο.

Επιλέξαµε το πρωτότυπο πρόγραµµα µισθωτής εφεδρείας, το
οποίο µπορώ να πω µε βεβαιότητα ότι είναι και πρότυπη πολι-
τική, διότι δίνει τη δυνατότητα µε απόλυτο σεβασµό στα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων να διασφαλίσουµε το πέρασµά τους, αν
θέλετε, στη συνταξιοδότηση σταδιακά και στοχευµένα, χωρίς να
διακινδυνεύσουµε τη λειτουργία του δηµόσιου, κοινωνικού, οι-
κολογικού σιδηρόδροµου και επιτυγχάνοντας παράλληλα ανα-
πτυξιακές παρεµβάσεις για να βελτιώνουµε την ποιότητα των
παρεχόµενων υπηρεσιών και να βάλουµε στο παιχνίδι των µετα-
φορών το τρένο το οποίο για τρεις δεκαετίες στη χώρα µας ήταν
απαξιωµένο.

Μέσα από αυτό το πρόγραµµα εκτιµούµε ότι οι εργαζόµενοι
κατοχυρώνουν σχεδόν το σύνολο των δικαιωµάτων τους, τα
οποία διακυβεύονταν αν µέναµε στην ακινησία και παράλληλα
διασφαλίζεται σε βάθος δεκαετίας ένα ποσό 315.000.000 µόνο
απ’ αυτό χωρίς τη δροµολογιακή, την τιµολογιακή, την εµπο-
ρευµατική πολιτική, που µας επιτρέπει από την πρώτη στιγµή να
προσλάβουµε νέες δυνάµεις εξειδικευµένες πάνω στις σιδηρο-
δροµικές ειδικότητες αιχµής προκειµένου ο σύγχρονος σιδηρό-
δροµος που οικοδοµείται στον άξονα της ΠΑΘΕΠ και θα
επεκταθεί σταδιακά και σε όλες τις διακλαδώσεις ανά τη χώρα,
να αποκτήσει το συγκριτικό πλεονέκτηµα σε σχέση µε τα άλλα
µέσα.

Θεωρώ ότι αν σταµατούσαµε, κινδύνευε να καταρρεύσει όλο
το σχέδιο. Τολµούµε, προχωρούµε αποφασιστικά και πιστεύω
απόλυτα ότι θα το δικαιώσουν αυτό και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι
συµµετέχοντας σε αυτό το πρόγραµµα. Εκεί θα κριθούν οι πολι-
τικές µας, ποια πολιτική, δηλαδή, έχει απήχηση στους εργαζό-
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µενους και ποια όχι.
Αυτή η πολιτική θα οδηγήσει σε αποτελέσµατα, πρώτον θετικά

για τους εργαζόµενους, δεύτερον θετικά για τους επιβάτες, δη-
λαδή, για την τοπική κοινωνία, τρίτον θετικά για τον ίδιο τον οι-
κολογικό, κοινωνικό, δηµόσιο σιδηρόδροµο, που θέλετε µονίµως
να τον βλέπετε να ιδιωτικοποιείται και βεβαίως για τη χώρα, για
την εθνική οικονοµία, για τους Έλληνες πολίτες, για την άρση
της αποµόνωσης της ελληνικής περιφέρειας, για την επανασύν-
δεση της Ελλάδος µε τους διεθνείς και ευρωπαϊκούς σταθµούς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι επι-

χειρήσατε µια παραπλανητική οµιλία η οποία προσπαθεί να υπεκ-
φύγει από τα ουσιαστικά προβλήµατα.

Είπατε ότι θα έχετε τη συναίνεση των εργαζοµένων και ότι εν
πάση περιπτώσει οι εργαζόµενοι θα αγκαλιάσουν αυτό το πρό-
γραµµα και θα το αποδεχτούν. Βλέπετε, όµως, τι γίνεται σήµερα.
∆εν υπήρξε κανένας διάλογος µε τους εργαζόµενους.

Βλέπετε όµως τι γίνεται σήµερα. ∆εν υπήρξε κανένας διάλο-
γος µε τους εργαζόµενους. Οι εργαζόµενοι σύσσωµοι, ανεξαρ-
τήτως πολιτικών και ιδεολογικών πεποιθήσεων, αντιδρούν σ’
αυτά τα σχέδια και ήδη έχουν προαναγγείλει µεγάλες απεργια-
κές κινητοποιήσεις για να αντιδράσουν σε µεθοδεύσεις που δι-
καίως θεωρούν ότι θίγουν θεµελιώδη συµφέροντά τους και
εργασιακά τους δικαιώµατα.

Είπατε επίσης ότι σχετικά µε τον ΟΣΕ έχουµε να κάνουµε µε
την πιο προβληµατική δηµόσια επιχείρηση της Ευρώπης η οποία
έχει χρέη 9.000.000.000 ευρώ. Κατ’ αρχάς αν είναι έτσι τα πράγ-
µατα, πώς έφτασε να γίνει τόσο προβληµατική επιχείρηση ο
ΟΣΕ; ∆εν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες; Βεβαίως υπάρχουν,
ασφαλέστατα υπάρχουν. Τώρα το πώς θα τις καταµερίσετε ανά-
µεσα στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας
δεν είναι δική µου αρµοδιότητα, ούτε µε ενδιαφέρει. Υπάρχουν
διαχρονικές πολιτικές ευθύνες, όµως δεν είναι αυτοί που έχουν
τις πολιτικές ευθύνες που µπαίνουν σε πολιτική εφεδρεία. Τους
εργαζόµενους βγάζετε σε µισθωτή εφεδρεία. Αφήστε αυτές τις
παραπλανητικές αιτιάσεις.

Επί της ουσίας, δηλαδή, στο γιατί και κατά πόσο είναι προ-
βληµατικός ο ΟΣΕ, ξέρετε ότι ο ΟΣΕ κάνει τις επενδύσεις για τα
δίκτυά του. Οι επενδύσεις αυτές έπρεπε να είναι δηµόσιες επεν-
δύσεις κι όχι επενδύσεις του ΟΣΕ που τον χρέωναν και µάλιστα
µε πανύψηλα δάνεια και επιτόκια σε δύσκολους καιρούς. Γιατί,
λοιπόν, χρεώνετε στον ΟΣΕ τις επενδύσεις που έκανε για ένα δη-
µόσιο δίκτυο;

Επίσης ξέρετε ότι ο ΟΣΕ έχει χαµηλά τιµολόγια. Γιατί; ∆ιότι
ασκεί κοινωνική πολιτική και αυτή την κοινωνική πολιτική την
ασκεί εδώ και δεκαετίες. Είναι δυνατό αυτήν την κοινωνική πολι-
τική να τη χρεώσετε στον ΟΣΕ και να τον βγάζετε προβληµατική
επιχείρηση; Εν πάση περιπτώσει, εγώ δεν λέω ότι δεν υπάρχουν
προβλήµατα διαχείρισης στον ΟΣΕ, αλλά αυτά οφείλονται στην
κακή διαχείριση των εκάστοτε κυβερνήσεων και της δικής σας
Κυβέρνησης όπου αλλάζετε σαν πουκάµισα τις διοικήσεις και
οφείλεται επίσης σε µια νοσηρή κατάσταση σκανδάλων η οποία
έχει διαχρονική βάση και την οποία γνωρίζετε άριστα.

Επίσης εκτινάζετε τις τιµές των εισιτηρίων στα ύψη. Υπάρχουν
φοβερές ανατιµήσεις στα εισιτήρια µέχρι 150%, σε δόσεις βε-
βαίως. Αντί να βάζετε τους εργαζόµενους σ’ αυτό το µνηµειακό
αντεργατικό καθεστώς της εργασιακής µισθωτής εφεδρείας
όπως το λέτε και το οποίο κανείς δεν ξέρει τι ακριβώς είναι, θα
πρέπει να κάνετε µία προσπάθεια εξυγίανσης και ανασυγκρότη-
σης του ΟΣΕ ως ενιαίας επιχείρησης µε σκοπό την αναβάθµιση
του σιδηροδροµικού µας δικτύου το οποίο είναι το χειρότερο
στην Ευρώπη.

Είναι δυνατόν ο σιδηρόδροµος, το πιο οικολογικό, ασφαλές,
σίγουρο και χρονικά προσδιορισµένο µέσο να είναι σ’ αυτό το
χάλι στην Ελλάδα και να αιτιάστε τον ΟΣΕ γι’ αυτήν την κατά-
σταση και όχι τις πολιτικές των κυβερνήσεων; Να έχετε όραµα
για το σιδηρόδροµο, να στηρίξετε τους εργαζόµενους, να στη-
ρίξετε την επιχείρηση, να την εξυγιάνετε, να την ανασυγκροτή-
σετε και να εγκαταλείψετε τα σχέδιά σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κύριος Υπουρ-

γός έχει το λόγο για να δευτερολογήσει.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός Μεταφορών και Επι-

κοινωνιών): Θα ξεκινήσω από την πρώτη επισήµανσή σας, κύριε
Λαφαζάνη. ∆ιάλογος έγινε. Με την ΠΟΣ συναντηθήκαµε τρεις
φορές. ∆εν φταίµε εµείς για το αν κάποιες παρατάξεις –όπως και
η δική σας- αρνήθηκαν να συµµετέχουν στο διάλογο. Εσείς έχετε
την πολιτική ευθύνη για την αποχή αυτή. Εµείς καταθέσαµε τις
απόψεις µας και τους άξονες του βασικού µας σχεδίου και απ’
όσες παρατάξεις συµµετείχαν και κατέθεσαν προτάσεις οι προ-
τάσεις ελήφθησαν υπ’ όψιν και συµπεριλαµβάνονται σ’ αυτό το
κείµενο το οποίο είναι το πλήρες σχέδιο µε αυστηρά χρονοδια-
γράµµατα και αυτοδεσµεύσεις για την υλοποίηση κάθε παρεµ-
βατικής πολιτικής η οποία θα διορθώνει την κατάσταση.

Συµφωνούµε ότι σαφώς υπάρχουν πολιτικές ευθύνες. Υπάρ-
χουν στη χαµένη εικοσαετία του ΠΑΣΟΚ όπου πραγµατικά έχετε
δίκιο ότι δεν διαχωρίστηκαν οι υποδοµές από τις υπηρεσίες.
Αυτό το κάνουµε τώρα µ’ έναν τρόπο συµβατό και µε το Κοινο-
τικό ∆ίκαιο και προσπαθούµε να µη σταµατήσουµε καθόλου την
αναπτυξιακή προοπτική.

Τα υπό εξέλιξη έργα είναι 6,2 δισεκατοµµύρια. Έχουµε «αυ-
στηροποιήσει» τους ελέγχους ποιότητος και παρακολουθούµε
την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων για να µην ξαναγίνουν τα
λάθη που έγιναν κατά το παρελθόν. Εάν δεν ακολουθούσαµε το
πρόγραµµα µισθωτής εφεδρείας και µπαίναµε στις λογικές που
εσείς υποστηρίζατε θα επιβαρύναµε περισσότερο το ελληνικό
δηµόσιο χωρίς να διασφαλίσουµε στην πράξη ούτε τους σηµε-
ρινούς εργαζόµενους ούτε τους µελλοντικούς, διακυβεύοντας
ουσιαστικά το µέλλον των ταµείων.

Μιλάτε για την τιµολογιακή πολιτική. Εγώ πρώτος λέω ότι ο σι-
δηρόδροµος είναι οικολογικό κοινωνικό µέσο, αλλά όταν οι συρ-
µοί παραδείγµατος χάρη –λέω τυχαία το παράδειγµα- που
εξυπηρετούν την Πελοπόννησο στοιχίζουν από άποψη δαπανών
28.000.000 µόνο στην ΤΡΕΝΟΣΕ και 32.000.000 στην υποστηρι-
κτική ΕΡΓΟΣΕ και ΟΣΕ και φέρνουν πίσω έσοδα 2.000.000, µπο-
ρείτε να µου απαντήσετε αυτά τα 58.000.000 ποιος τα πληρώνει;
Ο ελληνικός λαός δεν τα πληρώνει αυτά; Είναι κοινωνική πολι-
τική το να µετακινείται ένα τρένο µε πέντε επιβάτες; Όχι. Θα πρέ-
πει εποµένως να συµπυκνώσουµε τα δροµολόγια. Εµείς δεν
θέλουµε να νεκρώσουµε γραµµές αλλά θέλουµε να εξορθολογί-
σουµε τα δροµολόγια ώστε να είναι αποδοτικά και κοινωνικά πα-
ράλληλα.

Αυτή η τιµολογιακή πολιτική στην οποία αναφέρεστε δεν θίγει
το 51% του επιβατικού κοινού µας, δηλαδή, αυτούς που είναι
στον προαστιακό σιδηρόδροµο και στις βασικές µετακινήσεις µε-
ταξύ Αθήνας-Θεσσαλονίκης. Εκεί είναι πολύ µικρή η αύξηση,
όµως εξορθολογίζει ένα εισιτήριο το οποίο είναι πλήρως απα-
ξιωµένο και διώκει την εισιτηριοδιαφυγή την οποία εν τέλει πλη-
ρώνει ο Έλληνας πολίτης διότι κάθε σιδηρόδροµος που
µετακινείται έχει κόστος και αυτό το κόστος πληρώνεται από τον
Έλληνα πολίτη µε την εισφορά του προς τον ΟΣΕ. Θα πρέπει λοι-
πόν αυτό να µπει σε τάξη και αυτό κάνουµε. Νοικοκυρεύουµε,
σεβόµαστε τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, αλλά κρατάµε
όρθιο ένα οικολογικό µέσο το οποίο πιστεύουµε ότι µπορεί να
ξαναδώσει νέα δυναµική στην εθνική οικονοµία αλλά και στην ελ-
ληνική περιφέρεια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Θα συζητηθεί τώρα η µε αριθµό 54/6-7-2009 πρώτη επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κυρίου Παναγιώτη Σγουρίδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την οµαλοποίηση των τιµών στα
καύσιµα κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Η µέση τιµή της βενζίνης στην αντλία ανέρχεται σήµερα στα

1,1 ευρώ ανά λίτρο µε µέση τιµή εισαγόµενου πετρελαίου 70 δο-
λάρια το βαρέλι, δηλαδή 50 ευρώ. Πέρσι τέτοια εποχή η ίδια τιµή
ίσχυε µε τιµή εισαγόµενου πετρελαίου 130 δολάρια, δηλαδή 95
ευρώ, ενώ το ∆εκέµβριο του 2008 η βενζίνη είχε υποχωρήσει στα
0,80 ευρώ µε το πετρέλαιο στα 40 δολάρια.
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Είναι προφανές ότι ουδέποτε η βενζίνη δεν ακολούθησε το πε-
τρέλαιο –προς δόξαν της κερδοσκοπίας των παραγόντων παρα-
γωγής- από το διυλιστήριο µέχρι τη διανοµή.

Η Κυβέρνηση παρατηρεί και καταγράφει µέσω του παρατη-
ρητηρίου του ΥΠΑΝ, αλλά αδυνατεί να πάρει µέτρα για την αντι-
µετώπιση του καρτέλ εν µέσω τουριστικής περιόδου δηµιουργώντας
άλλο ένα εµπόδιο στον τουρισµό –κυρίως των εσωτερικό- µε την
αύξηση του κόστους µεταφορών.

Με βάση τα στοιχεία του ΥΠΑΝ η σηµερινή τιµή της βενζίνης
θα έπρεπε να µην ξεπερνά τα 0,25 ευρώ εάν προσθέσουµε και τα
5 λεπτά του νέου φόρου.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Πού οφείλεται το «καπέλο» των
10-15 λεπτών και ποια µέτρα θα λάβει το ΥΠΑΝ για την οµαλο-
ποίηση των τιµών;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Σγουρίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης κ. Μπούγας.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε συ-

νάδελφε, ξέρετε ότι το θέµα των καυσίµων αποτελεί για το
Υπουργείο Ανάπτυξης µία από τις υψηλές µας προτεραιότητες
σε καθηµερινή βάση. Προσπαθούµε να θέτουµε σαφείς κανόνες
και να παρακολουθούµε την αγορά έτσι ώστε να µη διαπιστώνο-
νται στρεβλώσεις σε µακροχρόνιο ορίζοντα.

Η επίκαιρη ερώτησή σας όµως –και αυτό πρέπει να το επιση-
µάνω κατά την πρωτολογία µου- έχει µία κραυγαλέα ανακρίβεια.
Λέει, δηλαδή, ότι η σηµερινή τιµή της βενζίνης δεν θα έπρεπε να
ξεπερνά τα 25 λεπτά. Πού το βρήκατε αυτό; Είναι δυνατό να
ισχύει αυτό το οποίο αναφέρετε; Σε ποια χώρα της Ευρώπης ή
αλλού η τιµή της βενζίνης δεν ξεπερνά τα 25 λεπτά το λίτρο;

Σ’ ό,τι αφορά την ουσία του θέµατος, υπάρχει στην επίκαιρη
ερώτηση µία παράθεση τιµών πετρελαίου και τιµών λιανικής της
βενζίνης κι εκεί κάνετε µία προσπάθεια αντιστοίχισής τους. Πρέ-
πει να σας πω ότι η τιµή του πετρελαίου στις αγορές χονδρικής
αλλά και η τιµή της λιανικής στην αντλία σχετίζονται µεν όµως
δεν είναι ευθέως ανάλογα µεγέθη. Η τιµή της βενζίνης διαµορ-
φώνεται, όπως γνωρίζετε, ως χρηµατιστηριακό είδος στις αντί-
στοιχες αγορές. Στην περίπτωσή µας η διεθνής τιµή της
αµόλυβδης την Παρασκευή 3 Ιουλίου είχε διαµορφωθεί στα
0,339 ευρώ το λίτρο. Κατά συνέπεια το 0,25 που αναφέρετε στην
επίκαιρη ερώτησή σας δεν µπορεί να αντιστοιχεί ούτε στην τιµή
της βενζίνης στο διυλιστήριο. Η τιµή αυτή είναι, όπως σας είπα,
χρηµατιστηριακό προϊόν και κινείται είτε ανοδικά είτε καθοδικά.

Έχει, δε, µέχρι να φθάσει στη λιανική τιµή µια χρονική υστέ-
ρηση. Γι’ αυτό και κάποιοι για να δικαιολογήσουν αυξήσεις προ-
σπαθούν να συνδέσουν την τιµή του χρηµατιστηριακού
προϊόντος, τις αυξήσεις, δηλαδή, που παίρνει στα Χρηµατιστήρια
του Λονδίνου και της Νέας Υόρκης, µε τη λιανική τιµή της βενζί-
νης.

Περαιτέρω µία παράµετρος η οποία επηρεάζει την τελική τιµή
που φθάνει στον καταναλωτή είναι και η αύξηση της κατανάλω-
σης. Από τα επίσηµα στοιχεία, κύριοι συνάδελφοι, που έχουµε
από την εταιρεία «Ελληνικά Πετρέλαια» προκύπτει ότι ενώ σε
χώρες, όπως είναι η Γαλλία, οι ΗΠΑ, η Γερµανία, η Ιαπωνία κατά
το πρώτο τετράµηνο του τρέχοντος έτους είχαν µια µείωση της
συνολικής κατανάλωσης στην αγορά καυσίµων από 6,6% έως
15,6%, στην Ελλάδα αντιθέτως είχαµε αύξηση στην κατανάλωση,
η οποία ανέρχεται στο 5,6%.

Βεβαίως µέχρι να φθάσει στον τελικό καταναλωτή η βενζίνη
περνά από διάφορα στάδια και κάθε στάδιο διαµορφώνει την
τιµή στην εφοδιαστική αυτή αλυσίδα.

Για να αποτρέψουµε τη διαµόρφωση αδικαιολόγητα υψηλής
τιµής έχουµε πάρει µια σειρά µέτρων µερικά εκ των οποίων ταυ-
τίζονται µε τα όσα είχε προτείνει η Επιτροπή Ανταγωνισµού,
όπως είναι η αναγραφή µιας και µοναδικής έκπτωσης στα τιµο-
λόγια και όχι πολλαπλών, ώστε να καθίσταται πιο εύκολος ο έλεγ-
χος. Ήδη έχει υπογραφεί η υπουργική απόφαση για την
τοποθέτηση των αυτόµατων πωλητών στα πρατήρια βενζίνης σε
εικοσιτετράωρη βάση. Ενισχύουµε τις ελεγκτικές αρµοδιότητες
των ΚΕ∆ΑΚ και πλέον µπορούν να προβαίνουν και σε κοστολογι-
κούς ελέγχους και όχι µόνο σε ελέγχους ποιότητας. Οι έλεγχοι
κατά το 2009 είναι αυξηµένοι κατά 20% σε σχέση µε το προη-

γούµενο έτος. Από 1/1/2010 γίνεται υποχρεωτική εγκατάσταση
ταµειακών µηχανών στα πρατήρια µε σύστηµα εισροών-εκροών
και σήµερα κατατίθεται η σχετική τροπολογία στη Βουλή.

Επίσης ενισχύονται οι έλεγχοι από το Υπουργείο Οικονοµικών
και ελπίζουµε ότι αυτά τα µέτρα θα έχουν σύντοµα αποτελέ-
σµατα, έτσι ώστε να πάψουν να υπάρχουν στρεβλώσεις, οι
οποίες έχουν σαν αποτέλεσµα τις αυξήσεις στις τιµές των καυ-
σίµων.

Όµως θέλω να σηµειώσω το εξής: Για να µη δηµιουργούνται
εντυπώσεις, θα πρέπει να σας πω ότι η µέση τιµή στη χώρα της
αµόλυβδης βενζίνης δεν είναι 1,35 όπως ακούγεται και γράφεται,
αλλά 1,077. Βεβαίως δεν αποκλείω ότι υπάρχουν αυξοµειώσεις
και προς τα πάνω και προς τα κάτω. Όµως η µέση τιµή είναι αυτή
την οποία σας λέω. Και αυτή η µέση τιµή µετά και την αύξηση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης είναι κάτω από το µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό ισχύει, τόσο σε απόλυτες τιµές,
όσο και σε σχέση µε το κατά κεφαλήν εισόδηµα. Τρεις χώρες µά-
λιστα τις πρώην Ανατολικής Ευρώπης που οι κάτοικοί τους έχουν
µικρότερα εισοδήµατα από την Ελλάδα, έχουν ακριβότερη βεν-
ζίνη απ’ ό,τι έχει η χώρα µας.

Αυτά, κυρία Πρόεδρε, και στη δευτερολογία µου θα απαντήσω
µε περισσότερα στοιχεία στον κύριο συνάδελφο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Το λόγο έχει ο
ερωτών συνάδελφος κ. Σγουρίδης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Θα επισηµάνω κατ’ αρχήν, κύριε
Υπουργέ, ότι το Brent είναι χρηµατιστηριακό προϊόν. ∆εν είναι
ούτε η αµόλυβδη ούτε τα υποπροϊόντα γενικά του αργού πετρε-
λαίου. Άρα, λοιπόν, εµείς δεν εξετάζουµε τι τιµή έχει το αργό πε-
τρέλαιο. Εµείς εξετάζουµε σε τι τιµή φθάνει το καύσιµο στον
καταναλωτή. Και κρίνοντας από το αποτέλεσµα θα σας πω ότι
σας ξέφυγε η τιµή των καυσίµων σε µια πάρα πολύ κρίσιµη πε-
ρίοδο, δηλαδή, σε µια περίοδο όπου ο τουρισµός βρίσκεται σε
έξαρση. Ο τουρισµός µας είναι ανανεώσιµη πηγή ενέργειας της
ελληνικής οικονοµίας και άρα θα πρέπει να τον ενισχύσουµε.
Εµείς δυστυχώς τον τορπιλίζουµε. Ο µέσος Έλληνας όταν θέλει
να πάει διακοπές, το πορτοφόλι του δεν φθάνει για να κάνει τις
µετακινήσεις του, όπως θα ήθελε, προκειµένου να ενισχυθούν οι
τουριστικές περιοχές. Επίσης αυτήν την περίοδο µετακινούνται
µεγάλες ποσότητες αγροτικών προϊόντων και το καύσιµο σαφώς
επιβαρύνει την τιµή. Γι’ αυτό πολλές φορές τα αγροτικά προϊό-
ντα τα οποία φθάνουν από την Κρήτη στη Θράκη φθάνουν µε ψη-
λότερες τιµές.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, γιατί ξέφυγε της Κυβερνήσεως η
τιµή των καυσίµων; ∆ιότι δεν έχουµε µηχανισµούς ελέγχου.
Έψαξα να βρω ανηρτηµένες τιµές στο διαδίκτυο των διυλιστη-
ρίων της Ελλάδος και δεν υπήρχαν. Όλες οι χώρες έχουν, Γερ-
µανία, Γαλλία, Αγγλία, Ιταλία, Αµερική.

Πήρα την πλέον φιλελεύθερη χώρα, την Αµερική, και βλέπω
τις τιµές του Brent από τον Ιούλιο του 2008 µέχρι σήµερα. Αυτές
είναι οι τιµές του Brent. Η καµπύλη ακολουθείται οµοίως και στην
αµόλυβδη. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει µία συνέπεια. Πήρα επίσης
να συγκρίνω την τιµή της αµόλυβδης και την τιµή του διυλιστη-
ρίου από το 1978 µέχρι σήµερα στην Αµερική. Και θα καταθέσω
αυτούς τους πίνακες στα Πρακτικά. ∆έστε την οµαλότητα στις
καµπύλες και τη διαφορά, η οποία υπάρχει. Έψαξα να βρω τι
συµβαίνει στην Ελλάδα. Πήρα από το 2003. Μόνος µου το
έβγαλα. ∆εν υπάρχουν πίνακες σύγκρισης. Κοιτάξτε τις καµπύ-
λες αυτές και κοιτάξτε τις καµπύλες τις άλλες για να δείτε πόσο
στρεβλή είναι η αγορά των καυσίµων στην Ελλάδα. Θα τα κατα-
θέσω τα χαρτιά στα Πρακτικά.

Προχώρησα επίσης και έψαξα να βρω τη σύγκριση του Brent
µε την τιµή της αµόλυβδης από το Υπουργείο. Είναι δικός σας
πίνακας και σταµατάτε στον Μάρτιο. Και αναγκάστηκα, κύριοι
συνάδελφοι, να προχωρήσω παίρνοντας τιµές εγώ για να συ-
µπληρώσω τον πίνακα. Γιατί αν θα δείτε τον πίνακα αυτόν, θα
δείτε ότι υπάρχει στρέβλωση ανάµεσα στην τιµή του Brent και
στην τιµή της αµόλυβδης. Θα τον καταθέσω και αυτόν τον πί-
νακα.

Επίσης, σας ξέφυγε ο ανταγωνισµός. ∆εν υπάρχει ανταγωνι-
σµός. Και δεν υπάρχει ανταγωνισµός για τέσσερις λόγους. Και
θα σας πω ποιοι είναι οι λόγοι αυτοί:

1038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



Ο πρώτος λόγος έχει να κάνει µε το κράτος. Το κράτος θέλει
άµεσα χρήµατα. Και µέσα από τα καύσιµα, τα οποία φορολογεί,
παίρνει άµεσα χρήµατα. Για τα άλλα πρέπει να κάνει ελέγχους,
κ.λπ., κ.λπ.. Το ίδιο το κράτος ανεβάζει την τιµή. Το ίδιο το κρά-
τος αφήνει να υπάρχει υψηλή τιµή από τα διυλιστήρια, χώρια την
κερδοσκοπία που κάνουν αυτά. Και παράλληλα έρχεται τώρα τε-
λευταία µε το νοµοσχέδιο που συζητήσαµε και αύξησε τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα.

Θρέφονται τα µονοπώλια. Έχουµε µονοπωλιακή κατάσταση
στα θέµατα των διυλιστηρίων. ∆εν µπορεί να γίνεται εισαγωγή
καυσίµου διότι πρέπει να έχουν συγκεκριµένες δεξαµενές. Και
επειδή ακριβώς δεν µπορούν να έχουν αυτές τις συγκεκριµένες
δεξαµενές για τις αποθεµατικές ποσότητες, αναγκάζονται και
φεύγουν. Θα φύγει η «Shell», θα φύγει η «ΒΡ», θα φύγουν όλες
οι εταιρείες. Στο τέλος όµως την πληρώνει ο Έλληνας κατανα-
λωτής.

Τρίτος λόγος: Άγεστε και φέρεστε από τα κλειστά επαγγέλ-
µατα. Γιατί επιτέλους δεν γίνεται ηλεκτρονική παρακολούθηση
από το διυλιστήριο µέχρι την αντλία µέσα από ηλεκτρονικό σύ-
στηµα; Υπάρχει τρόπος. Γιατί δεν το κάνετε;

Και τέταρτον, υπάρχει υπερεπαγγελµατισµός γι’ αυτό και
υπάρχουν πάρα πολλά πρατήρια. Και αντί να αυξάνεται ο αντα-
γωνισµός λόγω του ότι υπάρχουν πολλά πρατήρια, επειδή ακρι-
βώς δεν βγαίνουν, προσπαθούν να µετακυλήσουν το κόστος τού
ότι δεν βγαίνουν στον καταναλωτή.

Έχετε χάσει τη σεµνότητά σας, δυστυχώς, έχετε χάσει και τη
σοβαρότητά σας. Η χώρα όµως χρειάζεται µια στιβαρή και σο-
βαρή κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Σγουρίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι
οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κυρία Πρό-
εδρε, ήλπιζα ότι θα αποφύγει ο κύριος συνάδελφος να µεταφέ-
ρει τον πασοκικό λαϊκισµό και εντός της Αιθούσης και ότι θα είναι
πιο σοβαρός σε σχέση µε αυτά που ανέφερε, υποστηρίζοντας
την ερώτησή του. Πρέπει όµως να κάνω µια γενική παρατήρηση
πριν απαντήσω στα όσα είπε.

Ξέρετε ότι η διαµόρφωση των τιµών των ενεργειακών προϊό-
ντων στις διεθνείς αγορές είναι ένα θέµα που απασχολεί σοβαρά
όλες τις οικονοµίες, διότι έχουν διαµορφωθεί καταστάσεις τέ-
τοιες, µη ορθές πρακτικές, οι οποίες διαµορφώνουν κατά τρόπο
αναντίστοιχο χρηµατιστηριακά τις τιµές των ενεργειακών προϊό-
ντων. Μάλιστα, θα σας παραπέµψω σε ένα πρόσφατο δηµοσί-
ευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» στις 7 Ιουλίου για τα µέτρα που
λαµβάνονται, προκειµένου αυτές οι στρεβλώσεις να εξαφανι-
στούν ή εν πάση περιπτώσει να αµβλυνθούν στην αγορά της Αµε-
ρικής.

Είπατε, κύριε συνάδελφε, «σας ξέφυγε». ∆εν µας ξέφυγε τί-
ποτα. Εκείνο που είχε ξεφύγει είναι σε σας η τιµή των καυσίµων
όταν είχαµε τη µεταβατική περίοδο από τη δραχµή στο ευρώ. Οι
τεράστιες αυξήσεις κυριολεκτικά στις τιµές των καυσίµων σας
θυµίζω ότι έγιναν εκείνη την περίοδο, διότι δεν είχατε λάβει κα-
νένα απολύτως µέτρο και αφήσατε τις αγορές να κινούνται ασύ-
δοτα χωρίς κανέναν απολύτως έλεγχο. Τώρα, τι κάνουµε εµείς;
Εµείς, όπως σας είπα, και τους ελέγχους εντατικοποιούµε και
µέτρα λαµβάνουµε και η Επιτροπή Ανταγωνισµού λειτουργεί. Και
πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι και το 2007, αλλά και το 2008
µετά από επιστολές που έλαβε από τον Υπουργό τον κ. Σιούφα
η Επιτροπή Ανταγωνισµού, έχει επιβάλει πρόστιµα σε εταιρείες
εµπορίας συνολικού ύψους 50.000.000 ευρώ.

Είναι 50.000.000 ευρώ τα πρόστιµα τα οποία έχουν επιβληθεί
από την Επιτροπή Ανταγωνισµού, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν φαινόµενα εναρµονισµένων πρακτικών στις τιµές των καυ-
σίµων. Αυτό είναι ένα δεδοµένο το οποίο δεν έχει το δικαίωµα να
αγνοείται.

Και εγώ πρέπει να σας ρωτήσω, έχετε αντίστοιχα πρόστιµα
κατά τη δική σας περίοδο της Επιτροπής Ανταγωνισµού στα διυ-
λιστήρια ή σε εταιρείες πετρελαιοειδών; Τι έκανε τότε η Επι-

τροπή Ανταγωνισµού; Με ποιους όρους λειτουργούσε η αγορά;
Όσο δε για τα διαγράµµατα τα οποία προσκοµίσατε, δεν ξέρω
πού τα βρίσκετε αυτά. Αλλά από τα επίσηµα διαγράµµατα τα
οποία υπάρχουν και στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης, φαίνεται ότι υπάρχει µια απόλυτη αντιστοιχία, τόσο µεταξύ
της τιµής αµόλυβδης, όπως διαµορφώνεται σε σχέση µε την τιµή
του χρηµατιστηριακού προϊόντος, όσο και σε σχέση της τιµής
της αµόλυβδης στην ελληνική αγορά σε σχέση µε την αύξηση ή
τη µείωση που παρατηρείται στην τιµή άλλων χωρών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Αυτά, κυρία Πρόεδρε, θα τα καταθέσω στα Πρακτικά και θα
σας παρακαλέσω, πριν αναφέρετε στοιχεία που δεν έχετε ελέγ-
ξει την ακρίβειά τους και τα δίδετε στα Πρακτικά, να το κάνετε µε
µεγαλύτερη προσοχή και µε µεγαλύτερη επιµέλεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Ιωάννης Μπού-
γας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, υπάρχει ένα ζήτηµα που αφορά στον έλεγχο της δια-
µόρφωσης των τιµών της βενζίνης. Πρέπει να σας πω ότι έχουµε
προχωρήσει και εντός του Ιουλίου θα γίνει κατακύρωση του δια-
γωνισµού για τον κοστολογικό έλεγχο και τη διαµόρφωση των
τιµών σε ολόκληρη την εφοδιαστική αλυσίδα, έτσι ώστε να µην
υπάρχει δυνατότητα να µετακυλύει ο ένας στον άλλο τις ευθύνες
για αυξήσεις οι οποίες δηµιουργούνται, επέρχονται, σε αυτούς
τους επί µέρους κρίκους της εφοδιαστικής αλυσίδας.

Τελειώνοντας, θέλω να επαναλάβω ότι στο Υπουργείο µε πολύ
µεγάλη σοβαρότητα και υπευθυνότητα παρακολουθούµε την
εξέλιξη των τιµών και είµαστε αποφασισµένοι να πατάξουµε
οποιοδήποτε κρούσµα διαπιστωθεί, κρούσµα το οποίο θα δηµι-
ουργεί στρεβλώσεις και αδικαιολόγητες αυξήσεις στην αγορά
των καυσίµων.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην τελευταία ερώτηση της ηµέρας, την υπ’

αριθµόν 52/6-7-2009 τετάρτη επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε την παρά-
σταση πολιτικής αγωγής από το δηµόσιο στην υπόθεση
«SIEMENS» κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Τις τελευταίες εβδοµάδες η επικαιρότητα κατακλύζεται από

δηµοσιεύµατα και ειδήσεις που αφορούν τις κινήσεις που γίνο-
νται από την πολιτεία, προκειµένου να εξασφαλιστεί η παρουσία
ενώπιον της ελληνικής δικαιοσύνης των φυγοδίκων κατηγορου-
µένων που εµπλέκονται στο σκάνδαλο της υπόθεσης
«SIEMENS».

Ταυτόχρονα, διαρρέουν από τους ίδιους εµπλεκόµενους αό-
ριστα κατηγορίες για χρηµατισµό πλήθους πολιτικών προσώπων
(πρώην Υπουργών και Βουλευτών) που µε πράξεις ή παραλείψεις
τους φέρονται ως αναµεµειγµένοι στις παράνοµες συµβάσεις
της «SIEMENS» µε τις οποίες ζηµιώθηκε το δηµόσιο.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1.Έχει προσδιοριστεί επακριβώς η ζηµία που υπέστη το ελλη-

νικό δηµόσιο από τις παράνοµες συµβάσεις της «SIEMENS»; Αν
ναι, σε τι ύψος κυµαίνεται η ζηµία και αν όχι γιατί δεν προσδιο-
ρίστηκε; Υπάρχει πιθανότητα το δηµόσιο να µην έχει υποστεί
οποιαδήποτε ζηµία;

2.Σε περίπτωση που πράγµατι υπέστη ζηµία το δηµόσιο, έχει
κάνει δήλωση παράστασης πολιτικής αγωγής; Αν ναι, πότε υπε-
βλήθη, κατά ποίων κατηγορουµένων και ενώπιον ποίου οργάνου
και αν όχι γιατί;»

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, για να προσδιοριστεί η τυχόν ζηµία
που υπέστη το δηµόσιο, µέσα από τις συµβάσεις µε τη συγκε-
κριµένη εταιρεία στην οποία αναφέρεστε, την εταιρεία
«SIEMENS», θα πρέπει να συγκεντρωθούν και να αξιολογηθούν
µία σειρά από στοιχεία τα οποία έχουν σχέση µε αυτές τις συµ-
βάσεις.
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Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
µε πρόσφατα έγγραφά του, µε έγγραφα τα οποία έχει αποστεί-
λει στις 3 Απριλίου 2009, στις 13 Απριλίου 2009 και στις 5 Μαΐου
2009 προς όλα τα Υπουργεία, προς όλες τις δηµόσιες υπηρε-
σίες, τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και τους φορείς που επο-
πτεύονται από το κράτος, έχει ζητήσει να ενηµερωθεί για τις
συµβάσεις, πόσες είναι, ποιες είναι, για την εξέλιξή τους, εάν
υπήρξαν κατά τη γνώµη των υπηρεσιών ζηµιογόνες ή όχι και για
ποιους λόγους, για το ελληνικό δηµόσιο.

Όπως είναι προφανές αυτή η διαδικασία δεν έχει ολοκληρωθεί
ακόµα.

Στο υποθετικό ερώτηµά σας, εάν υπάρχει πιθανότητα το ελ-
ληνικό δηµόσιο να µην έχει υποστεί οποιαδήποτε ζηµία, δεν µπο-
ρεί να υπάρξει απάντηση αυτήν τη στιγµή. Απάντηση θα υπάρξει
όταν θα ολοκληρωθεί η επεξεργασία των στοιχείων που το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους έχει ζητήσει.

Σε κάθε περίπτωση όµως εκείνο για το οποίο θέλω να σας ενη-
µερώσω, είναι ότι το ελληνικό δηµόσιο έχει ασκήσει παράσταση
πολιτικής αγωγής ενώπιον του 4ου Ειδικού Ανακριτή στις 10-4-
2009 και στις 7-5-2009. Η παράσταση αυτή πολιτικής αγωγής του
δηµοσίου έχει γίνει χωρίς να αναφέρεται το δηµόσιο σε συγκε-
κριµένα πρόσωπα κατηγορουµένων αλλά για τις πράξεις.

Η τελική θέση του δηµοσίου, δηλαδή κατά ποίων ακριβώς θα
στραφεί και ποιο θα είναι το ύψος των αξιώσεων και θα έλεγα η
ακριβής ιστορική βάση αυτών των αξιώσεων, θα καθοριστεί από
την ολοκλήρωση της επεξεργασίας των στοιχείων που το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους έχει ζητήσει µε τα έγγραφα τα οποία
ανέφερα.

Η Κυβέρνηση πάντως στηρίζει –όπως είναι προφανές- την
προσπάθεια της δικαιοσύνης για να υπάρχει άπλετο φως σε όλες
τις υποθέσεις και βέβαια στη συγκεκριµένη υπόθεση στην οποία
αναφέρεσθε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κ. Βορίδης έχει

το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς να

σας ευχαριστήσω για την ενηµέρωση. Αλλά µε θλίψη µου διαπι-
στώνω ότι για µία υπόθεση, η οποία, όπως ξέρετε, απασχολεί τον
ελληνικό πολιτικό βίο εδώ και δύο χρόνια περίπου, τα αρµόδια
όργανα του κράτους, εν προκειµένω έστω το Νοµικό Συµβούλιο,
έχουν ξεκινήσει τις ενέργειές τους τον Απρίλιο του τρέχοντος
έτους. Σε όλη, δηλαδή, αυτήν τη διάρκεια δεν υπήρξε µέριµνα,
ώστε να µην ερχόµαστε τον Απρίλιο να συζητάµε για το αν υπάρ-
χει ακόµα ζηµία;

Εδώ υπάρχουν κατηγορούµενοι οι οποίοι µιλούν για χρηµατι-
σµό εκατόν πενήντα τριών Βουλευτών, υπάρχουν κατηγορούµε-
νοι οι οποίοι µιλούν για χρηµατισµό δώδεκα Υπουργών και ακόµα
σήµερα το ελληνικό δηµόσιο δεν ξέρει εάν έχει υποστεί ζηµία,
δεν ξέρει αν οι συµβάσεις έχουν προβλήµατα. Έχει ξεκινήσει το
ελληνικό δηµόσιο τη διαδικασία προστασίας των συµφερόντων
του τον Απρίλιο του τρέχοντος. Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό
δεν είναι λειτουργία.

∆εν γνωρίζω µε ποια αφορµή εκκίνησε το Νοµικό Συµβούλιο
την ενασχόλησή του, εάν υπήρξε, δηλαδή, µία σχετική παραί-
νεση ή µία σχετική εντολή –ας το πω έτσι- πάλι από τα αρµόδια
Υπουργεία. ∆ιότι το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ουσιαστικά
αποτελεί το νοµικό παραστάτη του ελληνικού δηµοσίου. Προ-
φανώς πρέπει να πάρει κάποια εντολή από την πολιτεία προκει-
µένου να αρχίσει να ερευνά το θέµα.

Ξανά θα ρωτήσω: Αυτή η συγκεκριµένη εντολή από την πολι-
τεία πότε εδόθη; Τον Απρίλιο; Σήµερα ακόµα εποµένως δεν έχει
ελεγχθεί σε τίποτα καµµία σύµβαση. Σήµερα ακόµα δεν υπάρ-
χουν συγκριτικά στοιχεία ως προς το εάν αυτές οι συµβάσεις
έχουν κάτι το επιλήψιµο ή όχι. Σήµερα ακόµα δεν υπάρχουν προ-
φανώς συγκριτικά στοιχεία. Σήµερα ακόµα είµαστε σε ένα στά-
διο έρευνας του αν πρέπει να ασκηθούν αγωγές αποζηµιώσεως.
Σήµερα ακόµα δεν έχουν προσδιορίσει κανένα από τα κρίσιµα
µεγέθη τα οποία ενδιαφέρουν τους πολίτες.

Και σε ό,τι αφορά και στο θέµα της παραστάσεως πολιτικής
αγωγής προφανώς ακόµα το ελληνικό δηµόσιο δεν έχει άποψη
ως προς το ποιος έβλαψε τα συµφέροντά του. Και πώς θα έχει

κιόλας, αφού δεν ξέρει εάν ακόµα υπάρχει βλάβη; Γίνεται, λοι-
πόν, µία παράσταση πολιτικής αγωγής όλως τυπική, µη στρεφο-
µένη κατά προσώπων, µόνο για το ενδεχόµενο που τυχόν θα
προκύψει κάτι, χωρίς κανείς από το ελληνικό δηµόσιο να µπορεί
να πει το στοιχειώδες, ότι αυτός µε έβλαψε, σε αυτό το ποσό,
στο συγκεκριµένο σηµείο.

Επιτρέψτε µου, αλλά εδώ υπάρχουν σκέψεις. ∆ιότι δεν είναι
δυνατόν να υποθέσω ότι κανείς από την Κυβέρνηση σε όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα δεν σκέφθηκε ότι αυτό το συγκεκριµένο ζή-
τηµα κάπως πρέπει να ελεγχθεί, ακόµα και για αµιγώς δικονοµι-
κούς λόγους εγώ σας λέω.

Αφήστε και τα τεράστια ζητήµατα των αποζηµιώσεων, που να
σας πω την αλήθεια, κύριε Υφυπουργέ, για εµένα ίσως είναι και
από τα σηµαντικότερα. Να δούµε ποια είναι η ζηµία του ελληνι-
κού δηµοσίου και πώς αυτή µπορεί να αντικατασταθεί, πέραν του
ποινικού ζητήµατος.

Εν πάση περιπτώσει, για να µπορεί το ελληνικό δηµόσιο να
έχει λόγο ως προς την εξέλιξη αυτής της ποινικής διαδικασίας,
δεν έπρεπε αν µη τι άλλο να έχει µπορέσει να προσδιορίσει ποιος
είναι εκείνος που του φταίει, ποιος έκανε κάτι κακό; Επιτρέψτε
µου, αλλά αυτό κατά τη γνώµη µου είναι παράδειγµα πληµµε-
λούς ασκήσεως των δικαιωµάτων του ελληνικού δηµοσίου σε µια
τόσο κρίσιµη υπόθεση, σε ένα τόσο µεγάλο πολιτικό ζήτηµα και
ειλικρινώς διερωτώµαι γιατί υπάρχει αυτή η ολιγωρία.

Όπως ευκόλως αντιλαµβάνεστε, εάν αυτή η διαδικασία έχει
ξεκινήσει τον Απρίλιο µε έγγραφα προς τη διοίκηση, να δούµε
πότε θα τελειώσει. Είναι προφανές ότι ενδεχοµένως θα βρισκό-
µαστε να συζητάµε για το ποια είναι η ζηµία του δηµοσίου δύο
και τρία και τέσσερα χρόνια µετά, γιατί αφού δεν έχει ξεκινήσει
αυτή η διαδικασία ή µόλις έχει ξεκινήσει, είναι σαφές ότι θα τρα-
βήξει πολύ σηµαντικό χρονικό διάστηµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Βορίδη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει ολιγωρία του ελληνικού
δηµοσίου, ούτε θλίψη να αισθάνεστε –το αντίθετο θα έλεγα. Το
ελληνικό δηµόσιο κινήθηκε έγκαιρα, αλλά το ελληνικό δηµόσιο
και το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους δεν µπορεί να κινείται µε
τους ρυθµούς που απαιτούν τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.
Πρέπει οι κινήσεις να είναι τεκµηριωµένες και αυτό το πράγµα
γίνεται.

Πολύ έγκαιρα, λοιπόν, ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών έκανε ερώτηµα προς το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για
την τηρητέα πορεία στη συγκεκριµένη υπόθεση. Το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους γνωµοδότησε. Η γνωµοδότηση του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους έγινε αποδεκτή από τον Υπουργό
και στη συνέχεια ακολούθησαν οι διαδικασίες οι οποίες είναι σε
εξέλιξη.

Το ελληνικό δηµόσιο µε αυτήν τη δήλωση παράστασης πολι-
τικής αγωγής ζήτησε ένα συµβολικό ποσό ως χρηµατική ικανο-
ποίηση για την αποκατάσταση της ηθικής βλάβης που υπέστη,
λόγω του κλονισµού των πολιτών αναφορικά µε την εύρυθµη λει-
τουργία των υπηρεσιών του.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Τα 44 ευρώ;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Όχι, δεν είναι 44 ευρώ, είναι πολύ µεγαλύτερο το ποσό.
Επιπλέον, επιφυλάχθηκε και για το ακριβές ποσό για την ηθική
βλάβη και για το αν ζητήσει αποζηµίωση για τυχόν υλική βλάβη
που έχει υποστεί από την υπογραφή των συµβάσεων.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Πόσο ήταν το ποσό;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Το αρχικό ποσό το οποίο ζητήθηκε ήταν 500.000 ευρώ
για την ηθική βλάβη.

Η ύπαρξη, λοιπόν, τέτοιας ζηµίας και το ακριβές ποσό στην
περίπτωση που υπάρχει τέτοια ζηµία, επαναλαµβάνω ότι θα κα-
θοριστούν από τη µελέτη των στοιχείων τα οποία ανέφερα. Μά-
λιστα, το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για να διευκολύνει τις
υπηρεσίες του δηµοσίου και για να επιταχύνει τη διαδικασία, πα-
ράλληλα µε τα έγγραφα έστειλε ένα ενδεικτικό ερωτηµατολόγιο
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στο οποίο τίθενται διάφορα ζητήµατα στα οποία πρέπει να απα-
ντήσουν οι υπηρεσίες του ευρύτερου δηµόσιου φορέα και οι
εποπτευόµενοι φορείς.

Είναι, λοιπόν, σε εξέλιξη µια διαδικασία, η οποία θα διασφα-
λίσει πλήρως τα δικαιώµατα και τις απαιτήσεις του δηµοσίου στη
συγκεκριµένη υπόθεση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Σας ενηµερώνω ότι σήµερα Πέµπτη 9 Ιουλίου 2009 θα συνε-
δριάσουν οι ακόλουθες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές:

Στις 9.00’ άρχισαν οι εργασίες της ∆ιαρκούς Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: «Συνέχιση
της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης: «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί
Ανταγωνισµού» (ακρόαση εξωκοινοβουλευτικών προσώπων- 2η
συνεδρίαση)».

Στις 10.00’ άρχισε η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων µε θέµα ηµερήσιας διάταξης:

α. Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής σύµφωνα µε το
άρθρο 36 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής από την
Υπουργό Εξωτερικών κ. Ντόρα Μπακογιάννη για θέµατα της αρ-
µοδιότητάς της.

β. Επεξεργασία και εξέταση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας εταιρικής σχέσης
και συνεργασίας για τη σύναψη εταιρικής σχέσης µεταξύ των Ευ-
ρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών- Μελών τους αφ’ ενός και
της ∆ηµοκρατίας του Τατζικιστάν αφ’ ετέρου και της Τελικής
Πράξης».

γ. Επεξεργασία και εξέταση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας
(MOU) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της
Βουλγαρίας για τη Συνεργασία της Ελληνικής Υδρογραφικής
Υπηρεσίας και της Υδρογραφικής Υπηρεσίας της Βουλγαρίας».

Στις 12.00’ συνεδριάζει η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συνέχιση της επεξεργα-
σίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
«Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού».

Στις 13.00’ συνεδριάζει η Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής,
µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Πορεία εκτέλεσης του Προϋπολο-
γισµού της Βουλής των Ελλήνων, για το οικονοµικό έτος 2009.

Στις 16.00’ συνεδριάζει η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συνέχιση της επεξεργα-
σίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης «Αναθεώρηση ∆ιατάξεων του ν. 703/1977 περί Ανταγωνισµού
(4η συνεδρίαση)».

Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «∆ιασυνοριακές
Συγχωνεύσεις Κεφαλαιουχικών Εταιρειών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο, ως διενεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο, κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης: «∆ιασυ-

νοριακές Συγχωνεύσεις Κεφαλαιουχικών Εταιρειών και άλλες
διατάξεις», έγινε δεκτό σε µόνη συζήτηση κατ’ αρχήν, κατ’ άρ-
θρον και στο σύνολο, κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«∆ιασυνοριακές Συγχωνεύσεις Κεφαλαιουχικών Εταιρειών
και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Σκοπός και πεδίο εφαρµογής

1. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου αποτελούν εναρµόνιση
της ελληνικής νοµοθεσίας µε τις διατάξεις της Οδηγίας
2005/56/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της 26ης Οκτωβρίου 2005 (L.310/
25.11.2005) σχετικά µε τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις κεφα-
λαιουχικών εταιρειών διαφορετικών κρατών-µελών.

2. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται σε κάθε
συγχώνευση µίας ή περισσότερων ηµεδαπών κεφαλαιουχικών

εταιρειών µε µία ή περισσότερες κεφαλαιουχικές εταιρείες, οι
οποίες έχουν συσταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία ετέρου κρά-
τους-µέλους και έχουν την καταστατική τους έδρα, την κεντρική
τους διοίκηση ή την κύρια εγκατάστασή τους εντός της Κοινό-
τητας (εφεξής: «διασυνοριακή συγχώνευση»), ή όταν η προκύ-
πτουσα από διασυνοριακή συγχώνευση µεταξύ εταιρειών
διαφορετικών κρατών-µελών εταιρεία έχει την έδρα της στην
ηµεδαπή.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν έχουν εφαρµογή στις δια-
συνοριακές συγχωνεύσεις στις οποίες µετέχει εταιρεία, η οποία
έχει ως αντικείµενο τη συλλογική επένδυση κεφαλαίων που πα-
ρέχονται από το κοινό, λειτουργεί βάσει της αρχής της διασπο-
ράς των κινδύνων και τα µερίδια της οποίας, εφόσον το ζητήσουν
οι κάτοχοί τους, εξαγοράζονται ή εξοφλούνται, άµεσα ή έµµεσα,
από τα περιουσιακά στοιχεία της εν λόγω εταιρείας. Οι ενέργειες
στις οποίες προβαίνει η εν λόγω εταιρεία, προκειµένου να δια-
σφαλίσει ότι η χρηµατιστηριακή αξία των µεριδίων της, δεν απο-
κλίνει σηµαντικά από την καθαρή αξία του ενεργητικού της,
λογίζονται ως ισοδύναµες µε εξαγορά ή εξόφληση.

Άρθρο 2
Ορισµοί

1. Για την εφαρµογή του παρόντος ως «κεφαλαιουχική εται-
ρεία» (εφεξής: «εταιρεία») νοείται:

α) η ανώνυµη εταιρεία (Α.Ε.), η εταιρεία περιορισµένης ευθύ-
νης (Ε.Π.Ε.), η ετερόρρυθµη κατά µετοχές εταιρεία και η Ευρω-
παϊκή Εταιρεία (SE) µε έδρα στην Ελλάδα, και

β) η εταιρεία µετοχικού κεφαλαίου που διαθέτει νοµική προ-
σωπικότητα, κατέχει χωριστά περιουσιακά στοιχεία, τα οποία
είναι και τα µόνα που καλύπτουν τυχόν οφειλές της εταιρείας,
και υπόκειται σύµφωνα µε την οικεία εθνική νοµοθεσία σε όρους
εγγύησης, όπως αυτοί που προβλέπονται στην Οδηγία
68/151/ΕΟΚ για την προστασία των συµφερόντων των εταίρων
και των τρίτων.

2. Για την εφαρµογή του παρόντος ως «συγχώνευση» νοείται
η πράξη µε την οποία:

α) µία ή περισσότερες εταιρείες, οι οποίες λύονται χωρίς να
ακολουθήσει εκκαθάριση, µεταβιβάζουν σε άλλη υφιστάµενη
εταιρεία (απορροφούσα) το σύνολο της περιουσίας τους (ενερ-
γητικό και παθητικό) έναντι απόδοσης στους εταίρους τους τίτ-
λων ή µεριδίων του εταιρικού κεφαλαίου, εκδιδοµένων από την
απορροφούσα εταιρεία και, ενδεχοµένως, έναντι καταβολής
προς αυτούς χρηµατικού ποσού σε µετρητά προς συµψηφισµό
των τίτλων που δικαιούνται µη υπερβαίνον το 10% της ονοµα-
στικής αξίας των τίτλων αυτών ή, της λογιστικής τους αξίας σε
περίπτωση που οι τίτλοι ή τα µερίδια δεν έχουν ονοµαστική αξία
ή

β) δύο ή περισσότερες εταιρείες, οι οποίες λύονται χωρίς να
ακολουθήσει εκκαθάριση, µεταβιβάζουν το σύνολο της περιου-
σίας τους (ενεργητικό και παθητικό), σε εταιρεία, την οποία συ-
νιστούν (νέα εταιρεία), έναντι απόδοσης στους εταίρους τους,
τίτλων ή µεριδίων του εταιρικού κεφαλαίου της νέας εταιρείας
και, ενδεχοµένως, έναντι καταβολής προς αυτούς χρηµατικού
ποσού σε µετρητά προς συµψηφισµό των τίτλων που δικαιού-
νται, µη υπερβαίνον το δέκα τοις εκατό (10%) της ονοµαστικής
αξίας των τίτλων αυτών ή, της λογιστικής τους αξίας σε περί-
πτωση που οι τίτλοι ή τα µερίδια δεν έχουν ονοµαστική αξία· ή

γ) µία εταιρεία, η οποία λύεται χωρίς να ακολουθήσει εκκαθά-
ριση, µεταβιβάζει το σύνολο της περιουσίας της (ενεργητικό και
παθητικό) στην εταιρεία που κατέχει το σύνολο των τίτλων ή µε-
ριδίων του εταιρικού της κεφαλαίου.

3. Κατά παρέκκλιση από την προηγούµενη παράγραφο 2, οι
διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται και στις διασυνο-
ριακές συγχωνεύσεις που γίνονται µε καταβολή συµψηφιστικού
ποσού σε µετρητά που υπερβαίνει το δέκα τοις εκατό (10%) της
ονοµαστικής αξίας ή, ελλείψει ονοµαστικής αξίας, της λογιστι-
κής αξίας των τίτλων ή µετοχών που αντιπροσωπεύουν το κεφά-
λαιο της εταιρείας που προέκυψε από τη διασυνοριακή
συγχώνευση, εφόσον αυτό προβλέπεται από τη νοµοθεσία ενός
τουλάχιστον κράτους-µέλους, στην οποία υπάγεται αλλοδαπή
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συγχωνευόµενη εταιρεία.
4. Οι αναφερόµενες στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγρά-

φου 1 του παρόντος άρθρου ηµεδαπές κεφαλαιουχικές εταιρείες
δύνανται να συγχωνεύονται µε οποιουδήποτε εταιρικού τύπου
αλλοδαπή κεφαλαιουχική εταιρεία εµπίπτουσα στο πεδίο εφαρ-
µογής της Οδηγίας.

Άρθρο 3
Κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης

Τα όργανα διεύθυνσης ή διοίκησης καθεµιάς από τις εταιρείες
που συγχωνεύονται καταρτίζουν το κοινό σχέδιο διασυνοριακής
συγχώνευσης. Το σχέδιο σύµβασης που συντάσσεται από τα όρ-
γανα διοίκησης ηµεδαπής συγχωνευόµενης εταιρείας πρέπει να
περιλαµβάνει τουλάχιστον τα εξής στοιχεία:

α) τον εταιρικό τύπο, την επωνυµία και την καταστατική έδρα
των συγχωνευόµενων εταιρειών, καθώς και τα αντίστοιχα στοι-
χεία για την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση

β) τη σχέση ανταλλαγής των τίτλων ή µεριδίων του εταιρικού
κεφαλαίου, καθώς και, εφόσον συντρέχει περίπτωση, το ύψος
του συµψηφιστικού ποσού σε µετρητά

γ) τους όρους επιµερισµού των τίτλων ή µεριδίων εταιρικού
κεφαλαίου της εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή
συγχώνευση

δ) τις πιθανές επιπτώσεις από τη διασυνοριακή συγχώνευση
στην απασχόληση των εργαζοµένων στις εταιρείες που συγχω-
νεύονται

ε) την ηµεροµηνία από την οποία οι τίτλοι ή τα µερίδια εταιρι-
κού κεφαλαίου παρέχουν δικαίωµα συµµετοχής στα κέρδη,
καθώς και κάθε ειδικό όρο σχετικά µε το δικαίωµα αυτό

στ) την ηµεροµηνία από την οποία οι πράξεις των συγχωνευό-
µενων εταιρειών θεωρούνται από λογιστική άποψη, ότι γίνονται
για λογαριασµό της εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση

ζ) τα δικαιώµατα που εξασφαλίζονται από την εταιρεία που
προκύπτει από τη συγχώνευση στους εταίρους που έχουν ειδικά
δικαιώµατα ή στους δικαιούχους εκ τίτλων διαφορετικών από τις
µετοχές ή τα µέτρα που προτείνονται για αυτούς

η) τυχόν ειδικά πλεονεκτήµατα που παρέχονται στους εµπει-
ρογνώµονες που εξετάζουν το σχέδιο διασυνοριακής συγχώ-
νευσης ή στα µέλη των διοικητικών, διευθυντικών, εποπτικών ή
ελεγκτικών οργάνων των εταιρειών που συγχωνεύονται

θ) το καταστατικό της εταιρείας που προκύπτει από τη διασυ-
νοριακή συγχώνευση

ι) εφόσον απαιτείται, πληροφορίες για τις διαδικασίες σύµ-
φωνα µε τις οποίες καθορίζονται, κατά το άρθρο 14 του παρό-
ντος, οι κανόνες που διέπουν το ρόλο των εργαζοµένων στον
καθορισµό των δικαιωµάτων συµµετοχής τους στην εταιρεία που
προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση

ια) πληροφορίες σχετικά µε την αποτίµηση των στοιχείων
ενεργητικού και παθητικού που µεταβιβάζονται στην εταιρεία
που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση

ιβ) τις ηµεροµηνίες των οικονοµικών καταστάσεων των εται-
ρειών που συγχωνεύονται οι οποίες χρησιµοποιήθηκαν για τον
καθορισµό των όρων της διασυνοριακής συγχώνευσης.

Άρθρο 4
∆ηµοσιότητα

Το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης, στην οποία
συµµετέχει ηµεδαπή εταιρεία, καταχωρείται, µετά τον έλεγχο
από τη ∆ιεύθυνση Ανωνύµων Εταιρειών και Πίστεως της Γενικής
Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, στο Τµήµα
Γενικού Εµπορικού Μητρώου (ΓΕΜΗ) της Γραµµατείας αυτής,
τουλάχιστον ένα µήνα πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της
γενικής συνέλευσης, η οποία θα λάβει την απόφαση συγχώνευ-
σης, σχετική δε ανακοίνωση δηµοσιεύεται στο ΦΕΚ ΑΕ - ΕΠΕ και
ΓΕΜΗ και περιλαµβάνει τουλάχιστον τα παρακάτω στοιχεία:

α) τον εταιρικό τύπο, την επωνυµία και την καταστατική έδρα
των εταιρειών που συγχωνεύονται

β) το µητρώο στο οποίο έχουν κατατεθεί οι κατά την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 3 της Οδηγίας 68/151/ΕΟΚ πράξεις καθε-
µιάς από τις εταιρείες που συγχωνεύονται, καθώς και τον
αντίστοιχο αριθµό καταχωρίσεως

γ) µνεία, για καθεµιά από τις εταιρείες που συγχωνεύονται,
του τρόπου µε τον οποίο θα ασκούνται τα δικαιώµατα των πι-
στωτών και, εφόσον συντρέχει περίπτωση, των µετόχων της µει-
οψηφίας των εταιρειών που συγχωνεύονται, καθώς και τις
διευθύνσεις των εταιρειών στις οποίες µπορούν να ζητηθούν,
ανέξοδα, εκτενείς πληροφορίες για τους τρόπους άσκησης των
δικαιωµάτων αυτών.

Άρθρο 5
Έκθεση του οργάνου διοίκησης

1. Το όργανο διοίκησης ηµεδαπής συγχωνευόµενης εταιρείας
συντάσσει έκθεση που υποβάλλεται στη γενική συνέλευση των
εταίρων της, η οποία εξηγεί και αιτιολογεί τις νοµικές και οικο-
νοµικές πτυχές, καθώς και τις συνέπειες της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης για τα µέλη, τους πιστωτές και τους εργαζοµένους.

2. Η έκθεση τίθεται στη διάθεση των εταίρων και των εκπρο-
σώπων των εργαζοµένων ή, εάν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, των
ιδίων των εργαζοµένων τουλάχιστον ένα µήνα πριν από την ηµε-
ροµηνία της γενικής συνελεύσεως, της οποίας γίνεται µνεία στο
άρθρο 7. Η παραπάνω έκθεση καταχωρείται στο Τµήµα ΓΕΜΗ
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.

3. Εφόσον στο όργανο διοίκησης περιέλθει εγκαίρως η γνώµη
των εκπροσώπων των εργαζοµένων της εταιρείας, σύµφωνα µε
το π.δ. 240/2006 (ΦΕΚ 252 Α’), η εν λόγω γνώµη προσαρτάται
στην έκθεση.

Άρθρο 6
Έκθεση ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων

1. Για καθεµιά από τις εταιρείες που συγχωνεύονται συντάσ-
σεται έκθεση ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων, η οποία απευθύ-
νεται προς τους εταίρους και είναι διαθέσιµη τουλάχιστον ένα
µήνα πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της γενικής συνέλευ-
σης του άρθρου 7. Οι εµπειρογνώµονες αυτοί µπορεί να είναι νο-
µικά ή φυσικά πρόσωπα και ορίζονται από τις εταιρείες που
συγχωνεύονται.

2. Αντί των εµπειρογνωµόνων που ενεργούν για λογαριασµό
καθεµιάς από τις εταιρείες που συγχωνεύονται, ένας ή περισσό-
τεροι ανεξάρτητοι εµπειρογνώµονες, οι οποίοι διορίζονται για το
σκοπό αυτόν, κατόπιν κοινής αίτησης των συγχωνευόµενων εται-
ρειών, από δικαστική ή διοικητική αρχή του κράτους-µέλους η
νοµοθεσία του οποίου διέπει µία από τις εταιρείες που συγχω-
νεύονται ή την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση, ή οι οποίοι είναι εγκεκριµένοι από τέτοια αρχή,
µπορούν να εξετάσουν το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώ-
νευσης και να συντάξουν ενιαία γραπτή έκθεση προοριζόµενη
για το σύνολο των εταίρων. Αρµόδια διοικητική αρχή για το διο-
ρισµό των ανωτέρω ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων στην ηµε-
δαπή είναι η ∆ιεύθυνση Ανωνύµων Εταιρειών και Πίστεως της
Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.

3. Η έκθεση των εµπειρογνωµόνων περιλαµβάνει τα στοιχεία
που προβλέπουν οι διατάξεις του άρθρου 71 του κ.ν. 2190/1920
περί ανωνύµων εταιρειών. Οι εµπειρογνώµονες έχουν το δικαί-
ωµα να ζητούν από καθεµιά από τις εταιρείες που συγχωνεύο-
νται κάθε πληροφορία που θεωρούν αναγκαία για την
εκπλήρωση των καθηκόντων τους.

4. Εάν το σύνολο των εταίρων καθεµιάς από τις εταιρείες που
συµµετέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση συµφωνεί, δεν
απαιτείται η εξέταση του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώ-
νευσης και η σύνταξη σχετικής έκθεσης από ανεξάρτητους
εµπειρογνώµονες.

Άρθρο 7
Έγκριση από τη γενική συνέλευση

1. Η γενική συνέλευση καθεµιάς από τις εταιρείες που συγ-
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χωνεύονται, αφού λάβει γνώση των εκθέσεων που προβλέπονται
στα άρθρα 5 και 6, αποφασίζει την έγκριση του κοινού σχεδίου
διασυνοριακής συγχώνευσης. Στις ηµεδαπές εταιρείες που συγ-
χωνεύονται, για τη λήψη της απόφασης αυτής απαιτείται η αυ-
ξηµένη για τη συγχώνευση απαρτία και πλειοψηφία της
ηµεδαπής νοµοθεσίας ανά εταιρικό τύπο.

2. Αν υπάρχουν περισσότερες κατηγορίες µετοχών, η από-
φαση της γενικής συνέλευσης για τη συγχώνευση τελεί υπό την
έγκρισή της ή των κατ’ ιδίαν κατηγοριών µετόχων, τα δικαιώµατα
των οποίων θίγονται από τη συγχώνευση, κατά τα προβλεπόµενα
στην παράγραφο 2 του άρθρου 72 του κ.ν. 2190/1920.

3. Αν υπάρχουν δανειστές µε οµολογίες µετατρέψιµες σε µε-
τοχές τουλάχιστον σε µία από τις εταιρείες που συγχωνεύονται,
η απόφαση για συγχώνευση πρέπει να εγκριθεί και από τους δα-
νειστές αυτούς.

4. Η γενική συνέλευση καθεµιάς από τις εταιρείες που συγ-
χωνεύονται µπορεί να θέσει ως όρο πραγµατοποίησης της δια-
συνοριακής συγχώνευσης την εκ µέρους της ρητή επικύρωση
των διατυπώσεων εφαρµογής για τη συµµετοχή των εργαζοµέ-
νων στην εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση.

Άρθρο 8
Προστασία µειοψηφίας και πιστωτών

1. Οι εταίροι ηµεδαπής συγχωνευόµενης εταιρείας, οι οποίοι
αντιτάχθηκαν στη λήψη της απόφασης για τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση δικαιούνται, εντός µηνός από την ηµεροµηνία που η γε-
νική συνέλευση ενέκρινε τη διασυνοριακή συγχώνευση:

α) Να απαιτήσουν µε αγωγή από την ηµεδαπή εταιρεία που
συµµετέχει σε διασυνοριακή συγχώνευση την εξαγορά των τίτ-
λων ή µεριδίων τους, εφόσον η ηµεδαπή εταιρεία είναι απορρο-
φούµενη ή η νέα εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή
συγχώνευση έχει την έδρα της σε άλλο κράτος-µέλος, κατ’ ανα-
λογία προς το αντίστοιχο δικαίωµα εξόδου που προβλέπεται στη
διαδικασία της µεταφοράς της έδρας στην αλλοδαπή, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 49α του κ.ν. 2190/1920. Για την εξα-
σφάλιση της καταβολής του τιµήµατος εξαγοράς µπορεί να δια-
ταχθούν ασφαλιστικά µέτρα.

β) Να αξιώσουν την καταβολή αποζηµίωσης, εφόσον η σχέση
ανταλλαγής των τίτλων ή µεριδίων τους µε τίτλους ή µερίδια της
απορροφούσας έχει ορισθεί αδικαιολόγητα χαµηλά, κατά τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 77α του κ.ν. 2190/1920. Η διαδικασία της συγ-
χώνευσης δεν αναστέλλεται. Η ως άνω διαδικασία αποζηµίωσης
των µειοψηφούντων εταίρων ηµεδαπής συγχωνευόµενης εται-
ρείας, λόγω µη δίκαιης σχέσης ανταλλαγής, εφαρµόζεται µόνον
εφόσον αντίστοιχη διαδικασία προβλέπεται στις νοµοθεσίες των
λοιπών εταιρειών που συγχωνεύονται ή εφόσον οι άλλες εται-
ρείες που συγχωνεύονται, που είναι εγκατεστηµένες σε κράτος-
µέλος, το οποίο δεν προβλέπει τέτοια διαδικασία, αποδέχονται
ρητά, κατά την έγκριση του σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευ-
σης, τη δυνατότητα των εταίρων της ηµεδαπής συγχωνευόµε-
νης εταιρείας να κάνουν χρήση της εν λόγω διαδικασίας. Η
απόφαση που λαµβάνεται κατά τη διαδικασία αυτή είναι δε-
σµευτική για την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή
συγχώνευση και για όλους τους εταίρους της.

2. Για την προστασία των δικαιωµάτων των πιστωτών ηµεδα-
πής συγχωνευόµενης ανώνυµης εταιρείας ή εταιρείας περιορι-
σµένης ευθύνης, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των
άρθρων 70 του κ.ν. 2190/1920 και 54 του ν. 3190/1955 (ΦΕΚ 91
Α’), αντιστοίχως.

Άρθρο 9
Πιστοποιητικό πριν από τη συγχώνευση

1. Αρµόδια αρχή για τον έλεγχο της νοµιµότητας της διασυ-
νοριακής συγχώνευσης κατά το τµήµα της διαδικασίας που
αφορά συγχωνευόµενες εταιρείες που υπάγονται στην ηµεδαπή
νοµοθεσία είναι η ∆ιεύθυνση Ανωνύµων Εταιρειών και Πίστεως
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.

2. Η ανωτέρω αρχή χορηγεί αµελλητί στις εταιρείες που συγ-

χωνεύονται και τις οποίες διέπει η ηµεδαπή νοµοθεσία πιστο-
ποιητικό µε το οποίο βεβαιώνεται η ορθή εκτέλεση των πράξεων
και των διατυπώσεων που προηγούνται της συγχώνευσης.

3. Η αρχή της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου µπορεί
να εκδώσει το πιστοποιητικό της παραγράφου 2, ακόµη και εάν
εκκρεµεί διαδικασία αποζηµίωσης των µειοψηφούντων εταίρων
κατά τα οριζόµενα στην περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 8 του παρόντος. Στο πιστοποιητικό πρέπει να επισηµαίνε-
ται ότι εκκρεµεί αντίστοιχη διαδικασία.

Άρθρο 10
Έλεγχος της νοµιµότητας της
διασυνοριακής συγχώνευσης

1. Αρµόδια αρχή για τον έλεγχο της νοµιµότητας και την
έγκριση της διασυνοριακής συγχώνευσης κατά το τµήµα της δια-
δικασίας που αφορά την ολοκλήρωση της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης και, κατά περίπτωση, τη σύσταση της νέας εταιρείας
που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση είναι η ∆ιεύ-
θυνση Ανωνύµων Εταιρειών και Πίστεως της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης. Η ως άνω αρχή
ελέγχει, ιδίως, εάν οι εταιρείες που συγχωνεύονται ενέκριναν το
κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης υπό τους ίδιους
όρους, και, ανάλογα µε την περίπτωση, εάν οι τρόποι συµµετο-
χής των εργαζοµένων καθορίστηκαν σύµφωνα µε το άρθρο 14.

2. Για το σκοπό αυτόν, καθεµιά από τις µη ηµεδαπές εταιρείες
που συγχωνεύονται, υποβάλλει, στην αρχή που προβλέπει η πα-
ράγραφος 1, το πριν από τη συγχώνευση πιστοποιητικό, εντός
έξι µηνών από την ηµεροµηνία εκδόσεώς του από την αρµόδια
σύµφωνα µε τις οικείες νοµοθεσίες των ενδιαφερόµενων κρατών
- µελών αρχή, καθώς και το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώ-
νευσης που έχει εγκριθεί από τη γενική συνέλευση κατά το
άρθρο 7.

Άρθρο 11
Ολοκλήρωση και έναρξη αποτελεσµάτων

της διασυνοριακής συγχώνευσης

1. Η σύµβαση διασυνοριακής συγχώνευσης καταρτίζεται µε
συµβολαιογραφικό έγγραφο, στο οποίο προσαρτάται υπεύθυνη
δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (ΦΕΚ 75 Α’), ότι δεν προ-
βλήθηκαν αντιρρήσεις από τους πιστωτές ή ότι οι τυχόν προ-
βληθείσες επιλύθηκαν, εφόσον η απορροφούσα εταιρεία ή η
προκύπτουσα από τη διασυνοριακή συγχώνευση εταιρεία έχει
έδρα στην ηµεδαπή.

2. Η διασυνοριακή συγχώνευση ολοκληρώνεται µε την κατα-
χώριση της εγκριτικής πράξης του Υπουργού Ανάπτυξης, η
οποία έχει συστατικό χαρακτήρα, στο Τµήµα ΓΕΜΗ που τηρεί-
ται στη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και σχετική ανακοίνωση δηµοσιεύεται από τη ∆ιεύθυνση Ανωνύ-
µων Εταιρειών και Πίστεως της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου
του Υπουργείου Ανάπτυξης στο τεύχος ΑΕ - ΕΠΕ και ΓΕΜΗ της
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως.

Η ανωτέρω ∆ιεύθυνση µετά την καταχώριση στο ΓΕΜΗ της
εγκριτικής πράξης του Υπουργού Ανάπτυξης ενηµερώνει, χωρίς
καθυστέρηση, τα σχετικά µητρώα των κρατών-µελών στη νοµο-
θεσία των οποίων υπάγονται οι άλλες εταιρείες που συγχωνεύο-
νται. Η ενδεχόµενη διαγραφή της παλαιάς καταχώρισης ισχύει
µετά την παραλαβή της σχετικής κοινοποίησης και όχι πριν.

3. Όταν η έγκριση της διασυνοριακής συγχώνευσης γίνεται
από την αρµόδια αρχή άλλου κράτους-µέλους, η διαγραφή της
ηµεδαπής απορροφούµενης εταιρείας από το ΓΕΜΗ γίνεται από
τη ∆ιεύθυνση Ανωνύµων Εταιρειών και Πίστεως της Γενικής
Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης αµέσως µετά
την κοινοποίηση της καταχώρισης της εγκριτικής απόφασης της
διασυνοριακής συγχώνευσης.

Άρθρο 12
Αποτελέσµατα της διασυνοριακής συγχώνευσης

Από την ηµεροµηνία καταχώρισης της εγκριτικής απόφασης
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του Υπουργείου Ανάπτυξης στο Τµήµα ΓΕΜΗ του άρθρου 11 του
παρόντος νόµου, η διασυνοριακή συγχώνευση παράγει τα εξής
αποτελέσµατα:

1. Για συγχώνευση που πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τα στοι-
χεία α’ και γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του παρόντος:

α) το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού της απορροφού-
µενης εταιρείας µεταβιβάζεται στην απορροφούσα εταιρεία

β) οι εταίροι της απορροφούµενης εταιρείας γίνονται εταίροι
της απορροφούσας εταιρείας

γ) η απορροφούµενη εταιρεία παύει να υφίσταται.
2. Για συγχώνευση που πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το στοι-

χείο β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του παρόντος:
α) το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού των συγχωνευό-

µενων εταιρειών µεταβιβάζεται στη νέα εταιρεία
β) οι εταίροι των συγχωνευόµενων εταιρειών γίνονται εταίροι

της νέας εταιρείας
γ) οι εταιρείες που συγχωνεύονται παύουν να υφίστανται.
3. Εάν, σε περίπτωση διασυνοριακής συγχώνευσης εταιρειών

που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου, απαι-
τούνται από την ελληνική νοµοθεσία ιδιαίτερες διατυπώσεις,
προκειµένου η µεταβίβαση ορισµένων περιουσιακών στοιχείων,
δικαιωµάτων και υποχρεώσεων που εισφέρουν οι εταιρείες που
συγχωνεύονται, να µπορεί να αντιταχθεί έναντι τρίτων, οι διατυ-
πώσεις αυτές τηρούνται από την εταιρεία που προκύπτει από τη
διασυνοριακή συγχώνευση.

4. Τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των συγχωνευόµενων
εταιρειών που απορρέουν από συµβάσεις εργασίας ή από σχέ-
σεις εργασίας, τα οποία υφίστανται κατά την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος της διασυνοριακής συγχώνευσης, µεταφέρονται,
στην εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση,
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της διασυνοριακής συγχώ-
νευσης.

5. ∆εν ανταλλάσσονται µετοχές της απορροφούσας εταιρείας
έναντι µετοχών της απορροφούµενης εταιρείας τις οποίες κατέ-
χει:

α) είτε η ίδια η απορροφούσα εταιρεία ή πρόσωπο που ενερ-
γεί εξ ιδίου ονόµατος αλλά για λογαριασµό της εταιρείας

β) είτε η απορροφούµενη εταιρεία ή πρόσωπο που ενεργεί εξ
ιδίου ονόµατος αλλά για λογαριασµό της εταιρείας.

Άρθρο 13
Απορρόφηση εταιρείας από άλλη που

κατέχει το 100% των τίτλων της

Οσάκις η διασυνοριακή συγχώνευση µε απορρόφηση πραγ-
µατοποιείται από εταιρεία, η οποία κατέχει το σύνολο των τίτλων
ή µεριδίων, οι οποίοι παρέχουν δικαίωµα ψήφου στη γενική συ-
νέλευσή της ή των απορροφούµενων εταιρειών:

α) δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις των στοιχείων β’, γ’ και ε’ του
άρθρου 3, του άρθρου 6 και του στοιχείου β’ της παραγράφου 1
του άρθρου 12 του παρόντος νόµου, και

β) δεν εφαρµόζεται η παράγραφος 1 του άρθρου 7 ως προς
την ή τις απορροφούµενες εταιρείες.

Άρθρο 14
Συµµετοχή των εργαζοµένων στα όργανα

της διοίκησης

1. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2 του παρόντος άρ-
θρου, η προκύπτουσα από διασυνοριακή συγχώνευση εταιρεία
µε έδρα στην ηµεδαπή υπόκειται στους ισχύοντες στην ηµεδαπή
κανόνες, όσον αφορά τη συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοί-
κηση της εταιρείας.

2. Οι ανωτέρω κανόνες δεν έχουν εφαρµογή στις περιπτώσεις:
- όταν τουλάχιστον µία από τις εταιρείες που συγχωνεύονται

έχει, κατά το εξάµηνο που προηγείται της δηµοσίευσης του σχε-
δίου διασυνοριακής συγχώνευσης όπως προβλέπει το άρθρο 4,
µέσο αριθµό εργαζοµένων άνω των πεντακοσίων (500) και λει-
τουργεί µε κανόνες συµµετοχής των εργαζοµένων, κατά την έν-
νοια του στοιχείου ια’ του άρθρου 2 του π.δ. 91/2006 (ΦΕΚ 92 Α’),

- ή εφόσον η ηµεδαπή νοµοθεσία,

α) δεν προβλέπει τουλάχιστον το ίδιο επίπεδο συµµετοχής των
εργαζοµένων, όπως ισχύει στις οικείες εταιρείες που συγχωνεύ-
ονται, το οποίο εκφράζεται µε την αναλογία των εκπροσώπων
των εργαζοµένων µεταξύ των µελών του διοικητικού ή εποπτικού
οργάνου ή των οικείων επιτροπών τους ή της οµάδας που διευ-
θύνει τις παραγωγικές µονάδες της επιχείρησης, εφόσον προ-
βλέπεται η εν λόγω εκπροσώπηση, ή

β) δεν προβλέπει ότι οι εργαζόµενοι στις εγκαταστάσεις της
εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση, οι
οποίες βρίσκονται σε άλλα κράτη-µέλη, µπορούν να ασκούν τα
ίδια δικαιώµατα συµµετοχής µε αυτά που απολαµβάνουν οι ερ-
γαζόµενοι που απασχολούνται στην ηµεδαπή.

3. Στην περίπτωση της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου,
η συµµετοχή των εργαζοµένων στην εταιρεία που προκύπτει από
τη διασυνοριακή συγχώνευση, καθώς και ο ρόλος τους κατά τον
καθορισµό των αντίστοιχων δικαιωµάτων ρυθµίζονται, µε την επι-
φύλαξη των παραγράφων 4 έως 6 του παρόντος άρθρου, κατ’
αναλογία:

α) σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου
12 του Κανονισµού 2157/2001, του άρθρου 25 του ν. 3412/2005
(ΦΕΚ 276 Α’), καθώς και των εξής διατάξεων του π.δ. 91/2006:

αα) άρθρο 3 παράγραφοι 1, 2 και 3, άρθρο 3 παράγραφος 4
πρώτο εδάφιο πρώτη περίπτωση και άρθρο 3 παράγραφος 4
δεύτερο εδάφιο, καθώς και άρθρο 3 παράγραφοι 5 και 7·

αβ) άρθρο 4 παράγραφος 1, άρθρο 4 παράγραφος 2 στοιχεία
α’, ζ’ και η’, καθώς και άρθρο 4 παράγραφος 3·

αγ) άρθρο 5·
αδ) άρθρο 6·
αε) άρθρο 7 παράγραφος 1, άρθρο 7 παράγραφος 2 δεύτερο

εδάφιο·
αστ) άρθρα 8, 10 και 11 παράγραφοι 1 και 3·
αζ) τµήµα 3 του παραρτήµατος, στοιχεία β’, γ’, δ’ και
β) σύµφωνα µε τις εξής διατάξεις της Οδηγίας 2001/86/ΕΚ:
άρθρο 7 παράγραφος 2 πρώτο εδάφιο στοιχείο β’ της Οδη-

γίας 2001/86/ΕΚ.
Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου και για την εφαρµογή

των διατάξεων αναφοράς που περιλαµβάνονται στο τµήµα 3
στοιχείο β’ του παραρτήµατος του π.δ. 91/2006, τα ποσοστά αυ-
ξάνονται από 25% σε 331/3%.

4. Σύµφωνα µε τις διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου:
α) παρέχεται στα σχετικά όργανα των συγχωνευόµενων εται-

ρειών το δικαίωµα να επιλέξουν, χωρίς καµία προηγούµενη δια-
πραγµάτευση, να υπαχθούν απευθείας στις διατάξεις αναφοράς
σχετικά µε τη συµµετοχή που προβλέπονται στο στοιχείο αζ’ του
άρθρου 3 και να συµµορφωθούν προς αυτούς τους κανόνες από
την ηµεροµηνία της καταχώρισης·

β) παρέχεται στην ειδική διαπραγµατευτική οµάδα το δικαίωµα
να αποφασίσει, µε πλειοψηφία των δύο τρίτων των µελών που
εκπροσωπούν τουλάχιστον τα δύο τρίτα των εργαζοµένων, συ-
µπεριλαµβανοµένων των ψήφων των µελών που εκπροσωπούν
εργαζόµενους σε τουλάχιστον δύο διαφορετικά κράτη-µέλη, να
µην αρχίσει διαπραγµατεύσεις ή να τερµατίσει διαπραγµατεύ-
σεις που έχουν ήδη αρχίσει και να βασιστεί στους κανόνες συµ-
µετοχής που ισχύουν στην ηµεδαπή.

5. Όταν τουλάχιστον µία από τις εταιρείες που συγχωνεύονται
λειτουργεί υπό καθεστώς συµµετοχής των εργαζοµένων και η
εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση διέ-
πεται από τέτοιο καθεστώς σύµφωνα µε τους κανόνες της πα-
ραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, η εταιρεία αυτή λαµβάνει
υποχρεωτικά νοµική µορφή που επιτρέπει την άσκηση των δι-
καιωµάτων συµµετοχής.

6. Εφόσον η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση λειτουργεί υπό καθεστώς συµµετοχής των εργαζοµέ-
νων, υποχρεούται να λαµβάνει µέτρα προκειµένου να
διασφαλίσει, για τρία έτη από την έναρξη ισχύος της διασυνο-
ριακής συγχώνευσης, την προστασία των δικαιωµάτων συµµε-
τοχής των εργαζοµένων στην περίπτωση µεταγενέστερων
εγχώριων συγχωνεύσεων, εφαρµόζοντας κατ' αναλογία τους κα-
νόνες του παρόντος άρθρου.

7. Οι εταιρείες που είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα και
εµπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος νόµου υποχρεούνται να
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γνωστοποιήσουν εγγράφως τον αριθµό των απασχολουµένων
και τον αριθµό των εκπροσώπων των εργαζοµένων, σύµφωνα µε
τις προηγούµενες παραγράφους, στις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας (Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας-Τµήµα Κοινωνικής Επιθεώρησης) εντός
τριµήνου από της εφαρµογής του. Για τις εταιρείες εκείνες που
θα συγχωνευτούν µετά τη δηµοσίευση του παρόντος, η τρίµηνη
προθεσµία αρχίζει από την ολοκλήρωση των διαδικασιών της
συγχώνευσης, όπως αυτή ορίζεται στην παράγραφο 2 του άρ-
θρου 11 του παρόντος νόµου.

Άρθρο 15
Ακυρότητα της συγχώνευσης

∆εν µπορεί να κηρυχθεί άκυρη διασυνοριακή συγχώνευση που
έχει αρχίσει να παράγει αποτελέσµατα σύµφωνα µε το άρθρο
11.

Άρθρο 16

1. Για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τον παρόντα νόµο
εφαρµόζονται συµπληρωµατικά και αναλογικά οι διατάξεις για
τη συγχώνευση των ΑΕ και των ΕΠΕ του κ.ν. 2190/1920 και του
ν. 3190/1955 αντιστοίχως, καθώς και οι διατάξεις του ν.
3412/2005 και του π.δ. 91/2006 περί Ευρωπαϊκής Εταιρείας και
του ρόλου των εργαζοµένων σε αυτή.

2. Μέχρι την έναρξη ισχύος του ΓΕΜΗ, οι προβλεπόµενες από
τον παρόντα νόµο καταχωρίσεις σε αυτό θα γίνονται στο Μη-
τρώο Ανωνύµων Εταιρειών της ∆ιεύθυνσης Ανωνύµων Εταιρειών
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου.

3. Ο παρών νόµος δεν θίγει τις διατάξεις του ν. 3601/2007 (ΦΕΚ
178 Α’) σχετικά µε την «ανάληψη και άσκηση δραστηριοτήτων
από τα πιστωτικά ιδρύµατα, επάρκεια ιδίων κεφαλαίων των πι-
στωτικών ιδρυµάτων και των επιχειρήσεων παροχής επενδυτικών
υπηρεσιών και λοιπές διατάξεις», όπως εκάστοτε ισχύει.

Άρθρο 17
Ισχύς διατάξεων

Οι διατάξεις του παρόντος νόµου ισχύουν για διασυνοριακές
συγχωνεύσεις, των οποίων το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγ-
χώνευσης καταχωρείται στο Τµήµα ΓΕΜΗ που τηρείται στη Γε-
νική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, δύο
µήνες µετά από τη δηµοσίευση του νόµου στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

Άρθρο 18
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 274/2000

1. Ο τίτλος του π.δ. 274/2000 αντικαθίσταται ως εξής:
«Όροι, προϋποθέσεις και διαδικασία χρηµατοδότησης έργων,

προγραµµάτων και δράσεων που υποβάλλονται από επιχειρή-
σεις, ερευνητικούς και λοιπούς φορείς για έρευνα, τεχνολογική
ανάπτυξη και καινοτοµία».

2. Το άρθρο 1 του π.δ. 274/2000, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 1
∆ικαιούχοι χρηµατοδότησης

1. Πανεπιστήµια, Τ.Ε.Ι., ερευνητικά κέντρα και άλλοι ερευνητι-
κοί και τεχνολογικοί φορείς, της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, στο
εξής αναφερόµενοι ως «ερευνητικοί φορείς», επιχειρήσεις οποι-
ασδήποτε δραστηριότητας και νοµικής µορφής του ιδιωτικού ή
του δηµόσιου τοµέα της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, στο εξής ανα-
φερόµενες ως «επιχειρήσεις», καθώς και δηµόσιες υπηρεσίες,
φυσικά πρόσωπα και άλλοι φορείς της ηµεδαπής ή αλλοδαπής,
στο εξής αναφερόµενοι ως «λοιποί φορείς», µπορούν µετά από
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας (ΓΓΕΤ), στο εξής αναφερόµενη ως
«ΓΓΈΤ» ή/και της Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού και Εφαρµο-

γής των δράσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης στους τοµείς της
Έρευνας, της Τεχνολογικής Ανάπτυξης και της Καινοτοµίας
(ΕΤΑΚ), στο εξής αναφερόµενη ως «ΕΥΣΕ∆-ΕΤΑΚ», που συστά-
θηκε µε την υπ’ αριθµ. 15137 (ΦΕΚ 1540 Β’/4.8.2008) κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ανάπτυξης, να υποβάλλουν προτάσεις για
έρευνα, τεχνολογική ανάπτυξη και καινοτοµία είτε µεµονωµένα
είτε συνεργαζόµενοι µεταξύ τους.

2. Όπου στο παρόν προεδρικό διάταγµα αναφέρεται η Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας, ή ΓΓΕΤ, νοείται για την
ανάλογη εφαρµογή και η ΕΥΣΕ∆-ΕΤΑΚ και όπου αναφέρεται επι-
χείρηση, νοούνται, για την ανάλογη εφαρµογή, όλοι οι δικαιούχοι
της παραγράφου 1.»

3. Το άρθρο 2 του π.δ. 274/2000, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 2
Αίτηση χρηµατοδότησης - Ποσοστό κάλυψης δαπανών

(ύψος χρηµατοδότησης)

1. Οι προτάσεις των δικαιούχων του άρθρου 1 µπορεί να αφο-
ρούν: στην εκτέλεση κάθε είδους έρευνας (βασική έρευνα, βιο-
µηχανική έρευνα, πειραµατική ανάπτυξη), στην προώθηση της
τεχνολογικής ανάπτυξης ή στη µεταφορά ή αναβάθµιση τεχνο-
λογίας, που αποβλέπουν στην καινοτοµία προϊόντος, υπηρεσίας
και διαδικασίας ή οργάνωσης παραγωγής. Στην έννοια των και-
νοτοµιών περιλαµβάνονται και η κατασκευή βιοµηχανικών πρω-
τοτύπων και ο σχεδιασµός νέων ή βελτιωµένων προϊόντων.

2. Οι προτάσεις των δικαιούχων του άρθρου 1 υποβάλλονται
σε ειδικά έντυπα που καταρτίζει η ΓΓΕΤ και τα οποία συµπλη-
ρούµενα παρέχουν πληροφορίες, αναλόγως της φύσης και των
στόχων του έργου, προγράµµατος ή δράσης, κατά περίπτωση,
για τα εξής:

Α) Στοιχεία των συµµετεχόντων στην πρόταση φορέων: Α1: Για
τους ερευνητικούς φορείς: στοιχεία ταυτότητας, στοιχεία για το
πεδίο των ερευνητικών και τεχνολογικών δραστηριοτήτων τους,
το ανθρώπινο δυναµικό και την υπάρχουσα υποδοµή γενικότερα.
Α2: Για τις επιχειρήσεις: α) Οργανωτική και χρηµατοοικονοµική
κατάσταση της επιχείρησης, σύντοµο ιστορικό της εξέλιξής της,
περιγραφή των δραστηριοτήτων της, παραγόµενα προϊόντα και
υπηρεσίες, εξαγωγικές επιδόσεις, παραγωγικά µέσα για έρευνα
(προσωπικό, εξοπλισµός και κονδύλια), εµπορική οργάνωση,
απασχολούµενο προσωπικό, κατά ειδικότητα και εκπαιδευτικό
επίπεδο, β) σύντοµη ανάλυση της σηµερινής τεχνολογικής και
εµπορικής θέσης της επιχείρησης, των προβληµάτων που οδη-
γούν στην ανάγκη διενέργειας της προτεινόµενης έρευνας, των
ενεργειών και των δαπανών που έχουν ήδη αναληφθεί από την
επιχείρηση για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που οδηγούν
στην ανάγκη υλοποίησης του προτεινόµενου έργου. Α3: Για τους
λοιπούς φορείς: στοιχεία ταυτότητας, το πεδίο δραστηριοτήτων,
το ανθρώπινο δυναµικό και οικονοµικά στοιχεία, όπου απαιτού-
νται. Ειδικότερα, για τα φυσικά πρόσωπα, απαιτούνται στοιχεία
για την εµπειρία, και το πεδίο δραστηριοτήτων τους.

Β) Αντικείµενο και στόχοι του προτεινόµενου έργου, περι-
γραφή της προτεινόµενης µεθοδολογίας, φάσεις εργασίας/στά-
δια εκτέλεσης, αναµενόµενα αποτελέσµατα και παραδοτέα, το
προσωπικό και ο εξοπλισµός που θα απαιτηθούν, καθώς και τεκ-
µηρίωση της αναγκαιότητας υλοποίησης του έργου.

Γ) Τρόποι οικονοµικής και εµπορικής αξιοποίησης των αποτε-
λεσµάτων του έργου, απαιτούµενοι πόροι για την αξιοποίηση και
ενδεχόµενη κατοχύρωση αυτών µε διπλώµατα ευρεσιτεχνίας
ή/και στοιχεία σχετικά µε την αξιοποίηση των αποτελεσµάτων για
την αντιµετώπιση κοινωνικών και λοιπών αναγκών, τους τρόπους
διάχυσης/διάδοσης των αποτελεσµάτων ή/και τους λόγους που
επιβάλλουν την παροχή της υπηρεσίας, καθώς και για το µέγε-
θος της αγοράς και το πλήθος των ωφελουµένων.

∆) Χρονοδιάγραµµα εκτέλεσης και χρηµατοδότησης, προϋ-
πολογισµός του έργου και κατανοµή αυτού στις κατηγορίες επι-
λέξιµων δαπανών.

Ε) Οτιδήποτε άλλο κρίνεται σκόπιµο, ανάλογα µε τη φύση,
τους σκοπούς και τους στόχους του αντίστοιχου έργου, προ-
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γράµµατος ή δράσης (όπως επιχειρηµατικά σχέδια, µελέτες σκο-
πιµότητας κ.λπ.).

3. Από ιδίους πόρους της ΓΓΕΤ προερχόµενους από τον Τα-
κτικό Προϋπολογισµό και από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επεν-
δύσεων, καθώς και από οποιαδήποτε άλλη πηγή ή από πόρους
που διαχειρίζεται η ΓΓΕΤ, µπορεί να καλύπτονται οι παρακάτω
δαπάνες έργων, προγραµµάτων ή δράσεων:

α) ∆απάνες για αµοιβές του αναγκαίου για το έργο νέου ή πα-
λαιού προσωπικού, συµπεριλαµβανοµένης κάθε υποχρεωτικής
κατά νόµο καταβολής από τον εργοδότη, όπως ασφαλιστικές ει-
σφορές κ.λπ., επιµερισµένες ανάλογα µε το χρόνο απασχόλη-
σής του, στο συγκεκριµένο έργο, πρόγραµµα ή δράση.

β) ∆απάνες για κτήρια και γήπεδα, εφόσον απαιτούνται για το
έργο, πρόγραµµα ή δράση.

γ) ∆απάνες για µηχανικό και λοιπό εξοπλισµό, όπως µηχανή-
µατα, όργανα, συσκευές, διατάξεις και εξαρτήµατα αυτών, υλικό
και λογισµικό υπολογιστών, τράπεζες δεδοµένων, που θα χρησι-
µοποιηθούν για την εξυπηρέτηση του έργου, του προγράµµατος
ή της δράσης.

δ) ∆απάνες που απαιτούνται για να αξιοποιηθούν εµπορικά
ερευνητικά αποτελέσµατα και νέες γνώσεις, όπως βελτίωση
προϊόντων, διατάξεων, µεθόδων, διαδικασιών, αισθητικός και βιο-
µηχανικός σχεδιασµός προϊόντος, κατοχύρωση πνευµατικής
ιδιοκτησίας στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, χρήση εµπειρογνω-
µόνων σε νοµικά, οικονοµικά και τεχνικά θέµατα προστασίας της
πνευµατικής ιδιοκτησίας, καθώς και δαπάνες διαπραγµατεύσεων
για την παραχώρηση της εµπορικής εκµετάλλευσης σε τρίτους,
καθώς και δαπάνες για αγορά από τρίτους τεχνογνωσίας, τε-
χνολογίας, πνευµατικών δικαιωµάτων, που απαιτούνται για την
εκτέλεση Ε & Τ έργων ή για την εκµετάλλευση των αποτελεσµά-
των αυτών, ή δαπάνες για την κατάρτιση επιχειρηµατικών σχε-
δίων, µελετών αγοράς, µελετών µάρκετινγκ, χρηµατοοικονοµικών
σχεδίων, δαπάνες για συµµετοχή σε εκθέσεις και οποιεσδήποτε
δραστηριότητες προβολής προώθησης και δικτύωσης µε άλλους
φορείς σε εθνικό και διεθνές επίπεδο, καθώς και δαπάνες για
χρήση εµπειρογνωµόνων για την επιλογή και πρόσληψη προσω-
πικού και για την επιλογή του τόπου και του χώρου της εγκατά-
στασης, του εξοπλισµού και των µηχανηµάτων.

ε) ∆απάνες λειτουργίας, περιλαµβανοµένων των εξόδων για
µετακινήσεις, υλικά, εφόδια (αναλώσιµα, µικροεξαρτήµατα) και
παρόµοια προϊόντα που συνδέονται άµεσα µε την ερευνητική
δραστηριότητα.

στ) ∆απάνες για συµπληρωµατικά γενικά έξοδα που προκύ-
πτουν άµεσα από την εκτέλεση του έργου, περιλαµβανοµένου
του κόστους διαχείρισης στην περίπτωση µεγάλων έργων τόσο
από άποψη προϋπολογισµού όσο και από άποψη πλήθους συµ-
µετεχόντων φορέων.

ζ) ∆απάνες για τόκους δανείου που συνάπτεται µε χρηµατοπι-
στωτικό οργανισµό για ανάπτυξη ερευνητικού εργαστηρίου και
εκτέλεση έργου έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και προώθη-
σης καινοτοµίας.

η) ∆απάνες για µελέτες, όπως µελέτες σκοπιµότητας, βιωσι-
µότητας, χρηµατοοικονοµικής ανάλυσης, εφαρµογής, προετοι-
µασίας προτάσεων κ.λπ..

θ) ∆απάνες για συµβουλευτικές υπηρεσίες καινοτοµίας, όπως
συµβουλευτικές υπηρεσίες διοίκησης, τεχνολογικής συνδροµής
για υπηρεσίες µεταφοράς τεχνολογίας/τεχνογνωσίας, εκπαίδευ-
σης, συµβουλών για χρήση προτύπων, συµφωνιών πνευµατικών
δικαιωµάτων.

ι) ∆απάνες που πραγµατοποιούν δοµές στήριξης καινοτοµίας,
όπως για χώρους εργασίας και γραφείων, τράπεζες δεδοµένων,
δικτύωση και σήµανση ποιότητας, καθώς και δαπάνες για τη συµ-
µετοχή στο µετοχικό κεφάλαιο καινοτόµων επιχειρήσεων εγκα-
τεστηµένων σε δοµές στήριξης καινοτοµίας, όπως θερµοκοιτίδες,
τεχνολογικά πάρκα, καθώς και λειτουργικές δαπάνες που συν-
δέονται ευθέως µε τη λειτουργία τέτοιου είδους δοµών/εγκατα-
στάσεων.

3Α. Το ποσοστό κάλυψης των δαπανών της παραγράφου 3 πε-
ριπτώσεις (α) έως (στ) εξαρτάται από το είδος και τους στόχους
του έργου, προγράµµατος ή δράσης, το είδος της έρευνας, το
είδος του φορέα, το είδος και το µέγεθος της επιχείρησης, το

είδος της συνεργασίας, περιλαµβανοµένης της συνεργασίας επι-
χειρήσεων µε ερευνητικούς φορείς και της διασυνοριακής συ-
νεργασίας, καθώς και από το εύρος διάθεσης και διάδοσης των
ερευνητικών αποτελεσµάτων και διαµορφώνεται ως εξής:

α) Για βασική έρευνα έως 100% του συνόλου της σχετικής δα-
πάνης για όλες τις επιχειρήσεις.

β) Για βιοµηχανική έρευνα: i) για µικρές επιχειρήσεις έως 80%,
ii) για µεσαίες επιχειρήσεις έως 75% και iii) για µεγάλες επιχει-
ρήσεις έως 65% του συνόλου της σχετικής δαπάνης.

γ) Για πειραµατική ανάπτυξη: i) για µικρές επιχειρήσεις έως
60%, ii) για µεσαίες επιχειρήσεις έως 50% και iii) για µεγάλες επι-
χειρήσεις έως 40% του συνόλου της σχετικής δαπάνης.

δ) Για τους ερευνητικούς φορείς έως 100% του συνόλου της
σχετικής δαπάνης, ανεξάρτητα από το είδος της έρευνας, εφό-
σον τα αποτελέσµατα του έργου, προγράµµατος ή δράσης δια-
χέονται µε διάφορους τρόπους ή δεν προκύπτουν οικονοµικά
οφέλη από την υλοποίηση του έργου ή τα οικονοµικά οφέλη που
προκύπτουν επανεπενδύονται στις πρωτογενείς δραστηριότητες
των ερευνητικών φορέων ή η δαπάνη αφορά δηµιουργία/ενί-
σχυση δηµόσιας Ε & Τ υποδοµής.

Στην περίπτωση των δαπανών διαχείρισης (περίπτωση στ’ της
παραγράφου 3) το ποσοστό κάλυψης µπορεί να ανέλθει στο
100%.

3Β. Το ποσοστό κάλυψης των δαπανών της παραγράφου 3 πε-
ριπτώσεις (ζ), (η), (θ) και (ι) κυµαίνεται από 30% έως 100%, ανά-
λογα µε το είδος του δικαιούχου και τους στόχους του
αντίστοιχου έργου, προγράµµατος ή δράσης.

3Γ. Ο χρηµατοδοτούµενος µπορεί να αναθέτει την εκτέλεση
τµήµατος του έργου σε ερευνητικό κέντρο, Α.Ε.Ι. (Πανεπιστήµια,
Τ.Ε.Ι.), άλλους ερευνητικούς φορείς ή άλλη εξειδικευµένη επι-
χείρηση ή φυσικό πρόσωπο ή να χρησιµοποιεί τις υπηρεσίες
αυτών, εφόσον αυτό έχει προβλεφθεί στην πρόταση και έχει
εγκριθεί από τη ΓΓΕΤ. Η ανάθεση σε αντίστοιχο φορέα στο εξω-
τερικό επιτρέπεται κατά περίπτωση, ανάλογα µε τους όρους της
προκήρυξης. Το ποσοστό κάλυψης των δαπανών εξαρτάται από
το είδος της έρευνας, τον δικαιούχο και το µέγεθος της επιχεί-
ρησης και κυµαίνεται από 25%-100%.

4.α. Στην περίπτωση υλοποίησης έργου από επιχείρηση που
λειτουργεί επί έξι (6) έτη τουλάχιστον, για την καταβολή της συµ-
µετοχής της ΓΓΕΤ απαιτείται να υποβληθεί προηγουµένως από
τον χρηµατοδοτούµενο στη ΓΓΕΤ εγγυητική επιστολή, ισόποση
προς το 10% της συνολικής χρηµατοδότησης της ΓΓΕΤ. Η εγ-
γυητική επιστολή καταπίπτει υπέρ του ∆ηµοσίου σε περίπτωση
παράβασης των όρων του παρόντος και της οικείας απόφασης
χρηµατοδότησης του Υπουργού Ανάπτυξης ή σε περίπτωση µη
καλής εκτέλεσης του έργου γενικώς. Η εγγυητική επιστολή επι-
στρέφεται µετά την αρµοδίως διαπιστούµενη καλή εκτέλεση και
περάτωση του έργου. Οι σχετικές πληρωµές χρηµατοδότησης
µπορεί να γίνονται µέσω του ειδικού λογαριασµού της ΓΓΕΤ.

4. β. Αν η χρηµατοδοτούµενη επιχείρηση έχει διάρκεια λει-
τουργίας µικρότερη των έξι (6) ετών, η εγγυητική επιστολή πε-
ριορίζεται στο 3% της χρηµατοδότησης από τη ΓΓΕΤ. ∆εν
µπορούν να ενταχθούν σε αυτήν την κατηγορία επιχειρήσεις, στο
κεφάλαιο των οποίων συµµετέχει, µε ποσοστό τουλάχιστον 50%,
άλλη επιχείρηση ηλικίας µεγαλύτερης των έξι (6) ετών.»

4. Το άρθρο 3 του π.δ. 274/2000, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 3
Αξιολόγηση προτάσεων – Κριτήρια

1. Οι υποβαλλόµενες προτάσεις αξιολογούνται από Επιτροπή
ή Επιτροπές, αποτελούµενες από τρία (3) - πέντε (5) µέλη, ανά-
λογα µε τους στόχους και το µέγεθος του προτεινόµενου έργου,
τα µέλη των οποίων ορίζονται από τον Υπουργό Ανάπτυξης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5 παρ. 6 του ν. 1514/ 1985 και θα πρέπει να
διαθέτουν ερευνητική ή/και βιοµηχανική εµπειρία σχετική µε το
αντικείµενο του προς αξιολόγηση έργου, προγράµµατος ή δρά-
σης.

Στην Επιτροπή µπορεί να συµµετέχει και εκπρόσωπος Συνδέ-
σµου Βιοµηχανιών, όπως του Συνδέσµου Ελληνικών Βιοµηχανιών
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ή/και της Ένωσης Εµπορικών και Βιοµηχανικών Επιµελητηρίων,
χωρίς ψήφο. Για την αντιµετώπιση εξειδικευµένων θεµάτων η
Επιτροπή µπορεί να χρησιµοποιεί εµπειρογνώµονες οι οποίοι συ-
ντάσσουν σχετική ειδική έκθεση αξιολόγησης και καλούµενοι
από την Επιτροπή µπορούν να συµµετέχουν σε αυτή χωρίς
ψήφο.

Στην Επιτροπή µπορεί να εισηγείται, σχετικά µε την αρτιότητα
της πρότασης, στέλεχος της ΓΓΕΤ ή εξωτερικός εµπειρογνώµο-
νας που ορίζεται από τον Γενικό Γραµµατέα Έρευνας και Τε-
χνολογίας.

2. Για την αξιολόγηση των προτάσεων λαµβάνονται υπόψη:
α) Η εναρµόνιση της πρότασης µε τους στόχους της προκή-

ρυξης ως αναγκαία προϋπόθεση για την παραπέρα εξέτασή της.
β) Η αξιοπιστία των συµµετεχουσών επιχειρήσεων, των ερευ-

νητικών και λοιπών φορέων, που προτείνουν το έργο, και η ικα-
νότητα αυτών να το υποστηρίζουν διοικητικά, οργανωτικά και
τεχνικά και να προωθούν την αξιοποίηση ή/και διάχυση των απο-
τελεσµάτων.

γ) Η ποιότητα και αρτιότητα της πρότασης, περιλαµβανοµέ-
νης της προτεινόµενης µεθοδολογίας/τεχνολογίας και της πα-
ρούσας τεχνολογικής στάθµισης (state of the art) σε διεθνές
επίπεδο.

δ) Η εµπειρία και η ικανότητα της οµάδας που θα υλοποιήσει
την πρόταση, περιλαµβανοµένης της επιστηµονικής και τεχνο-
λογικής αριστείας, ιδιαίτερα των ερευνητικών φορέων, καθώς
και της υπάρχουσας υποδοµής γενικότερα.

Επιπλέον, ανάλογα µε το έργο, πρόγραµµα ή δράση και κυ-
ρίως στην περίπτωση των επιχειρήσεων, θα λαµβάνονται υπόψη:

α) Η ικανότητα της επιχείρησης να αξιοποιήσει τα αποτελέ-
σµατα της έρευνας ή να παράσχει/εκτελέσει τις προβλεπόµενες
υπηρεσίες.

β) Η τεχνολογική, παραγωγική και εµπορική σπουδαιότητα του
έργου, σε σχέση µε το κόστος του.

γ) Η καινοτοµία στην αγορά και οι επιπτώσεις-οφέλη από τα
αναµενόµενα αποτελέσµατα της πρότασης στην επιχείρηση
ή/και τους συµµετέχοντες φορείς, καθώς και στην οικονοµία και
κοινωνία γενικότερα. Η χρήση δεικτών απόδοσης και επιπτώ-
σεων, όπου απαιτείται, κρίνεται ιδιαίτερα σηµαντική.

3. Τα µέλη της Επιτροπής και οι εµπειρογνώµονες δεσµεύο-
νται ενυπόγραφα για τη διαφύλαξη του βιοµηχανικού απορρή-
του των προτάσεων. Σε περίπτωση διαρροής πληροφοριών από
µέλη της πιο πάνω Επιτροπής, ή εµπειρογνώµονα αυτής, πέραν
της οποιασδήποτε κατά νόµο αστικής ή ποινικής ευθύνης αυτών,
απαγορεύεται η χρησιµοποίησή τους καθ’ οιονδήποτε τρόπο και
µορφή από τη ΓΓΈΤ, καθώς και από τους εποπτευόµενους από
τη ΓΓΕΤ ερευνητικούς φορείς. Την ίδια υποχρέωση και ευθύνη
για τη διαφύλαξη του βιοµηχανικού απορρήτου των προτάσεων
έχουν και όλα τα στελέχη και οι υπάλληλοι της ΓΓΕΤ που από τη
φύση της υπηρεσίας τους µπορεί να λάβουν γνώση του περιε-
χοµένου των προτάσεων.

4. Πληροφορίες σχετικά µε τις υποβληθείσες προτάσεις και τα
χρηµατοδοτούµενα έργα µπορεί να κοινοποιηθούν ή να δηµοσι-
ευθούν, µόνο µετά από γραπτή συνεννόηση της ΓΓΕΤ και της επι-
χείρησης, µε την επιφύλαξη των όρων του άρθρου 7 του
Κανονισµού (ΕΚ) 1828/2006. Η ΓΓΕΤ µπορεί να δηµοσιεύει µο-
νοµερώς συνοπτικά συγκεντρωτικά στατιστικά στοιχεία για τις
υποβαλλόµενες προτάσεις και τα εκτελούµενα έργα, αναφέρο-
ντας τον τίτλο του έργου, το ύψος της χρηµατοδότησης και το
όνοµα ή επωνυµία του χρηµατοδοτούµενου.»

5. Το άρθρο 4 του π.δ. 274/2000, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 4
Απόφαση χρηµατοδότησης

1. Στην απόφαση χρηµατοδότησης του έργου ή της µελέτης,
που υπογράφεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης, θα ορίζονται το
αντικείµενο του έργου, η χρονική διάρκειά του, ο προϋπολογι-
σµός, οι φάσεις υλοποίησης αυτού, τα παραδοτέα και η σύνθεση
του προσωπικού, που θα το εκτελέσει (το κυρίως ερευνητικό
ή/και συµβουλευτικό προσωπικό αναφέρεται ονοµαστικά ή, σε

περίπτωση αδυναµίας, αναφέρονται οι ειδικότητες µε τα αντί-
στοιχα απαιτούµενα τυπικά προσόντα και εµπειρία), το συνολικό
ύψος της χρηµατοδότησης της ΓΓΕΤ προς τον χρηµατοδοτού-
µενο για την εκτέλεση του έργου, οι δόσεις καταβολής της δη-
µόσιας δαπάνης, το ύψος της απαιτούµενης εγγυητικής
επιστολής, εφόσον απαιτείται, και κάθε άλλη αναγκαία σχετική
λεπτοµέρεια.

Στη χρηµατοδότηση επιτοκίου η απόφαση αναφέρει, επίσης,
τη σχετική απόφαση δανειοδότησης από χρηµατοπιστωτικό ορ-
γανισµό, το σκοπό του δανείου, τη διάρκεια του δανείου και το
ύψος των τόκων που χρηµατοδοτούνται από τη ΓΓΕΤ.

2. Η ΓΓΕΤ βαρύνεται µόνο για τις δαπάνες και τα ορισµένα
ποσά που ρητώς αναφέρονται στη σχετική απόφαση χρηµατο-
δότησης και δεν υποχρεούται σε καµία άλλη δαπάνη που προ-
καλείται κατά την εκτέλεση του έργου. Για τις επιπλέον τυχόν
δαπάνες ευθύνονται αποκλειστικώς οι χρηµατοδοτούµενοι που
συµµετέχουν στο έργο ή τη µελέτη.

3. Αν ο χρηµατοδοτούµενος έχει εκτελέσει πληρωµές, αποδε-
δειγµένα για το έργο, µετά την ηµεροµηνία υποβολής της πρό-
τασης, αυτές ή µέρος τους µπορεί να περιληφθούν στη
χρηµατοδότηση, εφόσον η πρόταση εγκριθεί από τον Υπουργό
Ανάπτυξης και η έγκριση αυτή αναφέρεται και σε αυτές τις πλη-
ρωµές.»

6.α. Οι παράγραφοι 1 και 4 του άρθρου 7 του π.δ. 274/2000,
όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Ο χρηµατοδοτούµενος για εκτέλεση έργου ή εκπόνηση µε-
λέτης, υποχρεούται να υποβάλει στη Γενική Γραµµατεία Έρευ-
νας και Τεχνολογίας (ΓΓΕΤ) εκθέσεις προόδου, όπως προβλέπεται
στην εκάστοτε προκήρυξη. Οι εκθέσεις προόδου πρέπει να πα-
ρέχουν κάθε αναγκαία πληροφορία για το φυσικό και οικονοµικό
αντικείµενο του έργου και να τεκµηριώνουν την υλοποίηση του
έργου ή την εκπόνηση της µελέτης, σύµφωνα µε την απόφαση
χρηµατοδότησης. Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολο-
γίας (ΓΓΕΤ) σε περίπτωση καθυστέρησης υποβολής της έκθεσης
προόδου πλέον των δύο µηνών, από το τέλος της περιόδου στην
οποία αφορά, µπορεί να διακόπτει τη χρηµατοδότηση. Η έκθεση
προόδου του έργου πρέπει να περιέχει µε σαφήνεια:

α) Στοιχεία για την πρόοδο του έργου - παραδοτέα, σε σχέση
µε το χρονοδιάγραµµα που έχει καταρτισθεί και περιέχεται στην
απόφαση χρηµατοδότησης, καθώς και για τις προοπτικές για τα
επόµενα στάδια.

β) Τα προβλήµατα που συναντά η ερευνητική οµάδα στην
εκτέλεση του έργου και τις λύσεις που δόθηκαν ή προτείνονται.

γ) Τα επιστηµονικά επιτεύγµατα του έργου και αναφορά της
σκοπιµότητας κατοχύρωσης αυτών µε δίπλωµα ευρεσιτεχνίας,
στην Ελλάδα ή και στο εξωτερικό.

δ) Αναλυτικό πίνακα δαπανών, όπου εµφανίζονται κατά κατη-
γορία οι δαπάνες που έγιναν για την υλοποίηση του έργου, ο
ρυθµός ανάλωσης του προϋπολογισµού του έργου κατά το χρο-
νικό διάστηµα στο οποίο αφορά η έκθεση προόδου και τα απο-
τελέσµατα της οικονοµικής διαχείρισης του έργου.

ε) Και κάθε άλλο ειδικότερο σχετικό στοιχείο που εγγράφως
θα ζητείται από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας
(ΓΓΕΤ).

4. Με αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνο-
λογίας του Υπουργείου Ανάπτυξης ορίζονται ένας ή περισσότε-
ροι εµπειρογνώµονες ή και συστήνεται επιτροπή εµπειρογνωµόνων
έως τρία (3) µέλη, για την παρακολούθηση της εκτέλεσης και την
αξιολόγηση των αποτελεσµάτων ενός ή περισσότερων έργων και
τη διαπίστωση της επίτευξης του επιστηµονικού και τεχνολογι-
κού σκοπού τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος προ-
εδρικούδιατάγµατοςκαιτουςόρουςτηςαπόφασηςχρηµατοδότησης. Οι
εµπειρογνώµονες και τα µέλη της επιτροπής έχουν ειδικότητα
και πείρα ανάλογη προς το περιεχόµενο των έργων που θα αξιο-
λογήσουν/ παρακολουθούν. Ως εµπειρογνώµονας µπορεί να ορί-
ζεται και εξωτερικός εµπειρογνώµονας ειδικός στο αντικείµενο
του αξιολογούµενου έργου. Έργο των εµπειρογνωµόνων ή της
επιτροπής εµπειρογνωµόνων είναι επίσης η εξέταση των αιτή-
σεων τροποποίησης φυσικού ή οικονοµικού µέρους, περιλαµβα-
νοµένης της σύνθεσης της ερευνητικής οµάδας, και η υποβολή
σχετικής εισήγησης στην αρµόδια ∆ιεύθυνση. Οι αιτήσεις των
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ενδιαφεροµένων, οι οποίες θα είναι τεκµηριωµένες και θα παρέ-
χουν όλες τις πληροφορίες για την αξιολόγησή τους, θα υπο-
βάλλονται γραπτώς στη ΓΓΕΤ έγκαιρα, και τουλάχιστον δύο (2)
µήνες πριν από την ολοκλήρωση του έργου. Τροποποιήσεις που
γίνονται χωρίς την έγκριση της ΓΓΈΤ και την τροποποίηση της
αντίστοιχης απόφασης χρηµατοδότησης δεν θα γίνονται αποδε-
κτές.»

β. Το πρώτο και το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 7 του π.δ. 274/2000, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι οριζόµενοι εµπειρογνώµονες ή/και η επιτροπή εµπειρο-
γνωµόνων της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου, υποβάλ-
λουν στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας (ΓΓΕΤ)
έκθεση σχετικά µε την πρόοδο του έργου πριν από την καταβολή
της κάθε δόσης, καθώς και στο τέλος του έργου. Αν οι οριζόµε-
νοι εµπειρογνώµονες είναι περισσότεροι από έναν, στις υποβαλ-
λόµενες στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας
(ΓΓΕΤ), εκθέσεις αναφέρονται και τυχόν διατυπωθείσες διαφο-
ρετικές γνώµες.»

γ. Μετά την παράγραφο 7 του άρθρου 7 του π.δ. 274/2000,
όπως ισχύει, προστίθεται νέα παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνο-
λογίας, µπορεί να συστήνεται επιτροπή παρακολούθησης συ-
γκεκριµένης προκήρυξης/δράσης ως προς τους στόχους και
σκοπούς της προκήρυξης ή/και τον τρόπο υλοποίησης, η οποία
υποβάλλει προτάσεις βελτίωσης τόσο προς τους συµµετέχοντες
φορείς όσο και προς τη ΓΓΕΤ. Η Επιτροπή συγκροτείται από
εµπειρογνώµονες από την Ελλάδα ή/και το εξωτερικό.»

7. Τα δύο τελευταία εδάφια του άρθρου 8 του π.δ. 274/2000,
όπως ισχύει, καταργούνται και το άρθρο 8 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 8
Παράταση χρόνου εκτέλεσης του έργου

Ο χρηµατοδοτούµενος µπορεί να ζητήσει για µια µόνο φορά
από τη ΓΓΕΤ να εγκρίνει την παράταση του χρόνου εκτέλεσης
του έργου, που όµως σε καµιά περίπτωση δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το 1/3 της αρχικής διάρκειάς του, εφόσον η παράταση
αυτή δεν συνεπάγεται αύξηση του προϋπολογισµού. Η αίτηση
πρέπει να συνοδεύεται από επιστηµονική και οικονοµική έκθεση
για την πρόοδο του έργου, στην οποία πρέπει να αιτιολογείται η
αιτούµενη παράταση. Η σχετική έγκριση παρέχεται µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας.»

8. Μετά το άρθρο 12 του π.δ. 274/2000 προστίθεται νέο άρθρο
13 ως εξής:

«Άρθρο 13

Ο Υπουργός Ανάπτυξης µε σχετική προκήρυξη, η οποία δη-
µοσιεύεται σε τρεις (3) τουλάχιστον ηµερήσιες εφηµερίδες, κα-
θορίζει τη φύση και τους στόχους του έργου, προγράµµατος ή
δράσης, τις Ε&Τ προτεραιότητες, τους δυνητικούς δικαιούχους,
τη διαδικασία και τα κριτήρια αξιολόγησης, τον τρόπο αξιολόγη-
σης και τελικής επιλογής των προς χρηµατοδότηση έργων, το
συνολικό προϋπολογισµό και, όπου απαιτείται, την περιφερειακή
κατανοµή, το είδος και το ύψος της χρηµατοδότησης, τις επιλέ-
ξιµες δαπάνες, τη διαδικασία παρακολούθησης και ελέγχου-πα-
ραλαβής των παραδοτέων του έργου, του προγράµµατος ή της
δράσης, τις προϋποθέσεις καταβολής της χρηµατοδότησης, τις
υποχρεώσεις των ωφελουµένων, τις συνέπειες µη τήρησης των
όρων και προϋποθέσεων της απόφασης χρηµατοδότησης,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την οµαλή υλο-
ποίησή του.»

9. Η παρούσα διάταξη καταλαµβάνει και τυχόν εκδοθείσες
πριν την ψήφιση του παρόντος νόµου προκηρύξεις του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης µε το ορισθέν στην παράγραφο 8 περιεχόµενο.

Άρθρο 19
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 17/2001

1. Ο τίτλος του π.δ. 17/2001, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως

εξής:
«Χρηµατοδοτική στήριξη νέων καινοτόµων επιχειρήσεων, κυ-

ρίως έντασης γνώσης, τεχνοβλαστών (spin – off, spin - out)».
2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 1 του π.δ. 17/2001, όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Όπου στο παρόν προεδρικό διάταγµα αναφέρονται «(νέες)

επιχειρήσεις έντασης γνώσης» ή «τεχνοβλαστοί» νοούνται οι νέες
καινοτόµες επιχειρήσεις, κυρίως έντασης γνώσης ή τεχνοβλα-
στοί (spin – off, spin - out ).»

3. Η παράγραφος 3 του άρθρου 4 του π.δ. 17/2001, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οι πιο πάνω προβλεπόµενες υπό το στοιχείο Α δαπάνες κα-
λύπτονται από το Υπουργείο Ανάπτυξης µε τη µορφή χρηµατο-
δότησης. Οι δαπάνες που προβλέπονται υπό το στοιχείο Β
χρηµατοδοτούνται σε ποσοστό έως 70% του συνολικού προϋ-
πολογισµού τους και η ιδία συµµετοχή (από µετοχικό κεφάλαιο
και φορολογηθέντα αποθεµατικά) της καινοτόµου επιχείρησης
δεν µπορεί να είναι κατώτερη του 25% του συνολικού προϋπο-
λογισµού. Οι δαπάνες αυτές καλύπτονται εναλλακτικά µε:

(α) Χρηµατοδότηση προς την επιχείρηση.
(β) Χρηµατοδότηση επιτοκίου για δάνεια που λαµβάνει η επι-

χείρηση αυτή.
(γ) Συµµετοχή στο κεφάλαιο της επιχείρησης αυτής.
(δ) Χρηµατοδότηση εταιριών διαχείρισης επιστηµονικών και

τεχνολογικών πάρκων και τεχνολογικών φορέων, οι οποίοι συµ-
βάλλονται µε το Υπουργείο Ανάπτυξης για να συµµετάσχουν στο
κεφάλαιο επιχειρήσεων που δηµιουργείται για την εκµετάλλευση
νέας γνώσης. Οι συµβάσεις καθορίζουν και τους όρους συµµε-
τοχής στο κεφάλαιο των επιχειρήσεων αυτών.»

4. Η παράγραφος 2 του άρθρου 6 του π.δ. 17/2001, όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η κάλυψη των δαπανών µπορεί να γίνεται σταδιακά, µε
προκαταβολή, ενδιάµεσες δόσεις και αποπληρωµή ή εφάπαξ,
στην αρχή της δραστηριότητας, µε την υποβολή και έγκριση σχε-
τικού φακέλου ή στο τέλος µε βάση δικαιολογητικά που υπο-
βάλλουν οι ενδιαφερόµενοι για πραγµατοποιηθείσες δαπάνες.
Το ύψος των χρηµατοδοτήσεων από το Υπουργείο Ανάπτυξης
και ο τρόπος καταβολής κατά κατηγορία δαπανών υπό στοιχεία
Α και Β της παραγράφου 3 του άρθρου 4, φέρεται σε γνώση των
ενδιαφεροµένων µε δηµόσια ανακοίνωση.

Στην περίπτωση της χρηµατοδότησης επιτοκίου η χρηµατο-
δότηση καταβάλλεται µε την υποβολή αποδεικτικών καταβολής
των τόκων του δανείου.

Στην περίπτωση συµµετοχής στο κεφάλαιο της επιχείρησης,
η χρηµατοδότηση καταβάλλεται εφάπαξ και µε όρους που κα-
θορίζονται στη σύµβαση µε τους άλλους µετόχους.

Στην περίπτωση χρηµατοδότησης εταιριών διαχείρισης επι-
στηµονικών και τεχνολογικών πάρκων και τεχνολογικών φορέων
είναι δυνατή η χρηµατοδότηση των φορέων αυτών για κάθε συµ-
µετοχή τους σε επιχείρηση έντασης γνώσης ή συνολικά µε ποσό
προς σταδιακή τοποθέτηση σε νέες επιχειρήσεις έντασης γνώ-
σης.»

5. Μετά το άρθρο 7 του π.δ. 17/2001, όπως ισχύει, προστίθε-
ται νέο άρθρο 7α ως εξής:

«Άρθρο 7α

Ο Υπουργός Ανάπτυξης µε σχετική δηµόσια ανακοίνωση-προ-
κήρυξή του, η οποία δηµοσιεύεται σε τρεις (3) τουλάχιστον ηµε-
ρήσιες εφηµερίδες, καθορίζει τη φύση και τους στόχους του
έργου, προγράµµατος ή δράσης, τα αναµενόµενα αποτελέ-
σµατα, τη γεωγραφική κάλυψη, τις προτεραιότητες, τους δυνη-
τικούς δικαιούχους, τη διαδικασία και τα κριτήρια αξιολόγησης,
τον τρόπο αξιολόγησης και τελικής επιλογής των προς χρηµα-
τοδότηση έργων, το συνολικό προϋπολογισµό για την κάθε προ-
κήρυξη και, όπου απαιτείται, την περιφερειακή κατανοµή, το
είδος και το ύψος χρηµατοδοτήσεων από το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης ή άλλο δηµόσιο φορέα και τον τρόπο καταβολής κατά κατη-
γορία, τη διαδικασία παρακολούθησης και ελέγχου-παραλαβής
του παραδοτέου του έργου, του προγράµµατος ή της δράσης,
τις προϋποθέσεις καταβολής της χρηµατοδότησης, τις υποχρε-
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ώσεις των ωφελουµένων, τις συνέπειες µη τήρησης των όρων
και προϋποθέσεων της απόφασης χρηµατοδότησης/σύµβασης
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εύρυθµη λειτουργία και
ολοκλήρωση του συγκεκριµένου έργου, προγράµµατος ή δρά-
σης.»

6. Η παρούσα διάταξη καταλαµβάνει και τυχόν εκδοθείσες
πριν την ψήφιση του παρόντος νόµου προκηρύξεις του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης µε το ορισθέν στην παράγραφο 5 περιεχόµενο.

Άρθρο 20
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν στις επί µέρους δια-
τάξεις ορίζεται διαφορετικά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Παρακαλώ το
Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Παρεσχέθη η ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών, Κανόνες
Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων, ∆ιαδικασία Ταχείας Αδειο-
δότησης και άλλες διατάξεις.

Στη χθεσινή συνεδρίαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τήθηκαν και ψηφίστηκαν τα άρθρα του νοµοσχεδίου ως µία ενό-
τητα. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν οι τροπολογίες
ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Έργων, κ. Σταύρος Καλογιάννης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 643 και ειδικό 166, έχουν
γίνει ορισµένες απλές νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Καταθέτω το κεί-
µενο των νοµοτεχνικών βελτιώσεων στα Πρακτικά για να µοιρα-
στεί στους συναδέλφους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµοσίων Έργων κ. Σταύρος Καλογιάννης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:

«ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑ µε Γενικό Αρ. 643 και ειδικό 166
Ηµεροµηνία. κατάθεσης 2/7/2009
Νοµοτεχνικές Βελτιώσεις
Άρθρο 1
1. Η παράγραφος 1α αναδιατυπώνεται ως εξής: « Η παρά-

γραφος 2 του άρθρου 11 του Ν.1577/1985 (ΦΕΚ Α210) όπως
ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:».

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 της τροπολογίας ανα-
διατυπώνεται ως εξής: «Ηµιυπαίθριοι χώροι βάσει οικοδοµικής
άδεια που έχει εκδοθεί ή αναθεωρηθεί µέχρι 2 Ιουλίου, σε περί-
πτωση µετατροπής τους σε κλειστούς χώρους επιτρέπεται να
διατηρήσουν τη νέα χρήση τους, εφόσον αυτή δεν απαγορεύε-
ται στην περιοχή του ακινήτου και υπό την προϋπόθεση των πα-
ρακάτω:».

3. Στο στοιχείο γ του εδαφίου Α της παραγράφου 2 η φράση:
«... αλλά συµψηφίζεται µε εισφορά της παραγράφου Γ...» αντι-
καθίσταται µε: « αλλά συµψηφίζεται µε την εισφορά που προ-
βλέπεται στο εδάφιο Γ».

4. Στο εδάφιο Ε η φράση « µετά την µεταβολή των δικαιολο-
γητικών (α), (β), (γ) της παραγράφου Α...» αντικαθίσταται µε: « ...
µετά την υποβολή των δικαιολογητικών των στοιχείων (α), (β), (γ)
του εδαφίου Α».

5. α) Στο εδάφιο Ζ της παραγράφου 2 η αρίθµηση 1,2 αντικα-
θίσταται µε α, β.

β) Στο στοιχείο (β) του εδαφίου Ζ µετά τη λέξη «κατεδάφιση»
προστίθεται η φράση «των πρόσθετων κατασκευών µε τις οποίες
ο χώρος άλλαξε χρήση».

Άρθρο 2

Η παράγραφος 5 του άρθρου 2 αναδιατυπώνεται ως εξής:
«Υπέργειοι και υπόγειοι κλειστοί χώροι κτιρίου (όπως χώροι
στάθµευσης, αποθήκες κ.λπ.) βάσει οικοδοµικής άδειας που έχει
εκδοθεί ή αναθεωρηθεί µέχρι 2 Ιουλίου 2009, σε περίπτωση αλ-
λαγής χρήσης, επιτρέπεται να διατηρήσουν τη νέα χρήση, εφό-
σον αυτή δεν απαγορεύεται στην περιοχή του ακινήτου,
εφαρµοζοµένων των διατάξεων της παραγράφου 2 του προη-
γούµενου άρθρου, πλην του παραβόλου, το ύψος του οποίου
ορίζεται σε 350 ευρώ.»

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΕΧΩ∆Ε
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ»)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ πολύ.
Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, κ. Παρασκευή

Μπουζάλη.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΠΟΥΖΑΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συνεχίζουµε σήµερα µε τις τροπολογίες που περιλαµβάνονται

στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε πρώτη τροπολογία που αναφέρεται στην εισαγωγή της εξαί-
ρεσης από την προστασία του φορολογικού απορρήτου που
προβλέπεται για τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ανά-
πτυξης.

Πιο συγκεκριµένα η διάταξη αυτή, που σηµειωτέον συµπλη-
ρώνει τις διατάξεις του άρθρου 85, εισάγεται µε στόχο να έχουµε
και καλύτερη διεξαγωγή στους ελέγχους όσον αφορά στη συµ-
µόρφωση των επιχειρήσεων µε τις διατάξεις του άρθρου 26. ∆η-
λαδή, προβλέπεται η χορήγηση στοιχείων σχετικά µε την
εφαρµογή των άρθρων 39 και 39Α σε ειδικά εξουσιοδοτηµένους
υπαλλήλους του Υπουργείου Ανάπτυξης, δηλαδή, στοιχεία που
έχουν σχέσεις και µε τις υποτιµολογήσεις, αλλά και µε τις υπερ-
τιµολογήσεις για την τεκµηρίωση των ενδοοµιλικών συναλλαγών.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την εύρυθµη λειτουργία των τη-
λεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών. Να θυµίσω ότι ως Κυ-
βέρνηση το 2004 βρήκαµε ένα εντελώς άναρχο τοπίο. Από εκεί
και πέρα, µε ενέργειες και δράσεις του Υπουργείου, έχουµε προ-
χωρήσει έτσι ώστε να µπουν κανόνες. Από την άλλη µεριά, όµως,
προκειµένου να διασφαλιστεί η λειτουργία και η ολοκλήρωση της
µετάβασης των Μέσων Ενηµέρωσης στην ψηφιακή εποχή, εισά-
γεται αναγκαία µία παράταση προθεσµίας στο άρθρο 9.

Το θέµα, λοιπόν, αφορά την προθεσµία για την έκδοση προ-
κήρυξης µε αντικείµενο τη χορήγηση τηλεοπτικών και ραδιοφω-
νικών αδειών, η οποία έληξε στις 30/6/2009. Με την παρούσα,
λοιπόν, τροπολογία και για το λόγο που προανέφερα παρατείνε-
ται η εν λόγω προθεσµία µέχρι τέλους του έτους 2009.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα και στη διάταξη
που φέρνει το ΥΠΕΧΩ∆Ε σχετικά µε τους ηµιυπαίθριους χώρους.
Πρόκειται για ένα ιδιαίτερα σηµαντικό θέµα που απασχολεί χι-
λιάδες συµπολίτες µας και για το οποίο ακούστηκαν πολλά και
εχθές και πολλά µάλλον θα πω ότι ήταν και αναληθή.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αν η
Κυβέρνηση έρχεται σήµερα µε την τροπολογία αυτή, είναι γιατί
επιτέλους αποφασίζει να βάλει µια τάξη στο χάος αλλά και την
κοινωνική αδικία που τελικά εσείς δηµιουργήσατε πριν από πε-
ρίπου είκοσι πέντε χρόνια. Θυµίζω, λοιπόν, ότι για αρχιτεκτονι-
κούς κατά εσάς λόγους νοµοθετήσατε µε το ν.1512/1985 για
πρώτη φορά τη δυνατότητα δηµιουργίας στις οικοδοµές ηµιυ-
παίθριων χώρων µέσα στον όγκο του κτηρίου χωρίς αυτοί να
προσµετρώνται στο συντελεστή δόµησης. Το αποτέλεσµα είναι
σήµερα να υπάρχουν ενάµισι εκατοµµύριο τέτοιοι παράνοµοι
χώροι, οι οποίοι άλλαξαν χρήση, ενώ χιλιάδες πολίτες της Ελλά-
δας είναι έκθετοι απέναντι στην πολιτεία. Και τελικά τι κάνατε
εσείς για να διορθώσετε αυτήν την κατάσταση αυτά τα χρόνια;
Απολύτως τίποτα και µάλιστα για λόγους που πολύ θα θέλαµε
να γνωρίζουµε. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µε την παρούσα ρύθµιση
επιχειρεί να θεραπεύσει µε τρόπο ολοκληρωµένο και µακρο-
πρόθεσµο αυτήν την πληγή που αποτελεί –θεωρούµε- ένα τερά-
στιο κοινωνικό πρόβληµα και παράλληλα έρχεται να ενισχύσει
–να του πούµε και αυτό- τα οικονοµικά του κράτους, εξυπηρε-
τώντας το δηµόσιο συµφέρον. Μην ξεχνάτε, γιατί είµαι σίγουρη
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ότι δεν ξεχνάτε, ότι διανύουµε µια δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία, το ξεπέρασµα της οποίας απαιτεί και σχεδιασµό και σύνεση
αλλά και υπεύθυνες αποφάσεις.

Μέσα, λοιπόν, απ’ αυτήν την τροπολογία τι αντιµετωπίζεται;
Κατ’ αρχήν, αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα αλλαγής χρήσης
σε ηµιυπαίθριους χώρους, τα θέµατα αλλαγής χρήσης σε υπέρ-
γειους χώρους στάθµευσης αυτοκινήτων, αποθηκών και υπό-
γειων χώρων και δηµιουργούνται οι απαραίτητες ασφαλιστικές
δικλίδες ώστε να σταµατήσει επιτέλους η εξάπλωση αυτού του
προβλήµατος στο µέλλον. Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό
ότι υπάρχει πλέον αυτή η δικλίδα και για το µέλλον. Η στρατηγική
µας, λοιπόν, δεν είναι µόνο να λύσουµε ένα πρόβληµα τώρα,
αλλά πραγµατικά να σταµατήσει και η διαιώνιση αυτού του
κακού.

Πιο συγκεκριµένα, οι προτεινόµενες διατάξεις αφορούν τα
ακόλουθα: Οι ηµιυπαίθριοι χώροι µιας οικοδοµής περιορίζονται
στο 15% από το 20% που ίσχυε και κατανέµονται πλέον αναλο-
γικά σε κάθε όροφο και όχι σε έναν ή δύο, όπως ίσχυε µέχρι
τώρα. Παράλληλα, το βάθος τους θα είναι πλέον ίσο ή µικρότερο
του ενός µέτρου και ογδόντα εκατοστών. Η ρύθµιση αυτή ου-
σιαστικά περιορίζει τη δυνατότητα µεταφοράς όλου ή µέρους
του ηµιυπαίρθιου χώρου σε άλλο όροφο, ενώ, παράλληλα µε τον
περιορισµό των διαστάσεων, δεν µπορεί πλέον κάποιος να δηµι-
ουργήσει ένα αυτοτελές δωµάτιο. Οι ισόγειοι κλειστοί χώροι
στάθµευσης αυτοκινήτων θα προσµετρώνται στο συντελεστή δό-
µησης. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι µέχρι τώρα οι χώροι αυτοί συ-
νήθως άλλαζαν χρήση και µπορεί να γίνονταν και κατοικίες και
καταστήµατα και γραφεία και άλλα πολλά χωρίς να προσµετρώ-
νται στο συντελεστή δόµησης. Από εδώ και στο εξής και η πηγή,
το παράθυρο, να το πούµε έτσι, αυτής της παρανοµίας επίσης
καταργείται. Οι υπόγειοι χώροι σε οικοδοµές εντός σχεδίου και
εντός ορίων οικισµών θα έχουν εφεξής οροφή που σε κανένα ση-
µείο δεν θα υπερβαίνει τα ογδόντα εκατοστά αντί του ενάµισι µέ-
τρου που ίσχυε µέχρι σήµερα. Με τον τρόπο αυτό δεν µπορούν
πλέον να µετατραπούν ως χώροι κύριας κατοικίας και ουσιαστικά
τα υπόγεια δύσκολα µπορούν να µετατραπούν σε κατοικίες.

Ξεκαθαρίζεται βέβαια ρητά ότι οι ρυθµίσεις αυτές αναφέρο-
νται µόνο σε αλλαγή χρήσης χώρων που βρίσκονται εντός του
εγκεκριµένου περιγράµµατος του όγκου του κτηρίου. Αντικαθί-
στανται τα πρόστιµα ανέγερσης και διατήρησης µε εφάπαξ ει-
σφορά που θα καταβάλλεται εντός του έτους από την ψήφιση
του νόµου. Η εισφορά αυτή θα υπολογίζεται στο 10% της αξίας
του χώρου που τακτοποιείται σύµφωνα µε την τιµή ζώνης που
ισχύει στην περιοχή του ακινήτου και, βεβαίως, το σύστηµα των
αντικειµενικών αξιών. Φυσικά, µετά την εξόφληση της εισφοράς
δεν θα επιβάλλονται πρόστιµα ανέγερσης και διατήρησης και οι
χώροι θα διατηρούν τη χρήση στην οποία έχουν µετατραπεί.
Υπογραµµίζεται επίσης και θέλω να το τονίσω ότι µετά την τα-
κτοποίηση και µετά ως προς τα φορολογικά και τα τέλη άλλων
φορέων είναι αυτονόητο ότι θα αντιµετωπίζονται ως κλειστοί
χώροι µε τη νέα χρήση τους.

Κύριε Υφυπουργέ, στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω και κάποιες
παρατηρήσεις. Στο άρθρο 1 –βεβαίως διάβασα και τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που φέρατε τώρα- παράγραφο 2 αναφέρεται
ότι ηµιυπαίθριοι χώροι, βάσει της οικοδοµικής άδειας που έχει
εκδοθεί ή αναθεωρηθεί µέχρι τις 2 Ιουλίου, επιτρέπεται να δια-
τηρήσουν τη χρήση του κλειστού χώρου στην οποία έχουν µε-
τατραπεί.

Θέλω να επισηµάνω εδώ ότι υπάρχει µια κατηγορία πολιτών –
και είµαι σίγουρη ότι το γνωρίζετε- η οποία έχει υποβάλλει τα δι-
καιολογητικά για την έκδοση αδείας µέσα στο πρώτο εξάµηνο
του 2009. Βεβαίως για διάφορους λόγους µπορεί να µην έχει
ακόµα εκδοθεί ή να εκδίδεται εντός των ηµερών. Το αποτέλεσµα
είναι να δηµιουργείται ένα κενό, χρονικά τουλάχιστον, µέχρι την
έναρξη της ισχύος του νόµου και να χάνεται ίσως η χρονική προ-
θεσµία. Ίσως, λοιπόν, αυτό να είναι µια αδικία σε βάρος αυτής
της κατηγορίας των ανθρώπων.

Θεωρώ ότι ίσως θα πρέπει να προβλεφθεί µια µεταβατική πε-
ρίοδος -αναδροµικότητα;- που να µπορεί να συµπεριλάβει και
αυτές τις περιπτώσεις που µε κάποιο τρόπο υπάρχουν, έτσι ώστε
να µην προκύψουν θέµατα µε ηµιυπαίθριους χώρους δύο ταχυ-

τήτων.
Επίσης, στο άρθρο 1, παράγραφος 2 ε, αναφέρεται στο τέλος

ότι δεν οφείλονται αναδροµικά. Νοµίζω όµως ότι αυτό το τακτο-
ποιείτε µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε. «Οποιοιδή-
ποτε φόροι για µεταβιβάσεις του ακινήτου, εισφορές φορέων
κοινωνικής ασφάλισης ή άλλες επιβαρύνσεις για την αλλαγή χρή-
σης που έχει συντελεστεί». Είναι σαφές -και για να µη διαστρε-
βλώνεται η αλήθεια- ότι κανένας φορέας δεν µπορεί να επιβάλλει
αναδροµικά οποιασδήποτε µορφής επιβάρυνση στον ιδιοκτήτη
µετά την τακτοποίηση.

Ωστόσο υπάρχουν αγοραστές, οι οποίοι όταν αγόρασαν το
ακίνητο, θέλοντας να είναι απολύτως νόµιµοι απέναντι στην πο-
λιτεία, πλήρωσαν κανονικά το φόρο µεταβίβασης για τον προ-
βλεπόµενο από την αρχιτεκτονική άδεια ηµιυπαίθριο χώρο.

Ίσως θα πρέπει να δούµε –εσείς θα το δείτε- τι θα πρέπει να
γίνει και µε αυτήν την κατηγορία των πολιτών. ∆ηλαδή θα επα-
νέλθει σε αυτούς η εφορία και θα κληθούν να πληρώσουν ή θα
υπάρξει κάποια ρύθµιση σε αυτήν την περίπτωση; Θεωρώ ότι
είναι ένα ευαίσθητο θέµα που απασχολεί αρκετούς ιδιοκτήτες
και πιστεύω ότι πρέπει να το δούµε µε προσοχή.

Ένα θέµα αφορά τους πολύτεκνους, αυτήν την ειδική κατη-
γορία των ανθρώπων οι οποίοι ίσως να έχουν και µεγαλύτερη
ανάγκη για ένα επιπλέον δωµάτιο. Παρακαλώ να δείτε αν µπορεί
να υπάρξει πρόβλεψη για ευνοϊκότερη ρύθµιση στους πολύτε-
κνους, ιδιαίτερα µε το θέµα που υπάρχει στην Ελλάδα σχετικά
µε τους πολύτεκνους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Η Κυβέρνηση έχει δείξει κοινωνική ευαισθησία έτσι και αλλιώς

µε πολλά µέτρα, µε τα οποία στήριξε και τους πολύτεκνους και
τους τρίτεκνους. Νοµίζω ότι και εδώ θα µπορούσε να γίνει κάτι.

Είναι ξεκάθαρο τι έχουµε πει για τις σοφίτες, πατάρια και δώ-
µατα. Οι µεν σοφίτες και πατάρια περιλαµβάνονται στον εγκε-
κριµένο δοµικό όγκο, τα δώµατα όχι. Ουσιαστικά όµως αυτοί οι
χώροι υπόκεινται στις διατάξεις της νοµοθεσίας περί αυθαιρέ-
των. ∆εν προβλέπεται κάτι για την τακτοποίηση αυτών στην πα-
ρούσα τροπολογία. Θεωρώ ότι µε κάποιο τρόπο θα πρέπει να
αποσαφηνίσουµε και αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας και επειδή ακού-
στηκαν πολλά σχετικά µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις για την
αλλαγή χρήσης νόµιµα δοµηµένων χώρων, πρέπει να πω τα εξής:
∆υστυχώς τα µεγάλα χρονίζοντα κοινωνικά προβλήµατα δεν λύ-
νονται ούτε µε θολές θέσεις ούτε µε ακαθόριστες πολιτικές ούτε
µε λαϊκισµό. Λύνονται και µε υπευθυνότητα και µε ορθολογικό
σχεδιασµό.

Με βάση, λοιπόν, αυτήν τη λογική επισηµαίνω τις προτεινόµε-
νες ρυθµίσεις. Αφορούν αποκλειστικά την τακτοποίηση της αλ-
λαγής χρήσης νόµιµα δοµηµένων χώρων και όχι χώρους που
έχουν κατασκευαστεί χωρίς οικοδοµική άδεια. Υπογραµµίζω ότι
αυτές οι ρυθµίσεις είναι τελείως διαφορετικές σε σχέση µε τις
ισχύουσες, οι οποίες έδωσαν τη δυνατότητα νοµιµοποίησης σε
ένα σηµαντικό αριθµό κτηρίων χωρίς οικοδοµική άδεια.

Αντιµετωπίζουν κατά πάγιο και αποτελεσµατικό τρόπο ένα µε-
γάλο κοινωνικό πρόβληµα, προωθώντας µέτρα που αποτρέπουν
τη µελλοντική του εξάπλωση και αυτό είναι το ιδιαίτερα σηµα-
ντικό σηµείο που θέλω να σταθώ. Προωθούν συγκεκριµένα
µέτρα για την οριστική επίλυση του προβλήµατος, όχι µέτρα
θολά ούτε µέτρα στο περίπου που θα συµβάλλουν στη δηµιουρ-
γία ψευδών εντυπώσεων αλλά και προσδοκιών.

Αυτό σηµαίνει ότι δεν θα µπορεί κάποιος µελλοντικά να παρα-
νοµήσει και τελικά, µέσα από τις διατάξεις της παρούσας τρο-
πολογίας, να νοµιµοποιηθεί. Ανάλογη µέριµνα δεν είχε ληφθεί
ποτέ στο παρελθόν σε καµµία παλιότερη ρύθµιση. Συνεπώς ας
µην είµαστε αφοριστικοί, καταδικάζοντας ρυθµίσεις που λει-
τουργούν τελικά προς όφελος των πολιτών αλλά και της πολι-
τείας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και για το χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ο κ. Σπηλιόπου-
λος έχει το λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, άκουσα την εισηγήτρια της Πλειοψηφίας να λέει ότι το
ΠΑΣΟΚ είναι υπεύθυνο για τη δηµιουργία αυτού του προβλήµα-
τος, επειδή είχε ψηφίσει το γνωστό νόµο του ΓΟΚ του 1985,
επειδή ο νόµος αυτός προέβλεπε τη δηµιουργία των ηµιυπαι-
θρίων χώρων.

∆εν ξέρω αν πραγµατικά το πιστεύει το κόµµα της Νέας ∆η-
µοκρατίας και η εισηγήτρια ότι πραγµατικά έχει ευθύνη το
ΠΑΣΟΚ για την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί µε τα αυθαί-
ρετα, επειδή προέβλεπε ένα πραγµατικά πρωτοποριακό αρχιτε-
κτονικό στοιχείο, όπως είναι οι ηµιυπαίθριοι, ένα στοιχείο το
οποίο έδωσε πολύ καλές οικοδοµές, πολύ καλά κτήρια. Αλλά, εν
πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι το στοιχείο αυτό, οι ηµιυπαίθριοι
χώροι, ήταν κάτι το οποίο σαν σύλληψη ήταν πολύ σωστό και µε
την ορθή εφαρµογή του πράγµατι έδωσε καλά αποτελέσµατα.
Όµως στη συνέχεια αυτό το στοιχείο ακυρώθηκε, διότι αυτοί οι
χώροι κλείστηκαν.

Θέλω όµως να κάνω ένα ερώτηµα προς την πολιτική ηγεσία
του ΥΠΕΧΩ∆Ε: Τι σηµαίνει «τακτοποίηση»; Στην πολεοδοµική νο-
µοθεσία υπάρχει τέτοιος όρος; ∆ιότι ξέρουµε ότι υπάρχουν νό-
µιµα κτήρια, νοµιµοποίηση, και άλλοι όροι οι οποίοι έχουν σχέση
µ’ όλα αυτά τα ζητήµατα. Τακτοποίηση όµως δεν ξέρω αν υπάρ-
χει στην πολεοδοµική νοµοθεσία. Και τι µπορεί να σηµαίνει «τα-
κτοποίηση»; Είναι ένα εφεύρηµα ασφαλώς. Γιατί ή είναι κάτι
νόµιµο ή δεν είναι στην πολεοδοµική νοµοθεσία και στα κτήρια.
Τώρα το ενδιάµεσο, η τακτοποίηση, δεν ξέρω αν µπορεί να είναι
κάτι το οποίο στέκει νοµοθετικά και νοµικά.

Θέλω όµως να επισηµάνω όσον αφορά τις προτεινόµενες δια-
τάξεις ότι κυρίως για εισπρακτικούς λόγους έχουν παρουσιαστεί
εδώ στη Βουλή και έρχονται αυτές οι ρυθµίσεις. Και επενδύονται
βέβαια µε κοινωνικά κριτήρια, γιατί κάπως πρέπει να επενδυθούν,
ότι λύνεται το πρόβληµα ενός εκατοµµυρίου πεντακοσίων χιλιά-
δων συµπολιτών µας, είναι ένα κοινωνικό πρόβληµα κ.λπ.. Το
πρόβληµα είναι το εισπρακτικό και σ’ αυτό κυρίως σκοπεύει η
Κυβέρνηση. Μάλιστα αυτό αποδεικνύεται από το ότι το Υπουρ-
γείο Οικονοµίας και Οικονοµικών µας βοµβάρδιζε εδώ και τόσο
καιρό, έξι µήνες και πλέον, µε αυτήν τη ρύθµιση και όχι το ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε. Αν πραγµατικά η Κυβέρνηση και το ΥΠΕΧΩ∆Ε ενδιαφέ-
ρονταν για τη λύση αυτού του πραγµατικά πολεοδοµικού και
κοινωνικού προβλήµατος έπρεπε το ίδιο το ΥΠΕΧΩ∆Ε να έχει εξ
αρχής προγραµµατίσει, να έχει ενηµερώσει και να έχει σχεδιάσει
την εφαρµογή αυτών των µέτρων κι όχι το Υπουργείο Οικονοµίας
και Οικονοµικών, το οποίο συνεχώς µιλούσε γιατί πίσω από την
τακτοποίηση αυτή, την εντός εισαγωγικών για µένα τακτοποίηση
των ηµιυπαίθριων χώρων, έβλεπε χρήµατα.

Όµως πολλά ερωτήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-
χουν και σε σχέση µε το µέλλον, µετά τη λεγόµενη «τακτοποί-
ηση». Είναι πιθανόν να υπάρξει οµηρεία αυτών των συµπολιτών,
οι οποίοι θα κάνουν αυτήν τη διαδικασία, αν δεν λυθούν όλα τα
ερωτήµατα που υπάρχουν, όπως για παράδειγµα, τι θα γίνει αν
υπάρχουν προσφυγές στο Συµβούλιο Επικρατείας και αν ακυ-
ρωθεί ως αντισυνταγµατική αυτή η διαδικασία τι τύχη θα έχουν
αυτές οι τακτοποιήσεις. Οι άνθρωποι θα έχουν πληρώσει χρή-
µατα και θα είναι ξανά «στον αέρα». Άρα λοιπόν αυτό το ζήτηµα
πρέπει να λυθεί. Όπως επίσης και το ζήτηµα της µεταβίβασης.
Θα µπορεί ένας πολίτης που έχει έναν τέτοιο χώρο να τον µετα-
βιβάσει αυτοτελώς, σαν κλειστό χώρο, σαν νόµιµο χώρο; Γιατί
αυτό δεν µπορεί να γίνει απ’ όσο γνωρίζω.

Όµως θέλω να τονίσω και ένα άλλο µείζον ζήτηµα. Τίθεται
θέµα αξιοπιστίας του κράτους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διότι ανέχθηκε µια παρανοµία κι έρχεται σήµερα να την «τακτο-
ποιήσει».

Κι εδώ θέλω να ανοίξω µια παρένθεση. Το 2004 αυτή η Κυ-
βέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, παρέλαβε έναν
πολεοδοµικό νόµο, το ν. 3212/2003. Θέλω να θυµίσω ότι αυτός
ο νόµος µιλούσε για την έκδοση των αδειών και τον έλεγχο των
οικοδοµών. Θέλω να σας θυµίσω και αν έχετε το χρόνο να προ-
στρέξετε στο άρθρο 5 αυτού του νόµου, αγαπητοί συνάδελφοι.
Αυτός ο νόµος βέβαια δεν είχε µέλλον. Θα σας πω τι έγινε στη
συνέχεια. Θα δείτε τι ποινές, τι κυρώσεις επιβάλλει το άρθρο 5,
όχι µόνο στο µηχανικό, που συνήθως επιβάλλονται, αλλά και

στον κατασκευαστή, στον εργολάβο, στον ιδιοκτήτη. Ήταν όλοι
συνυπεύθυνοι, µε βάση εκείνο το νόµο, και όλοι θα είχαν ευθύ-
νες, σοβαρότατες ευθύνες, ποινικές ευθύνες, αστικές ευθύνες.
Αυτός ο νόµος όµως δεν εφαρµόστηκε ποτέ, διότι η Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας και το ΥΠΕΧΩ∆Ε τον ανέστειλε για κά-
ποιο διάστηµα στην αρχή, µετά τον ανέστειλε επίσης για δεύ-
τερο χρονικό διάστηµα και στο τέλος τον κατήργησε µε τη
δικαιολογία ότι το ΥΠΕΧΩ∆Ε θα φέρει δικό του νόµο γι’ αυτά τα
ζητήµατα. Αυτό τον νόµο ακόµη δεν τον έχουµε δει εδώ στη
Βουλή.

Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν πάρα πολλές εκ-
κρεµότητες σε πολεοδοµικά ζητήµατα µείζονος σηµασίας που
χρειάζονται επίλυση. Ξέρετε ότι έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν
πολλές φορές ζητήµατα τέτοια. ∆εν έχουν επιλυθεί. Εκκρεµούν
πολλά πολεοδοµικά ζητήµατα που θέλουν επίλυση και ταλαιπω-
ρούν τον κόσµο. Για εκείνα δεν υπάρχει µείζον κοινωνικό πρό-
βληµα που πρέπει να επιλυθεί όταν υπάρχει µία τέτοια
ταλαιπωρία για τον πολίτη;

Υπάρχει, όµως και ένα άλλο θέµα. Είναι το θέµα το περιβαλ-
λοντολογικό και το πολεοδοµικό. Εδώ είναι σαφές ότι µε την τα-
κτοποίηση αυτή –δηλαδή το κλείσιµο των ηµιυπαιθρίων χώρων-
γίνεται υπέρβαση του συντελεστή δοµήσεως και εποµένως της
φέρουσας πολεοδοµικής ικανότητας µιας περιοχής. Αυτό αντί-
κειται και στο Σύνταγµα και στους νόµους. ∆εν µπορεί να γίνει.
Άρα, υπάρχει ένα µείζον περιβαλλοντολογικό και πολεοδοµικό
ζήτηµα.

Θέλω να πω και παρακάτω κάτι άλλο. Η τακτοποίηση αυτή µι-
λάει για τη θεραπεία βεβαίως του προβλήµατος και κάνει και µία
σύγκριση της διαδικασίας αυτής µε το ν.1337/1983 του αείµνη-
στου Τρίτση και το ν.1512/1985 που κρίθηκαν αυτοί οι νόµοι δια-
χρονικά και µάλιστα ο ν.1337, κύριοι συνάδελφοι, ήταν η
µεγαλύτερη από το 1923 τοµή στην πολεοδοµική νοµοθεσία.
Ήταν πολύ πρωτοποριακός νόµος. ∆εν έχει καµµία σχέση επο-
µένως, ο ν.1337 µε αυτή την τακτοποίηση που έχουµε µπροστά
µας σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµιµοποίηση, όπως είπα και
προηγουµένως, είναι αδύνατη και αντισυνταγµατική γιατί ουσια-
στικά νοµιµοποίηση έχουµε στο πίσω µέρος του µυαλού µας,
όταν κάνουµε αυτήν την τακτοποίηση, διότι, πρώτον, θίγεται το
περιβαλλοντολογικό και πολεοδοµικό κεκτηµένο, όπως σας είπα
προηγουµένως. ∆εύτερον προϋποθέτει τροποποίηση των καθο-
ρισµένων συντελεστών δοµήσεως που αντίκειται στην απαγό-
ρευση για µεταβολή επί τω δυσµενέστερω για το περιβάλλον.
Και τρίτον, θίγεται το θέµα της ισονοµίας και της ισοπολιτείας
γιατί υπάρχουν πολίτες οι οποίοι έχουν ανοικτούς ηµιυπαίθριους
χώρους. Κάποιοι άλλοι τους κλείνουν. Υπάρχει ένα εργαλείο χρή-
σιµο, η εφαρµογή. Αν ήταν έτσι, θα έπρεπε να το καταργήσουµε
και όχι να το ρυθµίσουµε σήµερα κάπως αυτό το εργαλείο. Θα
έπρεπε να το καταργήσουµε, αφού καταργούνται οι ηµιυπαίθριοι
χώροι. Ήταν καταστροφικοί για το περιβάλλον, για την πολιτεία,
για τις οικοδοµές, για όλους. Το καταργούµε και δεν θέλουµε
πλέον ηµιυπαίθριους χώρους. Αλλά το συντηρούµε. Απλώς προ-
σπαθούµε σήµερα να δυσκολέψουµε τα πράγµατα, που δεν δυ-
σκολεύουν, κύριε Υπουργέ. Όποιος θέλει να κάνει παρανοµία θα
την κάνει. Καταστρέφουµε ένα εργαλείο χρήσιµο, αλλά δεν πρό-
κειται να σταµατήσει αν κάποιος θέλει να κάνει παρανοµία. Μά-
λιστα τώρα θα την κάνει πιο εύκολα γιατί ξέρει ότι θα έρθει και
δεύτερη γενιά. Θα µαζευτούν και άλλα εκατοµµύρια τέτοιοι ηµιυ-
παίθριοι χώροι και κάποια στιγµή πάλι θα αναζητήσουµε µία τέ-
τοια ρύθµιση.

Επίσης, θέλω να τονίσω ότι σύµφωνα µε την Ολοµέλεια του
Συµβουλίου της Επικρατείας, ο κοινός νοµοθέτης δεν µπορεί να
προχωρήσει σε γενική εξαίρεση από την κατεδάφιση, κάτι το
οποίο κάνουµε σήµερα γιατί αυτό κάνουµε σήµερα. Γιατί αν
αυτοί οι χώροι εντοπιστούν από τις πολεοδοµίες και χαρακτηρι-
στούν ως αυθαίρετοι θα πρέπει να κατεδαφιστούν. Όταν γίνεται,
λοιπόν, µία τέτοια µαζική τακτοποίηση και εξαίρεση ουσιαστικά
–γιατί αυτό σηµαίνει ότι είναι εντάξει πλέον αυτό το κτήριο, δη-
λαδή εξαίρεση από την κατεδάφιση- νοµίζω ότι εδώ θα βρει απέ-
ναντί του το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Θέλω να θέσω όµως, και ένα άλλο ερώτηµα. Τι θα γίνει γι’ αυ-
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τούς τους χώρους από εδώ και πέρα; Γιατί λέµε ότι εντάξει, τα-
κτοποιούνται, δεν θα πληρώσουν ΙΚΑ, δεν θα πληρώσουν την
εφορία γιατί την έχουν πληρώσει κ.λπ., αλλά τι θα γίνει από εδώ
και πέρα; Γιατί νοµίζουν οι ιδιοκτήτες ότι εντάξει την γλίτωσαν,
την πέρασαν φθηνά. Το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών
θα έχει πλέον όλα τα στοιχεία στα χέρια του. Στο Ε9 θα µπαίνει
κανονικά, άρα και στο ΕΤΑΚ, άρα και σε όλες τις άλλες φορολο-
γίες οι οποίες έχουν να κάνουν µε τα ακίνητα.

Εδώ θέλω να τονίσω και κάτι ακόµα. Ο ιδιοκτήτης είναι που
την πληρώνει ξανά. Έχει πληρώσει το κόστος για την αγορά του
ηµιυπαιθρίου χώρου στον κατασκευαστή-εργολάβο ο οποίος πα-
ρανόµησε και εµπορεύτηκε αυτό το παράνοµο προϊόν και σή-
µερα τον βάζουµε να ξαναπληρώσει χωρίς βέβαια να έχει τίποτα
νόµιµο στα χέρια του.

Θέλω επίσης, να τονίσω µε έµφαση ότι καταργούνται θέσεις
γκαράζ. ∆ηλαδή, µία θέση γκαράζ που ήταν σε µία πυλωτή και
κλείστηκε και έγινε γραφείο, έγινε σπίτι ή οτιδήποτε άλλο, νοµι-
µοποιείται αυτή η χρήση και το γκαράζ φεύγει. Εδώ αναζητούµε
χώρους γκαράζ, θέλουµε χώρους γκαράζ ειδικά στις µεγάλες
πόλεις. Θα βγάλουµε τα αυτοκίνητα και αυτά στους δρόµους;
Πού θα χωρέσουν αυτά τα αυτοκίνητα;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αφού είναι
στους δρόµους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ επιζητούµε, υπάρ-
χουν κίνητρα, υπάρχουν νόµοι για τη δηµιουργία γκαράζ και
αυτός ο νόµος έρχεται σε αντίθετη κατεύθυνση και καταργεί
τους χώρους γκαράζ.

Πιστεύω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχει
µείζον ζήτηµα µ’ αυτήν την τροπολογία και θεωρώ ότι, όπως λέει
και η αιτιολογική έκθεση, εδώ έχουµε αλλαγή χρήσης χώρων που
βρίσκονται εντός του εγκεκριµένου περιγράµµατος του όγκου
του κτηρίου. Εδώ, όµως, θέλω να τονίσω ότι η αλλαγή χρήσης γί-
νεται µόνο στο νοµίµως υφιστάµενο κτήριο και σε όλα τα µέρη
του που είναι νόµιµα και µόνο εάν η χρήση είναι συµβατή µε τις
επιτρεπόµενες χρήσεις. Αυτό το λέει πράγµατι η τροπολογία.

Θέλω τώρα να πω ποιοι επωφελούνται και ποιοι θίγονται από
αυτήν την τροπολογία. Πρώτον, ωφελείται η Κυβέρνηση η οποία
ψάχνει εναγωνίως για χρήµατα για να καλύψει τις µαύρες τρύπες
του προϋπολογισµού της και τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τη µείωση των ελλειµµάτων. ∆εν ξέρω όµως, αν θα
µαζέψει τα 4.500.000.000 ευρώ που προβλέπει το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους.

∆εύτερον, οι εργολάβοι-κατασκευαστές που παρανόµησαν και
κέρδισαν κερδοσκόπησαν πουλώντας τους ηµιυπαίθριους χώ-
ρους σαν κατοικίες. Υπήρχε κάποια περίοδος που δεν υπήρχε
ηµιυπαίθριος χώρος, τώρα τον τελευταίο καιρό. Μάλιστα, όταν
είχε κυκλοφορήσει και αυτή η φήµη ότι θα έρθει η τροπολογία
για τη ρύθµιση αυτών των υποθέσεων, όλοι οι κατασκευαστές
όλους τους ηµιυπαίθριους χώρους τους έκλειναν. ∆εν υπάρχει
ηµιυπαίθριος χώρος στα τελευταία κτήρια. Άρα, λοιπόν, οι ερ-
γολάβοι είναι αυτοί που έχουν κερδίσει, χωρίς να έχουν καµµιά
απολύτως επίπτωση. Και δεν ξέρω και αν θα έχουν φορολογηθεί
κιόλας γι’ αυτά τα χρήµατα που πήραν, γιατί αυτά είναι µαύρα,
δεν φαίνονται.

Το θέµα είναι τι ωφελούνται οι πολίτες. Κερδίζουν πιθανώς την
ησυχία τους, να µην τους ενοχλήσει κανένας. Πιθανώς, αν το
Συµβούλιο της Επικρατείας δεν βγάλει αντισυνταγµατική αυτήν
τη διάταξη. ∆ιότι τότε θα έχουν χάσει και πάλι διπλά, όπως έχουν
χάσει µέχρι σήµερα. Θα έχουν πληρώσει και πάλι και πάλι θα
έχουν ένα αυθαίρετο κτίσµα και θα µπορεί ο καθένας είτε µε κα-
ταγγελία, είτε η Πολεοδοµία να προσφύγει και να δηµιουργήσει
περαιτέρω προβλήµατα.

Επίσης, δεν ωφελούνται, γιατί δεν µπορούν να µεταβιβάσουν
αυτό το χώρο κλειστό και νόµιµο. Κλειστό δεν µπορούν να το µε-
ταβιβάσουν στα παιδιά τους. Ως ηµιυπαίθριο θα το µεταβιβά-
σουν. Ας είναι κλειστός.

Τρίτον, θα κληθούν να πληρώσουν ΕΤΑΚ. Θα πληρώνουν από
εδώ και πέρα φόρους κανονικά, το ΕΤΑΚ και τα άλλα φορολο-
γικά µέτρα.

Ποιοι βλάπτονται, όµως; Βλάπτεται πρώτα και κύρια το περι-
βάλλον. Αν θέλουµε να µιλάµε για το περιβάλλον, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, τέτοιες ρυθµίσεις δεν πρέπει να συζητιούνται
στο Κοινοβούλιο.

∆εύτερον, καταρρακώνεται η εµπιστοσύνη του πολίτη προς το
κράτος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε µιλήσει ήδη δεκατρία λεπτά από τα οκτώ που είχατε. Νο-
µίζω ότι δεν γίνεται να συνεχίσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω. Καταρρακώνε-
ται, λοιπόν, η εµπιστοσύνη του πολίτη προς το κράτος. Τι εµπι-
στοσύνη να έχει ο πολίτης για την εφαρµογή των νόµων, ο κάθε
πολίτης, ο καλόπιστος πολίτης; Επίσης, ενισχύεται αυτό το κλίµα
πλήρους ανοµίας που υπάρχει σήµερα στη χώρα και ακυρώνεται
ένα σηµαντικό αρχιτεκτονικό στοιχείο του σχεδιασµού.

Εγώ θα έλεγα καλύτερα, έτσι όπως είναι τα πράγµατα να το
ακυρώσετε, να το καταργήσετε, κύριε Υπουργέ. Και βέβαια, εγώ
πιστεύω ότι έτσι όπως εξελίσσονται τα πράγµατα έρχεται και-
νούργια φουρνιά των αυθαιρέτων. Και το µείζον πρόβληµα είναι
ότι η πολιτική βυθίζεται ακόµα περισσότερο, διότι σήµερα δί-
νουµε το κακό παράδειγµα εµείς εδώ µέσα στη Βουλή, ότι αυτά
που νοµοθετούµε σε λίγο θα ακυρωθούν στην πράξη και θα έρ-
θουµε εµείς να τα τακτοποιήσουµε.

Επειδή λέτε συνεχώς ότι υπάρχουν ενάµισι εκατοµµύριο όµη-
ροι πολίτες, θα πω το εξής: Όµηρος δεν έγινε κάποιος από
µόνος του µε δική του βούληση. Κάποιος τον οδήγησε να γίνει
όµηρος. Αυτοί, όµως, οι όµηροι έγιναν µόνοι τους όµηροι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Κάποιοι, λοιπόν, φταίνε που έγιναν όµηροι αυτοί οι άνθρωποι.

Φταίει η πολιτεία που δεν εφάρµοσε το νόµο που είχε ψηφίσει ή
γιατί δεν έκανε καινούργιο, φταίνε αυτοί που καταστρατήγησαν
το νόµο για τη δηµιουργία των ηµιυπαιθρίων χώρων και βέβαια
αυτοί που συνηγόρησαν στο να έχουµε αυτήν την κατάσταση.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµείς δεν µπορούµε
να συµφωνήσουµε σ’ αυτήν την τροπολογία και θα την καταψη-
φίσουµε. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, κ. Χαλβατζής, ορίζει
για σήµερα Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Μωραΐτη.

Ο κ. Μωραΐτης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα

ήθελα να ξεκινήσω µε την τροπολογία που αφορά την εφαρµογή
των άρθρων 39 και 39 α για εξουσιοδότηση των υπαλλήλων του
Υπουργείου Ανάπτυξης για ελέγχους συµµόρφωσης. Ψηφίζουµε
αυτήν την τροπολογία.

Και τώρα ερχόµαστε στην τροπολογία που αφορά την χορή-
γηση αδειών σε τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθµούς. ∆ια-
φωνούµε κάθετα µ’ αυτήν την τροπολογία γιατί διατηρείται το
άναρχο καθεστώς στο χώρο των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης
που ανήκουν σε µία χούφτα µεγιστάνες, οι οποίοι αξιοποιούν
αυτά τα µέσα για διάφορους κρυφούς και φανερούς στόχους,
ελέγχοντας κόµµατα και κυβερνήσεις. Θύµατά τους είναι ο ίδιος
ο λαός, η παραπληροφόρηση, η πληροφόρηση, ο πολιτισµός, η
ηθική. ∆εν υπάρχει ισότιµη αντιπαράθεση των πολιτικών δυνά-
µεων. ∆εν υπάρχει πουθενά προβολή του λαϊκού µαζικού κινή-
µατος.

Η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας συνεχίζει την πεπατη-
µένη των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, διαπραγµατεύεται άδειες
και ψηφιακή πλατφόρµα. Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
οι άδειες πρέπει να είναι δηµόσια λαϊκή περιουσία και δεν πρέπει
να παραχωρούνται σε ιδιώτες επιχειρηµατίες.

Και τώρα ερχόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην τρο-
πολογία για την αλλαγή χρήσης χώρων. Μ’ αυτήν την τροπολο-
γία, πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο ιδιοκτήτες θα κληθούν να
πληρώσουν τουλάχιστον 1.500 ευρώ χαράτσι, αλλά και άλλα
ποσά τα οποία θα φθάνουν τα 2.250 ευρώ που είναι το 10% της
αντικειµενικής αξίας των αυθαίρετων τετραγωνικών κλειστών
ηµιυπαίθριων χώρων και υπογείων που άλλαξαν χρήση. Όλοι
αυτοί θα βρίσκονται εκτεθειµένοι σε µία διαρκή πολιτική και δι-
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καστική οµηρία, αφού αυτοί οι χώροι, παρά τα χαράτσια που θα
πληρώσουν οι ιδιοκτήτες, δεν νοµιµοποιούνται, αλλά «τακτοποι-
ούνται» -εντός εισαγωγικών- όπως αναφέρει η τροπολογία που
συζητάµε.

Πρόκειται για εµπαιγµό ουσιαστικά του ενάµισι εκατοµµυρίου
ιδιοκτητών των κλειστών ηµιυπαίθριων χώρων, τους οποίους
στους ιδιοκτήτες πούλησαν οι µεγαλοκατασκευαστές, αφού
πρώτα τους µετέτρεψαν σε κύριους χώρους κερδοσκοπώντας
ασύστολα εκµεταλλευόµενοι τα «παραθυράκια» της πολεοδοµι-
κής νοµοθεσίας, αλλά και την ανυπαρξία ελέγχου των αυθαιρε-
σιών από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Όλα αυτά έγιναν κάτω από τις ευλογίες των κυβερνήσεων της
Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα και του ΠΑΣΟΚ χθες που έχουν τε-
ράστιες ευθύνες για όλη αυτήν την κατάσταση που έχει δηµι-
ουργηθεί. Όλες αυτές οι αυθαιρεσίες υπάρχουν γιατί υπάρχει η
εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγκών και ειδικότερα της λαϊ-
κής στέγης στο βωµό της τεράστιας κερδοσκοπίας των κατα-
σκευαστικών εταιρειών των µεγαλοεργολάβων και του
τραπεζικού συστήµατος που ληστεύουν χρόνια τώρα τα λαϊκά ει-
σοδήµατα µέσα από τα υπέρογκα επιτόκια των στεγαστικών δα-
νείων.

Όλες οι κυβερνήσεις, χρόνια τώρα, έχουν τεράστιες ευθύνες
γιατί πριµοδότησαν τη δράση αυτών των κατασκευαστικών οµί-
λων µε την πολιτική τους και µετέτρεψαν τη γη και τις υποδοµές
σε µέσο κερδοφορίας του κεφαλαίου. Γι’ αυτόν το λόγο υπο-
βαθµίζονται οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, όπως στη συγκεκριµένη
περίπτωση η πολεοδοµία. Μ’ αυτήν την τροπολογία δεν αίρονται
οι αιτίες που δηµιούργησαν τις αυθαίρετες κατασκευές που υπο-
βαθµίζουν την ποιότητα ζωής, που καταστρέφουν το περιβάλ-
λον.

Τέτοιες πολιτικές αθωώνουν στην ουσία τους κατασκευαστι-
κούς οµίλους, τις κατασκευαστικές επιχειρήσεις που αυθαιρε-
τούν, φορτώνοντας και αυτό το βάρος σήµερα της
«τακτοποίησης» -εντός πολλών εισαγωγικών- στις πλάτες των ερ-
γατικών, των λαϊκών οικογενειών που πολλές απ’ αυτές σήµερα
καλούνται να το πληρώσουν τώρα στο κράτος, χθες, κύριε
Υπουργέ, στους κατασκευαστικούς οµίλους µε την αγορά αυτών
των κατοικιών.

Όµως, πρόκειται και για έναν ωµό κυβερνητικό εµπαιγµό,
αφού όπως αναφέρεται στο άρθρο 1, παράγραφος 2, όσοι δεν
δεχθούν να ενταχθούν µόνοι τους στη ρύθµιση, τότε θα υπο-
στούν µία ακόµα µεγαλύτερη οικονοµική αφαίµαξη, αφού προ-
βλέπεται αργότερα να ξεκινήσει ένα µεγάλο σαφάρι από
πολεοδοµία και εφορία και τότε θα πληρώσουν εφάπαξ πρόστιµο
ανέγερσης το 30% της αντικειµενικής αξίας των παράνοµων τε-
τραγωνικών και ένα άλλο 5% ως πρόστιµο διατήρησης για κάθε
χρόνο από την ανέγερση µέχρι την κατεδάφιση ή την έκδοση της
οικοδοµικής άδειας.

Υπάρχουν και κάποιες αλλαγές. Η Κυβέρνηση, για να χρυσώ-
σει το χάπι αυτής της φοροµπηχτικής πολιτικής, µε τη συγκε-
κριµένη τροπολογία καταφεύγει σε αλλαγές στον Γενικό
Οικοδοµικό Κανονισµό:

Στο εξής οι ηµιυπαίθριοι χώροι µιας οικοδοµής περιορίζονται
στο 15% από το 20%, που είναι σήµερα, του συντελεστή δόµη-
σης και κατανέµονται ανάλογα µε τους άλλους ορόφους.

Επίσης, πρέπει να έχουν πλάτος δυόµισι µέτρα, τουλάχιστον,
και βάθος µικρότερο των ογδόντα, ώστε να µην µετατρέπονται
σε δωµάτια. Ορίζεται ότι οι υπέργειοι κλειστοί χώροι στάθµευ-
σης θα ακολουθούν το συντελεστή δόµησης, ώστε να µην µετα-
τρέπονται σε καταστήµατα. Ορίζεται ότι η οροφή των εντός
σχεδίου υπογείων χώρων θα βρίσκεται το πολύ σε ογδόντα εκα-
τοστά από την επιφάνεια του εδάφους και όχι στο ενάµισι µέτρο,
όπως ίσχυε σήµερα, και αυτοί οι χώροι µετατρέπονταν σε δια-
µερίσµατα ή καταστήµατα. Γι’ αυτά κανείς δεν εγγυάται ότι θα
εξασφαλιστεί η τήρησή τους.

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε την προ-
τεινόµενη τροπολογία. Καλούµε τα λαϊκά στρώµατα των πόλεων
και της υπαίθρου για την ανάπτυξη µετώπου πάλης και διεκδί-
κηση για χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό των
προγραµµάτων λαϊκής κατοικίας, για κοινωνικό δικαίωµα στην
κατοικία, για να µην είναι η κατοικία εµπόρευµα, για κατοικία

φθηνή, ασφαλή, που θα ικανοποιεί τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες
του εργαζόµενου, για φιλολαϊκή πολιτική, που θα έχει στο επίκε-
ντρό της τον εργαζόµενο άνθρωπο και τις ολοένα αυξανόµενες
ανάγκες και όχι τα κέρδη του κεφαλαίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου - Πασχαλίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ – ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω από την τροπολογία για τους ηµιυπαίθριους χώ-

ρους. Μίλησε χθες και ο Πρόεδρός µας Αλέκος Αλαβάνος και ο
Παναγιώτης Λαφαζάνης έκανε αναφορά. ∆εν είναι δυνατόν µε
τέτοιες τροπολογίες να προσπαθούµε να νοµιµοποιούµε ηµιυ-
παίθριους χώρους.

Οι ηµιυπαίθριοι χώροι θα έπρεπε από την αρχή να µην γίνο-
νται. Γιατί οι κατασκευαστές είναι αυτοί που κάνουν τους ηµιυ-
παίθριους χώρους και µετά τους κτίζουν και τους πωλούν. Έτσι,
φθάνει ο αγοραστής σήµερα να πληρώνει πρόστιµο. Για εµάς
αυτό είναι αδιανόητο. Θα έπρεπε αυτή η ρύθµιση να µην έρχεται
µε τέτοιον τρόπο.

Να σας πω και κάτι άλλο; Από την άλλη µεριά αρκετοί συµπο-
λίτες µας έφθασαν στο σηµείο να κλείνουν ηµιυπαίθριους χώ-
ρους, διότι δεν είχαν και την οικονοµική δυνατότητα να πάρουν
ένα µεγαλύτερο διαµέρισµα και έτσι το έκαναν για λόγους ανά-
γκης.

Όµως, έτσι όπως φέρνετε αυτήν την τροπολογία εµείς δια-
φωνούµε. Είµαστε κάθετα αντίθετοι. Υπάρχει και από το Τεχνικό
Επιµελητήριο µια ολοκληρωµένη πρόταση. Συµφωνούµε µε την
πρόταση του Τεχνικού Επιµελητηρίου και έτσι καταψηφίζουµε τη
συγκεκριµένη τροπολογία.

Με τα φωτοβολταϊκά δεν είµαστε αντίθετοι. Θεωρούµε ότι
αυτή η ρύθµιση είναι σε µία σωστή κατεύθυνση.

Να µιλήσω για την τροπολογία που κατατέθηκε για την Οµο-
σπονδία Θεσσαλονίκης, την ΕΑΣΘ, από τους συναδέλφους κ. Κα-
ράογλου και κ. Ορφανό. Είναι µια τροπολογία που είχε κατατεθεί
και πριν από δύο µήνες σε ένα άλλο νοµοσχέδιο και δεν έγινε
αποδεκτή από τον Υπουργό. Εµείς θεωρούµε ότι γίνεται µια τε-
ράστια αδικία στους εξήντα οκτώ πρώην εργαζόµενους της
ΕΑΣΘ Θεσσαλονίκης.

Η Οµοσπονδία πριν από τεσσερεισήµισι µε πέντε χρόνια
έκλεισε και τελεί υπό εκκαθάριση. Εξήντα οχτώ πρώην εργαζό-
µενοι έχουν πάρει την εκκαθάρισή τους, έχουν πληρώσει φορο-
λογία για αποζηµίωση που δεν έχουν πληρωθεί και αν είναι
δυνατόν τώρα να βρίσκονται σε µία οµηρία για 2.500.000 ευρώ,
όταν έχει ξοδέψει η Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος 12.000.000
ευρώ µέχρι στιγµής, για να κάνει την εκκαθάριση.

Εµείς θεωρούµε ότι θα πρέπει να γίνει αποδεκτή. Έχουµε
κάνει αρκετές συναντήσεις στο Υπουργείο Οικονοµικών, έχουµε
πάει στην Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος µαζί µε τους εργαζό-
µενους όλοι οι Βουλευτές του Νοµού Θεσσαλονίκης απ’ όλα τα
κόµµατα. Είναι µία κοινή πρόταση µιας διακοµµατικής επιτρο-
πής, να το πω έτσι, του Νοµού Θεσσαλονίκης και θα πρέπει να
διασφαλιστεί και για τους εξήντα οκτώ πρώην εργαζόµενους της
ΕΑΣ Θεσσαλονίκης να πάρουν τις αποζηµιώσεις τους επιτέλους.
∆εν µπορείτε, κύριε Υφυπουργέ, να τους έχετε άλλο σε αυτήν
την οµηρία.

Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να µιλήσω αργότερα για τις
επόµενες τροπολογίες;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): ∆ικαιούσθε δευ-
τερολογίας, κυρία συνάδελφε, ως Ειδική Αγορήτρια.

Ο λόγος ανήκει στον κ. Βελόπουλο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, χρειάστηκαν τέσσερα χρόνια για να διορθώ-

σει αυτή η Κυβέρνηση ένα λάθος που έγινε -για να επεκτείνω το
σκεπτικό της καλής συναδέλφου από το ΣΥΡΙΖΑ- σε σχέση µε
τους εργαζόµενους στην ΕΑΣΘ. Χρειάστηκαν τέσσερα χρόνια.
Και το τονίζω αυτό, γιατί η Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος συ-
µπεριφέρθηκε άδικα, θα έλεγα, σε πολίτες-εργαζόµενους, οι
οποίοι απλά απαίτησαν τα αυτονόητα. Ζητούσαν τα αυτονόητα,
δεν επαιτούσαν.

Ήρθε, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε καθυστέρηση µεν µε την τρο-
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πολογία αυτή να δώσει µία λύση. Εµείς την υποστηρίζουµε. Και
το λέµε αγόγγυστα και αβασάνιστα γιατί αφορά δίκαια αιτήµατα
εργαζοµένων, τα οποία µε έναν τρόπο περίεργο η Αγροτική Τρά-
πεζα, κύριε Υπουργέ, πήγε να υφαρπάξει. Αυτό µας προβληµα-
τίζει. Και γνωρίζω την ευαισθησία του Υπουργού, του κ. Σουφλιά
και είµαι βέβαιος πως και µε το συναρµόδιο Υπουργό, τον κ.
Μπέζα, θα συναινέσετε, θα συµφωνήσετε ότι δεν µπορεί µια
Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία έκανε τα χίλια µύρια
στη συγκεκριµένη εταιρεία, να αφήνει εξήντα οκτώ εργαζόµε-
νους έρµαια των διαθέσεων της φτώχειας.

Να πάµε τώρα στην άλλη τροπολογία, η οποία αφορά τις εται-
ρείες. Συµφωνούµε και µε αυτήν. ∆εν διαφωνούµε.

Θα πάµε στη συνέχεια στους ηµιυπαίθριους:
Κύριε Υπουργέ, εµείς για τους ηµιυπαίθριους από εννιαµήνου

περίπου δια του Προέδρου φωνάζαµε ότι είναι ένα θέµα που πρέ-
πει να επιλυθεί. Βέβαια, οι ηµιυπαίθριοι αποδεικνύουν τη φαυλό-
τητα του ελληνικού κράτους. Είναι µια φαυλότητα διαρκής και
ανεπανάληπτη, θα έλεγα, στον κόσµο. Είναι µοναδικό φαινόµενο
από το 1974 και µετά, για να µην πω από το 1950 -γιατί µιλάµε για
τη Μεταπολίτευση- όπου όλες οι κυβερνήσεις, φοβούµενες το
πολιτικό κόστος άφησαν πολίτες να παρανοµούν, για να µιλάµε
τα ελληνικά σωστά. Γιατί φοβούµαι ότι εδώ µέσα στρογγυλεύ-
ουµε τα πράγµατα, γιατί φοβόµαστε µήπως µας ακούσουν και
ψηφοφόροι µας.

Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Αφήσαµε τον πολίτη να παρανοµεί,
αφήσαµε τον πολεοδόµο να κλείνει τα µάτια, αφήσαµε τον αστυ-
νοµικό να τα «παίρνει» καµµιά φορά για να κάνει τα στραβά
µάτια, αφήσαµε τον Υπουργό να λέει «άστο, γιατί εδώ υπάρχει
και πολιτικό κόστος, είναι εκατοµµύρια οι Έλληνες», µε συνέπεια
το απλό πρόβληµα να γίνει ένα τέρας. Γιατί δυστυχώς οι πόλεις,
όπως τις φτιάξαµε, είναι τερατουπόλεις. Με το άφθονο τσιµέντο
κλείσαµε όλους τους χώρους. ∆εν έχουµε πάρκινγκ, δεν έχουµε
χώρους να βλέπουµε.

Ενθυµούµαι στο χωριό όταν βγαίναµε έξω, κύριε Καραµάριε,
κύριε Αγοραστέ, πατούσαµε γη, πατούσαµε χώµα, βλέπαµε το
γείτονα, βλέπαµε την αυλή. Τώρα δεν υπάρχουν αυτά στις πό-
λεις. Γι’ αυτό και αποξενώθηκε ο πολίτης. Μπήκε µέσα στην πο-
λυκατοικία και αποκτηνώθηκε ως ένα βαθµό. ∆εν εκφράζεται
πλέον, δεν επικοινωνεί.

Άρα, λοιπόν, έρχεστε να λύσετε ένα πρόβληµα, αλλά το τα-
κτοποιείτε. Αυτό είναι, επαναλαµβάνω, το θέµα που µε προβλη-
µατίζει.

Πρέπει όλοι µαζί να σκεφτούµε, κύριε Υπουργέ, µία φόρ-
µουλα, όλοι, όλα τα κόµµατα, ώστε και να σταµατήσει αυτό το
πρόβληµα µε τις πολεοδοµικές παραβάσεις και µε το κλείσιµο
των ηµιυπαίθριων χώρων, αλλά και επιτέλους να επιβάλλεται η
νοµοθεσία στην Ελλάδα.

Εγώ ειλικρινά τροµάζω µε την ιδέα ότι όλοι εµείς οι Βουλευτές
ή οι Υπουργοί, είµαστε δακτυλοδεικτούµενοι για τυχόν παραλεί-
ψεις µας, όταν δεν τροµάζουµε µε την ιδέα ότι ο πολίτης παρα-
νοµεί και θέλει να νοµιµοποιήσει µετά την παρανοµία του ή την
όποια δική του αλόγιστη χρήση και διασταλτική ερµηνεία των
νόµων. Αυτή είναι η αλήθεια. Γιατί έχω πει ακόµη µία φορά ότι η
διαφθορά είναι διαστρωµατωµένη κάθετα και οριζόντια. Από τον
τελευταίο πολίτη µέχρι τον τελευταίο Υπουργό δυστυχώς απο-
δεικνύεται ότι έχουµε ένα διεφθαρµένο κράτος. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Αυτό που µε εξοργίζει είναι ότι το ΠΑΣΟΚ έρχεται σήµερα και
µιλάει για πράγµατα για τα οποία και αυτό ουσιαστικά είναι συ-
νυπεύθυνο. Αυτά τα κροκοδείλια δάκρυα εµένα µε ενοχλούν, δα-
κρύζουν οι υπεύθυνοι, οι καηµένοι οι πολίτες. Μισό λεπτό γιατί
ζούµε στην Ελλάδα! ∆εν λέγανε δήλωσέ το για να το σώσεις;
Αυτό δεν λέγανε µε διαφηµιστικά σποτ στην κρατική τότε ΕΡΤ
επί ΠΑΣΟΚ;

Σήµερα λοιπόν που έρχεται η Κυβέρνηση να δώσει µία λύση,
αντί επικουρικά να δράσουµε ως αρωγοί και να τους βοηθή-
σουµε και να πούµε κύριε Υπουργέ, κύριε Σουφλιά, µήπως πρέ-
πει να κάνουµε κάτι άλλο, µήπως πρέπει να κάνουµε αυτό,
ερχόµαστε εδώ για ψηφοθηρικούς λόγους να κάνουµε αντιπολί-
τευση για την αντιπολίτευση. Πρέπει να µάθουµε να µιλάµε από
θέση αρχής και όχι από θέση θέσης.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θέλω να δείτε κάτι προσεκτικά. Για να
µη θεωρηθείτε ως Κυβέρνηση διαπλεκόµενη, για να µη θεωρη-
θείτε δηλαδή ότι κάνετε τα χατίρια των µεγαλοκεφαλαίων και κε-
φαλαιούχων και των πλουσίων, στο νόµο που κάναµε πριν λίγο
καιρό για τον τουρισµό, κύριε Μπέζα, υπήρχε µία παράγραφος
στο άρθρο 5 –είναι από την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως- που
λέει «τυχόν επιβληθείσες διοικητικές κυρώσεις» -ακούστε, κύριε
Καραµάριε γιατί σας ενδιαφέρει το ψηφίσαµε εδώ για τον του-
ρισµό, για τα ξενοδοχεία, και τα νοµιµοποιήσαµε προσφάτως
από το παράθυρο, δεν είναι κακό αυτό- «και για οποιονδήποτε
λόγο, καταργούνται από της δηµοσιεύσεως του νόµου, όπως και
οποιεσδήποτε εκκρεµείς δίκες σχετικές µε την επιβολή των πα-
ραπάνω διοικητικών κυρώσεων»….

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Αυτό ακριβώς έπρεπε να γίνει
και τώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς, κύριε Καραµάριε.
Κύριε Σουφλιά, για να µη θεωρηθούµε ότι εµείς συνεργαζό-

µαστε και διαπλεκόµαστε µε τους ξενοδόχους, µεγαλοξενοδό-
χους και ότι εµείς συναλλασσόµαστε µαζί τους, ας το δούµε
όπως στο προγενέστερο στάδιο –και θα καταθέσω για τα Πρα-
κτικά της Βουλής ακριβώς το σχέδιο που είναι από την Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως- να το δείτε ώστε να είµαστε διαυγείς,
διάφανοι, να είµαστε ξεκάθαροι. Να το δούµε αυτό! Έπιασα το
πνεύµα του κ. Καραµάριου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Βελόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στις τηλεοράσεις και στα ραδιόφωνα.
Κύριε Υπουργέ, είµαι από τους ανθρώπους που εργάστηκαν

και εργάζονται επί είκοσι έτη στην τηλεόραση, στο ραδιόφωνο
και στις εφηµερίδες. Θα σας πω µόνο κάτι. Και το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα ∆ηµοκρατία επί δεκαετίες θέλετε οµήρους τους τηλεοπτι-
κούς σταθµούς. Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Επικρατεί µια αναρχία στο τηλεοπτικό πεδίο.

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι σηµαντικό για να µη θεωρηθεί ότι
ο Σουφλιάς και η Κυβέρνηση κάνουν χατίρια των µεγαλοκεφα-
λαιούχων. Θα πρέπει να το δείτε. Θα το δείτε, κύριε Μπέζα;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Θα το δω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία, θα το δείτε.
Έρχοµαι τώρα στις τηλεοράσεις. Η αλήθεια είναι ότι οι τηλε-

οράσεις λειτουργούν άναρχα. Θα µου πείτε και τι δεν λειτουργεί
άναρχα; Πάντως, οι τηλεοράσεις λειτουργούν άναρχα. ∆εν υπάρ-
χουν έρευνες για τα σηµεία εκποµπών των καναλιών εάν η ακτι-
νοβολία που εκπέµπεται που είναι πολλαπλάσια των αδειών που
δόθηκαν. Θέλω να µε ακούσει ο κ. Νικητιάδης, γιατί το λέµε
αυτό. Ξέρετε ότι δίνονται άδειες για έναν τηλεοπτικό σταθµό να
εκπέµπει σε 1.000 Watt; Οι σταθµοί εκπέµπουν µε 10.000 MWatt.
Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει τεράστια ακτι-
νοβολία που πέφτει πάνω από την Αθήνα, πάνω από τη Θεσσα-
λονίκη, πάνω από τα χωριά. Αυτή η ακτινοβολία δηµιουργεί
προβλήµατα στην υγεία των πολιτών. Και αυτό συµβαίνει γιατί
υπάρχει αναρχία. Ο ένας σταθµός πέφτει πάνω στον άλλον και
δηµιουργεί προβλήµατα και παρεµβολές.

Αυτό που κάνει σήµερα η Κυβέρνηση, δηλαδή µε την παρά-
ταση µέχρι 31 ∆εκεµβρίου, δεν θα µπορούσαµε να διαφωνή-
σουµε, αλλά έτσι παρατείνεται η οµηρία των καναλιών, των
τηλεοπτικών σταθµών.

Υπάρχει µία αλληλοκάλυψη, κύριε Υπουργέ, αρµοδιοτήτων.
Ακούστε, κύριε Νικητιάδη, για να λειτουργήσει ένας σταθµός τι
χρειάζεται. Να έχεις σχέση µε το ∆ασαρχείο, µε την ΕΤΤΤ, µε την
Πολεοδοµία, µε το Υπουργείο Μεταφορών, µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, το Υπουργείο Τύπου. Όλες αυτές οι υπηρεσίες
εµπλέκονται για να µπορεί να λειτουργεί ένας σταθµός και το
ΕΣΡ.

Αυτή λοιπόν η δαιδαλώδης κατάσταση δηµιουργεί τεράστια
προβλήµατα. Τι συνέβη στη Θεσσαλονίκη; Έδωσε άδεια η πολι-
τεία να εκπέµπουν από το Χορτιάτη κάποιοι, άρχισαν να κτίζουν
πάνω κάποια οικήµατα µικρά για να βάλουν µηχανήµατα, πήγε η
Πολεοδοµία, ζήτησε να κατεδαφιστούν, πήγε το ∆ασαρχείο που
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θεωρείται ότι ο Χορτιάτης είναι αναδασωτέα έκταση και στο
τέλος, διώκεται ο Νοµάρχης Θεσσαλονίκης γι’ αυτή την ιστορία,
γιατί δεν κατεδάφισε λέει τα κτήρια.

Αυτά λοιπόν δείχνουν ότι πρέπει κάποια στιγµή να δούµε σο-
βαρά το θέµα των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Σαφώς και
υπάρχει πρόβληµα, σαφώς και φοβούµαστε να ακουµπήσουµε
τον Τύπο, αλλά θα πρέπει κάποια στιγµή να δώσουµε λύσεις. ∆εν
µπορεί ο πολιτικός να είναι όµηρος των καναλιών, κυρίως στην
επαρχία.

∆εν µπορεί να φοβάται ο πολιτικός, να είναι όµηρος του δη-
µοσιογράφου, του µεγάλου εκδότη, να µη µπορεί να µιλήσει και
να τον απειλεί αυτός που είναι εκδότης ή άλλος που έχει τηλεό-
ραση. Και αυτή είναι η αλήθεια, γιατί τους αφήσαµε άναρχα να
λειτουργούν χωρίς δοµές, χωρίς κανόνες. Και είµαι µέλος της
τηλεοράσεως, είµαι δηµοσιογράφος και ξέρω πολύ καλά τι λέω.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η διαπλοκή από εκεί ξεκινάει, κύριε
Υπουργέ: από το γεγονός ότι είµαστε όµηροι εµείς από τα κα-
νάλια και αλληλοδιαπλεκόµαστε, για να εξυπηρετούµε τα συµ-
φέροντά µας. Αν δεν αφήσουµε ελεύθερα να λειτουργούν τα
κανάλια -µε βάση µια προϋπόθεση βέβαια: µε δοµές, µε κανό-
νες, µε νόρµες- θα έχουµε και άλλα προβλήµατα.

Κλείνοντας να πω ότι θέλω ο Υπουργός ο κ. Παυλόπουλος,
τον οποίο εκτιµώ, να ξαναδεί το θέµα των απολύσεων στην ΕΡΤ.
∆εν µπορεί εν µια νυκτί να απολύουν δηµοσιογράφους, την ώρα
που η ΕΡΤ πάει και δίνει εκατοµµύρια σε «πανηγυράκια» τύπου
EUROVISION και να απολύει το ∆ανιανό το δηµοσιογράφο, τη
Θωµά τη δηµοσιογράφο. Αυτά είναι ανεπίτρεπτα πράγµατα, σε
µια χώρα που έχει µεγάλη ανεργία. Αλλά το µεγαλύτερο πρό-
βληµα είναι ότι οι κύριοι από το ΠΑ.ΣΟ.Κ και εσείς έχετε γεµίσει
µε τρεις χιλιάδες εργαζόµενους την ΕΡΤ και δεν µπορείτε να
βγάλετε άκρη. Έκανα ερώτηση στον Υπουργό, κύριε Σουφλιά,
και δεν ξέρει πόσοι εργάζονται στην ΕΡΤ. ∆εν ξέρουµε πόσοι ερ-
γάζονται στην κρατική τηλεόραση. Είναι απίστευτα πράγµατα
αυτά. Αν δεν ξέρουµε πόσοι εργάζονται, πώς µπορούµε να κά-
νουµε έναν προϋπολογισµό της προκοπής; Αυτά είναι τα προ-
βλήµατα και αυτά βλέπει ο κόσµος και δυστυχώς στεναχωριέται.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε

τον κ. Βελόπουλο.
Το λόγο έχει ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε κ. Σουφλιάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
αναφερθώ στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει ως ΥΠΕΧΩ∆Ε
και που αναφέρεται στην τακτοποίηση της αλλαγής χρήσης σε
ηµιυπαίθριους χώρους, ισόγειους κλειστούς χώρους στάθµευ-
σης αυτοκινήτων και στα υπόγεια.

Πριν απαντήσω στους κυρίους, πρέπει να πω ότι µε την τρο-
πολογία αυτή θέλουµε να αντιµετωπίσουµε ένα µεγάλο κοινω-
νικό πρόβληµα και ένα εκτεταµένο φαινόµενο αλλαγής χρήσης
µε ένα τρόπο ρεαλιστικό, ολοκληρωµένο και µακροπρόθεσµο.
Συγκεκριµένα, λοιπόν: θέλουµε να αντιµετωπίσουµε την αλλαγή
χρήσης στους ηµιυπαίθριους χώρους, στους κλειστούς χώρους
στάθµευσης αυτοκινήτων και στα υπόγεια, αλλά σηµειώνω και
επισηµαίνω την αλλαγή χρήσης σε νόµιµα δοµηµένους χώρους.
Γι’ αυτόν το λόγο και δεν δέχοµαι να ενταχθούν στη διάταξη αυτή
οι σοφίτες και τα πατάρια στα καταστήµατα, διότι είναι επιφά-
νειες που δεν έχουν οικοδοµική άδεια. Και βάλαµε ένα πλαίσιο γι’
αυτήν την τροπολογία: τακτοποιούνται οι αλλαγές χρήσης µόνο
σε χώρους που έχουν οικοδοµική άδεια. Οι σοφίτες, επαναλαµ-
βάνω, και τα πατάρια δεν έχουν οικοδοµική άδεια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχουν, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): ∆εν έχουν οικοδοµική άδεια, µη-
χανικοί είµαστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αλλαγή χρήσης είναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Για το σκοπό αυτό: πρώτον -και βα-
σικό- παίρνουµε µέτρα που καταργούν τις πηγές που
διευκολύνουν αυτή την αλλαγή χρήσης. ∆εύτερον, τακτοποιούµε
βέβαια τις εκκρεµότητες που υπάρχουν, διότι η τακτοποίηση αυ-
θαιρεσιών, χωρίς να λαµβάνεις µέτρα αποτροπής του φαινοµέ-

νου στο µέλλον, δεν έχει κανένα νόηµα, είναι µάλιστα και κατα-
στρεπτικό διότι δηµιουργεί µια νοοτροπία στον πολίτη ότι µπορεί
να παρανοµεί.

Αυτό συνέβη, κύριε εισηγητά της Αντιπολιτεύσεως, µε τους
νόµους Τρίτση το 1983 και 1985, όπου νοµιµοποιήθηκε τερά-
στιος αριθµός αυθαιρέτων, καθ’ ολοκληρίαν αυθαιρέτων, δηλαδή
κτισµάτων χωρίς καµµία άδεια και χωρίς τη λήψη κανενός µέ-
τρου για το µέλλον.

Προσωπικά –και το καταθέτω στους κυρίους συναδέλφους
εδώ στη Βουλή- δεν θα έφερνα ποτέ µια τροπολογία τέτοια τα-
κτοποίησης οποιασδήποτε, αν θέλετε, παράβασης ή αυθαιρε-
σίας, αν ταυτόχρονα δεν συνοδευόταν από µέτρα που να
αποτρέπουν στο µέλλον το φαινόµενο.

Και επισηµαίνω και πάλι ότι αναφέρεται σε αλλαγή χρήσης νό-
µιµα δοµηµένων χώρων.

Πράγµατι, το 1985 για αρχιτεκτονικούς λόγους νοµοθετήθηκε
για πρώτη φορά η κατασκευή ηµιυπαίθριων χώρων σε ποσοστό
40% του συντελεστή δόµησης, που δεν µετρούσε στον συντελε-
στή δόµησης.

Άρχισε, κύριε Σπηλιόπουλε, τότε µαζικά το κλείσιµο αυτών των
ηµιυπαίθριων χώρων µετά το 1985. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
επειδή ήταν 40% και επειδή επιτρεπόταν να συγκεντρωθούν
αυτοί οι ηµιυπαίθριοι χώροι σε έναν ή δύο ορόφους, δηµιουρ-
γούνταν ολόκληρα διαµερίσµατα. Αποτέλεσµα ήταν το 2000 η
κυβέρνησή σας τότε να µειώσει το ποσοστό των ηµιυπαίθριων
χώρων στο 20%, δηλαδή στο µισό, για να αποφεύγονται, αλλά
και πάλι δεν αποφεύχθηκαν, διότι υπήρχαν δύο στοιχεία τα
οποία διευκόλυναν στο κλείσιµο των ηµιυπαίθριων χώρων: Πρώ-
τον οι διαστάσεις τους ήταν όσο χρειάζονταν για να γίνει ένα δω-
µάτιο και έκαναν έναν τοίχο µε µία τζαµαρία και το έκλειναν και
δεύτερον, αυτό που είπα, ότι µεταφέρονταν οι ηµιυπαίθριοι στον
έναν ή στους δύο ορόφους.

Εµείς, λοιπόν, για την αντιµετώπιση του φαινοµένου κάνουµε
το εξής πράγµα: Πρώτον ότι πέραν του ότι τους µειώνουµε από
20% στο 15% του συντελεστή δόµησης, λέµε ότι θα κατανέµο-
νται σε όλους τους ορόφους.

∆εύτερον, ότι το βάθος του ηµιυπαίθριου θα είναι ένα µέτρο
και ογδόντα εκατοστά, ώστε να µην διευκολύνουµε το κλείσιµό
του για τη δηµιουργία ενός δωµατίου. Εάν θέλει µεγαλύτερο
βάθος ο ιδιοκτήτης, ας αφαιρέσει κάτι από τον συντελεστή δό-
µησης για να το κάνει µεγαλύτερο. Εν πάση περιπτώσει, όµως
αντιµετωπίζεται για το µέλλον αυτό το θέµα.

∆εύτερον, σε ό,τι αφορά τους ισόγειους κλειστούς χώρους
στάθµευσης αυτοκινήτων δεν µετρούσαν στον συντελεστή δό-
µησης, γι’ αυτό λοιπόν έκαναν αυτούς τους κλειστούς χώρους
στάθµευσης των αυτοκινήτων, τα γκαράζ και φυσικά κανείς δεν
το κράτησε ως χώρο στάθµευσης. Για γυρίστε λιγάκι στην Ατ-
τική. Το 70% αυτών έχουν µετατραπεί σε καταστήµατα, γραφεία,
σε κατοικίες. Γιατί, λοιπόν, κλείνουµε τα µάτια µας σε αυτό; Λέµε
λοιπόν ότι από εδώ και πέρα ο οποιοσδήποτε κλειστός χώρος
στο ισόγειο θα µετρά στον συντελεστή δόµησης.

Είπατε προηγουµένως, σε µία οικοδοµή που είναι στα όρια,
είναι στην οικοδοµική γραµµή, πώς θα κάνει υπόγειο για να µπει
το αυτοκίνητο; Αυτό είναι πάρα πολύ εύκολο τεχνικό θέµα. Στο
πλάτος που θα έχει η είσοδος του υπογείου για δύο µέτρα δεν θα
υπάρχει χώρος στο ισόγειο. Και µπήκαν µία χαρά. Ας µπαίνουν τα
αυτοκίνητα στα υπόγεια. ∆εν µπορεί να αφήσουµε µία πηγή πα-
ρανοµίας!

Με τη διάταξη που προτείνουµε όταν περιλαµβάνονται στον
συντελεστή δόµησης, δεν θα κατασκευάζονται τέτοια πράγµατα
και δεν θα γίνεται αυτή η παρανοµία.

Όσον αφορά στα υπόγεια τα οποία έχουν µετατραπεί σε σπί-
τια, αυτό έχει γίνει πριν από το 1985, µονίµως γινόταν. Γιατί γι-
νόταν; ∆ιότι το ύψος της οροφής του υπογείου ήταν ενάµισι
µέτρο πάνω από την επιφάνεια του εδάφους, πάρα πολύ καλό
πραγµατικά για να µετατραπεί σε κατοικήσιµο χώρο. Εµείς, λοι-
πόν, λέµε τώρα ότι παντού και στα σχέδια πόλεων και στους οι-
κισµούς ίσχυε και για τα εκτός σχεδίου το να απέχει η οροφή του
υπογείου το πολύ ογδόντα πόντους από την επιφάνεια του εδά-
φους. Εποµένως, δεν προσφέρεται για αλλαγή χρήσης ώστε να
γίνει κατοικία. Θα έχει τριάντα µε σαράντα πόντους, ένα παρα-
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θυράκι µόνο.
Αντιµετωπίζοντας, λοιπόν, κατά τρόπο πάγιο και αποτελεσµα-

τικό το υπόβαθρο αυτών των παραβάσεων και των αλλαγών χρή-
σεων, ερχόµαστε µετά και επιχειρούµε, όπως λέµε και στην
εισηγητική έκθεση, να θεραπεύσουµε και µία πληγή που αποτε-
λεί µεγάλο κοινωνικό φαινόµενο. Υπολογίζουµε στο ΥΠΕΧΩ∆Ε
ότι είναι πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο µπορεί και δύο εκατοµ-
µύρια οι περιπτώσεις ηµιυπαιθρίων, υπογείων, ισογείων.

Όλες αυτές οι αλλαγές χρήσης έγιναν επί δεκαετίες. Για να
µην καταφεύγουµε τώρα σε ωραίες κουβέντες για το περιβάλ-
λον κ.λπ. και για να είµαστε ρεαλιστές σας λέω ότι σήµερα από
την εισήγησή σας προβληµατίστηκα για το αν θέλετε να γίνετε
κυβέρνηση. Καλά είναι αυτά να τα λέτε ως Αντιπολίτευση, αλλά
ως κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση έχει ένα χαρακτηριστικό διαφορε-
τικό από την Αντιπολίτευση, ότι είναι υποχρεωµένη να δίνει λύ-
σεις και οι φιλολογίες και οι ωραιολογίες δεν δίνουν λύση. ∆ύο
εκατοµµύρια είναι λοιπόν οι περιπτώσεις αυτές. Πείτε µου ποιος
θα πάει να ανακαλύψει πού έγιναν τόσα χρόνια. Ποιος θα πάει να
τις βρει; Επί τριάντα χρόνια γίνονται τα υπόγεια και τα ισόγεια. Οι
ηµιυπαίθριοι γίνονται εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Ποιος θα πάει
να τα βρει αυτά; Κανένας. Ο πολίτης ξέρει και µάλιστα υπάρχουν
νόµοι και το ξέρετε ότι υπάρχουν νόµοι. Νόµοι για τις αυθαιρε-
σίες υπάρχουν στην Ελλάδα, κύριοι συνάδελφοι, και είναι µάλι-
στα πολύ αυστηροί και περιλαµβάνουν όλες τις περιπτώσεις.

Πρέπει δε να σας αναφέρω µια µεγάλη διάκριση. Οι αυθαιρε-
σίες χωρίζονται σε δύο κατηγορίες, σ’ αυτές που απαιτούν βάσει
του νόµου κατεδάφιση και σ’ αυτές όπου επιτρέπεται η ρύθµιση.
Νόµοι υπάρχουν, αλλά ποιος θα τους εφαρµόσει; Εδώ µέσα λέµε
ότι η Κυβέρνηση έκανε, η Αντιπολίτευση έκανε κ.λπ. και ξεχνάµε
κάτι πολύ απλό, ότι την αρµοδιότητα του ελέγχου των οικοδο-
µών και εποµένως της επιβολής κυρώσεων τον έχει η Νοµαρ-
χιακή Αυτοδιοίκηση. ∆εν είναι στην κεντρική διοίκηση. Οι
πολεοδοµίες δεν ανήκουν πλέον στο ΥΠΕΧΩ∆Ε. Θα µου πείτε:
∆εν έχει ευθύνη η Κυβέρνηση; Βεβαίως και έχει ευθύνη. Σε σας
το λέω διότι είπατε: «Αφήσατε το κράτος να ανέχεται την παρα-
νοµία». Μήπως κάνετε λάθος και στην αριθµητική; Μηχανικός
είστε, την αριθµητική την ξέρετε καλά. Οι ηµιυπαίθριοι χώροι ξε-
κίνησαν το 1985. Μέχρι το 2009 πέρασαν είκοσι τέσσερα χρόνια.
Τα δεκαεννέα χρόνια ήσασταν εσείς κυβέρνηση. Γιατί τα λέτε
αυτά; Γιατί δεν θέλετε να δείτε το πρόβληµα κατάµατα ώστε να
λυθεί;

Με τα µέτρα που παίρνουµε σταµατάµε τις δυνατότητες αυτών
των αυθαιρεσιών. Πρέπει να τακτοποιηθεί το προηγούµενο. Πότε
θα τακτοποιηθεί; Κάτι πρέπει να γίνει. Τι λέµε λοιπόν; Αντί να συ-
νεχίζεται αυτή η κατάσταση της υποκρισίας του κράτους προς
τον πολίτη όπου ξέρει ο πολίτης ότι δεν πρόκειται ποτέ να ελεγ-
χθεί εκτός εάν τον καταγγείλει ο γείτονας, ερχόµαστε και λέµε
ότι θα γίνει τακτοποίηση.

Επειδή έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση περί της τακτοποίησης,
σας λέω η τακτοποίηση διαφέρει από τη νοµιµοποίηση. ∆εν τα
νοµιµοποιούµε. Είπατε ότι δεν υπάρχει στη νοµοθεσία η λέξη
«νοµιµοποίηση». Μα, νοµοθετούµε σήµερα. ∆εν υπάρχει, αλλά
νοµοθετούµε αυτήν την έννοια της τακτοποίησης. Η τακτοποί-
ηση σε τι διαφέρει από τη νοµιµοποίηση; «Κύριε, µ’ αυτό που σου
κάνω, δηλαδή µε το να πληρώσεις την εισφορά, αποκτάς πλέον
το δικαίωµα να διατηρήσεις αυτήν τη χρήση όσο υπάρχει το κτή-
ριο». ∆εν µπορεί όµως η επιφάνεια αυτή να έχει µερίδιο στο οι-
κόπεδο. ∆εν µπορεί αυτήν την επιφάνεια να τη βάλεις υποθήκη
για δάνειο, παραδείγµατος χάριν. Έχει και κάποια ελαττώµατα,
όµως ησυχάζει ο πολίτης ότι θα διατηρήσει τη χρήση αυτού του
ακινήτου. Η όλη αυτή ιστορία της µετατροπής έγινε εν αγνοία
του πολίτη; Γιατί δεν συζητάµε τα πράγµατα ειλικρινώς όπως έγι-
ναν; Έγιναν µε αγαστή συνεργασία του αγοραστή, του ιδιοκτήτη
του οικοπέδου, του εργολάβου και του µελετητή. Είπατε ότι δεν
κοστίζουν σε κανέναν εργολάβο, αλλά θέλω να δούµε ποια είναι
η αλήθεια. Είναι η συµµετοχή του ίδιου του ιδιοκτήτη διότι ξέρει
ότι αγόραζε ηµιυπαίθριο και είχε συµφωνήσει µε τον εργολάβο
και του είπε: «Κύριε, εγώ στο συµβόλαιο θα σου βάλω ηµιυπαί-
θριο. Εγώ θα στο κλείσω και θα το χρησιµοποιήσεις σαν σπίτι».
Ήταν συµφωνία, δεν ήταν του ενός ή του άλλου. Κερδίζει ο ιδιο-
κτήτης διότι αυτήν τη στιγµή εξασφαλίζει ότι θα διατηρηθεί η

χρήση αυτού του ακινήτου.
Σε ό,τι αφορά τη µεταβίβαση, είναι πάρα πολύ απλό. Μεταβι-

βάζεται δια συµβολαίων ό,τι έχει οικοδοµική άδεια. Άρα, θα γρα-
φτεί στα συµβόλαια ό,τι είναι ηµιυπαίθριος χώρος και φυσικά
επειδή είναι αναγκαίο θα περιγράψει και το ακίνητο. Ηµιυπαί-
θριος χώρος, ο οποίος άλλαξε χρήση και τακτοποιήθηκε βάση
του νόµου τάδε. Θα πληρώνει ΕΤΑΚ; Βεβαίως θα πληρώνει. ∆η-
λαδή θα το αξιοποιεί και θα το εκµεταλλεύεται ο πολίτης ως σπίτι
και δεν θα λογίζεται ως τέτοιο να πληρώνει; Εκείνο το οποίο λέµε
εδώ είναι ότι αναδροµικά δεν πληρώνει ο ιδιοκτήτης φόρους, ει-
σφορές σε ασφαλιστικά ταµεία και διάφορα άλλα.

Βλάπτεται το περιβάλλον. Οι όγκοι υπάρχουν, κύριε συνά-
δελφε. Το ισόγειο, ο κλειστός χώρος, υπάρχει. Το υπόγειο υπάρ-
χει. Κάποιοι τοίχοι µπήκαν και κάποιες λειτουργίες προστέθηκαν.
Το περιβάλλον δεν υποφέρει από αυτό. αν τακτοποιούσαµε ή νο-
µιµοποιούσαµε όγκους, επιφάνειες που δεν έχουν οικοδοµική
άδεια, τότε πράγµατι θα µπορούσε να το ισχυριστεί κανείς αυτό.

Σε ό,τι αφορά το Συµβούλιο της Επικρατείας, είδα ότι προ-
βλέψατε ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας θα ακυρώσει αυτήν
την ιστορία που περιλαµβάνει αυτή η τροπολογία. Πρώτα-πρώτα
να πούµε κάτι πολύ απλό. Η Βουλή εξετάζει πάνω απ’ όλα προ-
τού συζητήσει ένα νοµοσχέδιο ή µια διάταξη, τη συνταγµατικό-
τητα της διάταξης. Και το δεύτερον, υπάρχει διάκριση εξουσιών.
∆εν µπορεί η Βουλή να νοµοθετεί µε τη δαµόκλειο σπάθη του
Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ ότι όλοι µας εδώ δεν έχουµε το δι-
καίωµα ή αν θέλετε, µπορεί να έχουµε το δικαίωµα να κάνουµε
πολύ µεγάλο λάθος όταν στα επιχειρήµατά µας κραδαίνουµε τη
δαµόκλειο σπάθη του Συµβουλίου της Επικρατείας. Και το δυ-
στύχηµα είναι ότι µε τόση ευκολία που το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας ακυρώνει διοικητικές πράξεις, αυτή η αντίρρηση έχει
επικρατήσει και στον πολίτη. «Θα σε πάω στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας». Κάνουµε ας πούµε εµείς ένα µεγάλο δρόµο µε συµ-
βάσεις διεθνείς, που χρηµατοδοτείται από την κοινότητα κ.ο.κ.,
µας πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας, καθυστερεί η απόφαση
κανά ένα, ενάµιση χρόνο. Και µετά εµείς συζητάµε γιατί δεν έγινε
η απορρόφηση, γιατί τούτο, γιατί το άλλο.

Εµείς σεβόµαστε τις δικαστικές αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας, αλλά δεν µπορούµε να το επικαλούµαστε εδώ
µέσα ως δαµόκλειο σπάθη. Εδώ µέσα έχουµε υποχρέωση να συ-
ζητήσουµε αν είναι Συνταγµατικό ή όχι. Εµείς, αυτόνοµα και όχι
µε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Το Συµβούλιο της Επικρατείας
θα ακυρώσει το εθνικό χωροταξικό. Γιατί να µην το κάνει βε-
βαίως, όταν παραδείγµατος χάριν, σε οποιαδήποτε εκδήλωση
έγινε ήταν και ένας σύµβουλος του Συµβουλίου της Επικρατείας
ο οποίος εξέφραζε άποψη ότι αυτό δεν ήταν και τόσο σύµφωνο
µε το Σύνταγµα; Από πού και ως πού οι σύµβουλοι της Επικρα-
τείας, ο δικαστής, µπορεί να αποφαίνεται δηµόσια και να απο-
φασίζει; Μόνο από έδρας έχει το δικαίωµα να αποφαίνεται. Και
όταν το κάνει δηµοσίως ακυρώνει την ιδιότητά του. Εάν δεν απο-
φασίσουµε εµείς εδώ µέσα σ’ αυτήν τη Βουλή, τα κόµµατα, επι-
τέλους το Συµβούλιο της Επικρατείας να ακολουθήσει το δρόµο
για τον οποίο είναι φτιαγµένο.

Εν πάση περιπτώσει, είναι σαφής η άποψή µου. Πρέπει να γίνει
Συνταγµατικό ∆ικαστήριο. Να φύγει αυτό το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Ένα ακυρωτικό δικαστήριο έχει και την κρίση της συ-
νταγµατικότητας. ∆ύο καρπούζια και παίρνει αποφάσεις
ανάλογα. Και βλέπουµε συνεχώς στο Σύνταγµα να αλλάζει σαν
λάστιχο και να διαµορφώνεται. Μιλάµε εµείς για αναθεώρηση
του Συντάγµατος. Κάθε µέρα αναθεωρείται το Σύνταγµα από το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Υπάρχει το άρθρο 24 που είναι δε-
καπέντε σειρές. Για τις δεκαπέντε σειρές έχουν γραφτεί τόµοι
όσο µια άµαξα, ένα τρένο ολόκληρο µε τις ερµηνείες.

∆εν µπορεί το Συµβούλιο της Επικρατείας να είναι µπαµπού-
λας, ούτε µπορεί να είναι κριτήριο εδώ µέσα τι θα πει το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Να τα κρίνουµε εµείς ποια είναι
συνταγµατικά ή όχι.

Τι δηµιουργείται έτσι; Γι’ αυτό σας λέω, απορώ αν θέλετε να γί-
νετε κυβέρνηση. Τι δηµιουργείται έτσι; ∆ηµιουργείται έτσι η εντύ-
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πωση ότι θα είναι σε οµηρία, θα είναι όµηροι. Είναι κουβέντες οι
οποίες έχουν γραφεί επανειληµµένως. Ελέχθη αυτές τις ηµέρες
ότι θα είναι όµηροι.

Υπάρχει µία τροπολογία η οποία αντιµετωπίζει το θέµα όπως
το αντιµετωπίζει. Όταν εµείς δηµιουργήσουµε την εντύπωση
στον κόσµο ότι θα είναι σε οµηρία, και να ψηφιστεί η τροπολογία,
η απόδοσή της θα είναι µικρή.

Και ερωτώ κι εσάς και τον εκπρόσωπο του Τεχνικού Επιµελη-
τηρίου, που µε τόσο πάθος οµιλεί για την οµηρία και ότι θα υπάρ-
χει ανασφάλεια δικαίου.

Ανασφάλεια δικαίου, βέβαια, δηµιουργείται µε αποφάσεις σαν
αυτές που έχει πάρει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Όταν Προ-
εδρικό ∆ιάταγµα του 1985 -που το ενέκρινε- το ακυρώνει σήµερα
µετά από είκοσι και πλέον χρόνια, ποια είναι η ασφάλεια δικαίου;

Πώς παίρνετε στο λαιµό σας ανθρώπους οι οποίοι αν σας
ακούσουν, δεν θα πάνε να ρυθµίσουν τα θέµατα, µε αποτέλεσµα
να υπαχθούν στην άλλη διάταξη -30%, το πρόστιµο της διατή-
ρησης, 5% κάθε χρόνο από τότε που το κατασκεύασαν- και να
πληρώσουν τα µαλλιά της κεφαλής τους; Και επιπλέον, θα είναι
και υποχρεωµένοι να κατεδαφίσουν όλα τα στοιχεία τα οποία
βοήθησαν στην αλλαγή του χώρου.

Πώς αναλαµβάνετε τέτοιες ευθύνες;
Ξέρετε και κάτι άλλο; ∆ιότι είµαι αποφασισµένος και υποχρε-

ωµένος να τα πω όλα. Με τα λεγόµενά σας εδώ, δίνετε κι ένα πά-
τηµα ακόµα και σε αυτούς που θα κρίνουν αυτό το νόµο.

Εν πάση περιπτώσει, δικαίωµά σας είναι. Εγώ, όµως, σας λέω
το δικό µου αντίλογο.

Όσο για το ότι ακυρώνεται ένα αρχιτεκτονικό στοιχείο, θέλω
να πω τα εξής: ∆εν ακυρώνεται κανένα αρχιτεκτονικό στοιχείο.
Αφήνουµε τους ηµιυπαίθριους. Η µόνη διαφορά είναι ότι δεν
αφήνουµε τους ηµιυπαίθριους να αποτελούν µία πηγή παρανο-
µίας. Αυτό κάνουµε. Κι έχει τη δυνατότητα ο αρχιτέκτονας να
βάλει ηµιυπαίθριους. Κι αν θέλει να τους έχει λίγο βαθύτερους
και πλατύτερους, ας αφαιρέσει λίγο συντελεστή δόµησης, αφού
τα θεωρεί ως αναγκαία για την καλαισθησία του κτηρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω στο τέλος να πω ότι αυτά
τα οποία επανειληµµένως ελέχθησαν, να παρατείνουµε την ηµε-
ροµηνία -διότι έχουµε πει στις 2 του µηνός να έχει παρθεί η
άδεια- και να ακούµε διάφορες περιπτώσεις, αν δεν έχει βγάλει,
τότε να µπορεί να βγάλει, µετά από ένα µήνα κλπ., δεν γίνονται.
Καθορίζονται οι νόµοι, όπως αυτός παραδείγµατος χάριν, και
είναι υποχρεωτικό να έχουν κάποιους χρόνους βάσει των οποίων
θα κινηθεί το πλαίσιό τους. Πάντα στους νόµους, όταν χρειάζε-
ται ένα χρονικό όριο, δηµιουργείται το εξής θέµα: Αυτοί που είναι
στις παρυφές αυτού του χρονικού ορίου ή ωφελούνται ή αδι-
κούνται. Όποιο όριο κι αν βάλλεις. Και σε ένα µήνα να το βάλ-
λεις, δηλαδή ακόµα κι αν πούµε ότι «…και µετά την ισχύ του
νόµου άδειες οι οποίες έχουν κατατεθεί µπορούν να…» κλπ., θα
σου πει ο άλλος, γιατί όχι σε δύο µήνες ή σε ενάµιση µήνα;

Βάλαµε, λοιπόν, µία ηµεροµηνία. Την ηµεροµηνία που κατατέ-
θηκε η τροπολογία. Ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι αν αφήναµε τέ-
τοια περιθώρια, θα γέµιζαν οι πολεοδοµίες µε φακέλους –εµείς
οι µηχανικοί τα ξέρουµε- και θα είχαν εγγραφεί του κόσµου τα αι-
τήµατα.

Αυτά, λοιπόν, δεν µπορούµε να τα κάνουµε. Και δεν τα κά-
νουµε.

Επειδή υπάρχει ένα αίτηµα όσον αφορά τους πολύτεκνους,
που θεωρώ ότι είναι σωστό και αναφέρθηκε µάλιστα από έναν
εισηγητή, θα έλεγα: Στο άρθρο 1, παράγραφος 2, εδάφιο Γ, εκεί
όπου αναφέρουµε για την εισφορά, προστίθεται η φράση «προ-
κειµένου περί πολυτέκνων η εισφορά µειώνεται κατά πενήντα
τοις εκατό (50%)» µετά το τέλος του πρώτου εδαφίου αυτής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Έργων κ. Γεώργιος Σουφλιάς καταθέτει για τα Πρα-
κτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει
ως εξής:

«ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑ µε Γενικό Αρ. 643 και ειδικό 166
Ηµεροµηνία κατάθεσης 2/7/2009
Νοµοτεχνικές Βελτιώσεις
Άρθρο 1
1. Η παράγραφος 1α αναδιατυπώνεται ως εξής: « Η παρά-

γραφος 2 του άρθρου 11 του Ν.1577/1985 (ΦΕΚ Α210) όπως
ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:».

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 της τροπολογίας ανα-
διατυπώνεται ως εξής: «Ηµιυπαίθριοι χώροι βάσει οικοδοµικής
άδειας που έχει εκδοθεί ή αναθεωρηθεί µέχρι 2 Ιουλίου, σε πε-
ρίπτωση µετατροπής τους σε κλειστούς χώρους επιτρέπεται να
διατηρήσουν τη νέα χρήση τους, εφόσον αυτή δεν απαγορεύε-
ται στην περιοχή του ακινήτου και υπό την προϋπόθεση των πα-
ρακάτω:».

3. Στο στοιχείο γ του εδαφίου Α της παραγράφου 2 η φράση:
«... αλλά συµψηφίζεται µε την εισφορά της παραγράφου Γ...»
αντικαθίσταται µε: « αλλά συµψηφίζεται µε την εισφορά που προ-
βλέπεται στο εδάφιο Γ».

4. Στο εδάφιο Ε η φράση «µετά την υποβολή των δικαιολογη-
τικών (α), (β), (γ) της παραγράφου Α...» αντικαθίσταται µε: « ...
µετά την υποβολή των δικαιολογητικών των στοιχείων (α), (β), (γ)
του εδαφίου Α».

5. α) Στο εδάφιο Ζ της παραγράφου 2 η αρίθµηση 1,2 αντικα-
θίσταται µε α, β.

β) Στο στοιχείο (β) του εδαφίου Ζ µετά τη λέξη «κατεδάφιση»
προστίθεται η φράση «των πρόσθετων κατασκευών µε τις οποίες
ο χώρος άλλαξε χρήση».

Στο άρθρο 1, παράγραφος 2, εδάφιο Γ προστίθεται η φράση
«προκειµένου περί πολυτέκνων η εισφορά µειώνεται κατά πενή-
ντα τοις εκατό (50%)» µετά το τέλος του πρώτου εδαφίου αυτής.

Άρθρο 2
Η παράγραφος 5 του άρθρου 2 αναδιατυπώνεται ως εξής:

«Υπέργειοι και υπόγειοι κλειστοί χώροι κτηρίου (όπως χώροι
στάθµευσης, αποθήκες κ.λπ.) βάσει οικοδοµικής άδειας που έχει
εκδοθεί ή αναθεωρηθεί µέχρι 2 Ιουλίου 2009, σε περίπτωση αλ-
λαγής χρήσης, επιτρέπεται να διατηρήσουν τη νέα χρήση, εφό-
σον αυτή δεν απαγορεύεται στην περιοχή του ακινήτου,
εφαρµοζοµένων των διατάξεων της παραγράφου 2 του προη-
γούµενου άρθρου, πλην του παραβόλου, το ύψος του οποίου
ορίζεται σε 350 ευρώ.»

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ»)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να
ψηφίσουµε αυτή την τροπολογία. Αντιµετωπίζει ένα τεράστιο κοι-
νωνικό πρόβληµα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

Ήταν και πρόταση της εισηγήτριας της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ: Και οι τρίτεκνοι υπάγονται στη

ρύθµιση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Όσοι εκ του νόµου θεωρούνται ως
πολύτεκνοι. Ο νόµος καθορίζει ποιοι είναι οι πολύτεκνοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας κούρασα. Προτείνω να ψη-
φιστεί αυτή η τροπολογία, διότι όπως είπα, µε τρόπο ρεαλιστικό,
ολοκληρωµένο και µακροπρόθεσµο, δηλαδή εννοώ µε τα µέτρα
που παίρνουµε, αποτρέπουµε την εµφάνιση αυτών των φαινοµέ-
νων στο µέλλον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, πριν λάβει το λόγο ο κ. Βενιζέλος, σας γνωστοποιώ
ότι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ορί-
ζεται ο Βουλευτής Β’ Πειραιά κ. Ιωάννης Τραγάκης.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελος
Βενιζέλος έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Παπακώστα, µην απασχολείτε τον κύριο Υπουργό, τον

οποίο θέλω ολόκληρο δικό µου µε την προσοχή του στραµµένη
στο Βήµα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι όλος
δικός σας!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
εντυπωσίασε, πρέπει να πω, η επιχειρηµατολογία του κ. Σουφλιά,
γιατί περιγράφει µία πραγµατικότητα κοινωνική και οικιστική.
Είναι γεγονός πως η περιουσία των ελληνικών νοικοκυριών είναι
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επενδεδυµένη κυρίως σε ακίνητα. Υπολογίζεται ότι µπορεί αυτή
η περιουσία να υπερβαίνει το 700% του ΑΕΠ και ειδικότερα σε
κατοικίες µπορεί να είναι επενδεδυµένο ένα ποσό που υπερβαί-
νει το 450% του ΑΕΠ, ενώ οι αντίστοιχοι ευρωπαϊκοί µέσοι όροι
κινούνται γύρω στο 250% του ΑΕΠ κάθε χώρας.

∆εν υπάρχει, συνεπώς, αµφιβολία ότι συζητούµε σήµερα για
ένα τεράστιο κοινωνικό, οικονοµικό, αναπτυξιακό θέµα, αλλά συ-
ζητούµε και για το πολύ σηµαντικότερο θεσµικό και ηθικό ζήτηµα
των σχέσεων κράτους και πολίτη, γιατί προκειµένου να έχουµε
ένα έντιµο και νοµιµόφρονα πολίτη, πρέπει να έχουµε και ένα
έντιµο ειλικρινές και ει δυνατόν έξυπνο κράτος, που χειρίζεται τα
θέµατα αυτά και δηµιουργεί ένα πλαίσιο ασφάλειας δικαίου.

Ο κ. Σουφλιάς είναι Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Έργων για περίπου έξι χρόνια και εµφανίζεται σήµερα
στη Βουλή αντιµετωπίζοντας ένα από κορυφαία οικιστικά και πο-
λεοδοµικά θέµατα του τόπου παρεµπιπτόντως, µε αφορµή µια
τροπολογία εντεταγµένη σε ένα πολυνοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, που εξυπηρετεί κυρίως φορολογικούς και
ακριβέστερα εισπρακτικούς λόγους.

∆εν ήρθε στη Βουλή να εισηγηθεί µία τροποποίηση της οικι-
στικής και πολεοδοµικής πολεοδοµίας γενική και αφηρηµένη,
οπότε µε µεταβατικές διατάξεις και διαχρονικό δίκαιο να αντιµε-
τωπίσουµε και το ζήτηµα που έχει προκύψει µε την αλλαγή της
χρήσης των ηµιυπαίθριων χώρων ή υπογείων µέσα στο περί-
γραµµα του όγκου του κτηρίου. ∆εν ήρθε εδώ να λύσει ένα πρό-
βληµα της δικής του αρµοδιότητας και ένα πρόβληµα που
απασχολεί την κοινωνία και τα νοικοκυριά ανεξαρτήτως του δη-
µοσιονοµικού άγχους και της εισπρακτικής λογικής της Κυβέρ-
νησης.

∆έχθηκε να υπογράψει µια τροπολογία που εντάσσεται σε
αυτήν τη συγκυριακή εισπρακτική λογική και δέχθηκε να γράψει
στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας αυτής ότι επειδή ο
αριθµός των χώρων που άλλαξαν χρήση υπερβαίνει το ενάµισι
εκατοµµύριο, υπολογίζεται ότι θα συγκεντρωθεί ένα πολύ σηµα-
ντικό ποσό που θα εξυπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον, όχι µε τη
βελτίωση της οικιστικής κατάστασης και της πολεοδοµικής νο-
µοθεσίας αλλά µε την ενίσχυση των οικονοµικών του κράτους
και µάλιστα σε εποχή που ως γνωστόν υπάρχει πρόβληµα µε το
δηµοσιονοµικό έλλειµµα.

Άρα έρχεται και µας λέει ότι εντάσσεται σε µία φορολογική και
πιο συγκεκριµένα εισπρακτική λογική, συγκυριακή και ότι αυτό
δεν γίνεται για κάποιους γενικότερους λόγους της αρµοδιότη-
τάς του, αλλά για λόγους καθαρά δηµοσιονοµικούς, συγκυριακά
δηµοσιονοµικούς.

Ξέρετε ποια είναι η συγκλονιστική διαφορά; Εάν η συζήτηση
άνοιγε µε πρωτοβουλία του ΠΕΧΩ∆Ε γενικά και εκτός της πρα-
κτικής λογικής, θα µπορούσαµε να συζητήσουµε εάν η αλλαγή
των πάγιων ρυθµίσεων του ΓΟΚ, σε σχέση µε το βάθος του ηµιυ-
παίθριου χώρου που πάει στο 1,80 µέτρα και σε σχέση µε το
ύψος του υπογείου που πάει µόλις στο 0,80 του µέτρου, έχει µία
λογική ή αν πρέπει να κάνουµε άλλες ρυθµίσεις. Θα άνοιγε µία
συζήτηση µε τον τεχνικό κόσµο της χώρας, µε τον επιστηµονικό
κόσµο της χώρας για να δούµε εάν αυτό είναι σωστό, είναι εφαρ-
µόσιµο, έχει µία λογική, εάν αυτό βελτιώνει ή επιδεινώνει τους
όρους δόµησης και άρα τους οικιστικούς όρους, γιατί υπάρχει
ένα διασφαλισµένο συνταγµατικά οικιστικό κεκτηµένο. Ο κάθε
πρακτικός µηχανικός µπορεί να βεβαιώσει ότι όλα αυτά είναι
πρόχειρα. Είναι η γνωστή µπακάλικη λογική.

Για να δείξει τώρα ο κ. Σουφλιάς ότι παίρνει µέτρα τα οποία κα-
ταργούν την πηγή του προβλήµατος, θεσπίζει µέτρα, τα οποία
είναι πρόχειρα, δεν έχουν µελετηθεί, δεν έχουν συζητηθεί, δεν
έχουν τεκµηριωθεί τεχνικά, δεν µας έχουν πει οι ειδικοί τι επι-
πτώσεις έχει αυτό στη µορφή των πόλεων και στη λειτουργία των
κτηρίων. Αλλά ακόµη και η αποδοχή της τακτοποίησης της αλ-
λαγής της χρήσης δοµηµένων παράνοµα χώρων, που υπάρχουν
µέσα στο περίγραµµα, αλλά τώρα αλλάζουν χρήση, δεν έχει καµ-
µία λειτουργική λογική, διότι υπάρχουν πολυόροφες οικοδοµές
στο κέντρο που έχουν ανάγκη από χώρους στάθµευσης και άρα
δεν πρέπει να αλλάξει η χρήση και υπάρχουν µονοκατοικίες σε
περιοχές στις οποίες περισσεύουν οι εικονικές θέσεις στάθµευ-
σης, άρα εκεί δεν βλάπτει οικιστικά και λειτουργικά την πόλη η

κατάργηση κάποιων θέσεων στάθµευσης.
Αυτό το λέω για να δώσω ένα πολύ απλό παράδειγµα, γιατί

είναι άλλο να καταργείς θέσεις στάθµευσης σε πολυόροφο κτή-
ριο γραφείων, που τώρα έχουν γίνει καταστήµατα οι θέσεις στάθ-
µευσης ή έχει µετατραπεί σε καφενείο η πυλωτή και διαφορετικό
να λες ότι έχεις στο σχέδιό σου τέσσερις θέσεις στάθµευσης σε
µία µονοκατοικία, και σου φτάνει η µία ή οι δύο.

Συνεπώς δεν υπάρχει καµία τεχνική λογική, δεν ακολουθού-
νται κανόνες της επιστήµης, δεν γίνεται lege artis η ρύθµιση
αυτή, γιατί γίνεται εικονικά. ∆εν είναι µία οικιστική ρύθµιση. Είναι
µία δηµοσιονοµική και εισπρακτική ρύθµιση.

Ο κ. Σουφλιάς όµως, τον οποίο όχι απλώς τιµώ, αλλά και
αγαπώ µπορώ να πω, έρχεται εδώ ανακόλουθος. Πριν από δε-
καπέντε ηµέρες ο Υπουργός Ανάπτυξης εισηγήθηκε στη Βουλή
σχέδιο νόµου για τη λειτουργική τακτοποίηση των ξενοδοχεια-
κών χώρων και των χώρων των ενοικιαζοµένων δωµατίων που
είναι πολεοδοµικώς παράνοµα, αλλά έχουν µετατραπεί σε δω-
µάτια, σε χώρους εξυπηρέτησης κοινού των ξενοδοχείων. Αυτό
έγινε για τρίτη φορά.

Άρα, λοιπόν, όταν ήρθε ο Υπουργός Τουριστικής Ανάπτυξης
και εισηγήθηκε αυτή τη ρύθµιση, έκανε αυτό που κάνει τώρα ο
Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε, αλλά χωρίς την υπογραφή του Υπουργού
ΠΕΧΩ∆Ε. Και όταν τον ρωτούσε η Βουλή: «Γιατί, κύριε Υπουργέ
Τουριστικής Ανάπτυξης, κάνετε λειτουργική τακτοποίηση µε
σήµα του ΕΟΤ και παίρνετε κάποια παράβολα, αλλά δεν έχετε
την υπογραφή του Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, γιατί δεν κάνετε και πο-
λεοδοµική τακτοποίηση;», µας έλεγε ότι δεν συµφωνεί ο Υπουρ-
γός ΠΕΧΩ∆Ε, ότι δεν θέλει να εµπλακεί στην τακτοποίηση. Μα,
τέτοιου είδους τακτοποίηση γινόταν και τότε για τα καταλύµατα
και µάλιστα για τρίτη φορά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Μπορώ να σας διακόψω;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Σαφώς δεν υπέγραψα γιατί δεν συµ-
φωνούσα και δεν είµαι ανακόλουθος, διότι η λειτουργική
τακτοποίηση στα ξενοδοχεία περιλαµβάνει και χώρους που δεν
έχουν άδειες, ενώ εδώ εγώ λέω µόνο για χώρους που έχουν
άδεια.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Άρα, είστε αντίθετος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τώρα, λοιπόν, µαθαίνει η Βουλή

των Ελλήνων ότι όχι απλώς δεν συνυπέγραψε το νοµοσχέδιο που
έγινε νόµος του κράτους, µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Του-
ριστικής Ανάπτυξης, ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε, αλλά δηλώνει ρητά
τη διαφωνία του και θεωρεί ότι είναι αδιανόητο να τακτοποιού-
νται υπουργικά χώροι χωρίς άδεια.

Ας γινόταν και πάλι µία διάκριση µεταξύ χώρων µε άδεια και
χώρων χωρίς άδεια. Αλλά τώρα έχουµε µία ισχύουσα νοµοθεσία
ψηφισµένη πριν από λίγες µέρες, νεογέννητη, που αφορά τη µε-
γάλη βιοµηχανία της χώρας, το µοχλό της ανάπτυξης της χώρας
που είναι ο τουρισµός, η τουριστική βιοµηχανία.

Ιδού τι σηµαίνει κράτος δικαίου στην αντίληψη της Κυβέρνη-
σης, τι σηµαίνει συνέπεια, τη σηµαίνει χρηστή διοίκηση, τι ση-
µαίνει καλοί λογαριασµοί µε τους πολίτες.

Έρχοµαι τώρα και στην ιστορία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Μα, ξέρετε, έχω µεγάλη εµπειρία από το Συµβούλιο της
Επικρατείας και ως καθηγητής και ως δικηγόρος και πραγµατικά,
διαφωνώ και εγώ µε πολλές επιλογές της νοµολογίας, επιλογές
επί της ουσίας και επιλογές δικονοµικές. Όµως, δεν είναι η κα-
τάλληλη βάση συζήτησης ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών µε τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων να λύσουµε το πρόβληµα της
δικαιοσύνης και ειδικότερα του συστήµατος δικαστικού ελέγχου
της συνταγµατικότητας των νόµων στη χώρα, γιατί θα παρα-
συρθούµε σε λάθος εκτιµήσεις και επιλογές.

Λέω αυτό µόνο και παρακαλώ να µε προσέξει ο Υπουργός και
η Βουλή. Γιατί ο κ. Σουφλιάς εισηγείται τακτοποίηση και όχι νο-
µιµοποίηση; Εισηγείται τακτοποίηση και όχι νοµιµοποίηση, γιατί
αποδέχεται τη λογική της νοµολογίας του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, την οποία καταγγέλλει, γιατί αν ήταν αδιάφορος για τη
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νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και τα πορίσµατά
της, θα εισηγείτο εδώ ενώπιον της Βουλής τη νοµιµοποίηση.
Γιατί θα πρέπει να διαιωνίζεται µία κατάσταση οιονεί παρανοµίας
ή οιονεί νοµιµότητας και να γράφουν ότι ο χώρος είναι ηµιυπαί-
θριος αλλά έχει αλλάξει χρήση και έχει τακτοποιηθεί δυνάµει του
άρθρου τάδε, του νόµου τάδε και αυτή η υποσηµείωση να ανα-
παράγεται διαρκώς στο πλαίσιο τι; Στο πλαίσιο µιας εικονικής νο-
µικής πραγµατικότητας. Άρα, έχουµε µία νοµοθεσία πολεοδοµική και
µία νοµοθεσία του κορµού του εµπραγµάτου δικαίου της χώρας
και έχουµε και µία παρανοµοθεσία, έχουµε ένα παράρτηµα.
Αυτά, όµως, είναι αντιφάσεις. Και αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία.
Αλλά η δυσκολία προκύπτει από το γεγονός ότι µία κακής ποιό-
τητας νοµοθεσία τελικά οδηγεί το δικαστή στο να καταλάβει και
να ασκήσει στην πραγµατικότητα το ρόλο του νοµοθέτη.

Το πρόβληµα δεν ξεκινάει από την υπερβολή και τον ακτιβισµό
του δικαστή, του ακυρωτικού ή του συνταγµατικού. Το πρόβληµα
ξεκινάει από την κακή ποιότητα της νοµοθεσίας. Άρα, αν θέλουµε
να προστατεύσουµε τον πολίτη και να εµπεδώσουµε το κράτος
δικαίου, πρέπει να αναβαθµίσουµε και µάλιστα µε ριζοσπαστικές
πρωτοβουλίες την ποιότητα της νοµοθεσίας. Και είναι πολύ κακό
παράδειγµα νοµοθετείν αυτή η τροπολογία, εντεταγµένη σε
αυτήν τη λογική και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, διότι έτσι κινητοποι-
ούµε τα αντανακλαστικά του δικαστή, να ψάξει να βρει ευκαιρία,
προκειµένου να πει τη δική του άποψη σε σχέση µε το Σύνταγµα
και σε σχέση µε τους νόµους.

Λέει εντυπωσιασµένος ο κ. Σουφλιάς. ∆εκαπέντε σειρές είναι
το άρθρο 24 και έχουν γραφεί «τόνοι» θεωρητικών µελετών και
δικαστικών αποφάσεων. Μα, η βασική διάταξη για την προσω-
πική ελευθερία του άρθρου 5, παράγραφος 3 του Συντάγµατος
–και η προσωπική ελευθερία είναι απαραβίαστη, κανείς δεν συλ-
λαµβάνεται ή δεν περιορίζεται µε οποιονδήποτε τρόπο παρά
µόνο όταν και όπως ο νόµος ορίζει- είναι δύο σειρές. Αλλά σ’
αυτές τις δύο σειρές κρύβεται όλη η ουσία της προσωπικής µας
ελευθερίας. Και εδώ να δείτε πόσοι τόνοι έχουν γραφεί στην Ελ-
λάδα και διεθνώς, µελετών, αποφάσεων, σχολίων, αντιρρήσεων,
γιατί αυτό έχει να κάνει µε την προσωπική µας ελευθερία. Έτσι
είναι το Σύνταγµα. Με λίγες λέξεις ρυθµίζει πολλά πράγµατα, τα
σηµαντικότερα για όσο γίνεται µεγαλύτερο χρόνο, µε τη µεγα-
λύτερη δυνατή νοµική δύναµη. Και όταν ο νοµοθέτης διατυπώνει
κακά, µε κακή ποιότητα τον κανόνα δικαίου, φυσικά ο δικαστής
ανάγεται στο Σύνταγµα και ψάχνει να βρει µία λύση, την οποία
την αναζητά ερµηνευτικά. Αυτό δεν έχουµε καταλάβει. Και θα
βάλω εδώ όλες τις Κυβερνήσεις και όλες τις συνθέσεις των Βου-
λών, διότι φυσικά αυτά τα προβλήµατα, για να είµαστε δίκαιοι,
δεν είναι προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί µόνο τα τελευ-
ταία έξι χρόνια. Είναι προβλήµατα διαχρονικά.

Αλλά δεν είναι δυνατόν µέσα στη διαχρονική ευθύνη να δια-
λύεται η παρούσα πολιτική ευθύνη της Κυβέρνησης για τη ρύθ-
µιση αυτή, διότι, αν δεν είχαµε το δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό
και το εισπρακτικό άγχος, θα µπορούσε να ανοίξει όλη αυτή η
συζήτηση µε τροποποίηση του ΓΟΚ, µε διαπραγµάτευση µε το
Συµβούλιο της Επικρατείας σας λέω εγώ, γιατί, αν δεν διαµορ-
φώσουµε όσο ισχύει ο διάχυτος έλεγχος της συνταγµατικότητας
των νόµων, εάν δεν διαµορφωθεί ένας θεσµικός µηχανισµός
προγραµµατικής συµφωνίας µεταξύ του νοµοθετικού οργάνου
και της δικαστικής εξουσίας, πάντα θα υπάρχουν τεράστιες
πηγές ανασφάλειας δικαίου για όλα τα θέµατα, για τη δόµηση,
για τη µεταφορά συντελεστή δόµησης, για την αυθαίρετη δό-
µηση, για θέµατα όπως το προσωπικό επίδοµα, το οικογενειακό
επίδοµα, οι όροι συνταξιοδότησης των γυναικών κ.ο.κ.. Άρα, έχει
πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να ξέρουµε τι κάνουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, ευ-
χαριστούµε πάρα πολύ. Μιλάτε δεκαέξι λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Πόσο µιλάω;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εκαέξι λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα µιλήσω είκοσι πέντε, όσο µί-

λησε και ο κύριος Υπουργός, στον οποίο και απαντώ εκ µέρους
της Αντιπολίτευσης.

Με συγχωρείτε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Είµαστε υπο-

χρεωµένοι να σας ακούµε για είκοσι πέντε λεπτά;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ, βεβαίως. Είστε,

όπως ήµουν και εγώ υποχρεωµένος µε χαρά να ακούσω τον κ.
Σουφλιά. Ισότητα των όπλων είναι η λογική του Κοινοβουλίου.

Σας παρακαλώ!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόε-

δρε, εφαρµόστε τον Κανονισµό!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ. βεβαίως. ∆εν θα µε
τροµάξει η απειλή της απάντησης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Άλλο ο Υπουργός!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα αναµετρηθούµε στα «αλώνια»

της Βουλής!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: ∆εν είστε

Υπουργός!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εσείς τι είστε τώρα εδώ; Κηδεµών;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Βουλευτής

που απαιτεί την εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λοιπόν, καλώς. Στον Πρόεδρο,

κυρία Παπακώστα. Σας συµπαθώ πολύ! Στον Πρόεδρο. Μην µε
διακόπτετε. Μην θορυβείτε, παλιά που έλεγαν τα Πρακτικά.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Τα ζητήµατα αυτά, λοιπόν, πρέπει
να τακτοποιηθούν πράγµατι, αλλά µέσα στη λογική του κράτους-
δικαίου. Η λογική του κράτους-δικαίου σηµαίνει για εµάς τα εξής
πάρα πολύ απλά πράγµατα. Πρώτον, κύριε Υπουργέ, να αποσύ-
ρετε την τροπολογία αυτή που εντάσσεται µε λάθος τρόπο σε
λάθος νοµοσχέδιο και σε λάθος λογική. Να επανέλθετε µε µία
πλήρη αναθεώρηση του Γενικού Οικοδοµικού Κανονισµού, της
πολεοδοµικής και οικιστικής νοµοθεσίας, που θα αντιµετωπίζει
ριζικά µε γενικό και αφηρηµένο τρόπο, τεχνικά µελετηµένο και
άρτιο, τα ζητήµατα των όρων δόµησης και των αρχιτεκτονικών
και µορφολογικών προϋποθέσεων λειτουργίας ενός σύγχρονου
κτηρίου, ενεργειακά επαρκούς, λειτουργικού, έτσι ώστε να µπο-
ρέσουµε να κάνουµε µία συζήτηση απαλλαγµένη από την πίεση
της συγκυρίας και το δηµοσιονοµικό άγχος της Κυβέρνησης. Να
ανοίξουµε το θεσµικό διάλογο µε τη δικαιοσύνη, ώστε να µπο-
ρέσουµε να διαµορφώσουµε το πλαίσιο ερµηνείας του Συντάγ-
µατος,τοοποίοθαπροσφέρειασφάλειαδικαίουκαισταθερότητα στις
έννοµες σχέσεις που είναι και οικονοµικές σχέσεις. Και αφού τα
πετύχουµε όλα αυτά, θα είµαστε σε θέση να δώσουµε µία θαρ-
ραλέα, γενναία, οριστική λύση, χωρίς να θέτουµε υπό οµηρία τον
πολίτη, γιατί δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι ο πολίτης έχει το
δικό του βαθµό συµµετοχής σ’ αυτό που έχει γίνει και το δικό του
ποσοστό οφέλους, οικονοµικού και περιουσιακού, αλλά το κρά-
τος έχει πολύ µεγαλύτερες υποχρεώσεις νοµιµότητας απ’ ό,τι
έχει ο πολίτης και πρέπει το κράτος να κάνει το πρώτο βήµα,
προκειµένου να αξιώσει από τον πολίτη να κάνει το δεύτερο.
Μόνον έτσι θα γίνει η χώρα µας ένα κράτος δικαίου, ένα κράτος
δηµοκρατικό, ένα κράτος µε δηµόσιο ήθος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Πρώτο θέµα που έθεσε ο κ. Βενιζέ-
λος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ήταν ότι,
πέραν των άλλων πολεοδοµικών θεµάτων, τίθεται και ένα θε-
σµικό θέµα σχέσης Πολίτη και Κράτους.

Κύριε Βενιζέλε, είπα και προηγουµένως ότι έχει δύο σκέλη, ένα
η τακτοποίηση των εκκρεµοτήτων του παρελθόντος και ένα ότι
λαµβάνονται µέτρα αποκλεισµού τέτοιων παραβάσεων στο µέλ-
λον.

Το κράτος είναι καθαρό είναι έντιµο. Λέει κύριε, από και πέρα
θα ισχύουν αυτά. Τα µέτρα είναι τέτοια που δεν επιτρέπουν να γί-
νονται αλλαγές χρήσεων σε αυτούς τους χώρους όπως γινόταν
στο παρελθόν. Είναι µια καθαρή και έντιµη στάση. Και από δω
και πέρα τακτοποιώ την κατάσταση διότι όπως είπα και προη-
γουµένως δεν υπάρχει κανένας άλλος τρόπος για να αντιµετω-
πιστεί.

Εάν εσείς θέλετε να µιλάτε θεωρητικά δικαίωµά σας. Θέλετε
να γίνετε και κυβέρνηση. Οι κυβερνήσεις πρέπει να παίρνουν

1060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



αποφάσεις. Εµείς αντιµετωπίζουµε τη σχέση Πολίτη και Κρά-
τους.

∆εύτερον, φυσικά και ανέφερα στην εισηγητική έκθεση η
οποία έχει τρεις σελίδες δύο σειρές για το οικονοµικό θέµα. ∆εν
στηρίχτηκα πάνω στην υπόθεση ότι αυτό ενισχύει τα οικονοµικά
του κράτους. Όλο το υπόλοιπο κοµµάτι της εισηγητικής έκθεσης
αναφέρεται σε καθαρά πολεοδοµικά θέµατα. Εποµένως ήταν
πολύ άστοχη η παρατήρησή σας για να µην πω ότι ήταν έξω απ’
αυτό που συµβαίνει στην πραγµατικότητα.

∆εν έφερα νοµοσχέδιο. Εάν παρακολουθούσατε τα θέµατα
του ΥΠΕΧΩ∆Ε θα είχατε δει ότι εδώ και ένα χρόνο έχω δηλώσει
ότι έχω κάνει µια επιτροπή η οποία εξετάζει όλα τα πολεοδοµικά
θέµατα. Και δεσµεύθηκα ότι το καλοκαίρι θα φέρω νοµοσχέδιο
και θα το φέρω. Το νοµοσχέδιο θα έρθει όχι υπό την έννοια που
λέτε εσείς για πλήρη αναθεώρηση του ΓΟΚ. Εάν, λοιπόν, µε τι-
µάται πρέπει να δεχθείτε ότι δεν χρειάζεται καµία πλήρης ανα-
θεώρηση του ΓΟΚ Ο ΓΟΚ σε πάρα πολλά σηµεία του είναι πάρα
πολύ σωστός. Σε ό,τι αφορά τα αυθαίρετα µπορώ να πω ότι είναι
πλήρης. Υπάρχει όµως θέµα εφαρµογής. Εξήγησα και το πρό-
βληµα που υπάρχει στην εφαρµογή. ∆εν πρόκειται λοιπόν να
φέρω κάποια πλήρη αναθεώρηση του ΓΟΚ. Βέβαια όταν ζητάτε
και πλήρη αναθεώρηση του ΓΟΚ φαντάζοµαι ότι οι συνάδελφοί
σας θα σκέφτονται ότι αυτά που είχε κάνει το ΠΑΣΟΚ και τα
οποία ύµνησε ο εισηγητής της Αντιπολίτευσης ότι το 1985 έγινε
το ριζοσπαστικότερο νοµοσχέδιο για τον ΓΟΚ, δεν σας βρίσκω
σύµφωνο.

Φυσικά αναφέρω και τις επιπτώσεις στο δηµόσιο συµφέρον
διότι είναι ένα έσοδο πάρα πολύ σηµαντικό. Είπατε ότι δεν έγινε
συζήτηση για τα µέτρα που προτείνω για το µέλλον. Αναφέρω
ότι το µέτρο για τους ισόγειους κλειστούς χώρους στάθµευσης
αυτοκινήτων ήταν µέσα στην εισήγηση που έδωσα για διαβού-
λευση πριν από δυόµισι χρόνια. ∆εν είναι θέση την οποία λέω
τώρα.

Λέτε ότι πρέπει να γίνει αυτή η συζήτηση για να δούµε τι επι-
πτώσεις έχει στην αισθητική του κτηρίου. Καµµία απολύτως, διότι
το ισόγειο κλείνεται, το υπόγειο είναι αυτό που είναι. Αισθητικά
δεν έχει καµµία επίπτωση. Και ούτε σηκώθηκε ο Σύλλογος Αρχι-
τεκτόνων ή κανένας άλλος για να πει ότι δεν στέκει αισθητικά,
αφού δεν αλλάζει τίποτα. Το µόνο πράγµα είναι οι ηµιυπαίθριοι
που ήταν ανοικτοί χώροι και εποµένως ήταν ένα αρχιτεκτονικό
στοιχείο που επηρέαζε την όψη του κτηρίου αλλά κατά 90% κλει-
νόταν µε τζαµαρίες. Θα αφήσουµε αυτή την κατάσταση να συ-
νεχίζεται; Χρειάζεται φιλοσοφία να πούµε ότι αυτά τα πράγµατα
πρέπει να σταµατήσουν;

Αναφερθήκατε στους χώρους στάθµευσης και ότι θα υπάρξει
πρόβληµα µε τα πολυώροφα κτήρια. ∆εν θα υπάρξει διότι τα πο-
λυώροφα κτήρια γίνονται µε υπόγειους χώρους στάθµευσης
εκτός αν υπάρχει πυλωτή. Και, σε τελευταία ανάλυση, δεν είναι
ωραίο να βλέπετε ένα αυτοκίνητο στην πυλωτή. ∆εν είναι πιο αι-
σθητικό το αυτοκίνητο να είναι στο υπόγειο; ∆εν χρειάζεται κά-
ποια ιδιαίτερη µελέτη ή κάποια ιδιαίτερη γνώµη. Στο κάτω-κάτω
ΥΠΕΧΩ∆Ε είµαστε. Έχουµε χιλιάδες υπαλλήλους, αρχιτέκτονες,
µηχανικούς και τα µελετάµε.

Θα αναφερθώ τώρα στο Συµβούλιο της Επικρατείας, για τους
τόµους που είπα. Τον κ. Βενιζέλο και εγώ τον τιµώ, αλλά µε εκ-
πλήσσει µε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Θα το πω ευθέως και
ειλικρινώς, ότι από εσάς θα περίµενα να είστε πιο τολµηρός απέ-
ναντι στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει βγάλει τόµους και φυσικά
δεν χρειάζεται να είναι κανείς νοµικός ή να έχει ιδιαίτερο επίπεδο
νοµιµοµάθειας, όπως εσείς, για να αντιληφθεί ότι παραδείγµα-
τος χάριν µία παράγραφος στο Σύνταγµα φυσικό είναι να βγάζει
πολλούς νόµους ή γνωµοδοτήσεις. Αυτά είναι απλά πράγµατα.
∆εν χρειάζεται να µου τα θυµίζετε. ∆εν είναι όµως απλή υπόθεση.

Φέρνω ένα παράδειγµα –για να µη φέρω πολλά- σε σχέση µε
το ΥΠΕΧΩ∆Ε. Το 2000 το Συµβούλιο της Επικρατείας στην ολο-
µέλειά του αποφασίζει ότι µερική εκτροπή του Αχελώου είναι
αναγκαία. Το µόνο που χρειάζεται να γίνει είναι να προστατευτεί
ένα εκκλησάκι. Καθόµαστε λοιπόν, κάνουµε µελέτες επί µελετών
να προστατεύσουµε το εκκλησάκι που ήταν µέσα στο χώρο της
λεκάνης της λίµνης, του ταµιευτήρα. Το βρίσκουµε και ξεκινάµε

και έρχεται η ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας και
λέει: «Όχι, κύριοι, δεν πρέπει να γίνει η µερική εκτροπή», διότι –
δεν ξέρω- εκεί πολλαπλασιάζονται οι αρκούδες, τα κοράκια και
διάφορα άλλα πράγµατα.

Ερωτώ, λοιπόν, γιατί γεµίζει το «τρένο» µε τέτοιες αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας; Γιατί µε τόση ευκολία παίρνει
τις αποφάσεις να καταρρίψει µια διοικητική πράξη θεωρώντας
εξ ορισµού ότι οι διοικητικές πράξεις εµπεριέχουν κάποια σκο-
πιµότητα; Εµένα αυτό µε θλίβει και µε εκνευρίζει αφάνταστα,
διότι δεν σκέφτηκα ποτέ να υπηρετήσω σκοπιµότητες. Στο
τέλος-τέλος, ποια είναι η ασφάλεια του δικαίου που υπάρχει µε
τέτοιες αντιφατικές αποφάσεις;

∆εν είναι, λοιπόν, αντιφατικές οι δικές µου θέσεις. Οι δικές µου
θέσεις είναι θαρραλέες και πιστεύω όσο η πολιτική ηγεσία του
τόπου δεν αποφασίζει να κάνει Αναθεώρηση του Συντάγµατος
και να γίνει συνταγµατικό δικαστήριο, το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας πράγµατι θα παίρνει τέτοιου είδους αντιφατικές αποφά-
σεις.

Στο τέλος-τέλος, αν η πολιτική ηγεσία –εσείς είστε και Καθη-
γητής της Νοµικής και του Συνταγµατικού ∆ικαίου- έπαιρνε απο-
φάσεις και έλεγε τα πράγµατα όπως έχουν, όχι αυτά που λέµε
στους διαδρόµους αλλά δηµοσίως, θα έπρεπε να αλλάξει η νο-
οτροπία. Ο κρίνων κρίνεται. ∆εν είναι θεοί αυτοί που δεν µπο-
ρούµε να κρίνουµε. Πρέπει να αλλάξει η νοοτροπία, να
σταµατήσει αυτή η ευκολία µε την οποία απορρίπτουν τις διοι-
κητικές πράξεις. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι ότι δεν µπορεί µετά από είκοσι χρόνια να κρί-
νουµε µία υπόθεση όταν έχουν δηµιουργηθεί εκατοντάδες χι-
λιάδες καταστάσεις µέσα σε οικογένειες, ανθρώπους-πολίτες
στη διαπραγµάτευση µε το Συµβούλιο της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μα, όσες φορές και αν –θα το πω δηµόσια, γιατί εδώ συζη-
τάµε δηµόσια- επιχείρησα τη συζήτηση θεωρούσαν ότι αυτό ήταν
για να τους υποβάλω κάτι. Τα έχετε ζήσει και εσείς.

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία αυτή είναι ένα θέµα για
το οποίο είχα δεσµευτεί στους δηµοσιογράφους εδώ και εξά-
µηνο και τους είχα πει: «Κύριοι, σε ό,τι αφορά µε τα θέµατα της
αυθαίρετης δόµησης δεν χρειάζονται επιπλέον διατάξεις. Πράγ-
µατι, θα µελετήσω το θέµα των ηµιυπαίθριων και θα είµαι έτοιµος
το Μάιο-Ιούνιο». Ετοιµάστηκα, λοιπόν, Μάιο-Ιούνιο και επειδή
είχε και οικονοµικό περιεχόµενο, γι’ αυτό το λόγο επί τη ευκαιρία
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών,
ήρθε και αυτή η διάταξη.

Θα έρθει σ’ ένα µήνα περίπου και ένα νοµοσχέδιο για άλλες
αλλαγές που χρειάζονται στην Πολεοδοµία…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ,…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): ∆εν λειτουργούµε, λοιπόν, στο ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε ούτε αποσπασµατικά, ούτε χωρίς σχέδιο ή χωρίς
πρόγραµµα ούτε µπορούν να γίνουν όλα µέσα σε πέντε χρόνια.

Κάναµε ένα τεράστιο έργο στο Υπουργείο αυτά τα χρόνια και
σε ό,τι αφορά ακόµη και τα πολεοδοµικά και τα περιβαλλοντικά.
Η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση και το µεγαλύτερο έργο που έχει
γίνει ποτέ είναι το χωροταξικό, ανεξαρτήτως διαφωνιών σε κά-
ποιο περιεχόµενο.

Αυτό είναι άλλο θέµα. Επιτέλους η Ελλάδα απέκτησε Χωρο-
ταξικό. Από εδώ και πέρα βεβαίως, εντάξει, ας γίνουν κάποιες
βελτιώσεις, οι οποίες είναι αναγκαίες και ακολουθούν εις το µέλ-
λον. Πάντως δεν δέχοµαι την άποψη ότι αντιµετωπίσαµε το θέµα
αποσπασµατικά. Το αντιµετωπίσαµε θαρραλέα, τίµια, ακριβώς
όπως αξίζει σ’ ένα κράτος απέναντι στον πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, θέ-

λετε τώρα το λόγο ή µετά από τον κ. Τραγάκη;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τώρα, για να συµπεριλάβει την

απάντησή του ο κ. Τραγάκης,…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Το «τώρα» τι σηµαίνει, κύριε Πρόεδρε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ:...για να εκτεθώ στην κριτική του κ.

Τραγάκη αµέσως µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: ∆εν χρειάζεται να εκτεθείτε. Μα, κύριε
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Πρόεδρε…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ζήτησε το λόγο. Τον

έχει, κύριε Τραγάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Γιατί δίνετε το λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Για ένα λεπτό, κύριε

Τραγάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: ∆εν υπάρχει ένα λεπτό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Τραγάκη!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Για ένα λεπτό, κύριε

Τραγάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Παρακαλώ να τηρείται ο Κανονισµός

της Βουλής κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική διαδικασία και η
δεοντολογική διαδικασία.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τηρείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τηρείται ο Κανονι-

σµός της Βουλής. ∆ικαιούται δευτερολογία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Τι δευτερολογία; ∆εν δικαιούται αν δεν

έχουµε πρωτολογήσει εµείς. Για όνοµα της Παναγίας!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ∆εν µπορεί να δευτερολογεί ο

Υπουργός δέκα λεπτά, να επιτίθεται στην Αντιπολίτευση,…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ,

κύριε Τραγάκη! Για ένα λεπτό ζήτησε το λόγο και τον έχει. Γιατί
καθυστερείτε τώρα τη διαδικασία;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Έχω θη-
τεύσει στην Έδρα. Γνωρίζω καλά τον Κανονισµό της Βουλής…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το γνωρίζουµε όλοι
αυτό, κύριε Τραγάκη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: ∆εν είναι δυνατόν να δίνετε το λόγο
για δευτερολογία στον κ. Βενιζέλο χωρίς να έχουµε πρωτολογή-
σει εµείς. ∆εν το καταλαβαίνω, κύριε Πρόεδρε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Σας παρακαλώ! Σεβαστείτε τον οµι-
λητή. Τι διακόπτει έτσι;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Η ανοχή έχει και ένα όριο!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ∆εν θα το έκανε ποτέ ο κ. Πανα-

γιωτόπουλος, τον οποίο αναφέρουν όλοι. Ποτέ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ. Αφήστε τώρα, κύριε

Βενιζέλο. Σας παρακαλώ πολύ!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ποτέ, ποτέ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ας µην δηµιουρ-

γούµε αυτή την ένταση. Βοηθήστε τη διεκπεραίωση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Μιλήσατε είκοσι δύο ολόκληρα λεπτά

µε την ανοχή του Προεδρείου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο

έχετε το λόγο. Αλλά σας παρακαλώ να είστε πολύ σύντοµος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε

Πρόεδρε. Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση του κ. Σουφλιά και
είµαι βέβαιος ότι µε την εµπειρία του και την ευφυΐα του αντελή-
φθη πλήρως αυτά που είπα πριν από λίγο και γι’ αυτό αναγκά-
στηκε να περιπέσει σε αντιφάσεις, τις οποίες δεν συνηθίζει.
∆ήλωσε από το Βήµα ότι διαφωνεί µε τον πρόσφατα ψηφισµένο
νόµο του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης για τη λειτουργική
τακτοποίηση και εκθέτει τις ρυθµίσεις αυτές στο δικαστικό
έλεγχο και στην εκδικητική µανία τυχόν αντιθέτων επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων. ∆ήλωσε ότι λειτουργεί στο Υπουργείο του
επιτροπή, η οποία ασχολείται µε την επανεξέταση της νοµοθε-
σίας και θα εισαχθεί συνολικό νοµοσχέδιο. Παρ’ όλα αυτά η θε-
µελιώδης ρύθµιση αποσπάται και εντάσσεται στο φορολογικό
νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): ∆εν είναι θεµελιώδης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: ∆ήλωσε προηγουµένως ότι υπάρ-
χουν και άλλα θέµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπιστούν, τα
οποία είναι πιθανόν να δηµιουργούν αντιφάσεις µε τις αλλαγές
που επιφέρει τώρα στο Γενικό Οικοδοµικό Κανονισµό. Η αλλαγή
στο ύψος του υπογείου και η αλλαγή στο πλάτος των ηµιυπαι-
θρίων χώρων είναι τεραστίας σηµασίας τεχνική αλλαγή, η οποία
γίνεται παρεµπιπτόντως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-
ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Μόνο εσείς βλέπετε τέτοια, κύριε

Βενιζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Άρα άφησε αναπάντητη ο κ. Σου-

φλιάς τη συνολική πρόταση που µε ευθύνη απέναντι στην κοινω-
νία και µε ευθύνη απέναντι στη Βουλή υπέβαλα προηγουµένως εκ
µέρους του ΠΑΣΟΚ.

Και µία κουβέντα σε σχέση µε το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Έχω θέσει πολύ παλιά και µε αφορµή τη διαδικασία Αναθεώρη-
σης του Συντάγµατος, το ζήτηµα της συνταγµατικής δικαιοσύ-
νης. Η αλήθεια είναι ότι στη χώρα µας τύποις µόνον λειτουργεί
ένα σύστηµα διάχυτου και παρεµπίπτοντος ελέγχου. Ο έλεγχος
στην πραγµατικότητα ασκείται κατά τρόπο ευθύ, άµεσο, γενικό
και αφηρηµένο από τα Ανώτατα ∆ικαστήρια και κατά το πλείστον
από το Συµβούλιο της Επικρατείας αλλά και από τον Άρειο Πάγο
και από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Γι’ αυτό στη Συνταγµατική Ανα-
θεώρηση του 2001 καταστήσαµε υποχρεωτική την αρµοδιότητα
της ολοµέλειας των Ανωτάτων ∆ικαστηρίων για τον έλεγχο της
συνταγµατικότητας των νόµων. Και γι’ αυτό επιµένω σε κάτι που
έχω πει πάρα πολύ παλιά, ότι εφόσον η χώρα δεν διαθέτει συ-
νταγµατικό δικαστήριο αλλά µόνο Ανώτατο Ειδικό ∆ικαστήριο
πρέπει νοµοθετικά να προβλεφθεί φάση συνεννόησης και θεσµι-
κής προγραµµατικής συµφωνίας επί των θεµάτων αυτών µεταξύ
του νοµοθετικού οργάνου και των τριών Ανωτάτων ∆ικαστηρίων,
αλλιώς θα παραπαίουµε και θα ταλαιπωρούµαστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Βενιζέλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω.
Θύµισα πρόσφατα στη Βουλή ότι για τα Ολυµπιακά έργα ανα-

γκαστήκαµε να αντιµετωπίσουµε πενήντα δίκες στην ολοµέλεια
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Θύµισα ότι µετά από προ-
σφυγή, υποστηριζόµενη από τη Νέα ∆ηµοκρατία, η νοµιµότητα
της κατασκευής του Μουσείου της Ακρόπολης κρίθηκε µε δια-
φορά µόλις µίας ψήφου στην ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, 13-12. ∆εν θα υπήρχε το Μουσείο της Ακρόπολης αν οι
ψήφοι ήταν αντίστροφα, 12-13. Υπάρχουν λύσεις. Είναι πραγµα-
τικά αδιανόητο να διενεργείται παρεµπίπτων έλεγχος της νοµι-
µότητας, δηλαδή της συνταγµατικότητας διατάγµατος που
χαρακτηριζόταν «ατοµικό»…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, σας
παρακαλώ πάρα πολύ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …και τώρα χαρακτηρίζεται «κανο-
νιστικό». Όχι από το 1985 αλλά από το 1960 έχουµε παραδείγ-
µατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Άρα έχουµε πλήρη συνείδηση του
προβλήµατος. Όµως τα προβλήµατα δεν αντιµετωπίζονται µε την
Κυβέρνηση να αντιδικεί εντός της Βουλής µε το Συµβούλιο της
Επικρατείας και µε τους λειτουργούς του. Τα προβλήµατα αντι-
µετωπίζονται µε θεσµικά µέτρα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Βενιζέλο, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε τώρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …µε ποιότητα νοµοθεσίας, αντιµε-
τωπίζονται µε ευθύνη απέναντι στον πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως πρέπει

να αποχωρήσουµε από τώρα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ,

κύριε Λαφαζάνη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΦΛΙΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροτα-

ξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Κύριε Βενιζέλε, κάνατε ένα ολί-
σθηµα πολύ µεγάλο. Σ’ έναν χώρο δηµοκρατίας, ελεύθερης
σκέψης και έκφρασης των απόψεων που πρέπει να είναι εδώ η
Βουλή, το µεταφράζετε κατά τρόπο απαράδεκτο ως αντιπαρά-
θεση µε το Συµβούλιο της Επικρατείας!

∆εν έχω κανένα λόγο, ούτε διάθεση να αντιπαρατεθώ µε ένα
δικαστήριο, όπως είναι το Συµβούλιο της Επικρατείας και εφαρ-
µόζω µε ευλάβεια τις αποφάσεις του. Όµως, θεωρώ ότι είµαι
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υποχρεωµένος να πω µέσα στο Τµήµα αυτά που σκέφτοµαι για
τον τρόπο που λειτουργεί το Συµβούλιο της Επικρατείας και την
ανάγκη αλλαγής και δηµιουργίας συνταγµατικού δικαίου.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό το θάρρος θα περίµενα να
το έχετε και εσείς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γιάννης Τραγάκης από
τη Β’ Πειραιά, έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να κατα-
γραφεί κατ’ αρχάς προς το πρόσωπό σας –προς το Προεδρείο
και ειδικά προς εσάς- η έντονη διαµαρτυρία µου και η έντονη
αντίθεσή µου σε αυτά που συνέβησαν προηγουµένως.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Καταγράφηκε, κύριε
Τραγάκη.

Συνεχίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Καταγράφεται και συνεχίζω.
∆ιαµαρτύροµαι και για τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

ΠΑΣΟΚ τον κ. Βενιζέλο, ο οποίος αγνοώντας τα δικαιώµατα των
Βουλευτών και των υπολοίπων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
µίλησε επί είκοσι εννέα ολόκληρα λεπτά και µάλιστα όταν έφτασε
στα δεκαεννιά πρώτα λεπτά της πρωτολογίας του, είχε το θάρ-
ρος να πει ότι: «Και τώρα θα µπω επί της ουσίας»!

ΕΛΣΑ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το
θάρρος;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ, λοιπόν, θα µπω πραγµατικά επί
της ουσίας και από την αρχή.

Πριν από τριάντα πέντε χρόνια από την ίδια θέση είχα µιλήσει
για πρώτη φορά στη Βουλή για τους πολεοδοµικούς και χωρο-
ταξικούς σχεδιασµούς και είχα πει ότι είναι αδιανόητο να προ-
χωρήσουµε σε χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό χωρίς
την ύπαρξη Κτηµατολογίου.

Το γιατί δεν υπάρχει Κτηµατολόγιο στη χώρα µας αυτή τη
στιγµή θα το καταλάβουµε αν στρέψουµε τα µάτια µας προς την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και είναι προς τιµήν
του κυρίου Υπουργού –και το έχω πει επανειληµµένως και σε δη-
λώσεις µου, αλλά και στην επιτροπή- το ότι κατάφερε και έφερε
το Γενικό Χωροταξικό που είναι το σηµαντικότερο «όπλο» για την
ανάπτυξη της χώρας. ∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε ούτε στα
ειδικά χωροταξικά, ούτε στον πολεοδοµικό σχεδιασµό χωρίς το
Γενικό Χωροταξικό. Και εµείς ως Νέα ∆ηµοκρατία φέραµε το Γε-
νικό Χωροταξικό και το ψηφίσαµε στη Βουλή.

Εγώ δεν θα µπω στις διαφορές για το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Εγώ για το Συµβούλιο της Επικρατείας και για την κρίση
του θα αναφέρω µόνο ένα περιστατικό, που αφορά εµένα προ-
σωπικά.

Είχα διαµάχη για ηµιυπαίθριους χώρους και όταν πήγα στον
εισηγητή του Συµβουλίου της Επικρατείας που µε κάλεσε να συ-
ζητήσουµε, δεν ήξερε καν τι είναι ο ηµιυπαίθριος χώρος και
έπρεπε να κάτσω να του κάνω µάθηµα επί µισή ώρα κάνοντάς
του σχέδια τι σηµαίνει ηµιυπαίθριος χώρος και τι σηµαίνει µετα-
φορά συντελεστού δόµησης. ∆ιότι ένα σηµαντικότατο εργαλείο
που είναι η µεταφορά του συντελεστού δόµησης, ένα σηµαντι-
κότατο εργαλείο το οποίο θα µας έδινε το δικαίωµα να σώσουµε
ένα σωρό κτήρια σε όλη τη χώρα τα οποία έχουν χαρακτηριστεί
διατηρητέα, ώστε µε τη διαδικασία της µεταφοράς του συντελε-
στού δόµησης να µπορέσουµε να τα διατηρήσουµε, δεν υπάρχει
αυτή τη στιγµή, υπαιτιότητι του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Επίσης, δεν µπορούµε να κάνουµε απαλλοτριώσεις σε πλα-
τείες και σε ρυµοτοµούµενα στους δήµους, αν δεν λειτουργήσει
ο θεσµός της µεταφοράς συντελεστού δόµησης, για να µπορέ-
σουν να απελευθερωθούν, κύριε Πρόεδρε, εκατόν πενήντα χι-
λιάδες χώροι σε όλη την Ελλάδα, οι οποίοι θα είναι χώροι
πρασίνου, θα είναι χώροι οι οποίοι θα αποδεσµεύσουν δρόµους,
θα είναι χώροι οι οποίοι θα δηµιουργήσουν πλατείες.

Θα έρθω τώρα και στο παρόν νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ,
συµφωνούµε απόλυτα µε την τακτοποίηση των ηµιυπαίθριων
χώρων. Και δεν συµφωνούµε µόνο εµείς. Σας πληροφορώ ότι το
ενάµιση εκατοµµύριο ανθρώπων οι οποίοι έχουν διαµερίσµατα
µε ηµιυπαίθριους χώρους είναι πρόθυµοι –και το εννοώ αυτό- να
τακτοποιήσουν αυτό το θέµα των ηµιυπαιθρίων χώρων. ∆ιότι επι-
κρέµαται στην κεφαλή τους η απειλή του γείτονα, η απειλή της

καταγγελίας ανά πάσα στιγµή. Και ρωτήστε τους κατασκευαστές
και µηχανικούς, τι αγωνία έχουν για το θέµα των ηµιυπαιθρίων
χώρων. Οι ηµιυπαίθριοι χώροι έπρεπε να τακτοποιηθούν και τα-
κτοποιούνται.

Γίνεται αυτό, µπορώ να πω, µε µια οικονοµική εισφορά η οποία
για τις περιοχές στις οποίες πολιτεύοµαι εγώ, παραδείγµατος
χάριν στη Β’ Περιφέρεια Πειραιά, όπου οι αντικειµενικές αξίες
είναι της τάξεως των 700 και 800 ευρώ, είναι υποφερτή, είναι
ικανοποιητική για όλους εκείνους που ενδιαφέρονται για την τα-
κτοποίηση.

Να είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι θα προστρέξουν οι πε-
ρισσότεροι, παρά τις κραυγές που ακούω από την Αντιπολί-
τευση. Εγώ περίµενα, για πολιτικούς λόγους τουλάχιστον, αλλά
και για πολιτική ιδιοτέλεια, να δέχονταν το µέτρο, διότι είναι ένα
µέτρο το οποίο έχει πραγµατικά µεγάλη απήχηση στην κοινωνία.

Σκεφτείτε µόνο τούτο. Από τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστι-
κής Υπηρεσίας, το 82% των Ελλήνων –κρατήστε το νούµερα πα-
ρακαλώ- έχουν κάποια ιδιοκτησία. Από αυτούς, πράγµατι
περίπου ενάµισι εκατοµµύριο άνθρωποι έχουν ηµιυπαίθριους χώ-
ρους.

Θα ήθελα, όµως, επ’ ευκαιρία να θέσω και µερικά ειδικότερα
ζητήµατα. Γι’ αυτό παρακάλεσα να κάτσει ο Υπουργός, γιατί
έχουµε µερικά θέµατα τα οποία θα πρέπει να τα διευκρινίσει.

Κατ’ αρχάς, η τροπολογία γράφει για τους υπέργειους και
υπόγειους χώρους που είναι εντός το νόµιµου περιγράµµατος
του κτηρίου. Μέσα στο νόµιµο περίγραµµα των κτηρίων, κύριε
Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, είναι και οι λεγόµενοι χώροι κάτω
από τη στέγη. Ο χώρος κάτω από τη στέγη είναι νόµιµος χώρος.
Είναι στον όγκο του κτηρίου, είναι στο νόµιµο περίγραµµα του
κτηρίου. Έχουν πληρωθεί φορολογικά γι’ αυτό και όχι µόνο
έχουν πληρωθεί φορολογικά στην άδεια, αλλά έχουν πληρωθεί
φορολογικά και από τον αγοραστή προς τον πωλητή, διότι η εφο-
ρία αναγνωρίζει ότι, αφού ο χώρος έγινε επισκέψιµος, δηλαδή
άλλαξε η χρήση, πρέπει και αυτός ο χώρος να συµπεριληφθεί
άµεσα.

Πιστεύω ότι αυτό είναι υποχρεωτικό και το προβλέπει ο νόµος,
όπως είναι διατυπωµένος. Απλώς ορισµένες διευκρινίσεις, τις
οποίες έκανε ο κύριος Υπουργός, είναι πιθανόν να προκαλέσουν
σύγχυση και θα ήθελα µια απάντηση σε αυτό.

Το ίδιο ισχύει και για το χώρο του δώµατος. Σε κάθε οικοδοµή
υπάρχει και ένα δώµα, του οποίου η χρήση είναι βοηθητικός
χώρος. Σε πάρα πολλές περιπτώσεις αυτός ο βοηθητικός χώρος
έχει γίνει χώρος κυρίας χρήσεως. Από τη στιγµή που έχει γίνει
χώρος κυρίας χρήσεως είναι εντός του νοµίµου περιγράµµατος
του κτηρίου. Αφού είναι εντός του νοµίµου περιγράµµατος του
κτηρίου, έχουν πληρωθεί φορολογικά και αφού έχουν πληρωθεί
φορολογικά και πάλι -το τονίζω- από τη στιγµή που έχει γίνει επι-
σκέψιµος από τον από κάτω χώρο, πληρώνεις εφορία σαν να
είναι χώρος κυρίας χρήσεως. Αυτά είναι δύο θέµατα τα οποία θα
ήθελα να σας θέσω, κύριε Υπουργέ.

Επίσης, θα ήθελα να σας επισηµάνω και ένα άλλο θέµα και πα-
ρακαλώ, θα ήθελα την προσοχή σας. Είναι οι άδειες οι οποίες
έχουν κατατεθεί µέχρι τις 2 Ιουλίου. Έχει αλλάξει ο τρόπος κα-
τάθεσης των αδειών, κύριε Υπουργέ. Οι περισσότερες πολεοδο-
µίες τώρα έχουν ηλεκτρονικό τρόπο καταγραφής της κατάθεσης.

Και τι σηµαίνει ηλεκτρονικός τρόπος κατάθεσης; Σηµαίνει ότι
ο ενδιαφερόµενος πρέπει να καταθέσει φορολογικά έγκριση από
τη ∆ΕΗ, έγκριση από τη Αρχαιολογική Υπηρεσία, τοπογραφικό,
δηλαδή πρέπει να έχει κάνει πλήρη τη µελέτη. Υπάρχουν αυτήν
τη στιγµή στις πολεοδοµίες τριάντα πέντε µε σαράντα χιλιάδες
άδειες οι οποίες έχουν κατατεθεί. Αυτές οι άδειες έχουν κατα-
τεθεί µε ένα ορισµένο κόστος και µε ορισµένες προϋποθέσεις.

Οι πολεοδοµικές διατάξεις, τις οποίες θέτετε και για τις οποίες
κάνετε αλλαγή, εγώ θα πω ότι δεν είναι αποσπασµατικές διότι
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας εδώ και δύο χρόνια περίπου
που έχετε θέσει σε διαβούλευση την αλλαγή του Γενικού Οικο-
δοµικού Κανονισµού. Και το 1,80 για τους ηµιυπαίθριους σε
βάθος και όχι σε πλάτος που ανεφέρθη από συνάδελφο είναι
γνωστό εδώ και αρκετό καιρό, αλλά και η δηµοσιοποίησή σας
ώστε για τα υπόγεια να αλλάξει το ύψος αλλά όχι στο 0,80.

Κι εκεί θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση, σας παρακαλώ
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πάρα πολύ, σχετικά µε το αν το 0,80 αφορά το φυσικό έδαφος ή
το διαµορφούµενο έδαφος. Αυτό το λέω γιατί είναι πολύ σηµα-
ντικό.

Επίσης, θα ήθελα να σας κάνω άλλη µία διαπίστωση. Ανάµεσα
σ’ αυτές τις τριάντα πέντε χιλιάδες άδειες, έχουν κατατεθεί και
περίπου δεκατέσσερις χιλιάδες άδειες, οι οποίες είναι µε το σύ-
στηµα παροχής και αντιπαροχής. Τι σηµαίνει «παροχή» και «αντι-
παροχή»; Σηµαίνει ότι οι δύο συµβαλλόµενοι ήρθαν σε µία
συµφωνία µε ορισµένα δεδοµένα που ίσχυαν εκείνη τη στιγµή.
Εάν τους αλλάξουµε αυτά τα δεδοµένα, αντιλαµβάνεστε ότι υπει-
σερχόµεθα σε µία διαφορά µεταξύ των δύο. Εποµένως κι εκεί
πρέπει να προσέξουµε εάν οι άδειες αυτές που έχουν κατατεθεί
–και σας είπα και υπό ποίες προϋποθέσεις κατατίθενται- υπάγο-
νται και αυτές στην ίδια διαδικασία.

Εγώ θα πρότεινα όσες άδειες έχουν κατατεθεί µέχρι τις 2 Ιου-
λίου, να εκδοθούν µε τις παλαιές διατάξεις σε ό,τι αφορά αυτά
που εσείς προσθέσατε. Για παράδειγµα, ισόγειοι χώροι, γκαράζ,
να είναι πραγµατικό γκαράζ.

Θα θέσω και άλλο ένα τεχνικό θέµα και θα κλείσω µ’ αυτό,
διότι γι’ αυτό πήρα και το λόγο, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχουν περι-
πτώσεις που εντός του κτηρίου ένα διαµέρισµα έχει δειχθεί ότι
δεν έχει τρία µέτρα ύψος, αλλά έξι µέτρα. Το προβλέπει ο ΓΟΚ,
το προβλέπει η διαδικασία, πληρώνεις τον όγκο του. Μέσα στην
άδεια που πληρώνεις τα φορολογικά αυτά υπάρχουν. Και αυτός
ο χώρος «παταρώνεται», µε µόνιµη ή µε µη µόνιµη κατασκευή.

Από τη στιγµή που αλλάζει πράγµατι και σ’ αυτό η χρήση, εγώ
προτείνω και αυτός ο χώρος να µπει στη διαδικασία της «τακτο-
ποίησης» των ηµιυπαίθριων χώρων. Και µη νοµίζετε ότι είναι λίγοι
αυτοί οι χώροι. Είναι πάρα πολλοί και αφορούν κυρίως σε επαρ-
χίες, διότι στις επαρχίες είναι που είναι υποχρεωτική η στέγη,
στις περισσότερες περιοχές της χώρας µας. Οπότε, όντας υπο-
χρεωτική η στέγη στις περισσότερες περιοχές της χώρας µας,
έχει δηµιουργηθεί η στέγη, έχουν πληρωθεί τα φορολογικά σε
ό,τι αφορά την άδεια και έχει πληρωθεί –σας διαβεβαιώ κι εγώ
και θα το δείτε αυτό από τις εφορίες, διότι οι εφορίες δεν το δέ-
χονται πια να µην πληρωθεί- σαν κύριος χώρος και επιφάνεια και
πληρώνουν φόρο µεταβίβασης.

Και θα κλείσω µ’ αυτό. Είναι πράγµατι γεγονός ότι ο κ. Βενιζέ-
λος στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος επικρότησε την πρό-
ταση της Νέας ∆ηµοκρατίας για την ίδρυση συνταγµατικού
δικαστηρίου, ανεξάρτητα αν ήθελε µε άλλο τρόπο την εκλογή
τους. Επικρότησε, όµως, το συνταγµατικό δικαστήριο.

Και είναι αυτό που είπατε κι εσείς, κύριε Υπουργέ. Ήταν επι-
βεβληµένο το συνταγµατικό δικαστήριο, γιατί θα έλυνε πάρα
πολλά προβλήµατα.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αφού είµαστε σύµφωνοι σ’ αυτή
τη θεσµική διαδικασία, διότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό, όταν και
οψέποτε έρθει, να είµαστε έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε το θεσµό
του συνταγµατικού δικαστηρίου –που δεν είναι µόνο γι’ αυτά τα
θέµατα το Συµβούλιο της Επικρατείας βέβαια- κάτι το οποίο
υπάρχει στις περισσότερες χώρες του κόσµου και η ίδρυσή του
ήταν µια πρωτοβουλία της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και αφού και από
τη µεριά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µιλάει πάντοτε ο κ. Βε-
νιζέλος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, νοµίζω ότι εποµένως
συναινούν για την ίδρυση του συνταγµατικού δικαστηρίου.

Αυτά ήθελα να πω και ήµουν σύντοµος και ως προς τον χρόνο
µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Τραγάκη.
Ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Λα-

φαζάνης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη φεύγετε,

διότι δεν είναι δύο κόµµατα η Αίθουσα αυτή!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Λαφαζάνη,

παρακαλώ, ξεκινήστε τη δική σας αγόρευση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι πάρα

πολύ, αλλά φοβάµαι ότι όλη η διαδικασία στήνεται για δύο κόµ-
µατα σ’ αυτήν την Αίθουσα και ότι ο κύριος Υπουργός δεν έχει
καταλάβει ότι η Βουλή δεν έχει γίνει ακόµα δικοµµατική. ∆εν είναι
δυνατόν αυτή η αντίληψη και η νοοτροπία να διακατέχει την Κυ-

βέρνηση. Πρέπει να ακούει όλες τις απόψεις όλων των κοµµά-
των, όλων των πλευρών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Γι’ αυτό είστε στο
Βήµα αυτήν την ώρα, κύριε Λαφαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και το Προεδρείο, τηρώντας τον
Κανονισµό της Βουλής, πρέπει να δίνει σε όλες τις κατευθύνσεις,
σε όλες τις πλευρές της Βουλής, τη δυνατότητα να αναπτύσσε-
ται ένας διάλογος...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε τη δυνατό-
τητα, λοιπόν, και είναι πρόκληση να τηρήσετε τον Κανονισµό
στην ώρα σας και µιλήστε επί του θέµατος, για το οποίο είστε
στο Βήµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επί του θέµατος οµιλώ, κύριε
Πρόεδρε. Απολύτως επί του θέµατος.

Αυτό το οποίο βλέπω είναι ότι εδώ πάµε να νοµοθετήσουµε
ένα καινούργιο καθεστώς σ’ αυτήν τη χώρα. Εγώ µέχρι τώρα
ήξερα ότι υπάρχει αυτό που είναι νόµιµο και αυτό που είναι µη
νόµιµο ή παράνοµο. Αυτά ήξερα ως τώρα. Και αυτά συµβαίνανε
σε όλο τον πολιτισµένο κόσµο. Εδώ πάει να εισαχθεί µία νέα ρύθ-
µιση, ένα νέο καθεστώς, καινούργιο, πέρα από το νόµιµο και το
µη νόµιµο. Είναι αυτό που είναι τακτοποιηµένο ή µη τακτοποιη-
µένο. Είναι λογική αυτή; Σκεφτείτε εάν αυτή τη λογική την εφαρ-
µόσουµε και σε άλλα πεδία, σε ποια καταντήµατα θα οδηγήσουµε
αυτή τη χώρα, σε ποιους ολισθηρούς και επικίνδυνους δρόµους.
Γι’ αυτό ο κύριος Υπουργός φοβάται το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. ∆ιότι εισάγει εδώ κάτι, το οποίο δεν έχει καµµία λογική ή
νοµική ή συνταγµατική βάση: την «τακτοποίηση». ∆εν υπάρχει
ορολογία και καθεστώς «τακτοποίησης». Πουθενά δεν υπάρχει.
Υπάρχει αυτό που είναι νόµιµο και αυτό που είναι µη νόµιµο. ∆εν
υπάρχει «τακτοποιήσιµο» ή «τακτοποιητέον» ή «τακτοποιηµένο».
∆εν µπορεί να ισχύσει αυτή η λογική.

Εσείς λέτε ότι ισχύουν οι ρυθµίσεις που πρέπει να ισχύουν, οι
νόµιµες ρυθµίσεις. Εδώ όµως έρχοµαι σε κτίσµατα, κτήρια, στα
οποία δεν ισχύουν οι νόµιµες ρυθµίσεις. ∆εν τα κάνετε νόµιµα,
γιατί δεν έχετε τη δυνατότητα να το κάνετε, αλλά λέτε «τα τα-
κτοποιώ». Σκεφτείτε να το κάνετε αυτό παντού, ειδικά στα πολε-
οδοµικά. Σκεφτείτε τι εκτρώµατα θα δηµιουργηθούν, τι
καταστάσεις ανυπόφορες, τι καταστάσεις, οι οποίες θα είναι
άκρως αντιαισθητικές και άκρως επιβλαβείς και για τις πόλεις και
για το περιβάλλον. Γι’ αυτό είναι δικαιολογηµένη η οργή, όπως
είπα, του κυρίου Υπουργού απέναντι στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. ∆ιότι έχει αντιληφθεί ότι αυτό το νοµικό έκτρωµα που
προσπαθεί να εισάγει και να του δηµιουργήσει ασφάλεια δικαίου
εδώ, δεν έχει πουθενά υπόσταση. ∆εν µπορεί να σταθεί πουθενά.
∆εν µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι νόµιµο και συνταγµατικό. Και
φοβάται ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας θα το ακυρώσει, θα το
θεωρήσει ότι δεν είναι συµβατό µε το Σύνταγµα. Εποµένως, ξε-
κινάει την επίθεση κατά του Συµβουλίου της Επικρατείας για να
προλάβει ίσως καταστάσεις, οι οποίες γι’ αυτόν είναι ανεπιθύ-
µητες. Τέτοιου είδους καταστάσεις, όµως, εµείς τις έχουµε
ζήσει. Τις ζήσαµε µε το κτήριο του Βωβού και µε το γήπεδο του
Παναθηναϊκού.

Και τότε είχε ξεκινήσει µία επίθεση, κύριε Υφυπουργέ, κατά
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ότι τι είναι αυτά που κάνει το
Συµβούλιο της Επικρατείας, τι αποφάσεις βγάζει και πού οδηγεί
τα πράγµατα.

Εν πάση περιπτώσει, θέλετε να υφιστάµεθα απλώς τις αυθαι-
ρεσίες της εκάστοτε κυβέρνησης, η οποία µπορεί µε µία περι-
στασιακή, οριακή µάλιστα, Πλειοψηφία στη Βουλή να ψηφίζει ό,τι
θέλει και να µην ελέγχεται από πουθενά; Αυτό επιδιώκετε; Εδώ
κάνετε µία δηµοσιονοµική ρύθµιση. Περί αυτού πρόκειται. ∆η-
µοσιονοµική ρύθµιση είναι αυτή, η οποία γίνεται τώρα. ∆ιότι εάν
δεν υπήρχε το δηµοσιονοµική πρόβληµα, αυτό το νεοαποικιακό
καθεστώς επιτήρησης και το προκρούστειο Σύµφωνο Σταθερό-
τητας που µας επιβάλλει µέχρι το 2010 να µειώσουµε το έλ-
λειµµα κάτω από το 3%, αµφιβάλλω εάν θα είχε τολµήσει ποτέ
Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε να φέρει µία τέτοια διάταξη. Και γι’ αυτό άλ-
λωστε τη διάταξη δεν την εξήγγειλε ο κύριος Υπουργός Χωρο-
ταξίας και Περιβάλλοντος. Εγώ είδα τη διάταξη αυτή να
ανακοινώνεται από τον κ. Παπαθανασίου στο πλαίσιο των µέτρων
για την αντιµετώπιση του δηµοσιονοµικού προβλήµατος, ώστε η
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Ελλάδα να είναι συµβατή µέχρι το 2010 µε το Σύµφωνο Σταθε-
ρότητας, όπως επιβάλλει η –απαράδεκτη, βεβαίως- Ευρωπαϊκή
Συνθήκη.

Άρα, εδώ ερχόσαστε για δηµοσιονοµικούς λόγους να επικα-
λεστείτε ότι κάνετε µία τακτοποίηση -επωφελή υποτίθεται- για το
κοινωνικό σύνολο. Για να εισπράξετε κάνετε τακτοποίηση αυτήν
τη στιγµή. Άγριες εισπρακτικές ρυθµίσεις κάνετε. «Λεηλατικές»
ρυθµίσεις κάνετε για τα µικροµεσαία εισοδήµατα, οι οποίες είναι
συµπληρωµατικές της φοροεπιδροµής και της επόµενης φορο-
επιδροµής που θα ακολουθήσει τον Οκτώβριο και την οποίαν
προανήγγειλε ο κύριος Υφυπουργός και που ίσως να περιλαµ-
βάνει και πολεοδοµικές ρυθµίσεις, για να γίνει αυτή η δηµοσιο-
νοµική σταθεροποίηση, την οποίαν εγώ θυµάµαι από παιδί να
γίνεται, αλλά σαν το Γεφύρι της Άρτας ποτέ δεν τη βλέπουµε.
Και κάθε φορά θυσίες επί θυσιών για τη δηµοσιονοµική σταθε-
ροποίηση.

Πόσα χρήµατα θα εισπράξετε από αυτή την τακτοποίηση; ∆ια-
βάζω την έκθεση. Λέει ότι θα εισπράξετε 4,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά λέτε ότι θα εισπράξετε, ότι προβλέπετε να εισπρά-
ξετε.

Ακούτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τι ποσά µιλάµε; Για
4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εν µέσω κρίσης, εν µέσω φοροεπι-
δροµής ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Θα βουλιάξετε την ελληνική οι-
κονοµία, εάν τα εισπράξετε αυτά. Θα αφαιρέσετε πόρους αυτή
τη στιγµή, την ώρα µίας κρίσης που βρίσκεται σε εξέλιξη, τέτοι-
ους ύψους και τέτοιου µεγέθους από την κοινωνία για να αντι-
µετωπίσετε δηµοσιονοµικά προβλήµατα. ∆ηλαδή, αξιοποιείτε το
γεγονός ότι οι κυβερνήσεις επί τόσα χρόνια άφησαν τις παρα-
νοµίες να εξελίσσονται και ερχόσαστε τώρα, επικαλούµενοι
δήθεν κοινωνικούς λόγους, να κάνετε µία φοροεπιδροµή µ’ αυτό
το µέτρο για δηµοσιονοµικές καταστάσεις, παραβλέποντας βε-
βαίως τις τροµακτικές περιβαλλοντικές και πολεοδοµικές προε-
κτάσεις, επικίνδυνες προεκτάσεις, που έχει αυτή η ρύθµιση.

Θα εισπράξετε τα 4,5 δισεκατοµµύρια; Λέτε ότι θα τα εισπρά-
ξετε. Αλλά δεν καταλαβαίνω. Λέτε ότι µέχρι τώρα δεν υπήρχαν
δυνατότητες ο νόµος να εφαρµοστεί διότι δεν µπορούσαν να
εντοπιστούν οι παραβάτες, όσον αφορά τους ηµιυπαίθριους χώ-
ρους, παρά µόνον από καταγγελίες. Όταν το λέτε αυτό εσείς,
πρώτον, έρχεστε εδώ να επιβεβαιώσετε ότι δεν υπάρχει κράτος,
ότι δεν υπάρχει νοµιµότητα, ότι δεν υπάρχουν κυβερνήσεις ή ότι
ψηφίζουν νόµους, των οποίων την εφαρµογή ξέρουν ότι δεν
έχουν τη δυνατότητα να ελέγξουν. Είναι τροµερό αυτό να το
αποδεχόσαστε. Εάν όµως αποδεχόσαστε αυτό το πράγµα, γιατί
ο άλλος να πάει να κάνει αυτή την τακτοποίηση τώρα; Αφού δεν
θα υπάρξει ποτέ δυνατότητα ελέγχου, παρά µόνον εάν υπάρξει
κάποια καταγγελία.

Άρα, εδώ τι λέτε τώρα; Πώς θα βρείτε τη δυνατότητα να ει-
σπράξετε τώρα τα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και να κάνετε και
ελέγχους, να κυνηγήσετε τους παραβάτες, ώστε να έχετε την εί-
σπραξη; Μήπως εδώ έχουµε µία Κυβέρνηση που µόνο όταν θέλει
να λειτουργήσει άγρια εισπρακτικά και µε µεθόδους «φορολεη-
λασίας», κυνηγάει τον πολίτη, αλλά όλες τις άλλες περιόδους,
όλες τις άλλες δεκαετίες δεν πειράζει, άστα να πάνε, ας γίνονται
οι αυθαιρεσίες, ας γίνονται πράγµατα, τα οποία είναι απαράδε-
κτα; ∆εν µας ενοχλεί γιατί δεν έχουµε ανάγκη είσπραξης. Τώρα
έχουµε ανάγκη είσπραξης, άρα τώρα θα επιπέσουµε ως «κόρα-
κες» στους πολίτες, προκειµένου να κλείσουµε τις «µαύρες τρύ-
πες», οι οποίες βεβαίως δεν θα κλείσουν µε αυτά που γίνονται
και θα συνεχιστούν. Βεβαίως, η τακτοποίηση αυτή θα δηµιουρ-
γήσει τεράστια προβλήµατα.

Λέτε: «Θα πληρώνετε το ΕΤΑΚ». Με ποιο δικαίωµα θα ει-
σπράττετε εσείς φόρο για κάτι που είναι µη νόµιµο; ∆εν είναι νό-
µιµο, είναι τακτοποιήσιµο, είναι τακτοποιητέον, έχει τακτοποιηθεί
απλώς µε ένα πρόστιµο. Γιατί να πάει ο άλλος να πληρώσει το
ΕΤΑΚ; Γιατί να πληρώνει γι’ αυτό τους φόρους της ακίνητης πε-
ριουσίας και τους αντίστοιχους δηµοτικούς φόρους; Ο δήµος
δηλαδή θα τους στέλνει, όπως θα αναπροσαρµόσει τώρα εφό-
σον πληρώσει, τα τέλη του µε βάση το νέο κτίσµα; Τι θα γίνει µ’
αυτό; Στη µεταβίβαση τι θα γίνει;

Τι λέτε τώρα; Άκουσον-άκουσον! Στην υποθήκη –λέει- για δά-
νειο δεν θα προσµετράται αυτός ο φόρος. Μα, είναι τρελό! ∆η-

λαδή θα τον προσµετράτε στον ΕΤΑΚ, για να πληρώνει, αλλά
όταν θέλει να πάρει ένα δάνειο αυτός που το έχει τακτοποιήσει
δεν θα µπορεί να το χρησιµοποιεί ως υποθήκη; Αυτά είναι τρελά
πράγµατα και δεν αντέχουν σε καµµία κοινή λογική, πόσο µάλλον
στη συνταγµατική λογική και στη λογική των νοµικών αριθµή-
σεων!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν µας εξηγείτε, επίσης, τι θα γίνει στη µεταβίβαση. Λέτε ότι
παίρνετε µέτρα έτσι ώστε στο µέλλον να αποφύγουµε αυτές τις
καταστάσεις. Ε, αυτά τα µέτρα που παίρνετε είναι πρόχειρα,
ανεύθυνα, εντελώς ασαφή. Κανείς δεν µπορεί να καταλάβει τι
κάνετε και πώς θα λειτουργήσουν στην πράξη.

Γιατί µην µου πείτε πως όταν είναι ενάµισι µέτρο, δεν µπορεί
να επεκταθεί ένα δωµάτιο στο ενάµισι µέτρο, για να το καλύψει.
Έλεος!

Γιατί δηλαδή να αποφύγετε αυτήν την παρανοµία στο µέλλον;
Πώς θα την αποφύγετε; Επειδή µειώνετε το βάθος; ∆εν το κα-
τάλαβα αυτό. Πώς είναι δυνατόν να γίνει αυτό; Όταν υπάρχει
έστω και ένας µικρός ηµιυπαίθριος χώρος, ο οποίος είναι νόµι-
µος –και βεβαίως, πρέπει να υπάρχουν ηµιυπαίθριοι χώροι, αλί-
µονο!- πάντοτε µπορεί να γίνεται και η σχετική παρανοµία, η
παράβαση. Πάντοτε µπορεί να γίνει.

Εποµένως, δεν αντιµετωπίζετε τίποτα για το µέλλον. Λέτε ότι
το αντιµετωπίζετε, αλλά αφήνετε ανοικτό το δρόµο. Έτσι, µε
αυτές τις ρυθµίσεις έχετε κλείσει το µάτι…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Λαφαζάνη,
ολοκληρώστε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ένα λεπτό µόνο θέλω να τελει-
ώσω, κύριε Πρόεδρε. Για την ασφάλεια του λόγου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ε, έχουν περάσει
δώδεκα λεπτά! Επιτέλους, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έτσι, λοιπόν, δίνετε και το µή-
νυµα για το τι θα γίνει στο µέλλον. Έτσι έχουµε φθάσει σ’ αυτήν
την κατάσταση, κύριε Υφυπουργέ, δηλαδή στην πολεοδοµική αυ-
θαιρεσία, σε αυτό το χάλι που έχουν οι πόλεις µας στο Λεκανο-
πέδιο και σε όλη την Ελλάδα, σε αυτήν την πρωτοφανή
περιβαλλοντική καταστροφή, µε αλλεπάλληλες τέτοιου είδους
ρυθµίσεις, αντιλήψεις και νοοτροπίες, οι οποίες, αντί να τηρούν
αυστηρά µια ήδη κακή νοµοθεσία, την κάνουν όλο και χειρότερη,
όλο και επαχθέστερη και «κλείνουν» το µάτι ότι δεν υπάρχει αυ-
θαίρετο πράγµα στην πολεοδοµία. Υπάρχει µόνο πληρωµή, η
οποία θα έρθει σε εύθετο χρόνο, λέγοντας ότι το σώζεις και το
κάνεις «νόµιµο».

Είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε αυτήν την τροπολογία και
σας λέµε να την αποσύρετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρ-
κής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιο-
σύνης καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εσωτερικών:

α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της
Βουλγαρίας, σχετικά µε την ίδρυση και λειτουργία Κέντρου Επα-
φής για τη συνεργασία µεταξύ των υπηρεσιών για την ασφάλεια
των συνόρων, της Αστυνοµίας, των Τελωνείων και των Υπηρε-
σιών ∆ιοικητικού Ελέγχου Αλλοδαπών».

β) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της
Βουλγαρίας για κοινό έλεγχο σε σχέση µε τη διέλευση των συ-
νόρων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης
έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σε σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα, το οποίο συζητείται, επι-

τρέψτε µου να προσπαθήσω, κατ’ αρχάς, να καταλάβω τις αντιρ-
ρήσεις και την κατεύθυνση στις οποίες αυτές κινούνται.

Υποθέτω ότι µπορεί να υπάρξουν αντιρρήσεις, οι οποίες –ας
το πω έτσι- είναι επί του ζητήµατος της αρχής και οι οποίες τι

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ’ - 9 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1065



λένε; Ότι δεν πρέπει να υπάρξει κανενός είδους τακτοποίηση και
νοµιµοποίηση, όταν υπάρχουν ζητήµατα παραβάσεως της πολε-
οδοµικής ή της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.

Το ερώτηµα τώρα εδώ, το οποίο έχω να απευθύνω στους συ-
ναδέλφους που το ισχυρίζονται, είναι ότι αυτό θα ήταν συνεπές
εάν, όµως, πράγµατι θέλαµε από την άλλη µεριά να ρυθµίσουµε
πλήρως και ολοκληρωτικά το ζήτηµα αυτό, µε πλήρη εφαρµογή
του νόµου.

∆ηλαδή έχει κανένα νόηµα να αποδέχεται αυτή την κατάσταση
«κλείνοντας τα µάτια» η πολιτεία; Εγώ αυτό το λέω όχι µόνο για
το συγκεκριµένο ζήτηµα των ηµιυπαίθριων που συζητάµε σή-
µερα, το λέω και για το ζήτηµα της αυθαίρετης δόµησης. Αυτή τη
στιγµή η πολιτεία «κλείνει τα µάτια». Έχει ένα νόµο ο οποίος λέει
ότι όπου υπάρχει αυθαίρετο κτίσµα θα πρέπει να κατεδαφίζεται.
Είµαστε διατεθειµένοι να το κάνουµε αυτό; Όχι, να αρχίσουµε
να µιλάµε σοβαρά. Είµαστε διατεθειµένοι να το κάνουµε αυτό;
Εγώ λέω διοικητικά, αφήστε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Εγώ
λέω ότι θα τελειώσει η διαδικασία κάποια στιγµή, θα περατωθεί,
θα βγει µια απόφαση. Κάτι θα λέει αυτή η απόφαση. Είµαστε δια-
τεθειµένοι να το κάνουµε αυτό; ∆ιότι εδώ θα πρέπει να απαντή-
σουµε το εξής: Όλοι αυτοί οι ηµιυπαίθριοι χώροι που πράγµατι
έγιναν, όλη αυτή η αυθαίρετη δόµηση η οποία πράγµατι υφίστα-
ται, µπορείτε να µου πείτε τι έχει κάνει η διοίκηση όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα; Γιατί κάπως έγιναν όλα αυτά τα σπίτια, γιατί
κάπως κλείστηκαν όλοι αυτοί οι χώροι, γιατί κάπως έγιναν όλες
αυτές οι αλλαγές χρήσης. Τι θα γίνει πρακτικά; Αυτό θα διαιωνί-
ζεται, θα το έχουµε εσαεί; Θα βρίσκονται οι ιδιοκτήτες σε µια κα-
τάσταση εσαεί οµηρίας, ότι θα πρέπει να πληρώνουν πρόστιµα
διατηρήσεως στο διηνεκές; Εξαντλείται η τιµωρία τους κάποια
στιγµή ή ποτέ;

Εάν από την άλλη µεριά κάποιος πάρει µια αυστηρή εκδοχή
εφαρµογής του νόµου, και πούµε ότι εµάς δεν µας ενδιαφέρει
καθόλου, εµείς θέλουµε ό,τι προβλέπει ο ν.1337/1983 ακριβώς,
µε το «νι και µε το σίγµα», τότε να προχωρήσουµε σε κατεδαφί-
σεις. Και επειδή οι κατεδαφίσεις δεν πρόκειται να γίνουν από τις
νοµαρχίες, αυτό είναι σαφές, ας αναλάβει την ευθύνη όποιος
θέλει, αλλά ας το πει εδώ, διότι εγώ δεν το ακούω αυτό από καµ-
µία πολιτική δύναµη. Όλοι έρχονται και διαµαρτύρονται για τις
ρυθµίσεις, αλλά όταν πάµε στο δια ταύτα «ελάτε εδώ να εφαρ-
µόσουµε το νόµο», κανείς δεν λέει «ναι, να εφαρµοστεί ο νόµος»,
κανείς δεν λέει «ναι, πάµε να τα κατεδαφίσουµε»!

Άρα, λοιπόν, δεν γίνεται και τούτο και εκείνο. ∆εν γίνεται από
τη µια µεριά το κράτος να ανέχεται µια κατάσταση αλλά από την
άλλη µεριά να θέλε εσαεί να τη διατηρεί σε µια κατάσταση ηµι-
παρανοµίας. Εάν την ανέχεται, εάν έχει καταλήξει σε αυτό –διότι
σ’ αυτό έχουµε καταλήξει όλοι, σας ξαναλέω εγώ δεν άκουσα
ούτε έναν, ακόµα και τους αυστηρότερους, να υπερασπίζεται
αυτή την εκδοχή- σ’ αυτό, τότε µπορώ να καταλάβω ποια είναι η
αντίρρηση στην τακτοποίηση. ∆ηλαδή δεν πρέπει να κλείσει αυτό
το ζήτηµα; ∆εν πρέπει να τελειώσει αυτό το ζήτηµα; Και επι-
τρέψτε µου, επιµέρους παρατηρήσεις θα µπορούσε να κάνει κα-
νείς. Θα µπορούσε να πει ότι είναι φθηνά ή ότι είναι ακριβά, ότι
δεν περιλαµβάνονται όλα ή πρέπει να περιληφθούν τα περισσό-
τερα ή ότι δεν πρέπει να περιληφθούν κάποια. Αλλά σε τελευ-
ταία ανάλυση όµως, σ’ αυτή την κατεύθυνση πρέπει να πάµε. Και
εδώ, εµείς χαιρόµαστε διότι η Κυβέρνηση υιοθέτησε µια από τις
προτάσεις που είχε υποβάλλει στον Πρωθυπουργό ο Πρόεδρός
µας ο Γιώργος Καρατζαφέρης.

Όταν ξεκίνησε η συζήτηση για την οικονοµική κρίση, µια από
τις προτάσεις που είχε υποβάλλει ο κ. Καρατζαφέρης στη συζή-
τηση που είχε γίνει µε τους πολιτικούς Αρχηγούς ήταν ακριβώς
η νοµιµοποίηση των ηµιυπαιθρίων.

∆εν βλέπω λοιπόν, εδώ επιτρέψτε µου, κανέναν, µα κανέναν
απολύτως λόγο, προκειµένου να µην προχωρήσουµε σ’ αυτήν
την τακτοποίηση, όπως τη λέει η Κυβέρνηση.

Εγώ απλώς ήθελα εδώ να ρωτήσω την Κυβέρνηση το εξής.
Έστω ότι κάποιος επιλέγει να υπαχθεί στις διατάξεις αυτού του
νόµου. Θέλω µια σαφή διευκρίνιση και µια ξεκάθαρη κουβέντα.
Το θέµα βεβαίως µε τα πρόστιµα ανεγέρσεως και τα πρόστιµα
διατηρήσεως τακτοποιήθηκε. Αυτό είναι σαφές, προκύπτει από
το νόµο. Θέλω µια δεύτερη ξεκάθαρη συζήτηση. Μπορεί ο άν-

θρωπος αυτός να το θεωρήσει αυτό περιουσία τους και να το µε-
ταβιβάσει ως τέτοιο; Αυτό είναι το δεύτερο το οποίο εγώ το
θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό.

Το τρίτο το οποίο θέλω να συζητήσουµε τώρα. Επιτρέψτε µου
γιατί εδώ νοµίζω, κύριε Υφυπουργέ, ότι θα βρεθούµε σε δυσκο-
λία. Θα σας πω σε τι αναφέροµαι. Η διάταξη που ρυθµίζει τα ζη-
τήµατα των κυρώσεων λέει ότι µετά την υποβολή των
δικαιολογητικών αναστέλλεται κάθε διαδικασία επιβολής κυρώ-
σεων. Αυτό είναι σαφές. Υποβάλλει κάποιος το φάκελό του και
εποµένως παύει η διαδικασία των κυρώσεων, σταµατά –αυτό ση-
µαίνει αναστολή- στο σηµείο που βρίσκεται. Ήτοι, εάν έχει κινη-
θεί µια διαδικασία επιβολής, σταµατάει η διαδικασία, εάν όµως
έχει επιβληθεί το πρόστιµο, τότε δεν σταµατά αλλά απλώς ανα-
στέλλει τη διαδικασία της διοικητικής εκτελέσεως. Αυτό είναι το
«αναστέλλεται».

Μετά την εξόφληση της εισφοράς, γράφει παρακάτω η διά-
ταξή σας: «∆εν επιβάλλονται πρόστιµα ανέγερσης και διατήρη-
σης». Προφανώς δεν επιβάλλονται από εδώ και πέρα. Με αυτά
που έχουν επιβληθεί στο µεσοδιάστηµα τι συµβαίνει; Έχει ανα-
σταλεί η διαδικασία της διοικητικής εκτέλεσης. Έχουν σταµατή-
σει ή βρίσκονται στη διαδικασία της επιβολής. ∆εν θα
επιβληθούν. Αν έχουν επιβληθεί, όµως; Σβήνουν ή δεν σβήνουν;
Αυτό είναι το σηµαντικό. ∆εν οφείλονται, λέτε, αναδροµικά οποι-
οιδήποτε φόροι και µεταβιβάσεις του ακινήτου εισφορές φορέων
κοινωνικής ασφάλισης ή άλλες επιβαρύνσεις για την αλλαγή χρή-
σης που έχει συντελεστεί.

Λέτε παρακάτω στην παράγραφο 6: «Τα παραπάνω ισχύουν
και για εκκρεµείς σε οποιοδήποτε στάδιο και διαδικασία σχετι-
κές υποθέσεις. Τυχόν καταβληθέντα ποσά προστίµων δεν ανα-
ζητούνται». Εδώ έχω να ρωτήσω τα εξής:

Γιατί χρησιµοποιείτε αυτή την ασαφή και κατά τη γνώµη µου,
µετέωρη φρασεολογία; Καταλαβαίνω γιατί το κάνετε από τι
στιγµή της υποβολής µέχρι και τη στιγµή της εξοφλήσεως. ∆ιότι
η υποβολή πρέπει πράγµατι να αναστέλλει, αλλά δεν πρέπει να
καταργεί τη διαδικασία. Άπαξ, όµως και εξοφληθεί, γιατί δεν το
λέτε ρητά, κατηγορηµατικά ότι οποιαδήποτε διοικητική διαδικα-
σία έχει ξεκινήσει, καταργείται;

Επίσης µένει το ζήτηµα, το οποίο σας επισήµανα, των διοικη-
τικών δικών. Τι θα γίνει µε τις διοικητικές δίκες; Έχει ανοίξει µια
διοικητική δίκη. Έχει επιβληθεί ένα πρόστιµο. Έχει προσφύγει
κάποιος εκεί. Τι θα συµβεί στην περίπτωση αυτή; Η δίκη µετά τη
συγκεκριµένη εξόφληση, παραµένει; Η δίκη δεν µπορεί να κα-
ταργηθεί, ξέρετε, αλλιώς παρά µόνο µε ρητή διάταξη νόµου. Αλ-
λιώς θα παραµένει εκκρεµής µια διοικητική διαδικασία.

Εµένα η άποψή µου είναι ότι όπως έχει γίνει µε σειρά νόµων,
που περιλαµβάνουν τέτοιες ρυθµίσεις, θα πρέπει µε ξεκάθαρο
τρόπο να ειπωθεί ότι από τη στιγµή που κάποιος εξοφλεί οτιδή-
ποτε του έχει επιβληθεί, πλέον καταργείται, οποιαδήποτε διοι-
κητική διαδικασία περατώνεται, όπως και το ότι καταργούνται οι
διοικητικές δίκες. Νοµίζω είναι σηµαντική αυτή η διόρθωση. ∆είτε
τη. Κατά τη γνώµη µου θα βρεθείτε, αν δεν το κάνετε τώρα, µέχρι
το πέρας της συζητήσεως σε ανάγκη να συζητάµε τροπολογίες
για το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαυρουδή Βορίδη, Βουλευτή του ΛΑΟΣ.
Το λόγο έχει η κ. Κόρκα Κώνστα από τη Νέα ∆ηµοκρατία για

οκτώ λεπτά.
ΑΘΗΝΑ ΚΟΡΚΑ -ΚΩΝΣΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω από την κουβέντα που έκανε ο συνάδελφος

κ. Βορίδης σχετικά µε τα αυθαίρετα και να υπενθυµίσω και εγώ
αυτό το οποίο ειπώθηκε και από τον κύριο Υπουργό. Οι αυθαί-
ρετες πράξεις και η επιβολή των κυρώσεων ή των κατεδαφίσεων,
ανήκουν στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Και η τάση από τους
ανθρώπους της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, των µορφών της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, είναι κατά κανόνα να δυσκολεύονται, λόγω
της αιρετότητας -είναι προσωπική µου άποψη αυτή- των θέσεών
τους, να εφαρµόζουν αυτές τις πράξεις. Ίσως κι αυτός είναι ένας
από τους λόγους που κανένα αυθαίρετο ει µη µόνο συγκεκρι-
µένα τα οποία βγαίνουν και στην τηλεόραση, δεν κατεδαφίζεται
και τα γνωρίζουµε και εµείς ανά το πανελλήνιο.
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Θα ήθελα να δώσω αρχικά κάποιες απαντήσεις σ’ αυτά που
ακούστηκαν σήµερα, αλλά και χθες, γιατί πάρα πολλοί συνάδελ-
φοι µίλησαν για το συγκεκριµένο αντικείµενο της τακτοποίησης
των ηµιυπαίθριων χώρων καθώς και των υπέργειων και των υπό-
γειων χώρων, που γίνεται µ’ αυτήν τη σηµαντική τροπολογία που
φέρνει το ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Ακούστηκε κατ’ αρχάς –και να χρησιµοποιήσω αυτές τις εκ-
φράσεις- το ερώτηµα: «Τι κάνετε; Τι κάνει η Κυβέρνηση; Νοµι-
µοποιεί τις παρανοµίες. Ξεπλένει τις παρανοµίες.» Και άλλες
τέτοιες εκφράσεις. Μάλιστα ειπώθηκε ότι µόνο για εισπρακτι-
κούς λόγους έρχονται µέτρα που δεν έχουν µελετηθεί, δεν έχει
γίνει τίποτα από αυτά. Εγώ θα πω ότι το να τακτοποιηθεί ένα πρό-
βληµα χρονίζον, είναι σηµαντική πρωτοβουλία. Είναι αλήθεια ή
όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και αναφέροµαι κυρίως στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση- ότι µε τους δύο νόµους Τρίτση, του
1983 και του 1985, τα αυθαίρετα γέµισαν όλες τις περιοχές και
τα βλέπαµε να ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια; Είναι αλήθεια ή όχι
–βεβαίως είναι αλήθεια- ότι από τον πρώτο νόµο, του 1985, που
καθιερώθηκαν εδώ και είκοσι πέντε χρόνια οι ηµιυπαίθριοι χώροι
-και µάλιστα σε τόσο µεγάλο ποσοστό και µάλιστα χωρίς να
υπάρχουν κάποιοι περιορισµοί- από τότε, άρχισαν να οργανώ-
νονται οι ηµιυπαίθριοι και να γίνονται δωµάτια µέσα στα διαµε-
ρίσµατα και το διαµέρισµα να πωλείται µαζί µε το έξτρα δωµάτιο
που αποτελούσε το χώρο του ηµιυπαιθρίου; Μάλιστα προέκυ-
ψαν µέσα σ’ αυτά τα χρόνια τα πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο,
όπως αναφέρθηκε προηγουµένως, διαµερίσµατα που έχουν αυ-
θαίρετο κοµµάτι ηµιυπαιθρίων, που βαίνει σήµερα προς τακτο-
ποίηση.

Και αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά ανάµεσα στις νοµοθετή-
σεις και στα νοµοθετήµατα της προηγούµενης κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και της σηµερινής Κυβέρνησης και της σηµερινής ηγε-
σίας του ΥΠΕΧΩ∆Ε. Η ειδοποιός διαφορά είναι: Όταν τακτοποι-
είς και κλείνεις µία χρονίζουσα πληγή και ηρεµείς κάποιους
πολίτες που έχουν και βρίσκονται αυτήν τη στιγµή µε ηµιυπαί-
θριο χώρο που είναι και πάρα πολλοί. Η ειδοποιός διαφορά είναι
να λαµβάνεις µέτρα που να µην επαναληφθούν αυτά στο µέλλον.
Αυτό είναι το σηµαντικό που κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση και το
ΥΠΕΧΩ∆Ε. Λαµβάνει τέτοια µέτρα, ώστε να αναστείλει τέτοιες
περιπτώσεις για το µέλλον και λέει ότι οι ηµιυπαίθριοι θα είναι
στο 15%, ότι θα επιβάλλεται ισοκατανοµή σε όλους τους ορό-
φους και όχι τα γνωστά που βλέπαµε.

Είµαι µηχανικός περίπου τρεις δεκαετίες και βλέπαµε σε όλες
τις πολυκατοικίες να εφαρµόζονται, αυτά κυρίως όσο ανεβαί-
ναµε τους ορόφους, εκεί που έχει και µεγαλύτερη αξία το κάθε
ένα διαµέρισµα και να εφαρµόζεται και το βάθος. Όταν σου λέει
ότι το βάθος είναι µέχρι 1,80, δηλαδή η απόσταση από τον τοίχο,
δεν είναι εύκολο να κάνει κανείς κάποιο δωµάτιο µε το 1,80 αντί-
στοιχα πλάτος, παίρνεις µέτρα. Εφαρµόζει, λοιπόν, την τακτο-
ποίηση των ηµιυπαιθρίων χώρων, λέει: «Επιδώστε την εφάπαξ
εισφορά», σταµατούν όλα τα προβλήµατα, ότι δεν θα πληρώνουν
πλέον πρόστιµο ανέγερσης, πρόστιµο διατήρησης, ότι είναι πολύ
αυστηρά τα πρόστιµα, που είναι αλήθεια. Και θέλω εδώ να επι-
σηµάνω, κάνοντας µία παρένθεση, ότι η νοµοθεσία µας για την
αυθαίρετη δόµηση προβλέπει αυστηρότατα πρόστιµα, έχει επι-
πτώσεις. Αλλά το θέµα δεν είναι ότι δεν υπάρχει νοµοθεσία, νο-
µοθεσία υπάρχει, απλώς πώς γίνεται η εφαρµογή της.

Έρχοµαι να µιλήσω για το θέµα των υπογείων και υπέργειων
χώρων, που βρίσκονται µέσα στο περίγραµµα του κτηρίου, εξ ου
και δεν µπορεί να ισχυριστεί κανείς ή καµµία από εµάς, ή από
τους αντίστοιχους τεχνικούς και τους συλλόγους και τα επιµε-
λητήρια, ότι δηµιουργείται πρόβληµα στην αισθητική του κτηρίου
και στο περιβάλλον. Γιατί ό,τι τακτοποιείται, βρίσκεται µέσα στο
περίγραµµα του κτηρίου. Οι υπόγειοι και οι υπέργειοι χώροι που
είχαν γίνει κατοικίες, είχαν αλλάξει χρήση. Να µπορούν και αυτές
µε τον ίδιο τρόπο να τακτοποιηθούν για το µέλλον και να ξέρει ο
κάθε ένας πολίτης ότι αυτό που το έχει ως χώρο κυρίας χρή-
σεως, να είναι πλέον και να αναφέρεται και ως χώρος κυρίας
χρήσεως.

Όσον αφορά το βάθος –το επεσήµανε και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος- όταν έχουµε µέχρι σήµερα το υπόγειο να µπο-
ρεί να έχει ύψος µέχρι και 1,5 µέτρο από το έδαφος, γινόντουσαν

παζάρια –µε συγχωρείτε για την έκφραση- και το έλεγαν: «Το 1,5
µέτρο είναι πάνω από την πλάκα ή κάτω από την πλάκα; Άντε να
µαζέψουµε και είκοσι πόντους να το κάνουµε 1,70». Και ερχόταν
εκεί το λεπτό σηµείο που άνοιγε το παραθυράκι, τεχνητώς δια-
µορφωµένο έδαφος και ανά πάσα στιγµή µπαζώνουµε και ανά
πάσα στιγµή καθαρίζουµε και µεγαλώνουµε το ύψος. Είναι πολύ
σηµαντικό το ότι τα γκαράζ πλέον, όταν είναι κλειστά, που ελο-
χεύει περισσότερο το ζήτηµα του να χρησιµοποιηθούν για άλ-
λους είδους χώρους και άλλη χρήση, να µπαίνουν στο
συντελεστή δόµησης. Συνεπώς δεν θα γίνονται γκαράζ κλειστά
στο ισόγειο ή στην πυλωτή, ώστε να µπουν σε άλλη χρήση στο
µέλλον.

Θα ήθελα και εγώ να σταθώ σ’ αυτά τα δύο σηµεία που ανέ-
φερε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, όσον αφορά και
τα πατάρια που βρίσκονται µέσα στα υψηλά διαµερίσµατα, που
είναι µέσα στον όγκο, όπως και οι λεγόµενες σοφίτες, που είναι
η κατάληξη της στέγης, ειδικά στις διώροφες οικοδοµές της πε-
ριφέρειας, που αυτές χρησιµοποιούνται, είναι µέσα στον όγκο,
όπως και οι απολήξεις κλιµακοστασίων, τα λεγόµενα δώµατα,
που βρίσκονται µέσα στο περίγραµµα της οικοδοµής. Ποια µέ-
ριµνα πρέπει να υπάρξει γι’ αυτά;

Θέλω επίσης να επισηµάνω την πρωτοβουλία του ΥΠΕΧΩ∆Ε
για τους πολύτεκνους. Η πολιτεία όφειλε να µεριµνήσει γι’ αυτές
τις οικογένειες, που καταλαβαίνουµε πόσο σηµαντικό είναι να
φτιάξουν ένα επιπλέον δωµάτιο οι πολύτεκνες οικογένειες. Και
είναι σηµαντικό, γιατί δείχνει και την κοινωνική ευαισθησία και
την υποχρέωση που έχει η πολιτεία απέναντι στις πολύτεκνες οι-
κογένειες. Οι εισφορές και όλα τα µέτρα να βρίσκονται στο µισό.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι µ’ αυτήν την τροπολογία λύνεται ένα χρο-
νίζον, επί σειρά ετών, πρόβληµα, πάνω από εικοσιπενταετία, απα-
γορεύοντας να συνεχιστεί στο µέλλον. Είναι µία πάρα πολύ
σωστή κίνηση αυτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

κ. Κόρκα.
Ο κ. Ιωάννης Αµοιρίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί άραγε οι ηµιυπαίθριοι χώροι κλεί-

νονται; Υπάρχουν δύο κατηγορίες. Υπάρχει η τάξη των εργολά-
βων, η οποία κάνει ένα χώρο µεγαλύτερο και τον πουλάει σαν να
ήταν χώρος της κατοικίας µε κανονική άδεια. Βέβαια σ’ αυτήν
την περίπτωση, όταν πριν από δύο-τρεις µήνες ανακοινώσατε ότι
όλοι οι ηµιυπαίθριοι χώροι θα τακτοποιηθούν, κάποιοι έτρεξαν,
τους έκλεισαν, θα πληρώσουν από 100 µέχρι 500 ευρώ και θα
τους πουλήσουν από 5.000 έως 6.000 ευρώ στο µέλλον. Γι’ αυτό
δεν κινήθηκε η αγορά των ακινήτων το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα. Το ανακοινώσατε πολύ πριν, έκλεισαν τους ηµιυπαίθρι-
ους χώρους και ακόµη εδώ που συζητάµε κλείνουν συνεχώς και
θα τους πουλήσουν σε δεκαπλάσια τιµή.

Ο δεύτερος λόγος είναι η ύπαρξη κοινωνικής ανάγκης. ∆η-
λαδή, ξεκινάει ένας απ’ ένα διαµέρισµα εξήντα τετραγωνικών µέ-
τρων και ένα ηµιυπαίθριο χώρο. Στην πορεία κάνει και δεύτερο
και τρίτο παιδί. Εκ των πραγµάτων θα τον κλείσει. Όταν µία Κυ-
βέρνηση εδώ και χρόνια δεν έχει προχωρήσει σε καµµία επέ-
κταση σχεδίου, πάντα υπάρχει η υποψία πως όταν σε µία πόλη
που αναπτύσσεται πληθυσµιακά δεν δίνονται επεκτάσεις, σί-
γουρα µεγαλώνει τότε και η αξία γης. Από πότε έχετε να υπο-
γράψετε ΣΧΟΑΠ; Πού είναι τα προεδρικά διατάγµατα που θα
καθορίσουν τις πράξεις εφαρµογής; Εντάχθηκαν 108 δήµοι στο
Γ’ ΚΠΣ να κάνουν επεκτάσεις σχεδίων και κανένα από τα εκατόν
οκτώ σχέδια δεν ολοκληρώθηκε. Τελειώνει το Γ’ ΚΠΣ µε την πα-
ράταση του 2009. Αυτά τα χρήµατα θα πάνε πίσω και δεν έχει
υπογραφεί κανένα προεδρικό διάταγµα που να ορίζει πώς θα
γίνει η πράξη εφαρµογής. Να σας πω ένα παράδειγµα. Από πότε
θα πιάνεται η ιδιοκτησία; Θα είναι πριν από το 1982; Θα είναι πριν
από το 1987; Θα είναι πριν από το 2001; Πώς θα προχωρήσει η
πράξη εφαρµογής; Αυτά είναι τα ερωτήµατα. Υποτίθεται ότι έρ-
χεστε εδώ από µία κοινωνική ευαισθησία και φέρνετε την τρο-
πολογία για να τακτοποιηθούν αυτοί οι χώροι. Μα, η κοινωνική
ευαισθησία δεν βγαίνει από το πόσα χρωστάει η Κυβέρνηση. ∆η-
λαδή, χρωστάτε 4.000.000.000-5.000.000.000 ευρώ, υπολογίζε-
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ται να πάρετε 4.500.000.000 ευρώ και ανάλογα βάζετε τους χώ-
ρους; Γιατί αν θέλατε 6.000.000.000 ευρώ θα βάζατε και τα πα-
τάρια. Αφού το µισό πατάρι, το 50%, έβγαινε µε οικοδοµική
άδεια, άρα το υπόλοιπο που έχει κλείσει -και όλα τα µαγαζιά είναι
έτσι- θα χρειάζεται και εδώ νοµιµοποίηση. Απλά θέλετε
4.500.000.000 και θέλετε να τα πάρετε. Αν δεν τα πάρετε και
είστε ακόµη Κυβέρνηση, που δεν θα είστε, θα βάλετε και τις σο-
φίτες. Γιατί; Τι ενοχλεί από τη στιγµή –και η σοφίτα είναι κτισµένη
πάνω στον ίδιο όγκο, είναι µέσα στο οικόπεδο και δεν είναι στο
δρόµο- να τακτοποιήσετε και τις σοφίτες;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Είστε υπέρ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ή νοµιµοποιείτε όλη την οικοδοµή, ή
δεν την νοµιµοποιείτε. Να σας πω κάτι; Εγώ έκανα δεκαέξι χρό-
νια ∆ήµαρχος. Όταν οι κοινωνικές ανάγκες το επιτάσσουν, θα
νοµιµοποιηθεί και η σοφίτα. Υπάρχει περίπτωση να µπουν τα
πρόστιµα και να εφαρµοστούν; Με δεκαπέντε χιλιάδες φακέλους
που θα υποβάλλετε σε ένα νοµό, ο οποίος έχει είκοσι χιλιάδες
φακέλους από την τακτοποίηση των τουριστικών καταλυµάτων,
υπάρχουν τόσοι υπάλληλοι στην Πολεοδοµία που θα ασχολη-
θούν και θα τα ελέγξουν όλα αυτά; Το πιστεύετε αυτό ή θέλετε
να δώσετε δουλειά στους µηχανικούς;

Με αυτόν τον τρόπο θα δώσουµε δουλειά στους µηχανικούς,
να κάνουν εκατό φακέλους ο καθένας στην ηµέρα για να τους
πάνε στην Πολεοδοµία να πάρουν αριθµό πρωτοκόλλου; Είναι
δυνατόν αυτά να γίνονται;

Μου θυµίζει το 1989, όταν έγινε η νοµιµοποίηση. Αλλά η νοµι-
µοποίηση τότε έγινε, γιατί το 1987 ξεκίνησαν τα σχέδια πόλεων.
Και στην προοπτική αυτή έγινε και ο νόµος 1337 για τη νοµιµο-
ποίηση.

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Με το άρθρο 25 του ΓΟΚ χτίζεται
µία οικοδοµή -επειδή αναφέρατε ότι οι ευθύνες όλες είναι της
αυτοδιοίκησης- µε άδεια της πολεοδοµίας. Στην πορεία γίνεται
προσφυγή και ανακαλείται η άδεια, αλλά είναι µε ευθύνη της Πο-
λεοδοµίας. Η οικοδοµή αυτή δεν παίρνει πρόστιµο και πρέπει να
κατεδαφιστεί. Ξεκινάει ο ιδιοκτήτης και προσφεύγει στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, όµως ο δήµος είναι υποχρεωµένος να
την γκρεµίσει. Εάν δεν την γκρεµίσει, κινδυνεύει για παράβαση
καθήκοντος ο δήµαρχος. Εάν τη γκρεµίσει και το Συµβούλιο Επι-
κρατείας δικαιώσει τον ιδιοκτήτη, πρέπει να τον αποζηµιώσει
πάλι ο δήµος. Άρα, δεν υπάρχει ξεκάθαρη νοµοθεσία που να
προστατεύει και τον πολίτη και τη διοίκηση. Άρα, οι ευθύνες δεν
είναι πάντα στην αυτοδιοίκηση. Όχι πώς δεν έχει ευθύνες, αλλά
το κράτος έρχεται και εισπράττει τα χρήµατα και στην αυτοδιοί-
κηση δίνει ψίχουλα, δίνει 20 ευρώ και 40 ευρώ στο ΕΤΕΡΠΣ. ∆η-
λαδή µία πόλη η οποία επιβαρύνεται, µία πολεοδοµία µίας πόλης
που δουλεύουν οι µηχανικοί και πληρώνουν οι πολίτες, τα χρή-
µατα θα πάνε στο κράτος; Τι κάνετε δηλαδή µε το ΕΤΕΡΠΣ; Του
δίνετε άλλα 40 ευρώ. Πείτε µου εσείς µία απόφαση, ένα έργο
του ΕΤΕΡΠΣ που δεν πηγαίνει µε σηµείωµα του Υπουργού να
εγκριθεί. Ήµουν δώδεκα χρόνια στο διοικητικό συµβούλιο. Πείτε
µου ένα έργο που έκανε αίτηση ένας δήµαρχος και το πήρε γιατί
το δικαιούνταν.

Γιατί δεν κάνετε στο ΕΤΕΡΠΣ, στο ταµείο, που τόσα χρήµατα
υπάρχουν, ένα Πρόγραµµα όπως του ΘΗΣΕΑ, οριζόντιο, µε δια-
φάνεια, που θα πάει σε κάθε δήµο αναλογικά µε τους συντελε-
στές που έχει ο ΘΗΣΕΑΣ; Γιατί δεν το κάνετε και το έχετε σαν
ένα ταµείο για να κάνετε αυλές σε εκκλησίες και σε συγκεκριµέ-
νους νοµούς και τους ξέρετε σε ποιους νοµούς!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Γίνονταν επί ΠΑΣΟΚ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ∆εν γίνεται τώρα; Εγώ είµαι µέλος της
ΚΕ∆ΚΕ. Μην µπερδεύεστε, εκεί είµαι ακόµα και βλέπω πως έρ-
χονταν τα χαρτάκια. Ζήτησα ένα έργο τότε ως δήµαρχος και δεν
πήρα τίποτα, γιατί πρέπει να πάει κάποιος από το γραφείο του
Υπουργού, να πάρει το σηµείωµα, να πάει στον γενικό γραµµα-
τέα για να το στείλει στο διοικητικό συµβούλιο και κάναµε αυλές
στις εκκλησίες της Ραψάνης. Τα ξέρετε καλύτερα από εµένα αν
δουλεύει µε διαφάνεια το σύστηµα και για τα λεφτά που πληρώ-
νουν οι πολίτες και να µαζεύετε εσείς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ).
Έτσι, λοιπόν, νοµίζω ότι δεν µπορεί να προχωρήσει. Εκτιµώ τι

µπορούσε να γίνει: Σε κάθε δήµο να δίνατε επέκταση εκατό µε
διακόσια στρέµµατα, άµεσα να γινόταν η επέκταση µε απαλλο-
τρίωση του χώρου, να δηµιουργούνταν µία τράπεζα γης µε έναν
συντελεστή χαµηλό 0,1 µε 0,2, οπότε το 0,6 θα µπορούσε να πάει
στην πόλη, να είχε ένα ταµείο ο δήµος γης και µε χαµηλό τίµηµα
να δώσει στους πολίτες που έχουν αυθαίρετα να νοµιµοποιηθούν
οι χώροι µε αύξηση του συντελεστή. Γιατί εάν κάνετε σε κάθε πε-
ριοχή µία επέκταση, τότε ο συντελεστής µπορεί να πάει ανάλογα
µε την περιοχή και µε την επέκταση. Άρα µε µικρότερο συντελε-
στή στην επέκταση, µπορούσατε να δώσετε µεγαλύτερο συντε-
λεστή στο κέντρο από την τράπεζα γης που θα είχε δηµιουργήσει
ο κάθε δήµος. Κι έτσι θα ήταν νόµιµη πλέον όλη η διαδικασία και
παράλληλα ο δήµος θα είχε έσοδα και θα ήξερε τι κάνει στην
πόλη του. Γιατί κανείς δήµαρχος δεν ξέρει τι γίνεται στην πόλη
του µε όλες αυτές τις διατάξεις όπως και για τα τουριστικά κα-
ταλύµατα που δεν συµµετείχε το ΥΠΕΧΩ∆Ε. Είναι δυνατόν να
υπάρχει τακτοποίηση για να δοθεί ένα σήµα µε τους χώρους να
κάνουν σχέδια οι µηχανικοί, να υπογράφουν τέσσερα Υπουργεία
πριν από το ΥΠΕΧΩ∆Ε και να δηλώνει ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε εδώ
ότι δεν έχει καµµία σχέση µε εκείνα; Οι φάκελοι πάνε στην ίδια
Πολεοδοµία. Στην ίδια διαδικασία µπλέκονται οι µηχανικοί. Εκεί
που θέλει το ΥΠΕΧΩ∆Ε είναι και εκεί που δεν θέλει, δεν είναι. Πά-
ντως, το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών είναι σε όλα στο
να εισπράττει. ∆εν µένει απ’ έξω. Και βέβαια όλα αυτά έρχονται
µε πρόταση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, γιατί λείπουν
τα χρήµατα. Και από εκεί και πέρα ψάχνουµε να βρούµε τους
τρόπους πώς θα εισπράξουµε, επενδύοντας, που; Πάνω στην
αγωνία των Ελλήνων να κάνουν ένα δωµάτιο πλέον για τα παιδιά
τους. Και σήµερα έρχεστε σαν να κάνετε κοινωνική χάρη στους
Έλληνες πολίτες. ∆εν κάνετε καµµία χάρη. Χάρη κάνετε στον
εαυτό σας. Μάθετε να τακτοποιείτε. Ό,τι είναι νόµιµο, είναι και
ηθικό µας είχατε πει και τώρα ό,τι είναι τακτοποιήσιµο, είναι
ηθικό. Είναι µία Κυβέρνηση που όλα τα τακτοποιεί, από τα γα-
λάζια παιδιά, τις ανεξάρτητες αρχές, τους κουµπάρους, το Βα-
τοπέδι. Έχει ξεπουλήσει µε τον τακτοποιητικό τρόπο τον ΟΤΕ,
σε λίγο τον ΟΣΕ. Είναι µία Κυβέρνηση ηµιυπαίθρια, η οποία
αυτήν τη στιγµή θέλει µόνο να φροντίσει την τακτοποίηση του
ελληνικού λαού, γιατί δεν έχει τη νοµιµοποίηση. Με τέτοιες πρα-
κτικές δεν νοµίζω ούτε στο µέλλον να επενδύσουµε, αλλά και
όλες αυτές οι διατάξεις τα επόµενα χρόνια θα έρχονται και θα
πιέζονται από τους φορείς και τους πολίτες να παίρνουν παρα-
τάσεις. Και εδώ είµαστε και θα δείτε ότι ούτε οι πολεοδοµίες θα
µπορούν να ολοκληρώσουν στο συγκεκριµένο χρόνο, ούτε όλα
θα δηλωθούν και γι’ αυτό που λέτε ότι θα καταγγέλλουν κάποιοι
και θα κυνηγήσετε αυτούς που δεν θα το δηλώσουν, κάντε και
µία γραµµή στον ΟΤΕ.

∆ώστε κι ένα τηλέφωνο στο ΙΚΑ, να παίρνει και στο ΙΚΑ ότι δεν
έχει πληρώσει και το ΙΚΑ. Κάντε ρουφιάνους τους Έλληνες, για
να πάρετε αυτά τα χρήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµοιρίδη.
Ο κ. Σγουρίδης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από την τροπολογία µε γενικό αριθµό 640 και ει-

δικό 163 του κ. Παπαθανασίου, την οποία συνυπογράφει και ο κ.
Παυλόπουλος.

Εντάσσεται στο νοµοσχέδιο που επιχειρούµε να µαζέψουµε
χρήµατα. Εγώ θα σας διαβάσω µόνο την ειδική έκθεση. Η ειδική
έκθεση λέει τα εξής: «Από τις προτεινόµενες διατάξεις, από τις
οποίες δεν προκαλείται δαπάνη εις βάρος του κρατικού προϋ-
πολογισµού, επέρχεται επιβράδυνση κατά ένα εξάµηνο της εί-
σπραξης δηµοσίων εσόδων λόγω της παράτασης της
προθεσµίας έκδοσης της προκήρυξης για τη χορήγηση τηλεο-
πτικών και ραδιοφωνικών αδειών.» Τηλεοπτικών και ραδιοφωνι-
κών αδειών! «Η ανωτέρω επιβράδυνση θα αναπληρωθεί από
άλλες πηγές εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού.» Κι εγώ συ-
νεχίζω: «Λέγε µε, φτωχέ Έλληνα πολίτη!» Να µην πληρώσουν οι
τηλεοπτικοί και οι ραδιοφωνικοί σταθµοί. ∆ώσε τους παράταση.
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Πλήρωνε εσύ Έλληνα άµεσα. ∆ιότι αυτοί είναι παιδιά που δια-
µορφώνουν την κοινή γνώµη!

Τέλος για την τροπολογία αυτή. ∆εν έχω να πω τίποτε άλλο.
Έρχοµαι στην τροπολογία για τους ηµιυπαίθριους.
Στο παρεµπίπτον θέµα, το οποίο έγινε περί του Συµβουλίου

της Επικρατείας, το δικό µου σχόλιο είναι το εξής:
Πρώτον, θα πρέπει να διαφυλάξουµε «ως κόρην οφθαλµού»

την ανεξαρτησία του Συµβουλίου της Επικρατείας. Σαφώς όµως
οι αποφάσεις του πρέπει να έχουν χρονικό περιορισµό. ∆εν µπο-
ρεί µία απόφαση να βγαίνει µετά από πέντε χρόνια. Να έχει χρο-
νικό περιορισµό. Τέσσερις µήνες. Θέλετε, κύριοι του Συµβουλίου
της Επικρατείας, να εκδώσετε απόφαση; Σε τέσσερις µήνες. ∆εν
µπορείτε να την εκδώσετε; Τότε το ελληνικό ∆ηµόσιο είναι αυτό
το οποίο µπορεί να κάνει αυτά που πρέπει να κάνει.

Επίσης, θα πρέπει να βοηθήσουµε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας µε την ποιότητα του νοµοθετικού µας έργου. Σαφώς δεν
υπάρχει ποιότητα στο νοµοθετικό µας έργο. Πολλές φορές από
αυτή εδώ τη θέση έχω καταγγείλει ότι νοµολογούµε φύρδην-µί-
γδην. «Λίθοι, πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα». Έτσι νο-
µολογούµε και γι’ αυτό ακριβώς το Συµβούλιο της Επικρατείας
πατάει πάνω στις δικές µας «σαθρότητες» και εξ αυτού µπορεί να
βγάζει αυτές τις αποφάσεις.

∆εν µπορώ, όµως, να µην επισηµάνω ότι ο κ. Σουφλιάς έκλεισε
το µατάκι στο Συµβούλιο της Επικρατείας περί της τακτοποίη-
σης των ξενοδοχειακών καταλυµάτων, όταν είπε: «Ναι, εγώ δεν
υπογράφω, διότι υπάρχουν πολεοδοµικές παρανοµίες που είναι
εκτός συντελεστή. Υπάρχουν παρανοµίες και πιθανόν να έχουν
προβλήµατα στατικά. Κι εγώ δεν υπογράφω. Θέλετε εσείς να πά-
ρετε τα κλειδιά και τα αστέρια; ∆ώστε τα κλειδιά και τα αστέρια.
Κάντε την τακτοποίηση. Εγώ έξω την ουρά µου. Άρα, Συµβούλιο
Επικρατείας δες το νόµο που ψήφισε το Ελληνικό Κοινοβούλιο µε
άλλον Υπουργό, τον κ. Μαρκόπουλο, τον Υπουργό Τουριστικής
Ανάπτυξης και κάνε ό,τι καταλαβαίνεις».

Τέλος το σχόλιό µου περί του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Έρχοµαι στην κριτική µου επί της τροπολογίας. Κατ’ αρχάς

είναι άδικη, κατά την άποψή µου η τροπολογία, γιατί χωρίζει τους
πολίτες σε δύο κατηγορίες. Στους νοµοταγείς και στους αυθαι-
ρετούντες. ∆ηλαδή σε αυτούς οι οποίοι είναι «ξύπνιοι» και λένε:
«∆εν βαριέσαι. Άσε το. Θα έρθει η ώρα να γίνει η δουλειά µου».
Οι υπόλοιποι; «Τα κορόιδα; Άσε τα κορόιδα να είναι νοµοταγή».

Είναι άδικη, γιατί πληρώνουν µόνο οι κάτοχοι των ηµιυπαιθρίων
χώρων, όχι ο κατασκευαστής. Όλοι αυτοί οι κύριοι, τύπου Τρου-
µπούκη, γιατί δεν πληρώνουν; Αυτοί δεν πούλησαν τους ηµιυ-
παίθριους; Εκτός αν ο πολίτης ξέρει ότι τον πλήρωσε τον
ηµιυπαίθριο. Τον πλήρωσε. Και το έκανε εν γνώσει του.

Είναι άδικη, γιατί διαιωνίζει και καλλιεργεί µία νοοτροπία,
«ουδέν µονιµότερον του προσωρινού». Ουδέν µονιµότερον του
προσωρινού! Κάποια στιγµή θα µας τακτοποιήσουν όλους. Μη
στεναχωριέστε.

Εµείς που έχουµε δύο, τρεις συµβάσεις στο δηµόσιο, θα γί-
νουµε δηµόσιοι υπάλληλοι. ∆εν βαριέσαι! Ουδέν µονιµότερον
του προσωρινού. Θα τακτοποιήσουν τα ξενοδοχειακά καταλύ-
µατα, όπως τα τακτοποίησαν. Ουδέν µονιµότερον του προσωρι-
νού. Θα τακτοποιήσουν την αυθαίρετη δόµηση. Ουδέν
µονιµότερον του προσωρινού.

Και να σας πω και κάτι για να το ξέρετε. Όπου δείτε στην ύπαι-
θρο χώρα έκταση περιφραγµένη µε µία ελληνική σηµαία και ένα
εκκλησάκι, να ξέρετε ότι έχει καταπατηθεί η έκταση εκεί και σί-
γουρα είναι αυθαίρετο. Όπου δείτε, λοιπόν, στην ύπαιθρο χώρα
µία ελληνική σηµαία και ένα εκκλησάκι απέξω, είναι καταπατη-
µένο.

Είναι άδικη, γιατί στρεβλώνει το περιβάλλον οπτικά. ∆εν λέω
να καταργηθούν οι ηµιυπαίθριοι, διότι είναι εργαλείο αρχιτεκτο-
νικό. Μηχανικοί είµαστε, κύριοι συνάδελφοι, και καταλαβαινόµα-
στε. Είναι αρχιτεκτονικό εργαλείο και ως αρχιτεκτονικό εργαλείο
θα πρέπει να το δούµε. Είναι µία καλαισθησία, αλλά όταν κλείνει,
δηµιουργεί οπτική ρύπανση.

Και ερωτώ: Εγώ αγόρασα ένα διαµέρισµα στο Μαρούσι µε
ηµιυπαίθριους και δεν το έκλεισα. Βλέπω εντός ολίγου οι άλλοι
τρεις να κλείνουν τους ηµιυπαίθριους χώρους και κάνω καταγ-
γελία. Εγώ, όµως, είµαι κορόιδο, διότι δεν τον έκλεισα τον ηµιυ-

παίθριο. ∆εν µιλάω για το ότι έκλεισαν τους ηµιυπαίθριους χώ-
ρους, µιλάω για την οπτική ρύπανση, διότι όταν εγώ αγόρασα το
διαµέρισµα, είχα µια αρχιτεκτονική στο µυαλό µου. Τι γίνεται σε
αυτές τις περιπτώσεις, όταν υπάρχει καταγγελία και ο άλλος
πληρώνει και είναι ωραίος;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να πληρώσουν και οι κατα-
σκευαστές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Το είπα προηγουµένως, κύριε
Γιαννόπουλε, και χαίροµαι που συµφωνείτε. Χαίροµαι πάρα πολύ,
κύριε Γιαννόπουλε! Να επαναλάβω τι λέει ο κ. Γιαννόπουλος.
Λέει να πληρώσουν και οι κατασκευαστές. Συµφωνώ. Το είπα
προηγουµένως.

Βλέπουµε όγκους φορτωµένους. Χαλάει το περιβάλλον. Βλέ-
πουµε αυτοκίνητα στα πεζοδρόµια, γιατί ο άλλος έκλεισε την πυ-
λωτή. ∆εν δηµιουργεί ρύπανση; ∆εν βαραίνει το περιβάλλον;

Ποιοι ευθύνονται για όλα αυτά; Σαφώς στην παρανοµία ευθύ-
νονται δύο. Ο πρώτος που ευθύνεται είναι ο ίδιος ο πολίτης, ο
οποίος τα δέχεται. Ο δεύτερος που ευθύνεται είναι το κράτος.
Και να σας πω πού ευθύνεται το κράτος. Το κράτος ευθύνεται,
διότι δεν είχαµε κτηµατολόγιο, δεν είχαµε χωροταξικό, δεν εί-
χαµε ζώνες οικιστικές, δεν είχαµε χρήσεις γης, δεν είχαµε φθηνή
πολεοδοµηµένη γη για οικιστική και επαγγελµατική στέγη. Άρα
λοιπόν, µη έχοντας αυτούς τους χώρους, δεν υπήρχε αυτή η πο-
λεοδοµηµένη γη, αναγκαζόταν ο κόσµος να αυθαιρετεί.

Έρχοµαι τώρα στο τρίτο κοµµάτι. Το τρίτο κοµµάτι των παρα-
τηρήσεών µου έχει να κάνει µε το πώς θα καταργήσουµε την αυ-
θαιρεσία. Κατά την άποψή µου ο µόνος τρόπος για να
καταργήσουµε την αυθαιρεσία, είναι µε την απλοποίηση του
ΓΟΚ. Η απλοποίηση του ΓΟΚ, κύριε Υφυπουργέ, έχει να κάνει µε
το εξής: όγκος κτηρίου και ύψος κτηρίου. Τίποτε άλλο! Να επα-
νέλθουµε στην προ του 1963 κατάσταση. Καθορίζουµε τον όγκο
του κτηρίου και το ύψος του κτηρίου. Λέµε 40% κάλυψη, ύψος
επτά µέτρα. Αυτά είναι, κύριε. Πάρε ό,τι θέλεις.

Επίσης, επέκταση της ευθύνης όχι στο κράτος, αλλά στο µη-
χανικό και τον ιδιοκτήτη για όλη του τη ζωή, για να δείτε ποιος
µηχανικός θα αυθαιρετήσει. Αυτός ο νόµος ήταν ο νόµος της
Βάσως Παπανδρέου. Έγινε τον Οκτώβριο του 2003. Ήταν να
εφαρµοστεί το Μάρτιο του 2004. Ο κ. Σουφλιάς έδωσε παράταση
άλλους έξι µήνες και τον κατήργησε. Να υπάρχει ευθύνη του µη-
χανικού για όλη του τη ζωή και του ιδιοκτήτη οµοίως.

Επιπλέον, βαριά τιµωρία µε αφαιρέσεις, υψηλό πρόστιµο και
άµεση κατεδάφιση. Η άµεση κατεδάφιση έχει να κάνει µε ανε-
ξάρτητο Οργανισµό που θα έχει όλα τα στοιχεία και όλα τα ερ-
γαλεία τα οποία χρειάζεται για να µπορεί όπου υπάρχει
αυθαίρετη δόµηση να την κατεδαφίζει. Εάν δεν γίνει αυτό, σας
πληροφορώ ότι θα κατεβαίνεις µε το αεροπλάνο στην Αθήνα και
θα λες: «Μα, τι παζάρι του Καραγκιόζη είναι η Αττική»;

Πηγαίνεις στο Βερολίνο, κατεβαίνεις στη Στουτγγάρδη, κατε-
βαίνεις στη Βοστόνη, κατεβαίνεις στο Άµστερνταµ, βλέπεις από
πάνω ότι υπάρχουν χωριά και όταν βαδίζεις στις Autobahn δεν τα
βλέπεις πουθενά, γιατί υπάρχει πολεοδοµηµένη γη, υπάρχει ορ-
γανωµένη δόµηση.

∆υστυχώς, αν δεν τα κάνουµε αυτά, µία ζωή θα ερχόµαστε
εδώ µέσα και θα αντιδικούµε µε το Συµβούλιο της Επικρατείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σγουρίδη.
Το λόγο έχει η κ. Παπακώστα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στην ουσία της τροπολογίας για τους ηµιυπαίθριους

χώρους, θα ξεκινήσω αναφερόµενη, κύριε Πρόεδρε και αγαπη-
τοί συνάδελφοι, στην ποιότητα του ύφους του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ, η αλαζονεία του οποίου ξεπέρασε
κάθε όριο και µάλιστα όταν αυτός απευθύνεται σε συναδέλφους
του. Αυτό βεβαίως αναδεικνύει και ένα σύνδροµο το οποίο δια-
κατέχει τον κ. Βενιζέλο, το σύνδροµο του επιλαχόντος Προέδρου
µέσα στο ΠΑΣΟΚ. Επειδή όµως αυτό είναι θέµα µεταξύ του κ.
Παπανδρέου και του ιδίου, ας µην το περιφέρει και ας µην του
επιτρέψει η Βουλή ξανά να το περιφέρει στο Κοινοβούλιο, διότι
αδικεί και τον εαυτό του, αλλά και τους συναδέλφους του, διότι
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αδυνατούµε να συµβάλουµε στην επίλυση αυτού του συνδρό-
µου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απουσιάζει και του
γίνεται προσωπική επίθεση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙ∆ΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ας ήταν
παρών, κύριε συνάδελφε. Η Βουλή συνεδριάζει, ο κύριος Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κατά τον Κανονισµό, οφείλει να
είναι απολύτως παρών και όχι ωσεί παρών και όχι όταν θέλει να
είναι προνοµιακός συνοµιλητής του κ. Σουφλιά, παραβιάζοντας
τον Κανονισµό όπου φύσει και θέσει -αφού παρεµβαίνετε για να
τον υπερασπιστείτε ως µη οφείλετε- ένας καθηγητής της Νοµι-
κής οφείλει να προστατεύει τη νοµιµότητα που είναι το µείζον,
άρα να περιφρουρεί και τον Κανονισµό που είναι το έλασσον.

Όσον αφορά τώρα το διασφαλισµένο οικιστικό κεκτηµένο, στο
οποίο αναφέρθηκε ποµπωδώς ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, το επικαλείσθε ως ΠΑΣΟΚ, τίνι τρόπω
αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης το δια-
σφαλίσατε, το διαχειριστήκατε επί είκοσι ολόκληρα χρόνια µε
διαβούλευση, όπως προείπε ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπός σας, µεταξύ των πολλών άλλων ποµφολύγων που εδώ
ανέλυσε στο Κοινοβούλιο; Τίνι τρόπω εσείς το διαχειριστήκατε
και πώς διαβουλευτήκατε ή αν διαβουλευτήκατε µε τον επιστη-
µονικό κόσµο που σήµερα οψίµως επικαλείται το ΠΑΣΟΚ διά του
κ. Βενιζέλου;

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, caso pensato ήταν. Προ-
µελετηµένο ήταν το έγκληµα της θεσµοθέτησης του θεσµικού
σας εγχειρήµατος τόσο του 1983 όσο και του 1985. Ακούστηκε
από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι θεσµοθε-
τούµε για να ωφεληθούν οι εργολάβοι. Ποιον εξυπηρετούσατε
εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, όταν θεσµοθετούσατε
µε τον τρόπο που θεσµοθετούσατε του νόµους του 1983 και
τους νόµους του 1985; Ποιους εξυπηρετούσατε; Και εν πάση πε-
ριπτώσει, κακής ποιότητας νοµοθεσία είπε ο κ. Βενιζέλος ότι
είναι η παρούσα νοµοθεσία και η νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης. Κακής ποιότητας νοµοθεσία κατά τον κ. Βενιζέλο
και κατά ΠΑΣΟΚ δεν ήταν όταν τότε κορυφαίο και κυρίαρχο σύν-
θηµά σας ήταν το: «∆ήλωσέ το για να το σώσεις»; Ήταν καλής
ποιότητας θεσµική πολιτική πρωτοβουλία, αγαπητοί συνάδελφοι;
Για να δώσετε απαντήσεις επ’ αυτών, παρακαλώ πολύ.

Και δεν µου λέτε, αγαπητοί συνάδελφοι, θυµηθήκατε σήµερα,
µε το που πήρε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία η Κυβέρ-
νηση, όπου και εγώ έχω να κάνω προτάσεις και θα συµφωνήσω
µε τον προλαλήσαντα από εµένα συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ, την
ποιότητα και την αναβάθµιση της ποιότητας του νοµοθετικού µας
έργου και δεν έχετε να µας προτείνετε λέξη για το πώς πρέπει να
λύσουµε ένα υπάρχον, ένα χρόνιο ζήτηµα όπως είναι αυτό, δη-
λαδή της τακτοποίησης των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν
πάνω από 1,5 εκατοµµύριο πολίτες στην Ελλάδα; Με ποιον
τρόπο προτείνετε εσείς να λυθεί; Με καταγγελίες; Με ποµφόλυ-
γες, τύπου Βενιζέλου; Με τι; Με αφορισµούς; Με ευχολόγια;
Έχετε πρόταση, κύριοι του ΠΑΣΟΚ; Τόσες µέρες κουβεντιά-
ζουµε το νοµοσχέδιο και σήµερα κουβεντιάζουµε την παρούσα
τροπολογία και δεν άκουσα µία λέξη να προτείνετε.

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να πω το εξής όσον αφορά την τρο-
πολογία για τους ηµιυπαίθριους χώρους. Για πρώτη φορά βλέπω
να θεσπίζονται στην εξυπηρέτηση του σκοπού που θέλει να υπη-
ρετήσει αυτή η τροπολογία, µέτρα που καταργούν τις πηγές που
διευκόλυναν, αν θέλετε, την αυθαίρετη αλλαγή χρήσης και δεύ-
τερον, διαπιστώνω, µετά την κατάργηση που επιχειρείται µε την
τροπολογία αυτή των πηγών αυθαιρεσίας, να τακτοποιούνται
µέχρι τώρα εκκρεµότητες αυτής της κατηγορίας. Αυτά είναι µία
ειδοποιός διαφορά την οποία βλέπω σε αυτήν την τροπολογία
και θεωρώ ότι κινείται προς τη θετική κατεύθυνση.

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υφυπουργέ, οφείλω να
πω ότι δεν υπάρχει µόνο ευθύνη του ιδιοκτήτη, όσον αφορά τους
ηµιυπαίθριους χώρους. Αναµφίβολα, υπάρχει και ευθύνη η οποία
αφορά τον κατασκευαστή. Και η πρότασή µου, η οποία παρα-
καλώ να εξεταστεί, γιατί θεωρώ ότι είναι λογική, δίκαιη και αντα-
ποκρίνεται στη ρεαλιστική αντιµετώπιση της θεσµικής
πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης, η πρότασή µου, λοιπόν, είναι να
είναι συµµέτοχος στην καταβολή της εισφοράς και µάλιστα σε

ποσοστό 50% και ο κατασκευαστής και όχι µόνο ο αγοραστής.
Θα συµφωνήσω απολύτως µε τον κύριο Υπουργό, που είπε ότι

κατά τη διάρκεια της αγοραπωλησίας γνωρίζει τόσο ο πωλητής
όσο και ο αγοραστής την κατάσταση, αλλά αυτό δεν αναιρεί και
δεν ακυρώνει καθόλου τη σηµασία της ευθύνης την οποία πρέ-
πει να αναλάβει µέσα από αυτήν την τροπολογία, η οποία στη
συνέχεια θα γίνει νόµος του κράτους και ο κατασκευαστής και
µάλιστα σε ποσοστό, επαναλαµβάνω, 50% της εισφοράς η οποία
θα επιβληθεί σύµφωνα µε την τροπολογία.

Έρχοµαι τώρα σε µία δεύτερη τροπολογία την οποία έχω κα-
ταθέσει εγώ µε αφορµή την κατάθεση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών και η οποία αφορά,
αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υφυπουργέ, στα όρια, µε τη γε-
νική έννοια του όρου «συνταξιοδότηση των γυναικών». Η τροπο-
λογία κινείται στο πνεύµα της διασφάλισης των συνθηκών που
θα επιτρέπουν τη στήριξη της γυναικείας απασχόλησης και το
συνδυασµό της επαγγελµατικής µε την οικογενειακή ζωή, µε την
ισότιµη πρόσβαση των γυναικών στην αγορά εργασίας.

Εξηγούµαι περί τίνος πρόκειται. Η προτεινόµενη τροπολογία
µου, κυρία Πρόεδρε, ρυθµίζει ένα χρόνιο αίτηµα των γυναικών,
µητέρων, δικαστικών λειτουργών και µελών του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, οι οποίες ενώ έχουν εισέλθει στο ∆ικα-
στικό Σώµα στο χρονικό διάστηµα που αφορά από 1.1.1983 µέχρι
31.12.1992 και οι οποίες συγκεντρώνουν ακριβώς τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις του εδαφίου β’ της παραγράφου 6 του άρθρου 3 του
ν. 2084/1992 που αναφέρεται στην εξαίρεση των ορίων ηλικίας
συνταξιοδότησης των γυναικών δικαστικών λειτουργών και
µελών του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που διορίστηκαν
µετά την 1.1.1983, εφόσον έχουν ανήλικα ή ανίκανα παιδιά ή τρία
τουλάχιστον παιδιά και έχουν συµπληρώσει εικοσαετή πλήρη
πραγµατική υπηρεσία, παραµένουν εκτός ρύθµισης αυτές οι δι-
καστίνες από προφανή παραδροµή.

Να σηµειωθεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι την επέκταση την είχε
προτείνει ως επιβαλλόµενη η Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή
που είχε συσταθεί ακριβώς για να αποφύγει δικαστικές διεκδι-
κήσεις οι οποίες θα απέβαιναν υπέρ των προσφυγουσών και οι
οποίες σηµειωτέον δεν υπερβαίνουν τις δέκα.

Πρέπει να σας πω ότι µε την προτεινόµενη τροπολογία απλώς
τι γίνεται; Θεραπεύεται η προφανής παραδροµή και επεκτείνεται
η ρύθµιση του δευτέρου εδαφίου, της παραγράφου 6, του άρ-
θρου 3 του ν. 2084/1992 που αναφερόταν στην εξαίρεση του
ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης των γυναικών δικαστικών λει-
τουργών και µελών του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που
διορίστηκαν µετά την 1.1.1983.

Εάν τυχόν υπάρχουν απορίες ως προς την ορθότητα αυτής
της τροπολογίας ή ενδεχοµένως φοβίες, τις οποίες µπορώ να
δεχθώ ως ένα βαθµό, σας απαντώ ότι δεν υπάρχει κανένα ζή-
τηµα, διότι δύο επιχειρήµατα συνηγορούν υπέρ της τροπολογίας
µου. Πρώτον, ότι είναι απολύτως σύµφωνη και η Ολοµέλεια του
Ελεγκτικού Συνεδρίου και δεύτερον, όσον αφορά στα όρια της
συνταξιοδότησης, είναι µεταβατικές διατάξεις, τις οποίες απο-
δέχεται και η Ευρώπη.

Κατά τούτο λοιπόν θεωρώ ότι πρέπει να γίνει αποδεκτή η τρο-
πολογία. Έχουν περάσει δύο τουλάχιστον νοµοσχέδια του αρ-
µόδιου Υπουργείου και αυτό δεν έχει διευθετηθεί. Κλείνοντας
θέλω να πω ότι είναι θετική η αποδοχή εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης και του κυρίου Υπουργού της ρύθµισης για τους πολυτέ-
κνους. Η ρύθµιση πρέπει να επεκταθεί και στους τριτέκνους,
αφού ως Κυβέρνηση έχουµε πει ότι περίπου οι τρίτεκνοι εξοµοι-
ώνονται µε τους πολυτέκνους. Με την έννοια αυτή πρέπει να το
δει το αρµόδιο Υπουργείο και να νοµοθετήσει αναλόγως.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Η κ. Μερεντίτη έχει το
λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία
παρατήρηση για όσα ακούστηκαν πριν από λίγο. Η όποια κριτική
και ο όποιος σχολιασµός γίνεται για τον τρόπο λειτουργίας του
Κοινοβουλίου απευθύνεται κυρίως προς το Προεδρείο και µετά
συµπαρασύρει όλους εµάς που θέλουµε µε την παρουσία µας
να τιµάµε τον Κανονισµό της Βουλής και τη λειτουργία του Κοι-
νοβουλίου. Αυτά για να προσέχουµε τι λέµε εδώ µέσα. Τώρα,
ποιοι έχουν σύνδροµα και τι σύνδροµα νοµίζω ότι ο καθένας πρέ-
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πει να κρίνει τον εαυτό του. Όµως, όλους µας κρίνει ο λαός και
ο λαός στην τελική του κριτική είναι αµείλικτος και πάντοτε σω-
στός.

Ακούγονται πάρα πολλά για το πολιτικό σύστηµα αυτήν την
εποχή. Και εγώ και οι περισσότεροι συνάδελφοί µου είµαστε ενο-
χληµένοι από όσα ακούγονται. Αλλά για να εκφράσουµε την ενό-
χλησή µας και να απαιτήσουµε παρεµβάσεις για διόρθωση
πρέπει πρώτα και κύρια να προσέχουµε τι λέµε εδώ.

Έρχοµαι στην τροπολογία για τη τακτοποίηση των ηµιυπαί-
θριων χώρων. Η φαεινή ιδέα της νοµιµοποίησης των αυθαιρέτων
κτισµάτων δηλαδή της εξαίρεσής τους από την κατεδάφιση ένα-
ντι οικονοµικού ανταλλάγµατος που θα ενισχύσει τα ταµεία του
κράτους έχει ήδη κλείσει τα σαράντα ένα χρόνια. Ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτό προβλέφθηκε για πρώτη φορά µε νόµο του
1968. Ωστόσο, σαράντα ένα χρόνια ευνοϊκών παρεµβάσεων του
νοµοθέτη υπέρ της αυθαίρετης δόµησης δεν είχαν παρά ένα και
µόνο αποτέλεσµα. Εξέθρεψαν στην κοινωνία την αντίληψη ότι η
κατασκευή ενός αυθαιρέτου αποτελεί αδίκηµα χωρίς ποινή και
ο κάθε πολίτης που αυθαιρετεί δικαιούται να προσβλέπει στην
ανοχή της πολιτείας.

Ας µη γελιόµαστε, κύριοι συνάδελφοι. Οι ασάφειες της πολε-
οδοµικής νοµοθεσίας αποτελούν διαχρονικά µέσο διαµόρφωσης
πελατειακών σχέσεων. Με την πάροδο του χρόνου η εξαίρεση
έγινε κανόνας, µε συνέπεια ατοµικά και κοντόφθαλµα να νοιώ-
θουµε όλοι κερδισµένοι, ενώ στην πραγµατικότητα είµαστε οι µε-
γάλοι χαµένοι, αφού το αστικό περιβάλλον στο οποίο ζούµε είναι
άναρχο, ακαλαίσθητο, ανοίκειο και αβίωτο. Η καταστροφή του
περιβάλλοντος συνεχίζεται συστηµατικά µε την έγκρισή µας.

Οι ευθύνες του κράτους είναι πολύ µεγάλες. Ο πολίτης έχει
εθιστεί στην παραβατική συµπεριφορά και γνωρίζει ότι στο µέλ-
λον όλα θα τακτοποιηθούν απλώς πληρώνοντας ίσως κάτι πα-
ραπάνω. Ας θυµηθούµε για τη τάξη ότι όλα αυτά τα χρόνια οι
ηµιυπαίθριοι στην ουσία λειτούργησαν σαν µία ανεπίσηµη µέθο-
δος αύξησης των συντελεστών δόµησης, µε την Κυβέρνηση για
άλλη µια φορά να κάνει τα στραβά µάτια και τον όποιο αρµόδιο
Υπουργό να βρίσκεται στα µπρος- πίσω και στα ήξεις -αφήξεις.
Και ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να φτάσουµε σήµερα σε αυτό το
«αλαλούµ» µε τους ηµιυπαίθριους. Πρέπει να συζητήσουµε κά-
ποτε για την ουσία του στεγαστικού προβλήµατος στην Ελλάδα
και τις ανυπολόγιστες κοινωνικές και περιβαλλοντικές του προε-
κτάσεις, πράγµα που το έκανε ο νόµος του 1983. Το λέω αυτό για
να απαντήσω στη συνάδελφο που ρώτησε τι έγινε το 1983. Το
1983 ευνοήθηκαν όλοι οι πολίτες οι οποίοι µε την αστυφιλία και
µε τη εσωτερική µετανάστευση είχαν κτίσει τα 2/3 των πόλεων
εκτός σχεδίου.

Τώρα, βγαίνει το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης στη
γύρα για να µαζέψει µε πλάγιο τρόπο τα χρήµατα που σας λεί-
πουν για το «δηµόσιο κορβανά». Καθαρά πράγµατα. Η εργώδης
προσπάθεια για την εξεύρεση πηγών εσόδων από την Κυβέρ-
νηση εις βάρος των εργαζοµένων µισθωτών και συνταξιούχων
δεν έχει τέλος.

Έτσι όταν διαπιστώσατε ότι σας λείπει ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, φτιάξατε αυτό στο σχέδιο της τακτοποίησης τάχα των
ηµιυπαίθριων χώρων, σε µια χώρα που την έχετε µεταβάλλει σε
αυθαίρετη. Πρόκειται για µία πρόταση που συζητιέται εδώ και
ενάµιση χρόνο. ∆εν προχώρησε και έρχεται τώρα.

Στο µεταξύ, κύριε Υπουργέ –τον παριστάµενο Υφυπουργό ΠΕ-
ΧΩ∆Ε ρωτώ- αυτό τον ενάµιση χρόνο τι µήνυµα στέλνατε σε
όλους; «Κάντε όσους µπορείτε ηµιυπαίθριους και εµείς είµαστε
εδώ».

Εγώ αναρωτιέµαι µερικές φορές γιατί νοµοθετούµε εδώ µέσα.
Νοµοθετούµε βάζουµε όρους δόµησης και ερχόµαστε µετά να
νοµιµοποιήσουµε, αφού έχουµε ταλαιπωρήσει κάποιους νοµο-
ταγείς πολίτες σ’ αυτή τη χώρα οι οποίοι θέλουν να είναι ευθύς
εξ αρχής συνεπείς µε τους νόµους.

Πιστεύετε λοιπόν ότι µε την πολιτική σας θα µπορέσετε από τη
µια να σώσετε τα οικονοµικά της χώρας που βουλιάζουν και από
την άλλη να βάλετε τάξη στο χάος που επικρατεί στο πολεοδο-
µικό ιστό της χώρας; Κανείς δεν είναι τόσο αφελής. Τίποτε δεν
θέλετε να κάνετε, απλά να µαζέψετε «κανένα» ευρώ αδιαφορώ-
ντας για τους νόµους, το Σύνταγµα και το µέλλον κυρίως της

χώρας.
Εδώ αναρωτιέµαι ξανά. Γιατί θα πρέπει να δεχθούν και να πλη-

ρώσουν έστω και τώρα; Να υπακούσουν ή να σκεφτούν ότι θα
τιµωρηθούν από ποιους; Από τους ίδιους ελεγκτές που µέχρι
τώρα τους έδωσαν το δικαίωµα να έχουν τους ηµιυπαίθριους;
Είναι τραγικό το ίδιο το κράτος τον 21ο αιώνα από τη µια να επι-
βραβεύει την παρανοµία και από την άλλη να ταλανίζει, όπως
είπα, τους νοµοταγείς πολίτες. Είναι το ίδιο το κράτος που σπρώ-
χνει τον πολίτη στην παρανοµία.

Θυµίζω ότι µόλις τον περασµένο Μάρτιο ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε
ξεκαθάριζε ότι οι ηµιυπαίθριοι χώροι είναι θέµα του ΥΠΕΧΩ∆Ε.
Και αναφέρω τα λόγια του: «∆εν µιλάµε για νοµιµοποίηση, µιλάµε
για τακτοποίηση. Νοµιµοποίηση δεν µπορεί να γίνει». Νοµίζω ότι
το είπε και σήµερα. Μετά ήρθε ο αρµόδιος Υπουργός Οικονοµι-
κών και συµπεριέλαβε το θέµα των ηµιυπαίθριων χώρων στα φο-
ρολογικά µέτρα της Κυβέρνησης, προκειµένου να εξασφαλίσει
τα 1,15 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη µαύρη τρύπα των δηµόσιων
εσόδων.

Θέλω να ρωτήσω τον κ. Σουφλιά, πώς άλλαξε το θέµα ξαφ-
νικά, χέρια; Τι συνέβη; Σήµερα βέβαια ακούσαµε και άλλα πράγ-
µατα. Ο κ. Σουφλιάς είπε ότι δεν συµφωνούσε µε νοµοσχέδιο
που πέρασε από τη Βουλή. «∆εν το υπέγραψα –είπε- γιατί δεν
συµφωνώ». Εγώ απλά αναρωτιέµαι πώς πέρασε αυτό το νοµο-
σχέδιο και ποια νοµιµότητα έχει; Έναντι των εκατόν πενήντα ενός
Βουλευτών ή έναντι της λειτουργίας της Κυβέρνησης; Είναι ένα
µεγάλο θέµα. Θα το συζητήσουµε από εδώ και πέρα.

Θέλω να σας πω ότι είναι απαράδεκτη αυτή η τακτική. Η Κυ-
βέρνηση στην προσπάθειά της να εξασφαλίσει χρήµατα κοροϊ-
δεύει τους ιδιοκτήτες ηµιυπαίθριων χώρων, αφού είναι σχεδόν
βέβαιο –το είπε νοµίζω και ο κ. Σουφλιάς σήµερα- ότι η ρύθµιση
θα προσκρούσει στον έλεγχο νοµιµότητας του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Σηµειώνεται δε ότι από την τακτοποίηση οι παρά-
νοµα κλεισµένοι ηµιυπαίθριοι χώροι εξαιρούνται απλώς από την
κατεδάφιση, χωρίς να προστίθεται στην έκπτωσή τους το ακί-
νητο.

Εποµένως ο πολίτης καλείται να παραδεχθεί ότι έχει στην κα-
τοχή του ηµιυπαίθριο χώρο, ενώ αυτός δεν φαίνεται να συµβάλ-
λει στα συµβόλαια αγοράς του ακινήτου και να τον δηλώσει
παράλληλα µε ένα κόστος που δεν του δίνει καµµία λύση, απλά
πληρώνει.

Το θέµα δεν είναι απλό. Υπάρχουν αποκλίνουσες απόψεις κυ-
ρίως για το αν µε τη δήλωση της αυθαιρεσίας, που προκύπτει
από την αλλαγή χρήσεως των ηµιυπαίθριων, γκαράζ και αποθή-
κες, εξασφαλίζεται ο ιδιοκτήτης από τις επιπτώσεις της ήδη κεί-
µενης νοµοθεσίας περί αυθαιρέτων.

Κλείνοντας, όµως, θέλω να πω κάτι. Ο δρόµος που επιλέγετε,
κύριοι Υπουργοί –παριστάµενοι Υπουργοί- η Κυβέρνηση γενικώς,
είναι καταστροφικός, αναποτελεσµατικός, καθαρά και µόνο φο-
ροεισπρακτικός. Με την τακτοποίηση που ζητάτε να συµπρά-
ξουµε σήµερα δεν αντιµετωπίζεται επί της ουσίας το πρόβληµα.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Οι συγκεκριµένοι χώροι δεν νοµιµοποιούνται και οι ιδιοκτήτες
τους καταδικάζονται να πληρώσουν ένα χαράτσι παραµένοντας
εκτεθειµένοι. Σας καταθέτω εδώ την πρόταση του Τεχνικού Επι-
µελητηρίου, που δεν ξέρω αν έχετε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία Μερεντίτη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση και η κάθε Κυβέρνηση οφείλει να βρει άλλους
τρόπους εξεύρεσης εσόδων για να λύσει το δηµοσιονοµικό πρό-
βληµα της χώρας και να µείνει επιτέλους µακριά από οποιουδή-
ποτε είδους νοµιµοποίηση αυθαίρετης κατασκευής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ για να τελειώσω.
Την ανοχή σας για λίγο.

Πρέπει να αποσύρετε αυτό το «νοµικό εξάµβλωµα». Αν δεν
µπορούµε να διορθώσουµε τα στραβά του παρελθόντος, κύριοι
Υπουργοί, τουλάχιστον ας µην καταστρέφουµε και το µέλλον,
διότι αυτό κάνετε. Ξέρετε ποια εντύπωση κυριαρχεί στην κοινή
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γνώµη αυτή την ώρα µε αυτή την τροπολογία; Ότι η πολιτεία
αφήνει τους πολίτες να παρανοµούν για να ωφελούνται όλοι.

∆ηλαδή για να ωφελούνται, πρώτον, οι κατασκευαστές. Κι εδώ
είναι το ζητούµενο. Κανείς δεν τους αγγίζει. ∆εύτερον, οι ιδιο-
κτήτες. Οι ιδιοκτήτες όµως είναι και θύµατα και θύτες. Τρίτον,
όλοι αυτοί που εµπλέκονται στις άδειες και στο πώς δίνονται. Και
δεν άκουσα καµµία κουβέντα εδώ για το πώς φθάνουν όλα αυτά
να λειτουργούν. Και τέταρτον -και το χειρότερο- να επωφελείται
η ίδια η Πολιτεία, η οποία έρχεται να πάρει το µερίδιο της «µίζας»
από την τακτοποίηση της παρανοµίας. Έτσι όλοι είµαστε ευχα-
ριστηµένοι και δίνουµε την εντύπωση στους πολίτες ότι ετοιµα-
ζόµαστε για την επόµενη µίζα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Εσείς τα λέτε αυτά;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ναι, εµείς τα λέµε, κύριε Υπουργέ.
Και σας εξήγησα τι κάναµε εµείς το ’83. Νοµίζω ότι το ξέρετε κα-
λύτερα από εµένα. Σας είπα όµως και κάτι που δεν το παρακο-
λουθήσατε. Μπορεί να έγιναν και κάποια λάθη στο παρελθόν.
Έρχεται η κάθε κυβέρνηση, ο κάθε πολιτικός που θέλει να προ-
σφέρει σ’ αυτή τη χώρα και προσθέτει το πετραδάκι του σ’ αυτά
που υπάρχουν. ∆εν γκρεµίζει ό,τι σωστό, για να τα ισοπεδώσει
όλα. Και µετά αναρωτιόµαστε γιατί υπάρχει αυτή η απαξίωση της
πολιτικής!

Και θέλω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω την ενό-
χλησή µου, για να µην πω την οργή µου, µε όλα αυτά που ακού-
γονται για τους εκατόν πενήντα τρεις εν δυνάµει Βουλευτές που
πήραν πολλά ή λίγα χρήµατα. ∆εν θα επιτρέψω ποτέ στον εαυτό
µου να γίνω δηλωσίας, να δηλώσω ότι εγώ δεν είµαι στους εκα-
τόν πενήντα τρεις. Με ενοχλεί, όπως µε ενοχλεί και αυτό που
ακούω από άλλους εδώ που µετέχουν στην Ολοµέλεια, που δη-
λώνουν ότι αν ποτέ βγουν όλα τα δεδοµένα του Χριστοφοράκου
στη δηµοσιότητα, η Βουλή θα συνεδριάζει σε περίπτερο. Και
αναρωτιέµαι: Στο περίπτερο µπορεί να συνεδριάσουν δύο, κύριε
Πρόεδρε. Κανένα κόµµα εδώ µέσα δεν έχει δύο Βουλευτές. Άρα
πού καταλήγουµε; Και πρέπει βέβαια πρώτα εµείς εδώ να προ-
σέχουµε όσο το δυνατόν τη συµπεριφορά µας, τις τοποθετήσεις
µας, τις επιλογές µας ή και αυτά που απορρίπτουµε, αλλά πρέ-
πει, κύριε Πρόεδρε, και το Προεδρείο, η Βουλή να αναλάβει µία
πρωτοβουλία, γιατί δεν µπορεί να διασύρεται έτσι το Κοινοβού-
λιο, ως εκ τούτου και η λειτουργία της ∆ηµοκρατία µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κυρία
Μερεντίτη.

Ο κ. Νικητιάδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω να µην µου µετρήσετε τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε

Πρόεδρε, που θα χρειαστώ για να σηµειώσω υποκαθιστώντας
σας, επειδή εκείνη την ώρα εσείς ήσασταν απασχοληµένος, ότι
δεν υπέπεσε στην αντίληψή σας µία απρέπεια εκ µέρους της συ-
ναδέλφου κ. Παπακώστα -και λυπάµαι που δεν είναι εδώ-, δη-
λαδή το να κάνει µία προσωπική επίθεση σε άσχετο εντελώς
θέµα στον απόντα κ. Βενιζέλο, ο οποίος δεν ήταν εδώ εκείνη τη
στιγµή. Όταν µάλιστα, µπορεί να διαφωνούµε παντελώς, µπορεί
να διαφωνεί η κ. Παπακώστα παντελώς µε όσα είπε, αλλά θεωρώ
ότι όλη η προβληµατική του τόσο από νοµικής όσο και από πο-
λιτικής πλευράς εµπλούτισε το διάλογο, που είναι τόσο απαραί-
τητος, εµπλούτισε τον προβληµατισµό που είναι τόσο
απαραίτητος για ένα τόσο σοβαρό θέµα. Κατά συνέπεια, το
θεωρώ µία µικρή απρέπεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να σας
πω –και θέλω να το µεταφέρω και να το µεταλαµπαδεύσω και ως
άποψη προς εσάς- ότι εγώ αισθάνοµαι και ενοχές και ντροπή ως
πολιτικός, νεοεκλεγµένος Βουλευτής, για το ότι συνεχίζουµε
αυτή τη σχιζοφρένεια της νοµιµοποίησης αυθαιρέτων. Πρόκει-
ται περί παράνοιας, µίας συνεχιζόµενης παράνοιας στην οποία
καθοδηγούµε µονίµως τον ελληνικό λαό.

Επιτρέψτε µου να αποκαταστήσω κατ’ αρχάς την έννοια του
«ηµιυπαίθριου», επειδή άκουσα εδώ το συνάδελφό µου τον κ.
Αµοιρίδη να σας κατηγορεί ως «Κυβέρνηση ηµιυπαίθρια», κι εγώ
δεν θεωρώ κατηγορία το «ηµιυπαίθριον». Το «ηµιυπαίθριον», κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι στοιχείο της ελληνικής αρχιτε-
κτονικής από αρχαιοτάτων χρόνων, από την περίοδο τη Μινωική
ακόµη. Και θέλω να ευχαριστήσω το Τεχνικό Επιµελητήριο ∆ω-
δεκανήσου και τον Πρόεδρό του κ. Βενιέρη –κύριε Καραµάριε,
τον ξέρετε- γιατί έχουν εµπλουτίσει τη δική µας σκέψη και τη δική
µας άποψη και τη δική µας αισθητική µε τις θαυµάσιες τοποθε-
τήσεις που έχουν κάνει, για να γνωρίζουµε ακριβώς τι συµβαίνει
σε θέµατα που πολλές φορές εµείς δεν αντιλαµβανόµαστε ή εγώ
τουλάχιστον, που δεν είµαι µηχανικός. Το «ηµιυπαίθριον» λοιπόν
είναι στοιχείο της αρχιτεκτονικής µας.

Αν πάµε, κύριε Καραµάριε, στη Στοά του Αττάλου υπάρχουν
ηµιυπαίθρια εκπληκτικά, µοναδικά, απίστευτης αισθητικής...

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ήταν νοµοταγείς οι µηχανικοί
τότε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Πρέπει λοιπόν να σηµειώσω ότι στην
αρχαιότητα δεν υπήρχε σπίτι χωρίς ηµιυπαίθριο. Και όχι µόνο
στην Ελλάδα, αλλά σε ολόκληρη τη Μεσόγειο. Στην Ποµπηία
ήταν ενσωµατωµένα τα ηµιυπαίθρια σε όλα τα σπίτια, προκειµέ-
νου να δίνουν µία άλλη διάσταση: να δίνουν αέρα, να δίνουν φως,
να δίνουν άλλη αισθητική, να δίνουν την αίσθηση ότι είναι µεγα-
λύτερος ο χώρος. ∆εν τα έκαναν τυχαία.

Άρα, δεν είναι κατηγορία το «ηµιυπαίθριο» που σας εκτόξευσε
ο κ. Αµοιρίδης. Αν σας έλεγε αυθαιρέτους, ενδεχοµένως θα ήταν
πλησιέστερα στο χαρακτηρισµό, αν αυτό ήθελε να υπονοήσει.

Να δούµε, λοιπόν, αυτό το µεταξύ χτιστού και άχτιστου –γιατί
αυτό είναι το ηµιυπαίθριο- εµείς πού το καταντήσαµε και γι’ αυτό
στην αρχή εγώ είπα ότι ως πολιτικός αισθάνοµαι ενοχές και αι-
σθάνοµαι ντροπή. Βέβαια, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση µε αυτή
τη ρύθµιση και θα µου πείτε ότι ενδεχοµένως γι’ αυτό το λόγο
τα λέω.

Εγώ λοιπόν δεσµεύοµαι ότι και αύριο στην κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ θα έρθω και θα κάνω ακριβώς την ίδια τοποθέτηση και
δεν θα αποδεχθώ νοµιµοποιήσεις αυθαιρέτων αν αυτές δεν λά-
βουν, επιτέλους, ένα µόνιµο χαρακτήρα και θα πω παρακάτω
πώς µπορεί να γίνει αυτό.

Όµως, πραγµατικά δεν είναι ντροπή το ότι ερχόµαστε και χτί-
ζουµε την πηγή της παρανοµίας εµείς οι ίδιοι; ∆εν ξέρουµε
άραγε ότι όλες οι αναφορές των Επιθεωρητών ∆ηµοσίας ∆ιοί-
κησης λένε ότι είναι πρώτες οι εφορίες και δεύτερες οι πολεο-
δοµίες; ∆εν ξέρουµε πού είναι η πηγή της παρανοµίας και πού
είναι η πηγή της «µίζας»; ∆εν είναι τα αυθαίρετα αυτού του εί-
δους, τα ηµιυπαίθρια µία ακριβώς αφορµή για να παράγεται
«µίζα», για να παράγεται «µαύρο χρήµα» και για να νοµιµοποιεί-
ται η αυθαιρεσία; Μήπως υπάρχει κάποιος εδώ που αγόρασε δια-
µέρισµα και δεν του είπε ο µηχανικός, «πάρε και τον ηµιυπαίθριο
και θα τον χτίσεις µετά»; Τουλάχιστον ο ελληνικός λαός στη συ-
ντριπτική του πλειοψηφία έχει υποστεί αυτή τη διαδικασία. Και
στη συντριπτική του πλειοψηφία έχει αποδεχθεί ότι πληρώνει
έναν ηµιυπαίθριο τον όποιο αύριο θα χτίσει, γιατί του τον εµπέ-
δωσε ο µηχανικός του, γιατί τον ακολουθούσαν οι πολεοδοµίες
και γιατί κάναµε την παρανοµία νοµιµότητα. Γι’ αυτό λέω ότι εγώ
τουλάχιστον αισθάνοµαι ντροπή συµµετέχοντας σ’ ένα τέτοιο πο-
λιτικό σύστηµα που συνεχίζει να καλλιεργεί και να διαιωνίζει αυτή
τη «πολιτική σχιζοφρένεια».

∆υστυχώς, έτσι καταντήσαµε την Ελλάδα. Να πούµε για τη λει-
τουργική τακτοποίηση; Αναφέρθηκε και ο κ. Βενιζέλος για τα ξε-
νοδοχεία. ∆εν είναι ένα κοµµάτι αυτής της ιστορίας; Και
ανεξαρτήτως του ότι έρχεται τώρα ο κ. Σουφλιάς να διαχωρίσει
τη θέση του, επειδή δεν συνυπέγραψε το νοµοσχέδιο για τη λει-
τουργική τακτοποίηση των τουριστικών καταλυµάτων –είναι βέ-
βαια και πρωτοφανές να λέει ότι εγώ δεν συµφωνούσα- έχουµε
ένα τεράστιο ζήτηµα: Πώς τακτοποιούµε λειτουργικά και δεν τα-
κτοποιούµε πολεοδοµικά.

Και το έχει κάνει και το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν και έχετε δίκιο,
κύριε Καραµάριε, που ξέρω ότι σκέφτεστε ακριβώς αυτό το
πράγµα, αυτή τη στιγµή.

Λέω όµως ότι δεν πρέπει κάποτε να τελειώσουµε µε αυτή την
ιστορία; ∆εν είναι άνιση µεταχείριση να νοµιµοποιούµε σήµερα
τα αυθαίρετα, όταν υπάρχουν κάποιοι, έστω και ελάχιστοι έντιµοι
Έλληνες πολίτες που δεν αποδέχθηκαν να χτίσουν τον ηµιυπαί-
θριο, που δεν αποδέχθηκαν να κάνουν αυθαίρετο, που δεν απο-
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δέχθηκαν να χτίσουν ένα µέτρο παραπάνω; Γιατί όλοι αυτοί πρέ-
πει σήµερα να αισθάνονται κορόιδα ή εµείς να τους κάνουµε να
αισθάνονται κορόιδα;

∆υστυχώς, δεν κάναµε τίποτε για όλα αυτά. Και εγώ θα πω το
εξής: Επειδή ο κ. Σουφλιάς είπε εδώ ότι αυτό που κάνει σήµερα
θα το έκανε κάθε έντιµο κράτος, θέλω να του πω ότι δεν είναι
έτσι τα πράγµατα. ∆υστυχώς, αν διαβάσουµε την αιτιολογικό έκ-
θεση –εκτός αν δεν τη διάβασε- εκείνο που λέει είναι ότι έχουµε
ενάµισι εκατοµµύρια αυθαίρετα και αυτό σηµαίνει ότι θα υπάρξει
µία τεράστια εισροή χρήµατος από τη νοµιµοποίηση αυτών των
αυθαιρέτων στο δηµοσιονοµικό µας, που έχει ένα τεράστιο έλ-
λειµµα και ένα τεράστιο πρόβληµα. Αν λοιπόν λέει αυτά η αιτιο-
λογική έκθεση, τι έρχεται ο κ. Σουφλιάς να µας λέει σήµερα ότι
είµαστε ένα έντιµο κράτος, που µιας και δια παντός προσπαθεί
να λήξει ένα τέτοιο πρόβληµα;

Ήθελε πραγµατικά ο κ. Σουφλιάς να λήξει µιας και δια παντός
αυτό το πρόβληµα; Θα σας πω εγώ, κύριοι Υπουργοί, πώς θα
µπορούσε να το κάνει και εγώ θα το προτείνει αύριο στη δική
µας κυβέρνηση.

Τη συνταγµατική αναθεώρηση εσείς την κάνατε. Ας βάζατε µία
διάταξη που να λέει ότι απαγορεύεται η θέσπιση νόµου που να
νοµιµοποιεί αυθαίρετα. Εκεί θα ερχόταν ο ελληνικός λαός και θα
έλεγε ότι ορίστε, το έληξαν µιας και δια παντός το θέµα. Όχι να
µου λέει τώρα αυτό, όταν ξέρει ότι ο οποιοσδήποτε υπουργός,
υφυπουργός µπορεί να ψηφίσει αύριο µιά τροπολογία –όχι ένα
νόµο- και να αλλάξει τα πράγµατα που πιστεύει ο κ. Σουφλιάς ότι
τώρα ρυθµίζονται µιας και δια παντός από το έντιµο κράτος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ∆εν µπορούσαµε µόνοι µας.
Ήθελε αυξηµένη πλειοψηφία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Υπάρχουν λοιπόν τρόποι. Μπορού-
σατε µόνοι σας να το προτείνετε και αν θέλατε, επειδή πιστεύατε
ότι µας εκθέτατε, να το κάνατε. Ουδόλως πέρασε από το µυαλό
σας. Και ξέρετε γιατί; Γιατί αυτό θέλει µία πλατιά συναίνεση. Και
αν πραγµατικά θέλατε να λύσετε το πρόβληµα, θα καλούσατε
µια διακοµµατική επιτροπή, προκειµένου µιας και δια παντός να
το τελειώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θα πω ότι συµβαίνουν πρωτοφανή πράγµατα. ∆εν
έχουµε χώρους στάθµευσης αυτοκινήτων, είναι γεµάτα, «καβα-
ληµένα» τα πεζοδρόµιά µας µε αυτοκίνητα, έχουµε απίστευτη
ανάγκη χώρων στάθµευσης αυτοκινήτων, γκαράζ και ερχόµαστε
αυτά που έγιναν γκαράζ και τα κάνουµε σήµερα νοµιµοποιηµένα
σπίτια, νοµιµοποιηµένους χώρους κατοίκησης. Και αυτά, την ώρα
που µιλάει ο Υπουργός Περιβάλλοντος για περιβάλλον, την ώρα
που ξέρουµε ότι θέλουµε ανθρώπινες πόλεις, πολιτισµένες πό-
λεις, πόλεις στις οποίες επιτέλους µπορούµε να αναπνεύσουµε,
πόλεις στις οποίες µπορούµε να κυκλοφορήσουµε.

Τέτοιες πόλεις θα κάνουµε, όταν νοµιµοποιούµε όλα αυτά τα
αυθαίρετα και στην ουσία κλείνουµε και τα τελευταία γκαράζ,
έτσι ώστε να γίνουν σπίτια και όλοι να βγάλουν τα αυτοκίνητα και
να «καβαλήσουν» τα πεζοδρόµια; Έτσι, ούτε πολιτισµένες πόλεις
γίνονται, ούτε θέλουµε να κατοικούµε σ’ αυτές τις πόλεις.

∆υστυχώς, δυστυχέστατα είναι καθαρά εισπρακτικό το νοµο-
σχέδιο. Με τον ίδιο τρόπο νοµιµοποιήσαµε εγκλήµατα, βγάλαµε
έξω φυλακισµένους. Και είναι πρόσφατα όσα ψηφίστηκαν από
την Κυβέρνησή σας, από τον κ. Χατζηγάκη και στη συνέχεια από
τον κ. ∆ένδια, µειώνοντας ποινές, καθιστώντας εγκλήµατα αθώες
πράξεις και δίνοντας τη δυνατότητα σε εγκληµατίες να εξαγο-
ράζουν το υπόλοιπο της ποινής τους και να βγαίνουν από τις φυ-
λακές. Να δούµε τι άλλο θα νοµιµοποιήσετε στο τέλος,
προκειµένου να καλύψετε αυτά που είναι αδύνατον να καλύψετε.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Νικητιάδη.
Η κ. Κεφαλογιάννη έχει το λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση

νοµοσχέδιο επιγραµµατικά προβλέπει τη µείωση του διοικητικού
βάρους και τη θέσπιση της διαδικασίας ταχείας αδειοδότησης
επιχειρήσεων και επενδυτικών σχεδίων για την τόνωση της επι-

χειρηµατικότητας.
Τροποποιεί την ισχύουσα νοµοθεσία για το Ταµείο Εγγύησης

Καταθέσεων και Επενδύσεων, έτσι ώστε να ενσωµατωθεί στην
ελληνική έννοµη τάξη η οδηγία 14 του 2009 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Μαρτίου 2009, βάσει της
οποίας λαµβάνονται µέτρα για την αποκατάσταση της εµπιστο-
σύνης των καταθετών στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα.

Προωθεί την εφαρµογή της λειτουργικής χρηµατοδοτικής µί-
σθωσης από το δηµόσιο, τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησηςκαι τονευρύτεροδηµόσιοτοµέα,µεστόχοτηναναβάθµιση των
παρεχοµένων υπηρεσιών προς τους πολίτες, τον περιορισµό των
δαπανών και την εξοικονόµηση πόρων.

Ακόµη αυξάνει το µετοχικό κεφάλαιο της «ΤΕΜΠΜΕ Α.Ε.», µε
στόχο την αποτελεσµατικότερη ενίσχυση των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων.

Με άλλα λόγια, συζητάµε σήµερα µια σηµαντική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει κρίσιµες συνέπειες της οικο-
νοµικής κρίσης, εξασφαλίζοντας τον υγιή ανταγωνισµό, την τό-
νωσητηςεπιχειρηµατικότηταςκαιτηνενίσχυσητηςρευστότητας στην
αγορά.

Θα ήθελα ωστόσο από το γενικό πλαίσιο να περάσω στο ει-
δικό θέµα που απασχολεί έντονα την κοινή γνώµη και θεωρώ
χρέος µας, από πλευράς της Κυβέρνησης, να ξεκαθαρίζουµε και
να προβάλουµε την πραγµατική του διάσταση.

Αναφέροµαι στην τελευταία τροπολογία στο σχέδιο νόµου, µία
ρυθµιστική καινοτοµία στα ζητήµατα που αφορούν ηµιυπαίθρι-
ους και κλειστούς υπέργειους και υπόγειους χώρους εντός του
εγκεκριµένου περιγράµµατος του όγκου του κτηρίου, µία προ-
σπάθεια να αντιµετωπιστεί ρεαλιστικά το έντονο πρόβληµα της
παράνοµης αλλαγής χρήσης και κυρίως, µία προσπάθεια, ώστε
το χρόνιο και εξαιρετικά εκτεταµένο αυτό πρόβληµα να περιορι-
στεί µελλοντικά.

Υπενθυµίζω ότι η ρίζα του φαινοµένου εντοπίζεται χρονικά στο
1985, όταν για πρώτη φορά νοµοθετήθηκε η δυνατότητα δηµι-
ουργίας ηµιυπαίθριων χώρων εντός του όγκου του κτηρίου,
χωρίς αυτοί να προσµετρούνται στο συνολικό συντελεστή δόµη-
σης. Από τότε, η ρύθµιση αυτή έδωσε «πάτηµα» σε δεκάδες ιδιο-
κτήτες, αγοραστές και κατασκευαστές, οι οποίοι εκµεταλλευόµενοι
την αδυναµία των αρµόδιων υπηρεσιών να ελέγχουν τις παρεκ-
κλίσεις από το νόµο, µετέτρεψαν τους ηµιυπαίθριους σε κύριους
χώρους κατοικίας.

Παράλληλα, ο έως τώρα εντοπισµός των παραβάσεων µόνο
κατόπιν καταγγελίας επέτρεπε διαχρονικά την ανενόχλητη άν-
θιση του φαινοµένου. Σ’ αυτό ακριβώς επιχειρεί να βάλει ορι-
στικό τέλος η παρούσα τροπολογία. Και αυτό είναι που την
καθιστά απολύτως αναγκαία.

Σύµφωνα µε αυτήν, εφεξής οι ηµιυπαίθριοι κατανέµονται ανα-
λογικά σε κάθε όροφο. Περιορίζονται στο 15% του συντελεστή
δόµησης, από 20% που ήταν µέχρι σήµερα.

Παράλληλα, ορίζεται ότι το µεγαλύτερο βάθος τους είναι 1,80
µέτρα. Έτσι, δεν θα είναι πλέον δυνατόν να µεταφερθούν όλοι οι
ηµιυπαίθριοι µιας πολυκατοικίας σε έναν ή δύο ορόφους, ενώ
επίσης δεν θα είναι ελκυστικό και συµφέρον να µετατραπεί ηµιυ-
παίθριος χώρος σε αυτοτελές δωµάτιο.

Συµπληρώνω ότι το πρόβληµα που εξετάζουµε και επιχειρούµε
να αντιµετωπίσουµε µε την υπάρχουσα τροπολογία, συναντάται
συχνότατα και στους ισόγειους κλειστούς χώρους στάθµευσης
αυτοκινήτων, που έως τώρα δεν υπολογίζονταν στο συντελεστή
δόµησης. Αυτοί οι χώροι παράτυπα χρησιµοποιούνταν ως χώροι
κατοικίας, εργασίας και καταστηµάτων, δηλαδή άλλαζαν σε χώ-
ρους που µετρούν στο συντελεστή.

Για την αποτροπή αυτής της παρανοµίας, αυτοί οι χώροι προ-
σµετρώνται πλέον βάσει της τροπολογίας στο συντελεστή δό-
µησης. Τον ίδιο σκοπό έχει και η ρύθµιση περί ανώτατου ύψους
των υπόγειων χώρων σε οικοδοµές εντός σχεδίου και εντός
ορίων οικισµών, όπου οι οροφές προβλέπεται να έχουν µέγιστο
ύψος τα 0,80 µέτρα από την οριστική στάθµη του εδάφους. Έτσι
και σε αυτήν την περίπτωση επιδιώκεται να περιοριστούν οι ευ-
καιρίες και τα «πατήµατα» παράνοµης εκµετάλλευσης.

Παράλληλα, η παρούσα τροπολογία προβλέπει την αντικατά-
σταση των προστίµων ανέγερσης και διατήρησης που γνωρί-
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ζουµε όλοι καλά ότι δεν επιβάλλονται µε εφ’ άπαξ εισφορά, µε
προθεσµία καταβολής ένα έτος από την ψήφιση του υπό συζή-
τηση σχεδίου νόµου. Η εισφορά έχει ύψος 10% της αντικειµενι-
κής αξίας του χώρου που τακτοποιείται βάσει της τιµής ζώνης
που ισχύει στην εκάστοτε περιοχή.

Τονίζω δε ότι µετά την επιβολή της εισφοράς, δεν επιβάλλο-
νται επιπλέον πρόστιµα ανέγερσης και διατήρησης, όπως κακώς
διαδίδουν στελέχη του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, προκαλώντας σκοπίµως σύγχυση στους πολίτες. Μόνο σε
περίπτωση που οι ιδιοκτήτες δεν ανταποκριθούν σε αυτήν την
εκκρεµότητα, όπως προβλέπει η προτεινόµενη διαδικασία, µόνο
τότε θα υπάγονται αυτοµάτως οι παράνοµες χρήσεις χώρων στις
διατάξεις περί αυθαιρέτων και θα επιβάλλονται τα ανάλογα πρό-
στιµα.

Ακόµα, διευκρινίζω προς αποφυγήν τυχόν παρανοήσεων ότι οι
ρυθµίσεις της τροπολογίας αφορούν αποκλειστικά στην τακτο-
ποίηση της αλλαγής χρήσης νόµιµα δοµηµένων χώρων και δεν
αφορούν σε καµµία περίπτωση χώρους που έχουν κατασκευα-
στεί χωρίς οικοδοµική άδεια.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία για τους ηµιυπαί-
θριους χώρους δίνει λύσεις σε δύο επίπεδα. Το πρώτο επίπεδο
αφορά στο τι έχει συµβεί έως τώρα. Η παράνοµη αλλαγή χρή-
σης των ηµιυπαίθριων αποτελεί υπαρκτό πρόβληµα που πρέπει
ρεαλιστικά να αναγνωριστεί και να καταγραφεί στην πραγµατική
τεράστια διάστασή του. Αυτό το σκοπό έχει η επιχειρούµενη τα-
κτοποίηση µε την καταβολή της εφ’ άπαξ εισφοράς.

Το δεύτερο επίπεδο αφορά στη µελλοντική αποτροπή του φαι-
νοµένου. Αυτό επιδιώκει η επιχειρούµενη αυστηροποίηση των
ισχυουσών προδιαγραφών για τους ηµιυπαίθριους, τους υπέρ-
γειους και υπόγειους χώρους εντός του όγκου του κτηρίου, να
δηµιουργήσει δηλαδή συνθήκες τέτοιες, ώστε να µην είναι πλέον
εφικτό και επιθυµητό ως ένα βαθµό να αλλάξει παράνοµα η
χρήση των χώρων αυτών.

Σηµειώνω ότι αυτή η µέριµνα δεν είχε ληφθεί παλαιότερα. Το
συµφέρον συστηµατικά υπερτερούσε της ποιότητας ζωής. Η
ασύστολη παρανοµία καταδίκαζε σε ανισορροπία την οικιστική
ανάπτυξη µε όλα τα αρνητικά που µπορεί αυτό να συνεπάγεται.
Ήρθε η ώρα πλέον µε ολοκληρωµένο και ρεαλιστικό τρόπο να
αλλάξει αυτή η κατάσταση προς όφελος όλων µας και προπά-
ντων προς όφελος της επόµενης γενιάς που δικαιούται µια κα-
λύτερης ποιότητας ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Ζωίδης έχει το
λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύ-

νταγµά µας στο άρθρο 74, παράγραφος 5 καθιερώνει την αρχή
της ενότητας του νόµου, δηλαδή απαγορεύει την παρεµβολή
άσχετων διατάξεων, διατάξεων που δεν τελούν σε αλληλουχία
και δεν συνδέονται λογικά µε τη ρύθµιση του κυρίως αντικειµέ-
νου του κάθε νοµοσχεδίου. Είναι µία αρχή την οποία καταστρα-
τηγείτε συστηµατικά και κατά πάγια τακτική, τουλάχιστον για όσο
χρόνο συµµετέχω στη νοµοθετική διαδικασία.

Στο σηµερινό σχέδιο νόµου σπάτε όλα τα ρεκόρ. Μαζί µε τις
πέντε, έξι τροπολογίες στα τριάντα οκτώ συνολικά άρθρα ρυθ-
µίζετε τριάντα ένα τελείως διαφορετικά ζητήµατα µεταξύ τους.

Ρυθµίζετε τις ενδοοµιλικές συναλλαγές, την υποκεφαλαιοδό-
τηση των επιχειρήσεων, το φορολογικό απόρρητο, το ΕΤΑΚ, εκ-
κρεµείς φορολογικές υποθέσεις, θέµατα δωρεών στο Ταµείο
Φορολογικής Συνοχής, θέµατα του ΤΕΚΕ, τη διαδικασία αδειο-
δότησης επενδύσεων, τη µείωση των φορολογικών δαπανών σε
έρευνα και τεχνολογία µέχρι και το Ίδρυµα της «EUROBANK».
Ό,τι µπορεί να φανταστεί κάποιος ρυθµίζετε σε αυτό το σχέδιο
νόµου. Τι να πρωτοπεί κανείς;

Είναι κοινή πεποίθηση, κύριοι Υφυπουργοί, πλέον ότι η φορο-
λογική σας πολιτική, εκτός από πρόχειρη και αναποτελεσµατική,
προσβάλλει ευθέως και τη θεµελιώδη συνταγµατική αρχή για
ανάλογη επιβολή φόρων στους Έλληνες πολίτες, σύµφωνα µε
τη φοροδοτική τους ικανότητα. Αυτά περιλαµβάνονται στις δια-
τάξεις που ήδη πέρασαν.

Εσείς σήµερα επιτίθεστε στον απλό πολίτη, ο οποίος βρίσκε-
ται ανυπεράσπιστος στο όριο και κάτω από το όριο. Τον τιµω-
ρείτε. Κατόπιν αυτών πώς ζητάτε από τον απλό πολίτη να
τακτοποιήσει τους ηµιυπαίθριους, όταν βλέπει να κρέµεται από
πάνω του η «δαµόκλειος σπάθη» να του ζητηθούν και διάφορα
άλλα πρόστιµα είτε φορολογικά έσοδα από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών. Θα αναφερθώ εκτενέστερα µε την ιδιότητά µου ως πο-
λιτικός µηχανικός στην τροπολογία για τους ηµιυπαίθριους
χώρους, η οποία δεν συζητήθηκε σε καµµία επιτροπή.

Όπως αναφέρθηκε προηγουµένως, ο ηµιυπαίθριος είναι στοι-
χείο του «ευ κατοικείν», αναγόµενος ακόµη στη µινωική εποχή.
Και βέβαια στην Ελλάδα εισήχθη µε τον ΓΟΚ του 1985 και αµέ-
σως άρχισε η καταστρατήγηση της έννοιας του ηµιυπαίθριου
χώρου, κατ’ αρχάς, από τον ίδιο τον πολίτη και µε τη διαχρονική
και σκοπούµενη στις περισσότερες των περιπτώσεων ανοχή του
κράτους. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα η λεγόµενη «ρύθµιση» για τη
νοµιµοποίηση της παράνοµης αλλαγής χρήσης των ηµιυπαίθριων
χώρων έναντι ανταλλάγµατος στην ουσία να είναι µία κερδο-
σκοπία του ίδιου του κράτους, καταλύοντας κάθε έννοια ισονο-
µίας και ισοπολιτείας. Είναι ένα µέτρο αµιγώς εισπρακτικό και
βέβαια, αυτό γίνεται σε ένα δοµηµένο περιβάλλον, το οποίο δεν
συνάδει και δεν είναι αντάξιο της οµορφιάς που χάρισε η φύση
στην πατρίδα µας και παράλληλα στην ποιότητα και στην ασφά-
λεια στις κατασκευές.

Εποµένως, έχουµε µία νοµοθεσία, η οποία παραβαίνει αρχές
βασικές της αρχιτεκτονικής και αρχές που θα πρέπει να διέπουν
τη ζωή µας, προτείνοντας και ιεραρχώντας επακριβώς τις απαι-
τούµενες δράσεις και κυρίως, επιβάλλοντος ένα επαρκές σύ-
στηµα ελέγχων, όπως θα έπρεπε να γίνεται σε κάθε δίκαιη
πολιτεία.

Συνοψίζοντας την κριτική µας επί της τροπολογίας, θεωρούµε
ότι είναι ένα µέτρο αµφίβολης συνταγµατικότητας, που αναλύ-
θηκε επαρκώς στην Αίθουσα, ότι τακτοποιεί έναντι ανταλλάγ-
µατος παράνοµες αλλαγές χρήσης σε ηµιυπαίθριους χώρους,
υπόγεια και γκαράζ, αλλά δεν τις νοµιµοποιεί κατά την έννοια του
ΓΟΚ σε πολεοδοµικό επίπεδο, διατηρώντας στην ουσία ένα κα-
θεστώς σε διαρκή εκκρεµότητα.

Οµολογείται ευθέως και ρητά ότι το µέτρο είναι εισπρακτικού
χαρακτήρα. Άλλωστε αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση ότι
πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο είναι οι ηµιυπαίθριοι χώροι, οι
οποίοι θα εξυπηρετήσουν το δηµόσιο συµφέρον, όσον αφορά τα
οικονοµικά του κράτους.

Προτρέπει τους πολίτες να σπεύσουν να τακτοποιήσουν, ενώ
συγχρόνως τους απειλεί ότι αν δεν έχουν τα χρήµατα ή αν δεν
µπορέσουν ή αν δεν πληροφορηθούν τι γίνεται, θα τριπλασια-
στεί το πρόστιµο που τους επιβάλλεται τώρα και ότι θα πληρώ-
νουν «εσαεί» το πρόστιµο διατήρησης. Είναι τέτοια η βιασύνη
που γίνεται για τις εισπράξεις, ώστε να απειλούνται ακόµη και οι
υπάλληλοι των πολεοδοµικών γραφείων ότι θα υποστούν διοικη-
τικές κυρώσεις, εάν οι υποστελεχωµένες υπηρεσίες δεν µπορέ-
σουν να είναι συνεπείς µε τις ηµεροµηνίες που τίθενται στο
παρόν σχέδιο νόµο.

Βέβαια, ευτελίζεται, κύριε Υφυπουργέ, ο µηχανικός του ΥΠΕ-
ΧΩ∆Ε µε το 20% της ελάχιστης αµοιβής που θα έπρεπε να πάρει,
εάν εµπλέκεται.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ουσιαστικά δεν έχει να κάνει
τίποτα. Είναι ελάχιστη δουλειά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Για άλλη µια φορά, κύριε Υφυπουργέ,
ευτελίζεται ο ρόλος και η προσωπικότητα του µηχανικού. Πι-
στέψτε µε!

Και βέβαια, δεν διευκρινίζεται µε το παρόν σχέδιο νόµου…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Ή είναι εισπρακτικού χαρακτήρα ή

είναι θέµα µηχανικού. Μιλάω ως µηχανικός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Κι εγώ, κύριε συνάδελφε, µιλάω ως µη-

χανικός, ως πολίτης και ως Βουλευτής, αλλά δεν µπορώ να απεκ-
δυθώ καµιάς από τις τρεις ιδιότητες, εάν θέλω να είµαι απόλυτα
σωστός και σύµφωνος µε όσα επιτάσσει το καθήκον µου.

Εάν πραγµατικά, κύριε Υφυπουργέ, επιθυµούµε οι ηµιυπαί-
θριοι χώροι να µην γίνονται δωµάτια, τότε ένας µόνο τρόπος
υπάρχει. Να ενεργοποιηθεί σύστηµα ελέγχων, τόσο κατά τη
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διάρκεια της κατασκευής όσο και µετέπειτα. Άλλωστε ήταν µιά
υπόσχεση, µιά δέσµευση δική σας του Υπουργείου ΠΕΧΩ∆Ε,
που προέβλεπε ένα σύστηµα ελέγχων, τρεις ελέγχους στο στά-
διο της θεµελίωσης, της ολοκλήρωσης του σκελετού και στην
ολοκλήρωση της οικοδοµής, το οποίο δεν ενεργοποιήσατε ενώ
το είχατε υποσχεθεί το 2004, αν δεν µε απατά η µνήµη µου.

Και δεν µας έφταναν οι ηµιυπαίθριοι χώροι, αλλά και η ει-
σπρακτική πολιτική καθώς επίσης και η καταρράκωση θεµελιω-
δών διατάξεων του ΓΟΚ, κάποια συνεχίζεται και στα υπόγεια και
στους άλλους βοηθητικούς χώρους που άλλαξαν χρήσεις. Ανα-
φέροµαι στις πυλωτές, στα γκαράζ και όλα αυτά που είπαµε που
αναφέρθησαν προηγουµένως και δεν χρειάζεται να τα επανα-
λάβω. Αρκούν λίγα ευρώ και όλα ρυθµίζονται!

Και βέβαια, επειδή δεν µπορούµε να ελέγξουµε το σύστηµα,
αναγκαζόµαστε να επιβάλουµε τώρα σε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµίας περιορισµούς που έχουν να κάνουν µε
ότι το υπόγειο δεν πρέπει να είναι πάνω από 80% από την επι-
φάνεια του εδάφους. Ως µηχανικοί ξέρουµε ότι το περιµετρικό
δοκάρι σε µια οικοδοµή είναι 80 εκατοστά. Εποµένως, αν θέλει
κάποιος να κάνει υπόγειο να το κάνει βοηθητικό χώρο, αλλά να
έχει στοιχειώδες συνθήκες αερισµού και φωτισµού. Έτσι όπως
γίνεται τώρα πρέπει να είναι τελείως υπόγειο, τελείως χωµένο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Εάν µου επιτρέπετε, αυτή η
ρύθµιση ισχύει για τα εκτός σχεδίου και είναι ρύθµιση που έγινε
επί κυβερνήσεων δικών σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Το 0,80;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-

ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Το οποίο γενικεύεται τώρα παντού.

Εκτός αν δίναµε τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, από τη µια
πλευρά τουλάχιστον να διαµορφώσουµε µία ράµπα εισόδου ή
κάτι να γίνει. Στις πολυκατοικίες αυτό τελειώνει. Και αυτό επι-
σηµαίνω ότι θα οδηγήσει στην αποφυγή της κατασκευής υπο-
γείων, διότι και το κόστος είναι µεγάλο και αυτό το
καταλαβαίνουµε όλοι οι µηχανικοί και αν δεν έχει καµµία πρα-
κτική αξιοποίηση ο χώρος, δεν θα το κάνει κανένας, µε αποτέλε-
σµα ενδεχοµένως να διακυβεύεται και η στατική επάρκεια των
κτηρίων. Και σε περιοχές που θα επιβάλλεται να κάνουµε βαθιά
θεµελίωση, για να γλυτώσουµε το κόστος, θα κάνουµε επιφανει-
ακές θεµελιώσεις. Ενδεχοµένως να έχουµε και τέτοια προβλή-
µατα.

Επίσης, ο περιορισµός των χώρων 2,50 µέτρα στο πρόσωπο
και 1,80 στο βάθος στους ηµιυπαίθριους χώρους, ο οποίος
στραγγαλίζει την έµπνευση του αρχιτέκτονα, τη δυνατότητά του
να δηµιουργήσει, δηλαδή τον βάζει σε καλούπια ασφυκτικά που
δεν του επιτρέπουν καν να αφήσει τη φαντασία του ελεύθερη,
γίνεται καταστρατηγώντας κάθε έννοια φιλελεύθερης προσέγγι-
σης που θα έπρεπε να έχουµε, ενώ παράλληλα κλείνει το µάτι
στους ξενοδόχους. Εκεί δεν υπάρχει ο περιορισµός. Είναι σαν
να τους λέµε κάντε ηµιυπαίθριους χώρους µε όποιες διαστάσεις
θέλετε, κάντε τα δωµάτια και άλλωστε, εµείς δεν έχουµε καµµία
ευθύνη. Ο κ. Σουφλιάς δήλωσε προηγουµένως ότι δεν συναινεί.
Θα έρθει κάποιος κύριος Μαρκόπουλος, κάποιος Υπουργός Του-
ρισµού µετά και θα σας τα ξανανοµιµοποιήσει. ∆εν είναι δική µας
ευθύνη, εµείς τα του οίκου µας, το µαγαζάκι µας!

Να πω δύο πράγµατα, ακόµα, κύριε Υφυπουργέ. Πιστεύω ότι
θα πρέπει ο αρχιτέκτονας να έχει την δυνατότητα όντως να δη-
µιουργήσει. Θα πρέπει όµως να ξέρει ότι υπάρχουν τέτοιες
ασφαλιστικές δικλίδες που θα του επιβάλουν να δηµιουργήσει
νόµιµα. ∆εν νιώθω ευτυχής να ζω σε ένα κράτος που νοµοθετεί
φοβικά, που παίρνει µέτρα εκ προοιµίου, έξω από κάθε επιστη-
µονική δεοντολογία, γιατί δεν µπορεί να ελέγξει το ποιοι είναι
αυτοί που προτίθενται να παρανοµήσουν ή δεν µπορεί να επιβά-
λει τα νόµιµα σε αυτούς που πράγµατι παρανοµούν. Ένα τέτοιο
κράτος δεν µε κάνει ευτυχή.

Πιστεύω λοιπόν, ότι άλλα πράγµατα θα έπρεπε να κάνουµε.
Να εµπνεύσουµε τους πολίτες ότι είναι υποχρέωσή τους να µην
παρανοµούν και να αφήσουµε τους επιστήµονες να κάνουν τη
δουλειά τους σωστά και για το καλό των πολιτών και για το καλό
του περιβάλλοντος και γα το καλό της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Εγώ ως πολίτης και πο-

λιτικός χρόνια τώρα, δεκαετίες, παρακολουθώ αυτή την αθλιό-
τητα των αυθαιρέτων. Αυθαίρετες κατασκευές που ταλανίζουν
την κοινωνία, προσβάλουν, κύριε Υπουργέ, κάθε έννοια νοµιµό-
τητας και καθιστούν συνένοχους και πολύ δίκαια, τους πολιτι-
κούς.

Θα απευθυνθώ και στον κ. Ζωίδη που είναι µηχανικός. Θα πρέ-
πει να πούµε ότι ήρθε η ώρα να τεθεί τέρµα σε αυτή την αθλιό-
τητα, κύριε Υπουργέ. Και πρέπει να παρθούν πολιτικές
αποφάσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Συµφωνώ απόλυτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Και εγώ πιστεύω ότι

µπορούν να ληφθούν αποφάσεις καθοριστικές, αγαπητέ Πρόε-
δρε κύριε Κακλαµάνη. Αν ο µηχανικός που κάνει το κατασκεύα-
σµα, συλληφθεί επ’ αυτοφώρω –και µπορεί να συλληφθεί- να
του αφαιρείται δια παντός η άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος και
το αυθαίρετο κτίσµα και το οικόπεδο, κατάσχεται. Είναι πάρα
πολύ απλά και εύκολα τα πράγµατα. Από εκεί και πέρα, ας ανα-
λάβουµε τις ευθύνες µας, διότι δικαιολογηµένα ο κόσµος αποδί-
δει ευθύνη στην εκάστοτε Κυβέρνηση για να έχει εκλογική
πελατεία. Και µέσα στον κατήφορο αυτό που έχει το πολιτικό σύ-
στηµα, δεν αντέχεται άλλο αυτή η εκκρεµότητα.

Καλά κάνετε και τα ρυθµίζετε αυτά σήµερα, αλλά κάποια
στιγµή πρέπει να παρθούν αποφάσεις και να τεθεί τέρµα στην
αθλιότητα. Και επίσης, προκειµένου να αναλισκόµαστε πώς θα
βρούµε τους φοροφυγάδες, αν δήλωσαν ή όχι τα ακίνητα, ό,τι
δεν δηλώνουν, να περιέρχεται στο δηµόσιο. Είναι τόσο απλά τα
πράγµατα. Μήπως λοιπόν δεν θέλουµε να τα ρυθµίσουµε; Ας
αφήσουµε αυτό το ερώτηµα να απαντηθεί.

Το λόγο έχει ο κ. Ορφανός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ λίγο

στην τροπολογία που αφορά τους ηµιυπαίθριους και µε αφορµή
αυτά που ακούστηκαν από τον κύριο συνάδελφο νωρίτερα. Θα
του πω ότι δεν έχει κανένα πρόβληµα στατικής επάρκειας η συ-
γκεκριµένη λύση, διότι δεν κάνουµε δοκάρια σε υπόγεια, κά-
νουµε τοίχους αντιστηρίξεως. Αν δεν είναι υπόγειο, τότε κάνουµε
άλλα πράγµατα. Αν έχουµε άλλους στόχους να πετύχουµε, τότε
κάνουµε κάτι διαφορετικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ: Είµαι µηχανικός….
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Παρακαλώ, κύριε

Ζωίδη, µη διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Σε κανένα υπόγειο δεν κάνουµε δοκά-

ρια, εκτός εάν τα υπολογίζουµε για άλλες χρήσεις.
Το δεύτερο σηµείο. Θέλω να συµφωνήσω µαζί σας για την

ελευθερία που πρέπει να έχει ο αρχιτέκτονας όταν σχεδιάζει. Τη
ζήσαµε είκοσι τέσσερα χρόνια µετά την εφαρµογή των νόµων το
1985 για τους ηµιυπαίθριους και είκοσι τέσσερα χρόνια αργό-
τερα βλέπουµε ότι όλα είναι κλειστά. Πού ήταν αυτή η ελευθερία
στην πράξη; Οδηγείται σε άλλες κατευθύνσεις είτε από αβελτη-
ρίες είτε γιατί αυτή είναι η κοινωνία. Και δεν είναι καθόλου οικο-
νοµικού χαρακτήρα το µέτρο, είναι θέµα που αφορά το
περιβάλλον, αφορά τις δράσεις που είναι συνυφασµένες µε την
οικοδοµή. Το γεγονός ότι γίνεται ένα εµπόριο ελπίδας στον κα-
θένα ότι θα πληρώσει πενήντα και θα πάρει εβδοµήντα, τέλος
πάντων κάποιες καλύτερες τιµές, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση
µε αποφασιστικό τρόπο -όπως το περιγράψατε, κύριε Πρόεδρε,
γι’ αυτό το κοµµάτι και εγώ µαζί σας να συµφωνήσω, ότι πρέπει
να επεκταθούν τα µέτρα και σε άλλους τοµείς µε τον ίδιο τρόπο
και αν θέλουν να συµφωνήσουν τα κόµµατα, ας συµφωνήσουν,
αν δεν θέλουν, µόνοι µας να προχωρήσουµε προς αυτές τις κα-
τευθύνσεις- ώστε να µπει ένας κανόνας και δίνει τη δυνατότητα
σε όλους αυτούς τους πολίτες που έχουν εγκλωβιστεί πλέον σ’
αυτή τη συγκεκριµένη διαδικασία να έχουν µια λύση, η οποία
τους οδηγεί στο να έχουν και παρόν και µέλλον, γιατί τώρα δεν
έχουν ούτε παρόν ούτε µέλλον, κρύβονται από τον ίδιο τους τον
εαυτό. Άρα, λοιπόν, να είµαστε συγκεκριµένοι όταν µιλάµε για
τα µέτρα τα οποία εφαρµόζονται. Να µην υποκρινόµαστε ότι εί-
µαστε σε µια άλλη κοινωνία που δεν υπάρχει, αλλά να µιλάµε για
την ελληνική κοινωνία µε τα συγκεκριµένα της χαρακτηριστικά
και όλα αυτά τα οποία έχει εφαρµόσει όλα αυτά τα χρόνια.
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Εµένα η άποψή µου, κύριε Υπουργέ, είναι ότι θα πρέπει να
προχωρήσουµε ακόµη πιο αποφασιστικά στο χώρο της δόµησης,
της προστασίας του περιβάλλοντος, όλα αυτά τα µέτρα τα οποία
θα πρέπει να εφαρµόζονται απ’ όλους. Και αν πρέπει να φτιά-
ξουµε λίγο πιο έντονο –αυτή είναι η άποψή µου- τον έλεγχο της
οικοδοµής, θα πρέπει να τον κάνουµε άµεσα. Αυτό που βγαίνει
ως αποτέλεσµα τελικά, µετά την κατασκευή, να είναι εκείνο το
οποίο έχει εγκριθεί όταν βγαίνει η µελέτη και δίνουµε την τελική
άδεια. Άρα, λοιπόν, συµφωνώ µε την προτεινόµενη τροπολογία.

Θα αναφερθώ σε µια δεύτερη τροπολογία, την οποία έχουµε
συνυπογράψει ο κ. Καράογλου και ο υποφαινόµενος και αφορά
την οµοσπονδία, την Ένωση συνεταιρισµών της Θεσσαλονίκης,
η οποία βρίσκεται εδώ και αρκετά χρόνια υπό εκκαθάριση. Εκεί
οι εργαζόµενοι περιµένουν να πάρουν τις αποζηµιώσεις τους.
Πέρασαν πάνω από τέσσερα χρόνια, η ΑΤΕ κάνει τη διαδικασία
εκκαθάρισης, αλλά δυστυχώς έχει µείνει αυτή η τεράστια εκ-
κρεµότητα που αφορά εξήντα εργαζόµενους. Η δική µας τρο-
πολογία σήµερα δίνει µια διέξοδο, προτείνοντας στο Υπουργείο
να αναλάβει η ΑΤΕ να προχωρήσει στη διαδικασία της αποζη-
µίωσης και να µπει πρώτη στον κατάλογο εκκαθάρισης στη συ-
νέχεια, όταν θα προχωρήσουν οι συγκεκριµένες διαδικασίες.

Ελπίζουµε ότι µε τη δική σας αποφασιστική παρέµβαση θα ψη-
φιστεί η συγκεκριµένη τροπολογία και θα λυθεί ένα πρόβληµα
το οποίο βασανίζει πολίτες σε δύσκολες εποχές. Ξέρουµε ότι η
κρίση της οικονοµίας σε διεθνές επίπεδο δεν βοηθά να µένουν
τέτοιες εκκρεµότητες. Θα παρακαλούσα και για τη δική σας συ-
ναίνεση, έτσι ώστε να έχουµε ένα τελικό αποτέλεσµα.

Με αυτές τις σκέψεις επανέρχοµαι στο πρώτο κοµµάτι, το κοµ-
µάτι που αφορά το δοµηµένο περιβάλλον και ζητώ από την Κυ-
βέρνηση να προχωρήσει µε πιο αποφασιστικό τρόπο και
συγκεκριµένες δράσεις προς αυτήν την κατεύθυνση, όπως τα
µέτρα που αφορούν την τηλεθέρµανση, τα απορρίµµατα, όλα
εκείνα τα οποία ενοχλούν στο περιβάλλον και εµείς θα πρέπει να
δώσουµε τις λύσεις οι οποίες δεν δόθηκαν στις δύο δεκαετίες
που κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριοι συνάδελφοι, έχω

την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Εθνι-
κής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει τις εκθέσεις
της στα σχέδια νόµων:

1. Του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας εται-
ρικής σχέσης και συνεργασίας για τη σύναψη εταιρικής σχέσης
µεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών – Μελών
τους, αφ’ ενός και της ∆ηµοκρατίας του Τατζικιστάν αφ’ ετέρου
και της Τελικής Πράξης».

2. Του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου
Συνεργασίας (MOU) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆η-
µοκρατίας της Βουλγαρίας για τη Συνεργασία της Ελληνικής
Υδρογραφικής Υπηρεσίας και της Υδρογραφικής Υπηρεσίας της
Βουλγαρίας».

Ο κ. Αγοραστός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΓΟΡΑΣΤΟΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι,

θα αναφερθώ στην τροπολογία που έχει καταθέσει το ΥΠΕΧΩ∆Ε
και αναφέρεται στην τακτοποίηση της αλλαγής χρήσης σε ηµιυ-
παίθριους χώρους, ισόγειους κλειστούς χώρους στάθµευσης αυ-
τοκινήτων και στα υπόγεια. Είναι ένα µεγάλο, εκτεταµένο
πρόβληµα κοινωνικό. Νοµίζω ότι χρειαζόταν µία άµεση τακτο-
ποίηση, ρεαλιστική, ολοκληρωµένη και µακροπρόθεσµη. Έτσι
έρχεται αυτή η τροπολογία. Είναι άλλη µία βόµβα του παρελθό-
ντος που σκάει σήµερα. Είναι µία βόµβα του παρελθόντος που
ξεκίνησε για διαφορετικούς λόγους αρχιτεκτονικούς το 1983 και
1985, είκοσι τέσσερα χρόνια µετά έχει δηµιουργηθεί και σε όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα µία παραποίηση του νόµου, µη εφαρ-
µογή του νόµου. ∆εν ξέρω τότε εάν ο εµπνευστής είχε στο µυαλό
του αυτό που γίνεται σήµερα. Εάν είχε, κακώς νοµοθέτησε. Εάν
όµως δεν το είχε, έπρεπε να διασφαλίσει τη σωστή εφαρµογή
του νόµου, αλλά δεν διασφαλίστηκε γι’ αυτό και δηµιουργήθηκε
και ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα και αρχιτεκτονικό πρόβληµα.
Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα.

Για να εξηγούµαι: Η αλλαγή χρήσης η οποία προτείνεται γίνε-

ται µόνο σε δοµηµένους χώρους. Τακτοποιούνται εκκρεµότητες
που υπάρχουν, ώστε µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον να
αποφευχθούν τέτοια και παραπλήσια φαινόµενα, γιατί η τακτο-
ποίηση αυθαιρεσιών χωρίς να λαµβάνεις µέτρα αποτροπής των
φαινοµένων στο µέλλον δεν έχει κανένα νόηµα και µάλιστα είναι
καταστρεπτικό, γιατί δηµιουργεί µία νοοτροπία στον πολίτη ότι
µπορεί να παρανοµεί, νοοτροπία που εµπεδώθηκε στον πολίτη
από το 1985 µέχρι σήµερα.

∆εν άκουσα από την αντιπολίτευση τι πρέπει να γίνει. «Πα-
τούσε σε δύο βάρκες», να ευχαριστήσουµε και τους µεν και τους
δε, να µην δυσαρεστήσουµε τους µεν, να µην δυσαρεστήσουµε
τους δε.

Πρέπει να σας πω ότι πρέπει να έχετε ξεκάθαρη θέση, γιατί
έχετε µεγάλη ευθύνη. Εσείς θεσµοθετήσατε το 1985 την κατά-
σταση αυτή των ηµιυπαιθρίων. Εσείς δεν διασφαλίσατε τη σωστή
εφαρµογή των νόµων. Και έρχεστε σήµερα και ζητάτε τα ρέστα.
Εδώ πέρα έχουµε µεγάλο πρόβληµα! Εάν όλα αυτά που λέτε
µέχρι σήµερα, τα πιστεύετε, τότε το πρόβληµα που έχετε είναι
µεγαλύτερο από αυτό που πιστεύετε ότι έχετε.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, διότι δεν µιλάτε ποτέ
σωστά, δεν µιλάτε υπεύθυνα, αλλά µιλάτε χρησιµοποιώντας την
τέχνη του αντιφραστικού λόγου. «Στρογγυλοποιείτε» τα πράγ-
µατα για να είστε αρεστοί σε όλους. ∆εν γίνεται αυτό στην πολι-
τική. Χρειάζεται θάρρος και γενναιότητα την οποία δεν
επιδείξατε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Εµείς είµαστε εδώ και λέµε ότι δεν θέλουµε να κρατήσουµε
οµήρους τους ανθρώπους αυτούς των οποίων την οµηρία εσείς
δηµιουργήσατε και λέµε ότι έχουµε αυτό το σχέδιο τακτοποίη-
σης –σας λέω τακτοποίησης και όχι νοµιµοποίησης- των ηµιυ-
παίθριων χώρων. Μπορούσατε να πείτε ότι πρέπει να κάνουµε
κάποιες αλλαγές σ’ αυτό. ∆εν είπατε τίποτα. Καµµία αλλαγή.
Μόνο «δαιµονοποιήσατε» την τροπολογία, µε την πρόφαση ότι
δεν µπορέσατε να τη σκεφθείτε. Μα εσείς είχατε σκεφθεί και φέ-
ρατε αυτό το νοµοσχέδιο και φέρατε αυτή την αναστάτωση σ’
όλη την κοινωνία.

Συνεπώς πρέπει να σταθείτε µε περισσότερο θάρρος, διότι δεν
προέρχεστε από πολιτική παρθενογένεση. Έχετε παρελθόν και
η µνήµη σας δεν πρέπει να είναι επιλεκτική, γιατί το παρελθόν
σας καθορίζει το παρόν και το µέλλον.

Έγινε από πολλούς αναφορά στο θέµα της χορήγησης του ει-
δικού σήµατος λειτουργίας µε ορισµένους όρους και προϋπο-
θέσεις για τον ΕΟΤ. Άλλο το θέµα χορήγησης σήµατος και άλλο
οι πολεοδοµικές τακτοποιήσεις. Πρέπει να τα ξεχωρίσουµε αυτά.
Μην τα εµπλέκετε για να δηµιουργήσετε µια εικόνα εντυπωσιο-
θηρίας, η οποία νοµίζετε ότι µπορεί να σας προσφέρει µικρο-
κοµµατικά οφέλη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αγοραστό.

Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνοντας

αφορµή απ’ όσα είπε ο µόλις απερχόµενος συνάδελφος πρέπει
να πω τούτο και δεν ξέρω µήπως κάποτε θα πρέπει να αρχίσει και
το Προεδρείο να βοηθάει το Σώµα προς αυτή την κατεύθυνση.
Αυτός ο µανιχαϊσµός, η µια πλευρά είναι το άσπρο, η άλλη το
µαύρο, κάπου πρέπει να σταµατήσει. Ποιο είναι το λάθος που
κάνουµε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Πρόεδρε, αυτό το
υπεστήκατε για είκοσι χρόνια.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, αλλά πρέπει να το αποφα-
σίσουµε όλοι γιατί όλοι έχουµε ευθύνη για την ποιότητα της συ-
ζήτησης. ∆εν αντιπαραθέτουµε απόψεις εδώ. ∆εν προσφέρουµε
αξία ή απαξία για την κοινή γνώµη και τους πολίτες στον καθένα
ανάλογα µε τις ιδέες που παρουσιάζει εδώ, τις προτάσεις, τον
παραδειγµατικό ή όχι πολιτικό του βίο, το πώς συµπεριφέρθηκε
στα διάφορα αξιώµατα που κατέλαβε, αλλά λέµε «εσείς κι εµείς»,
«όταν κυβερνούσατε εσείς» κ.λπ.. Ποιοι είµαστε οι «εσείς»; ∆η-
λαδή ο κ. Ζωΐδης που είναι νέος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ θα πρέ-
πει να απολογείται εάν κάποιος Υπουργός του ΠΑΣΟΚ πριν από
26 χρόνια, το 1983, έκανε κάτι λάθος ή αν έκανε κάτι σωστό θα
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πρέπει να το καρπούται, ώστε αν αυτός στην πορεία ασκήσει κά-
ποιο λειτούργηµα να συµψηφίζει µε τα οποιαδήποτε δικά του
λάθη αυτά που υπήρξαν θετικά για κάποια πρόσωπα, για το
κόµµα του ή για κάποιους άλλους στην πορεία αυτού του τόπου;
Είναι οπισθοδρόµηση, είναι βαθύτατα συντηρητική αυτή η άποψη
και βλάπτει την ίδια τη λειτουργία του κοινοβουλευτισµού.

Πρέπει να εξατοµικεύουµε επιτέλους τις ευθύνες, το έργο, το
ρόλο καθενός. ∆εν µπορούµε να γινόµαστε τιµητές συλλήβδην
και αθρόως προσώπων που δεν µπαίνουµε καν στον κόπο να
πούµε το όνοµά τους. Εάν κάποιος από τη δική µου πλευρά πι-
στεύει ότι 151 Βουλευτές, 150 συν ο Πρωθυπουργός, είναι ανά-
ξιοι να εκπροσωπούν εδώ το λαό, ας πει συγκεκριµένα ο τάδε, ο
τάδε, ο τάδε και να εξειδικεύει για ποιο λόγο. Το ίδιο ισχύει και
για τα άλλα κόµµατα.

Είναι µια γενική παρατήρηση, την οποία οφείλω να κάνω, διότι
κάθε χρόνο και χειρότερα πάµε. Αν ανατρέξετε στα παλιά Πρα-
κτικά του Κοινοβουλίου θα δείτε οι ρήτορες να αναφέρονται και
να λένε «ο αξιότιµος εκπρόσωπος, Βουλευτής, πληρεξούσιος της
Θήβας, της Εύβοιας, των Κυκλάδων» και υπήρχε ένας διάλογος.
Εδώ ανεβαίνουµε στο βήµα, ρίχνουµε αθρόες και µάλιστα προ-
σωπικής φύσεως κατηγορίες και αυτό είναι λάθος. Το λέω και
ως Βουλευτής της Αντιπολιτεύσεως.

Επί των θεµάτων που έχουµε, αγαπητέ, κύριε Καλογιάννη, λεί-
πει ο Υπουργός, άλλωστε θεωρητική αξία έχουν αυτά που θα πω.
Με τον Υπουργό είµεθα παλιοί φίλοι. Του έκανα κάποτε το ψυ-
χογράφηµα και δεν έχω πέσει έξω. Και εσείς ως συνεργάτης
του, θα το έχετε διαπιστώσει. Ό,τι προφτάσεις και πεις στο Σου-
φλιά πριν αυτός διαµορφώσει άποψη, µπορεί να έχει και 100%
αποδοχή. Έτσι και σχηµάτισε όποια άποψη, δεν πρόκειται να
κάνει πίσω. Γι’ αυτό δεν έχει και νόηµα όλη αυτή η συζήτηση που
κάνουµε εδώ, όταν υπάρχει ο συγκεκριµένος Υπουργός που έχει
αυτή την αντίληψη, που δεν πιστεύει ουσιαστικά ότι το Κοινο-
βούλιο είναι «για να µε πείσετε». Το Κοινοβούλιο λειτουργεί για
να πειστεί από τους άλλους. Αν την αλήθεια του δεν είναι διατε-
θειµένος να την διακυβεύσει, να την περιορίσει, τότε ας κάτσει
στο σπίτι του µε την αλήθεια του και µόνο.

Τι γίνεται τώρα µε αυτή την τροπολογία για τους ηµιυπαίθρι-
ους χώρους; Ποιος είναι αφελής να πιστέψει ότι αν δεν υπήρχε
πρόβληµα ταµιακό, δεν θα µπαίνετε σ’ αυτή την περιπέτεια -η
Κυβέρνηση εννοώ και το αρµόδιο Υπουργείο- και µάλιστα αν δεν
υπέφωσκε για τον Υπουργό, υπέφωσκε γι’ αυτούς που θα κλη-
θούν να πληρώσουν αυτή την έµπνευση, η άποψη ότι θα µπο-
ρούσε να κάνει –έτσι είχε πει αρχικά, κύριε Υφυπουργέ
Οικονοµικών- ένα ειδικό ταµείο τύπου ΕΤΕΠ και όχι να πάνε κα-
τευθείαν στον κρατικό προϋπολογισµό;

Αλλά ανεξάρτητα από αυτό, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι
είναι ταµιακό το ζήτηµα. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε τη ρήση του
κ. Αλογοσκούφη, ο οποίος τώρα εκπονεί συγγράµµατα και απευ-
θύνει διαλέξεις ωσάν ό,τι αυτά τα χρόνια έγινε, δηλαδή το ότι
πιάσαµε πάτο -αυτό που είπε πριν από ένα χρόνο- δεν είναι κάτι
για το οποίο πρέπει να επιµεριστούν ευθύνες. Πρέπει πρώτα-
πρώτα στον ίδιο ως εισηγητή, στον Πρωθυπουργό και στα άλλα
µέλη του κυβερνητικού συµβουλίου οικονοµικής πολιτικής, στη
συνέχεια εδώ στον καθένα από µας για τον τρόπο µε τον οποίο
αντέδρασε σε αυτή την πολιτική.

Πιάσαµε, λοιπόν, πάτο. Και επί ένα χρόνο προσπαθούµε να
ανέβουµε λίγο παραπάνω από τον πάτο, διότι παρακάτω νοµί-
ζετε ότι δεν γίνετε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και πώς µπορεί το κράτος αυτό να δώσει µήνυµα σεβασµού
στους νόµους, στους πολίτες, όταν πια δεν υπάρχει πρόβληµα
µόνο στο κεφάλι του ψαριού; Έχουν πέσει και τα ψαχνά. Η σπον-
δυλική στήλη πάει και έρχεται µε το κεφάλι επάνω. Η ουρά µυ-
ρίζει κι αυτή.

∆ιαβάζω σήµερα, κύριοι Υπουργοί, στην εφηµερίδα ΤΟ ΒΗΜΑ
για τον περίφηµο Χριστοφοράκο, για τον οποίο πέντε τουλάχι-
στον φορές φώναζα εδώ µέσα, γιατί τον έχετε δύο χρόνια ελεύ-
θερο να κυκλοφορεί.

Είναι βασική διάταξη αυτή της ∆ικονοµίας, αυτός που είναι
ύποπτος να διαπράξει τα ίδια αδικήµατα ή να εξαλείψει στοιχεία
των δράσεών του, αυτός προφυλακίζεται. Ενάµιση χρόνο ο κ.
Αθανασίου µε εντολή του αρµοδίου Υπουργού και του περίφη-

µου Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, του κ. Σανιδά. Υποτίθεται ότι
έκανε έρευνα. Στην πραγµατικότητα βγήκε αυτό που ήταν το
αντικείµενο της συναλλαγής µε τον Χριστοφοράκο. Θα σας
δώσω τον Τσουκάτο και θα µε αφήσετε εµένα ασύδοτο.

Ποιος είναι τόσο κουτός ώστε να µην τα καταλαβαίνει αυτά;
Τώρα, όµως, από εκεί ο κ. Χριστοφοράκος θα υποχρεωθεί να

κελαηδήσει. Και ήδη κελάηδησε.
Ο Γενικός ∆ιευθυντής της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο µακαρίτης ο

Βαρθολοµαίος, που από εκείνη τη θέση κατήγγελλα –διότι εκτε-
λούσε εντολές ο Βαρθολοµαίος προφανώς- επί τρία χρόνια δεν
έκανε κανένα διαγωνισµό στο ΙΚΑ, που έχει το µεγαλύτερο προ-
ϋπολογισµό µετά τον προϋπολογισµό που διαχειρίζεστε εσείς,
κύριε Μπέζα. Κανένα διαγωνισµό, παρά στον εκάστοτε µειοδότη
µε συµφωνίες παρετείνετο η σύµβαση.

Και είναι µία υπόθεση αυτή, κύριε Πρόεδρε, αφορά έναν άν-
θρωπο που µε τόσο άτυχο τρόπο για την ίδια του τη ζωή έφυγε.
∆εν έχει, όµως, διερευνηθεί σήµερα τίποτα από τις σχέσεις των
προµηθευτών του ΙΚΑ. Επί τρία ολόκληρα χρόνια!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του πρώην Προέδρου της Βουλής κ. Κακλαµάνη)

Όταν, λοιπόν, φτάνουµε σε αυτή την κατάσταση κι έχουµε
έναν Πρωθυπουργό –εξατοµικεύω την ευθύνη- ο οποίος δεν δέ-
χεται να ξεκαθαρίσει το τοπίο, παρά ανέχεται να ζει και αυτός
και όλοι µας να περιφερόµεθα σ’ ένα χοιροστάσιο -η χώρα έχει
καταντήσει ένα χοιροστάσιο, αυτή είναι η πραγµατικότητα- όταν
συµµορίες οργανώνονται µέσα στις φυλακές, µέσα στο κράτος,
µέσα στις αρχές ασφαλείας, όταν εν ενεργεία αξιωµατικοί της
ΕΛΑΣ συγκροτούν συµµορίες και φέρνουν απέξω και εµπορεύο-
νται λευκή σάρκα, όταν γίνονται όλα αυτά που βλέπουµε κάθε
µέρα, δεν αντιλαµβάνεστε τι συµβαίνει;

Κύριε Πρόεδρε, το έχω πει πολλές φορές. Οι πάντες –δίκαιοι
και άδικοι- καθόµαστε στην κορυφή ενός ηφαιστείου που βράζει
και θα εκραγεί. Τι φταίνε οι θεσµοί; Αν ο κύριος Πρωθυπουργός,
η Κυβέρνηση, το κόµµα που κυβερνά, θέλει να αυτοκτονήσει πο-
λιτικά, ας το κάνει. ∆εν δικαιούται να τινάξει στον αέρα τους θε-
σµούς αυτής της χώρας.

∆εν πιστεύει σε τίποτα πια ο Έλληνας πολίτης. Θεωρεί ότι όλοι
είµαστε το ίδιο. Και όταν λέει σε κάποιον, εσύ ξεχωρίζεις, κά-
ποιος άλλος λέει τα ίδια και για εκείνον.

Εγώ δεν αντέχω αυτήν την ντροπή, αγαπητοί και νέοι συνά-
δελφοι Υπουργοί. Ηπειρώτες είστε και οι δύο µε µία παράδοση
έντιµη. ∆εν καταλαβαίνω, πραγµατικά, τι είναι εκείνο που µας
εµποδίζει να βγάλουµε σαν την τρίχα από το ζυµάρι οποιονδή-
ποτε τενεκέ είτε εν αγνοία µας έφτασε εδώ µέσα είτε πήγε σε
Υπουργεία, σε πόστα κλπ. Και αναφέροµαι σε οποιαδήποτε πε-
ρίοδο διακυβέρνησης της χώρας. ∆εν µε ενδιαφέρει αυτό. ∆ιότι
εγώ πιστεύω ότι ο λαός που φέρει στην εξουσία ένα κόµµα, πι-
στεύει σε κάποιο πρόγραµµα, έχει κάποιες ιδέες. Μπορεί να πα-
ρασύρεται από τα πολιτικάντικα, καµµιά φορά, µέσα, αλλά είναι
ένα θύµα τελικά όταν αυτοί που περιβάλει µε την εµπιστοσύνη
του, οδηγούν τη χώρα και τον ίδιο σ’ αυτήν την κατάντια.

Κύριε Πρόεδρε –κι ένα λεπτό, γιατί υπερέβην το χρόνο µου-
επειδή ελέχθη, τι προτείνει το ΠΑΣΟΚ, θέλω να πω το εξής:

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ).

Είναι και αυτό, ξέρετε, ένα λάθος –σας το έχω πει πολλές
φορές- να ρωτάµε τη Βουλή. Χθες στην Επιτροπή Εξωτερικών
Υποθέσεων, είπε ο Προεδρεύων: «Μίλησαν οι εισηγητές, άρα γί-
νεται δεκτή η σύµβαση». Του είπα ότι υπάρχουν και οι Βουλευ-
τές, που ενδεχοµένως µπορεί να έχουν κάποια άλλη άποψη.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι εδώ υπάρχουν απόψεις. Νοµίζω ότι
και η κ. Παπακώστα είχε µια τέτοια άποψη. Αυτά τα πρόστιµα
που επιβάλλετε, τις εισφορές όπως τις λέτε, γιατί θα πρέπει να
πάνε στο δηµόσιο ταµείο; Για να χρησιµοποιηθούν όπως χρησι-
µοποιούνται και τόσοι άλλοι πόροι και έχουµε φτάσει σε αυτήν
την κατάντια των δηµοσιονοµικών µας πραγµάτων; Γιατί να µην
πάνε στην πολυκατοικία και τη διαχείρισή της για τη συντήρηση
και βελτίωση των κοινόκτητων χώρων της, ώστε να επέλθει και
κάποια συµφιλίωση, διότι ξέρετε τι γίνεται µεταξύ των συνοίκων
και των συνιδιοκτητών των πολυκατοικιών. Πρόκειται για µονο-
κατοικίες, για βίλες; Να πάνε στον οικείο δήµο. Πρόκειται για χώ-
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ρους που δεν έχουν διαµορφωθεί ακόµη; Εκεί εάν αποτολµηθεί
η οικοδόµησή τους, να εφαρµοστεί ο νόµος κάποτε. ∆εν µπορεί
να λέει ο Υπουργός ότι αυτό είναι αρµοδιότητα των νοµαρχιών,
άρα «εµένα δεν µε ενδιαφέρει ή δεν µε αφορά». Όχι!

Επίσης, είναι πρωτάκουστο –τουλάχιστον αυτό δεν θα το απο-
σύρετε;- ότι λέτε πως είναι ακόµα και για άδειες που θα εκδο-
θούν, διότι την ηµέρα που εξήγγειλε ο Υπουργός αυτήν τη
ρύθµιση –ήταν 1η Ιουλίου σας θυµίζω, διότι είχαµε τη συζήτηση
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, κύριε Υπουργέ- έλεγε
ότι και µέχρι αύριο, δηλαδή σπεύσετε να υποβάλλετε ένα φά-
κελο. Και ξέρετε τι γίνεται µε τις άδειες. Υποβάλλουν το φάκελο
και έπειτα από πέντε µήνες βάζουν και τις µελέτες. ∆ηλαδή, µι-
λάτε και για πολυκατοικίες που χτίζονται τώρα. Έ, είναι απαρά-
δεκτο.

Ιδού, λοιπόν, πρόταση. Αποσύρετέ το. Εάν θα βάλετε το πρό-
στιµο αυτό, επιµερίστε το έτσι, για να δείξετε ότι δεν είναι το δη-
µόσιο ταµείο και ο πάτος που πιάσαµε που σας κινεί, αλλά ότι
θέλετε να ρυθµίσετε αυτό το ζήτηµα. Τώρα, τι ρύθµιση είναι αυτή
και ποια τελικώς νοµική βάση θα έχει στο µέλλον, εκεί εύχοµαι
περισσότερο να συµφιλιωθούν οι ενδιαφερόµενοι ένθεν και
ένθεν, γιατί δεν νοµίζω ότι τα διοικητικά δικαστήρια, το Συµβού-
λιο της Επικρατείας θα την αρνηθούν.

Υπάρχει µια τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, της κ. Παπακώστα,
µε την οποία θα ήθελα να συνηγορήσω κι εγώ. Αφορά γυναίκες
δικαστές µητέρες τριών τέκνων. Εδώ πρέπει γενικότερα, όπως
και εσείς, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, να δούµε το θέµα των
τριτέκνων. Είναι ζήτηµα σοβαρό που πρέπει να δούµε και όσο
περισσότερο να συµβάλλουµε.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε αυτήν την άλλη ντροπή, µια ντροπή
την οποία οι κυβερνήσεις διαχρονικώς από το 1989 τη φορτώ-
νουν στη Βουλή των Ελλήνων, γιατί οι κυβερνήσεις συναλλάσ-
σονται µε όλο αυτόν τον κόσµο, άλλοι έντιµοι επιχειρηµατίες,
άλλοι απατεώνες, που συµφύρονται στο χώρο των Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης, ιδιαίτερα των ερτζιανών.

Κι ερχόµαστε εµείς πειθήνια, η Βουλή, οι εκβιαζόµενοι, διότι
όταν έχει λήξει τώρα ο νόµος, τι πρέπει να κάνει η Βουλή; Να µη
συµφωνήσει σε µια παράταση; Αλλά αυτή είναι η απόδειξη το ότι
δεν υπάρχει κυβέρνηση. Έπειτα από πέντε – έξι µήνες από τις
εκλογές δεν υπάρχει κυβέρνηση που να µπορεί να κυβερνήσει
τον τόπο χωρίς τη συναλλαγή, το o.k έστω, την ανοχή αυτών των
κυρίων.

Εκβιάζει η µία πλευρά την άλλη. Αυτή είναι η ουσία. Τους λέτε
εσείς …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Πρόεδρε,
σας παρακαλώ πολύ να τελειώσετε. Μιλάτε δεκαοκτώ λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τους λέτε: «Μπορείτε να έχετε
τη λειτουργία των συχνοτήτων που ανήκουν στον ελληνικό λαό.
Άντε, να την έχετε, αλλά ξέρετε δεν θα σας δώσουµε ακόµη και
οριστικά τις άδειες». Και αυτό το βιολί συνεχίζεται.

Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι εγώ να φωνάζω γι’ αυτό διότι ως
Υπουργός Προεδρίας, µε επιτροπή όχι κοµµατική, τον Πρόεδρο
της ΕΣΗΕΑ και πρώην Βουλευτή, συνάδελφό µας τον κ. Κορα-
χάη, τον Πρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας, τον Πρόε-
δρο του Αρείου Πάγου, χορήγησα ως Υπουργός Προεδρίας τις
πρώτες άδειες ραδιοφωνικών σταθµών. Έκτοτε κυριαρχεί η πα-
ρανοµία, ο εκβιασµός εκατέρωθεν και η συναλλαγή. Ε, πώς θα
πάει µπροστά αυτός ο τόπος;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερο-

λογιών.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-

µικών): Ήθελα να πω δύο λόγια σε σχέση µε αυτά τα οποία ανέ-
φερε ο πρώην Πρόεδρος, κ. Κακλαµάνης. Πρώτον, για το θέµα
της τροπολογίας για τους ηµιυπαίθριους χώρους, θα µιλήσει ο
συνάδελφος κ. Καλογιάννης, µια και είναι θέµατα του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Σε σχέση µε την τροπολογία την οποία κατέθεσε η κ. Παπα-
κώστα, για τους δικαστικούς λειτουργούς και µέλη του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, η πρώτη προσέγγιση που κάνουµε

είναι ότι είναι ένα δίκαιο αίτηµα και θα εξεταστεί στο επόµενο συ-
νταξιοδοτικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών.

Όσον αφορά τώρα, κύριε πρώην Πρόεδρε της Βουλής, για το
θέµα της SIEMENS το οποίο αναφερθήκατε, εκείνο το οποίο
θέλω να πω ως µέλος της Κυβέρνησης είναι ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση συνεργάζεται…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν σε αφορά. Κράτα τη µύτη
σου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Πρόεδρε, ας
αφήσουµε τον Υπουργό να µας πει ό,τι θέλει.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): …και στηρίζει τη ∆ικαιοσύνη στην προσπάθεια που κάνει
για να χυθεί άπλετο φως σε κάθε υπόθεση, και στη συγκεκριµένη
υπόθεση. Γίνεται µία οργανωµένη προσπάθεια από την ελληνική
∆ικαιοσύνη και η Κυβέρνησή µας στηρίζει αυτήν την προσπάθεια.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν σε αφορά, άστο…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Πρόεδρε,

σας παρακαλώ πολύ! Ξεχάσατε να ζητήσετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είστε νέοι Βουλευτές. Μη φορ-

τώνεστε τις ευθύνες άλλων. Να µου λες ότι το ψάρι…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Κακλαµάνη,

σας παρακαλώ! Υπάρχει Προεδρείο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): ∆εν γίνεται τώρα

να παρατηρώ και εσάς! Με φέρνετε σε δύσκολη θέση. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ.

Ο κ. Τραγάκης έχει το λόγο να δευτερολογήσει για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας ∆ηµοκρατίας πήρα το λόγο και θα αναφερθώ σε δύο
πολιτικές θέσεις τις οποίες ανέπτυξε ο Πρόεδρος κ. Κακλαµά-
νης. Κατ’ αρχάς, αναφερόµενος κάθε φορά ο Πρόεδρος µιλάει
για το λευκό και το µαύρο, µετά λέει ότι υπάρχει το γκρίζο, αλλά
τελικώς καταφέρεται πάντοτε εναντίον της Νέας ∆ηµοκρατίας
µε συγκεκριµένες κατηγορίες, τις οποίες δεν αποδεχόµεθα.

Σε καµµία περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, µα σε καµµία περί-
πτωση, αυτά τα οποία αναφέρατε για την υπευθυνότητα του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού δεν έχουν καµµία µα καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα και την αλήθεια. ∆ιότι εµείς είµαστε εκείνοι που
όλα τα θέµατα τα οποία προέκυψαν, τα οδηγήσαµε στη δικαιο-
σύνη. Εάν εσείς δεν έχετε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιο-
σύνη, τουλάχιστον εµείς έχουµε. Και όταν η ελληνική δικαιοσύνη
προχωρά σε βάθος όλες αυτές τις υποθέσεις, είµαστε υποχρε-
ωµένοι να περιµένουµε τις αποφάσεις όταν σε όλες αυτές τις
υποθέσεις συστήσαµε και εξεταστικές επιτροπές, οι οποίες
έβγαλαν συγκεκριµένο πόρισµα.

Θα κάνω όµως µια άλλη παρατήρηση, κύριε Κακλαµάνη και
επιτρέψτε το µου, επειδή αναφερθήκατε στον αείµνηστο Γιάννη
Βαρθολοµαίο, ο οποίος υπήρξε Γενικός ∆ιευθυντής του κόµµα-
τός µας και χάρη του οποίου, προς τιµήν του, από το 1997 η Νέα
∆ηµοκρατία έχει ισολογισµούς οι οποίοι προκύπτουν από βιβλία
Γ’ κατηγορίας, όταν άλλα κόµµατα και συγκεκριµένα το δικό σας,
ακόµη µε µπακαλοτέφτερα κινείται και βιβλία Γ’ κατηγορίας
εφήρµοσε µόνο το 2007. Μάλιστα, οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές
κάνουν έλεγχο στο ΠΑΣΟΚ και στα τετράδια, αλλά και στον ισο-
λογισµό που προέρχεται από τα βιβλία Γ’ κατηγορίας.

Εποµένως, θα πρέπει να αναγνωρίσουµε αυτήν την προ-
σφορά, τουλάχιστον εµείς στο κόµµα µας την αναγνωρίζουµε,
για τον αείµνηστο Γιάννη Βαρθολοµαίο.

Σε ό,τι αφορά για τις θέσεις του ΙΚΑ που είπατε, κανένας δεν
µπορεί να διαφωνήσει. Όλοι συναινούµε ότι υπάρχει πρόβληµα
αριθµού των γιατρών του ΙΚΑ, όλοι συναινούµε ότι θα πρέπει να
γίνουν προσλήψεις όχι µόνο στο ΙΚΑ, αλλά σε όλες τις µονάδες
νοσηλείας και σε όλα τα ιδρύµατα, διότι υπάρχει πραγµατικά
ανάγκη από νοσηλευτικό προσωπικό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν είπα αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είπατε, κύριε Πρόεδρε, για το τι δεν

έκανε κατά τη διάρκεια της θητείας του σαν διοικητής του ΙΚΑ,
ότι δεν έκανε τις προσλήψεις των γιατρών που έπρεπε. Αυτό εί-
πατε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, δεν είπα αυτό εγώ.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αυτό είπατε, ότι δεν έγινε καµµία προ-
κήρυξη.

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ για ακόµη µία φορά αυτά τα
οποία ανέφερα στην πρωτολογία µου, σε ό,τι αφορά την τροπο-
λογία του Υπουργείου ΠΕΧΩ∆Ε.

Θα επιµείνω και θα επιµείνω σθεναρά σε όλες τις θέσεις τις
οποίες έθεσα, γιατί όλες οι θέσεις είναι σύµφωνα µε το γράµµα
του νοµοσχεδίου. Ό,τι αναφέρει η τροπολογία, δηλαδή όταν ανέ-
φερα, παραδείγµατος χάριν για τους χώρους, που είναι κάτω
από τη στέγη και το δώµα, είναι εντός του νοµίµου περιγράµµα-
τος, όπως το περιγράφει η διάταξη της τροπολογίας και είναι νό-
µιµη. Απλώς δεν έχει νόµιµη χρήση. Έχει αλλαγή χρήσης. Και
αυτό λέτε και εσείς για τακτοποίηση αλλαγή χρήσης µιλάτε. Από
τη στιγµή που µιλάτε για τακτοποίησης αλλαγής χρήσης και στις
συγκεκριµένες περιπτώσεις έχουµε αλλαγές χρήσης.

Θα υπενθυµίσω για µια ακόµη φορά ότι στις περισσότερες
πρωτεύουσες νοµών, νησιωτικών κυρίως, αλλά και άλλων επαρ-
χιών, είναι επιβεβληµένη η στέγη, επιβάλλεται από την πολεοδο-
µική νοµοθεσία. Άρα, ο χώρος κάτω από τη στέγη που αποµένει,
αυτού πολλές φορές του αλλάζουµε χρήση. Και δεν είναι µόνο
αυτό. Ο αγοραστής όταν πηγαίνει στην εφορεία για να πληρώσει
φόρο µεταβίβασης, πληρώνει κανονικά φόρο µεταβίβασης γι’
αυτόν το χώρο, διότι είναι εντός του νοµίµου περιγράµµατος του
κτηρίου, είναι εντός του νοµίµου όγκου του κτηρίου και αλλάζει
χρήση. Σας παρακαλώ, πρέπει να το εξετάσετε αυτό το θέµα,
διότι είναι πολύ σηµαντικό.

Επίσης, θα επιµείνω, διότι και εδώ είναι πολύ σηµαντικό το
θέµα, αναφορικά µε τις άδειες που έχουν κατατεθεί µέχρι τις 2
Ιουλίου. Σας είπα και θα το επαναλάβω για µία ακόµη φορά, ότι
υπάρχουν εργολαβικά, τα οποία αναφέρονται σε αυτές τις περι-
πτώσεις και τα εργολαβικά αυτά έχουν υπογραφεί, έχουν πλη-
ρωθεί χρήµατα, έχουν κατατεθεί οι άδειες. Εδώ, θα σας
αναφέρω ότι περίπου το 80% των αδειών της πολεοδοµίας της
χώρας έχουν ηλεκτρονικό υπολογισµό κατάθεσης. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι µπορούν να ελεγχθούν. Τι σηµαίνει ότι µπορούν να
ελεγχθούν; Ότι για να καταθέσει ένας µία άδεια, δεν καταθέτει
απλώς ένα νούµερο. Καταθέτει συγχρόνως άδεια-έγκριση από
τη ∆ΕΗ, έγκριση από την αρχαιολογική υπηρεσία, τοπογραφικό,
καταθέτει φορολογικά, καταθέτει έκθεση µηχανικού. Αντιλαµβά-
νεστε, λοιπόν, ότι όταν κάποιος καταθέτει όλα αυτά έχει ολο-
κληρωθεί η µελέτη και έχουν γίνει οι συναλλαγές µεταξύ του
παρεχοµένου και του αντιπαρεχοµένου. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι αυτό είναι ένα τεράστιο κοινωνικό θέµα. Σας λέω ότι απα-
σχολεί περίπου σαράντα χιλιάδες οικογένειες. Έχουν κατατεθεί
γύρω στις σαράντα χιλιάδες άδειες. Θα πρέπει να το δείτε µε
πάρα πολύ µεγάλη προσοχή.

Με την ευκαιρία αναφέροµαι τώρα στον παριστάµενο Υφυ-
πουργό Οικονοµικών για να υποστηρίξω µία τροπολογία την
οποία έχω καταθέσει και η οποία αφορά τη διάταξη της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 29 του ν. 1269/1982 για την καταπολέµηση
της ανεργίας που αναφέρει ότι επιχορηγούνται από τον ΟΑΕ∆
επιχειρήσεις και γενικά εργοδότες βάσει προγραµµάτων απα-
σχόλησης και αυταπασχόλησης ανέργων. Στα προγράµµατα
αυτά είναι δυνατόν να συµπεριλαµβάνεται και το στάδιο κατάρ-
τισης, εξοικείωσης και προσαρµογής στις συνθήκες δουλειάς
της επιχείρησης.

Τι ζητάω εγώ. Ζητάω την επέκταση αυτής της διάταξης. ∆η-
λαδή, όταν λέµε εργοδότες να µην αφορά µόνο εργοδότες του
ιδιωτικού τοµέα, αλλά να προέρχονται και από το δηµόσιο τοµέα.
Και είναι πολύ λογικό να γίνει κάτι τέτοιο.

Είναι µία τροπολογία την οποία έχω καταθέσει εγώ ο ίδιος µε
γενικό αριθµό 645 και ειδικό 168. Θα παρακαλούσα να τη δείτε
µε πολύ σοβαρότητα, κύριε Υφυπουργέ, γιατί είναι µία τροπο-
λογία που µπορεί να βοηθήσει και να συνδράµει τον ΟΑΕ∆ στην
προσπάθεια, την οποία έκανε για την καταπολέµηση της ανερ-
γίας. Και αυτήν τη στιγµή που η ανεργία είναι σε ανοδική πορεία,
θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα µε βάση και την τρο-
πολογία, την οποία σας προτείνω. Θα ήθελα δε µία απάντηση
από τον κύριο Υφυπουργό γι’ αυτό το συγκεκριµένο θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο

Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης για δύο λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υποθέτω –διότι

δεν νοµίζω ότι είναι κακής πίστεως ο συνάδελφος- ότι δεν µε
άκουσε. Εγώ δεν µίλησα για τις προσλήψεις, τους διαγωνισµούς
στο ΙΚΑ. Αυτό θα ήταν το µικρότερο. Σε όλο το κράτος ως γνω-
στόν από τις πόρτες, από τα παράθυρα, από τις καπνοδόχους,
µπαίνει κόσµος. Εδώ στην ΕΡΤ έχουν φρακάρει, εξαντλήθηκαν
και οι χίλιες θέσεις που προβλέπονταν, κύριε Γκιουλέκα, για το
2009.

∆εν µίλησα γι’ αυτό. Εγώ µίλησα για τους διαγωνισµούς έργων
και προµηθειών, διότι είχα την άποψη, αγαπητέ κύριε Τραγάκη,
και το διαπίστωσα και ήλθαν δυστυχώς και τα αποτελέσµατα -ότι
ένα, ας το πούµε, πολιτικό λάθος –τα πολιτικά λάθη πολλές
φορές οδηγούν και σε εγκλήµατα- ήταν ότι από την εποµένη σε
όλα τα ασφαλιστικά ταµεία, όπου υπήρχε χρήµα δηλαδή, πήγαν
πρόσωπα του κοµµατικού µηχανισµού.

∆εύτερον, Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, τράπεζες, πρόσωπα είτε
εκ Θεσσαλονίκης, είτε άλλως του περιβάλλοντος του Πρωθυ-
πουργού. ∆ιερωτώµαι, δεν έπρεπε να προφυλαχθεί ο κύριος
Πρωθυπουργός από τον κίνδυνο έργα όλων αυτών των προσώ-
πων να οδηγήσουν σε πράξεις για τις οποίες δεν θα ήταν υπε-
ρήφανος;

Τώρα, όσον αφορά την τελευταία τροπολογία του κ. Τραγάκη,
πρέπει να πω ότι κάνετε λάθος. Αρκετά ο ΟΑΕ∆ οργιάζει µε τους
επιχειρηµατίες, τους ιδιώτες. Είναι γνωστό πώς εγκρίνονται τα
σχετικά αιτήµατα. Αλλά, να ανοίξετε την πόρτα στο δηµόσιο, να
κάνετε προσλήψεις που στη συνέχεια θα έρχεται µε µία διάταξη
εδώ… Αλλά θα µου πείτε πότε; Αυτό θα το κάνει ένας Υπουργός
του ΠΑΣΟΚ. ∆ηλαδή, να συνεχιστεί αυτή η αρρώστια και να λέµε
απέκτησαν εµπειρία µε τόσα µόρια για προκηρύξεις κανονικών
θέσεων που θα γίνουν.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αυτή η τροπολογία του φίλου
µου του κ. Τραγάκη, είναι λάθος. Και σε ό,τι αφορά τις αιτήσεις
για άδειες ξέρετε άριστα ότι στις πολεοδοµίες υποβάλλεται ένας
φάκελος και στη συνέχεια καλείται ο καθένας να φέρει ό,τι λεί-
πει. Μετά θα πάει τη στατική µελέτη, τα χαρτιά του ΙΚΑ, της ∆ΕΗ,
κ.λπ..

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχει αλλάξει αυτό τώρα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σε κάθε περίπτωση θα είναι

σκάνδαλο, όταν λέµε είναι µια κατάσταση, τι να κάνουµε να την
τακτοποιήσουµε και ταυτόχρονα να δίνουµε κίνητρο, προχωρή-
στε µέχρι τη 2 Ιουλίου. Αυτό είναι πλέον… Τι να πει κανείς; Στα-
µατήστε αυτόν τον κατήφορο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο κ. Λαφαζάνης
έχει το λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πότε θα µιλήσουµε
εµείς;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Προηγείται ο κ.
Λαφαζάνης, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα ήθελα να δικαιολογήσω την
ψήφο µας κατ’ αρχάς. ∆εν θα µιλήσω για την τακτοποίηση, αυτήν
την περίφηµη ορολογία για τους ηµιυπαίθριους χώρους. Λυπά-
µαι, πάρα πολύ που η Κυβέρνηση επιµένει να ψηφίσει και µάλι-
στα διά της µεθόδου της τροπολογίας αυτήν τη ρύθµιση που θα
τη βρούµε µπροστά µας.

Υπάρχει και άλλη τροπολογία µε την οποία δίδεται η δυνατό-
τητα στις αρχές του Υπουργείου Ανάπτυξης να αίρουν το φορο-
λογικό απόρρητο για συγκεκριµένους ελέγχους που θέλουν να
κάνουν και είναι στην αρµοδιότητά τους. Με αυτήν την τροπο-
λογία συµφωνούµε και την ψηφίζουµε.

Υπάρχει και τρίτη τροπολογία –έχουµε γεµίσει τροπολογίες
από αυτήν την Κυβέρνηση που έχουν τις σοβαρότερες ρυθµίσεις
που δεν έχουν τα ίδια τα νοµοσχέδια- η οποία δίνει παράταση
ενός εξαµήνου για την αδειοδότηση των ραδιοφωνικών και τη-
λεοπτικών σταθµών. Την κρίνουµε απολύτως απαράδεκτη, χαρι-
στική, προεκλογική και ψηφοθηρική. Είναι αδιανόητο. Έχουµε
αλλεπάλληλες ρυθµίσεις παρατάσεων. Γιατί γίνονται αυτά τα
πράγµατα; Γιατί δεν θέλετε να αποσαφηνίσετε το καθεστώς της
νοµιµότητας ή της µη νοµιµότητας και πάτε και εδώ σε µια λογική
τακτοποίησης; Πρόκειται περί τακτοποίησης. Ούτε νόµιµο ούτε
παράνοµο αλλά το τακτοποιούµε έτσι ώστε να του δώσουµε πα-
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ράταση χρόνου. Βεβαίως η εξήγηση είναι αυτονόητη γιατί γίνε-
ται αυτό.

Είναι, όµως, άκρως εξοργιστική, διότι γίνεται σε µία περίοδο
που κλείνει ένα πολύ µεγάλο συγκρότηµα Μέσων Μαζικής Ενη-
µέρωσης. Κλείνει ο «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», κλείνει ο ραδιοφωνι-
κός σταθµός και το αντίστοιχο portal και περίπου πεντακόσιοι
εργαζόµενοι µένουν στο δρόµο.

Ερχόσαστε τώρα, σε αυτήν τη συγκυρία, αντί να τακτοποιή-
σετε µε ρυθµίσεις νοµιµότητας το καθεστώς που υπάρχει στα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και να επιβάλλετε τα εργασιακά δι-
καιώµατα και την εργασιακή νοµιµότητα σε αυτούς τους χώρους,
και δίνετε ένα µήνυµα πως ό,τι θέλουν κάνουν και όπως θέλουν,
µπορούν να κινούνται στο µέλλον. Εµείς θεωρούµε απαράδεκτη
αυτήν την τροπολογία και θα την καταψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει τώρα

ο κ. Καρπούζας, µε την παρατήρηση ότι έχετε δώσει τη σειρά
σας σε δύο συναδέλφους, κύριε Καρπούζα. Άρα, ο λόγος της
καθυστερήσεώς σας δεν έγκειται ούτε στο Προεδρείο ούτε
στους συναδέλφους σας οι οποίοι ήσκησαν νόµιµο δικαίωµα και
ο κ. Κακλαµάνης -καθ’ υπέρβαση βεβαίως, αλλά πάντως νόµιµο
στη βάση του- και ο κ. Λαφαζάνης.

Έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά, αφού είναι η πρωτολογία σας.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά θα µου επι-

τρέψετε να πω ότι είναι δικαιολογίες, γιατί είδατε τι έκανε ο κ.
Λαφαζάνης. Μίλησε πριν από εµένα και έφυγε. Κατ’ αρχάς,
αυτός δεν είναι ο τρόπος λειτουργίας µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Υπενθυµίζω ότι το
δικαίωµα εισόδου και εξόδου των Βουλευτών είναι ελεύθερο και
επίσης, σας υπενθυµίζω ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
µπορεί να µιλήσει όποτε εκείνος κρίνει.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ: Αυτό το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε,
αλλά…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Τότε, γιατί κάνετε
αυτές τις παρατηρήσεις;

Προχωρήστε, σας παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΚΑΡΠΟΥΖΑΣ: Νοµίζω ότι αυτό δεν θα πρέπει να

συνεχιστεί.
∆εν θα ήθελα να αποφύγω τον πειρασµό, κύριε Πρόεδρε,

κύριε Κακλαµάνη –που σας σέβοµαι ειλικρινά, όχι µόνο εγώ,
αλλά το σύνολο του Σώµατος- και να σας πω ότι πολλές φορές
υπερβάλλετε και µάλιστα µε τον τρόπο που εκφράζεστε, πολλές
φορές προκαλείτε κιόλας και εµάς τους συναδέλφους.

Βεβαίως, αυτά που λέτε είναι πολλές φορές σοφά και τα απο-
δέχοµαι. Πλην όµως, όταν αυτό γίνεται καθηµερινώς, κάποια
στιγµή αισθάνοµαι ότι µας «δέρνετε» µε τον τρόπο µε τον οποίο
µιλάτε. Μάλιστα, προηγουµένως ισχυριστήκατε και κάποια πράγ-
µατα, τεχνικά θέµατα, τα οποία στη συνέχεια της τοποθέτησής
µου νοµίζω ότι θα αποδεχθείτε.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να εκφράσω την ικανοποίησή µου,
αλλά και την ικανοποίηση χιλιάδων συµπολιτών µας, κατόχων
ηµιυπαίθριων χώρων οι οποίοι µετατράπηκαν σε κλειστούς, για
τη ρύθµιση που προτείνεται από το Υπουργείο ΠΕΧΩ∆Ε, που θα
δώσει λύση στο τεράστιο πρόβληµα που η ίδια η πολιτεία δηµι-
ούργησε εξαιτίας της αδιαφορίας, αλλά και της µη εφαρµογής
των διατάξεων που η ίδια έχει θεσπίσει όσον αφορά την αυθαί-
ρετη δόµηση.

Οι ρυθµίσεις που προτείνονται αναφέρονται σε αυθαίρετες κα-
τασκευές κατά τις οποίες προκύπτει αλλαγή χρήσης των χώρων
που βρίσκονται εντός του εγκεκριµένου περιγράµµατος επιφά-
νειας κάτοψης, αλλά και όγκου του κτηρίου και δεν αφορά µε-
µονωµένες αυθαίρετες κατασκευές ούτε καθ’ υπέρβαση του
εγκεκριµένου περιγράµµατος, όπως ανέφερα.

Θα πρέπει, επίσης, να επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι -ιδιαίτερα στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, οι οποίοι
επιλεκτικά τοποθετούνται σε αυτήν την Αίθουσα- ότι ο ν. 1337/83,
τον οποίο, πραγµατικά, και εγώ χαρακτηρίζω ως επαναστατικό
νόµο, όσον αφορά γενικά τον τοµέα των κατασκευών, αλλά και
οι επόµενοι νόµοι 1512/85 και 1577/85 περιείχαν διατάξεις µε τις
οποίες δινόταν η δυνατότητα νοµιµοποίησης ή εξαίρεσης, όπως
αναφέρεται στη λέξη περί τακτοποίησης ή ρύθµισης την οποία

εµείς αναφέρουµε –τότε λεγόταν εξαίρεση από την κατεδάφιση-
αυθαίρετων κατασκευών, κάτι που πρέπει να παραδεχθούν οι συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως επίσης το
άρθρο 5 του ν. 1337/83 και τα άρθρα 8 και 16 του ν. 1512/85.

Παράλληλα, πρέπει να επισηµανθεί ότι οι όποιες αυστηρές
διατάξεις θεσπίστηκαν και αναφέρονται σε αυθαίρετες κατα-
σκευές σε όλους τους νόµους που ανέφερα, κύριε Πρόεδρε, δεν
εφαρµόστηκαν ποτέ και µάλιστα επί δικών σας κυβερνήσεων, κυ-
βερνήσεων είκοσι ετών.

Το τρίτο στάδιο της νοµιµοποίησης των αυθαιρέτων κατα-
σκευών, σύµφωνα µε το νόµο του αείµνηστου Αντώνη Τρίτση –
αναφέροµαι στον περιβόητο ν. 1337/83- δεν ολοκληρώθηκε.
Είναι ο νόµος τον οποίο όλοι γνωρίζουν, «αν το δηλώσεις, µπο-
ρείς να το σώσεις».

Το τρίτο στάδιο, όπως σας είπα, της νοµιµοποίησης των αυ-
θαιρέτων µε το ν. 1337/1983 δεν ολοκληρώθηκε. Μάλιστα αυ-
θαίρετες κατασκευές που εξαιρούνταν από τη νοµιµοποίηση µε
το νόµο εκείνον και δηλώθηκαν και οι οποίες µάλιστα βρίσκονται
και στη ζώνη ασφάλειας της εθνικής οδού, των επαρχιακών δρό-
µων κ.λπ., όπως και σε κοινοχρήστους χώρους, µέσα ακόµη και
στον αιγιαλό αλλά και στη ζώνη παραλίας, σε δασικές εκτάσεις
και ρέµατα, συνεχίζουν να υφίστανται. Και ευθύνη έχετε κι εσείς,
κύριοι του ΠΑΣΟΚ, που σήµερα τα αγνοείτε και ρίχνετε όλα τα
αµαρτήµατα στη Νέα ∆ηµοκρατία. Για πολλές περιπτώσεις,
όπως σας είπα, έχουν υποβληθεί και δηλώσεις του ν. 1337/1983,
δηλαδή επί δικών σας κυβερνήσεων.

Νέα αυθαίρετα, όπως αυτά αναφέρονται στο άρθρο 17 του
ίδιου νόµου, του ν. 1337/1983, δεν κατεδαφίστηκαν παρ’ όλο
που αναφέρεται ρητώς.

Επίσης δεν υποβλήθηκαν πρόστιµα κατασκευής και διατήρη-
σης, όπως µέσα στο νόµο αναφέρεται. Όπου υπήρξε καταγγελία
του ιδιώτη υπήρξε και επιβολή κάποιων κυρώσεων.

Αυτή όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η λύση του
προβλήµατος. Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, απαραίτητη τη σύσταση
αστυνοµίας κατασκευών, όπως υπάρχει σ’ όλα τα ανεπτυγµένα
κράτη της Ευρώπης και όχι µόνον, αλλά και την αναδιάρθρωση
των πολεοδοµικών γραφείων, κυρίως των νοµαρχιών. Στο νοµό
µου, στο Νοµό Πιερίας, ένα χρόνο τουλάχιστον, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κάνει για να βγει µια άδεια οικοδοµής. Και εδώ
έχουν δίκιο και οι συνάδελφοι, αλλά ιδιαίτερα ο κ. Τραγάκης ο
οποίος κατέθεσε και την τροπολογία, διότι όταν µια άδεια κάνει
ένα χρόνο για να βγει, δεν είναι δυνατόν να µην υπάρχουν µετα-
βατικές διατάξεις µέσα στο νόµο αυτόν, όπου θα θεσπίζεται ότι
οι άδειες οι οποίες κατετέθησαν νόµιµα στο πολεοδοµικό γρα-
φείο των νοµαρχιών ή των δήµων θα πρέπει να εξεταστούν µε
την προϊσχύουσα διάταξη.

Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θετικές τις ρυθµίσεις
αυτές. Θα ήθελα όµως να κάνω κάποιες παρατηρήσεις αλλά και
προτάσεις, οι οποίες πηγάζουν από την πολυετή επαγγελµατική
µου εµπειρία, αλλά και εκφράζουν ταυτόχρονα τις απόψεις του
Συλλόγου ∆ιπλωµατούχων Μηχανικών Κατερίνης αλλά νοµίζω
και όλων των µηχανικών της χώρας.

Θα πρέπει να αναφερθεί ρητά στην τροπολογία, κύριε
Υπουργέ, ότι µετά τη ρύθµιση αυτή η κατασκευή µπορεί να µε-
ταβιβαστεί ως αναπόσπαστο µέρος του διαµερίσµατος στο
οποίο ανήκει.

Επίσης προτείνω τα ποσά τα οποία προορίζονται από την εί-
σπραξη των δηλώσεων αυτών υπέρ ΕΤΕΡΠΣ, αλλά και µέρος των
ποσών, όπως αναφέρθηκε και από άλλους συναδέλφους, που θα
εισπραχθούν, να αποδοθούν και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση,
στους δήµους, όπου δηλώνεται η ρύθµιση αυτή του αυθαιρέτου,
και να υπάρξει µία δίκαιη κατανοµή των χρηµάτων ανάλογα µε
τον πληθυσµό των δήµων και να µην γίνεται επιλεκτική διάθεση
αυτών των χρηµάτων.

Επίσης, προτείνω το ύψος της υπερύψωσης των ισογείων κα-
τασκευών να είναι στο ένα µέτρο και πενήντα εκατοστά από την
οριστική στάθµη, για λόγους κυρίως υγιεινής. Να υπάρξει πε-
ριορισµός, καλύτερα, ελεύθερου ύψους υπογείου, από τρία
µέτρα που είναι τώρα να γίνει δύο µέτρα και τριάντα εκατοστά,
ούτως ώστε να µην υπάρχει ελεύθερο ύψος, που θα καλύπτει
τους όρους της υγιεινής αλλά και της σωστής διαβίωσης, και να
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διευκρινιστεί επίσης αν η στάθµη ορίζεται ως στάθµη φυσική ή η
τεχνικά διαµορφούµενη στάθµη.

Προτείνω επίσης να ισχύσουν οι διατάξεις, όπως σας είπα, και
για τους φακέλους οι οποίοι κατατέθηκαν να υπάρξουν µεταβα-
τικές διατάξεις.

Θέλω επίσης να προτείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
εξαιρούνται από το συντελεστή δόµησης οι κλειστοί χώροι στάθ-
µευσης αυτοκινήτων για λόγους ασφάλειας των οχηµάτων αλλά
και των οικοδοµών. Μάλιστα θα ήθελα να προχωρήσω ακόµη πα-
ραπέρα και να πω ότι θα πρέπει να επιβληθεί το να κλείνεται το
ισόγειο της οικοδοµής για λόγους ασφάλειας, πυρασφάλειας,
όπου υπάρχουν τα οχήµατα. ∆ιότι διαφορετικά θα πάρει φωτιά
όλο το κτήριο.

Οι όποιες επιφυλάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, αναφέρονται νοµίζω ότι δεν τεκµηριώνονται απολύτως.
Η οποιαδήποτε αυθαίρετη δόµηση η οποία γίνεται είναι σίγουρο
ότι δεν θα γίνει µέσα σε µισή ώρα, δεν είναι ένα τσιγάρο το
οποίο καπνίζει κανείς σε λίγα λεπτά. ∆ιαρκεί µήνες ενδεχοµένως
και ως εκ τούτου αν οι ελεγκτικοί και οι κατασταλτικοί µηχανι-
σµοί λειτουργήσουν και να µην είναι ο γείτονας ο οποίος θα κα-
ταγγέλλει µια αυθαιρεσία, πιστεύω ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα.

Βέβαια, είναι γνωστό ότι όπου υπάρχει νόµος κάποιος θα
υπάρξει για να παραβεί αυτόν το νόµο. Αυτό όµως δεν θα πρέ-
πει εµάς, το Κοινοβούλιο, τους Βουλευτές, την Κυβέρνηση να
µας δηµιουργήσει αναστολές ως προς την ψήφιση κάποιων
νόµων αποτρεπτικών. Η πολιτεία µπορεί και πρέπει να κινητο-
ποιήσει τους µηχανισµούς της. Οι υπηρεσίες επιτέλους, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να λειτουργήσουν και οι δηµόσιοι υπάλληλοι οι
οποίοι αποτελούν και στελεχώνουν τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση πρέπει
να ανταποκριθούν στις εργασιακές τους υποχρεώσεις και να µην
είναι πάντοτε αυτοί οι οποίοι απολογούνται. Για ό,τι στραβό γί-
νεται σε αυτόν τον τόπο είναι οι πολιτικοί, τα κόµµατα και οι κυ-
βερνήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καρπούζα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.
Κώστας Σπηλιόπουλος, για τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θα αναφερθώ πρώτα στην τροπολογία για τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης. Είναι αυτή η τροπολογία µε την οποία δίνεται πα-
ράταση στο άρθρο του νόµου ν.3723/2008 σχετικά µε την αδει-
οδότηση των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.

Θεωρώ, κύριε Υφυπουργέ, ότι η ρύθµιση αυτή που γίνεται για
δεύτερη φορά αποτελεί µια προσπάθεια της Κυβέρνησης να
κρατήσει σε οµηρία τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Και νοµίζω
ότι πρέπει το τοπίο κάποια στιγµή στους ραδιοφωνικούς και τη-
λεοπτικούς σταθµούς να οριστικοποιηθεί και να τελειώσει.

Άρα, νοµίζω ότι το να φέρνετε συνεχώς τροπολογίες τέτοιες
και να παρατείνετε την εφαρµογή του νόµου που έχει ψηφίσει η
Βουλή ένα και µόνο σκοπό έχει: Τον εκβιασµό των Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης και την οµηρία τους και µάλιστα σε µια περίοδο
που οιονεί είναι προεκλογική. ∆εν ξέρουµε πότε θα γίνουν εκλο-
γές. Άρα, πιστεύω ότι δεν είναι σωστή και δεν θα υποστηριχθεί
από εµάς.

Στη συνέχεια θέλω να αναφερθώ σε µια τροπολογία, την οποία
έχουν καταθέσει οι Βουλευτές από τη Θεσσαλονίκη και µάλιστα
της Συµπολίτευσης. Ο κ. Καράογλου και ο κ. Ορφανός την έχουν
υπογράψει. Την υποστηρίζουµε και εµείς. Αναφέρεται σε εξήντα
εργαζόµενους που δούλευαν στην πρώην Συνεταιριστική Οργά-
νωση ΕΑΣΘ «ΟΜΟΣΠΟΝ∆ΙΑ» η οποία ανήκε στην ΑΤΕ, η οποία
πλέον βρίσκεται σε εκκαθάριση. Παρά τις υποσχέσεις οι εργα-
ζόµενοι αυτοί έχουν µείνει µετέωροι και δεν παίρνουν τα χρή-
µατά τους παρ’ ότι έχουν εκδοθεί και σχετικές δικαστικές
αποφάσεις. Υποστηρίζουµε αυτήν την τροπολογία και πιστεύ-
ουµε ότι πρέπει να ρυθµιστεί αυτό το θέµα.

Τέλος, αναφέροµαι σε µια τροπολογία η οποία δεν έχει έρθει
–την είχε υποσχεθεί ο αρµόδιος Υπουργός ο κ. Μπούρας- που

αφορά τους εργαζόµενους στο ελληνικό Χρηµατιστήριο. Είναι
µια τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί και συζητηθεί όταν συζη-
τούσαµε το νοµοσχέδιο για το σύστηµα άυλων τίτλων, διατάξεις
για την κεφαλαιαγορά, φορολογικά θέµατα και λοιπές διατάξεις.
Είχε υποσχεθεί τότε ο κ. Μπούρας ότι θα φέρει το ίδιο το Υπουρ-
γείο ρύθµιση για να τακτοποιεί αυτό το ζήτηµα των εργαζοµέ-
νων στο ελληνικό Χρηµατιστήριο. ∆εν έχει γίνει. Θέλουµε µια
κουβέντα επ’ αυτού του ζητήµατος από τον αρµόδιο Υπουργό
και θέλουµε και µια δέσµευση για το τι θα γίνει.

Τώρα έρχοµαι στην τροπολογία για τους ηµιυπαίθριους χώ-
ρους. Κύριε Υφυπουργέ, πραγµατικά εκπλήσσοµαι µε αυτά που
είπε ο Υπουργός κ. Σουφλιάς και ειδικότερα στο ότι νοµοθετούµε
τον όρο «τακτοποίηση». Τι σηµαίνει τακτοποίηση; Σήµερα θα κρι-
θεί αυτός ο όρος γιατί ξέρουµε ότι στη πολεοδοµική νοµοθεσία
είναι νόµιµο κάτι ή µη νόµιµο. Τακτοποιηµένο δεν υφίσταται. Από
σήµερα θα λέµε ότι είναι και κάτι τακτοποιηµένο. ∆εν ξέρω όµως,
αν αυτό µπορεί να σταθεί νοµικά και συνταγµατικά κι αυτό θα
κριθεί ασφαλώς.

∆εύτερον, είπε ο κύριος Υπουργός ότι, ξέρετε κάτι, τα αυθαί-
ρετα και όλοι αυτοί οι ηµιυπαίθριοι χώροι που έκλεισαν, δεν µπο-
ρούσαν να ελεγχθούν από µας, είναι θέµα αρµοδιότητος της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.

Έτσι είναι. Με ποιο εργαλείο, όµως; Γι’ αυτό ανέφερα ότι ο
νόµος της κ. Παπανδρέου του 2003, που, πράγµατι, επέβαλε πε-
ριορισµούς, επέβαλε ελέγχους, ποινές, πρόστιµα και ήταν απο-
τρεπτικός στο να δηµιουργήσει κάποιος τέτοιες παρανοµίες, δεν
εφαρµόστηκε. Καταργήθηκε. Και το χειρότερο είναι ότι δεν φέ-
ρατε και καινούργιο νόµο παρά το ότι είχατε υποσχεθεί ότι θα
έρθει καινούργιος νόµος εδώ στη Βουλή, για να λύνει αυτά τα
ζητήµατα.

Άρα, έχετε ευθύνη και µην προσπαθείτε σήµερα να µετακυλή-
σετε την ευθύνη στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. ∆εν έχει εργα-
λείο η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση να κάνει ελέγχους. ∆εν µπορεί
να το κάνει. ∆εν υφίσταται νοµικό πλαίσιο. Το καταργήσατε και
δεν φέρατε καινούργιο. Εσείς καταργήσατε το νόµο του 2003,
το νόµο του ΠΑΣΟΚ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ισχύει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, τον καταργήσατε και
είχατε υποσχεθεί ότι θα φέρνατε καινούργιο. Που είναι; Άρα,
υπάρχει κενό νόµου γι’ αυτό προέκυψε το ζήτηµα. Γι’ αυτό δηµι-
ουργήθηκε όλη αυτή η κατάσταση γιατί κανένας δεν φοβάται τον
έλεγχο. ∆εν υφίσταται έλεγχος. Παίρνει κάποιος κάποια άδεια
σήµερα πάει και χτίζει, χτίζει ό,τι θέλει.

∆εν υφίσταται έλεγχος. Αυτή είναι η ουσία και ο καθένας µπαί-
νει στον πειρασµό και τον ηµιυπαίθριο να κλείσει και περισσό-
τερα τετραγωνικά να κάνει και το πατάρι να φτιάξει και όλα αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μισό λεπτό µόνο.
Είπε ακόµη ο κύριος Υπουργός –και πρέπει να γίνει κατανοητό-

ότι δεν µεταβιβάζονται οι ηµιυπαίθριοι χώροι ως νοµιµοποιηµένοι
χώροι, ως τακτοποιηµένοι χώροι. Θα µεταβιβαστούν ως ηµιυ-
παίθριοι και πάλι. Απλώς θα µπαίνει µια παράγραφος πιστεύω,
αν τελικά εξακολουθήσει να ισχύει αυτή η ρύθµιση και στο µέλ-
λον, που θα λέει ότι αυτός ο χώρος είναι τακτοποιηµένος. Τι ση-
µαίνει αυτό δεν ξέρω.

Είπε και κάτι άλλο, όµως. Είπε ότι αν δεν τακτοποιηθούν σή-
µερα οι χώροι, αν δεν πάνε να τους δηλώσουν όσοι έχουν κλει-
σµένους ηµιυπαίθριους χώρους, θα έρθει η πολεοδοµία και θα
επιβάλλει αυστηρά πρόστιµα. Εδώ, όµως, υπάρχει µια αντίφαση.
Γιατί δεν έλεγχε µέχρι σήµερα αυτούς τους χώρους; Γιατί δεν
τους έχει καταγράψει το Υπουργείο; Απειλεί σήµερα για να µα-
ζέψει χρήµατα το Υπουργείο; Γιατί αυτός είναι ο σκοπός. Η πίεση
προς τους ιδιοκτήτες για να µαζέψει χρήµατα και όχι η λύση του
προβλήµατός τους.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή-
είπε ότι δεν υφίσταται κανένα πρόβληµα, δεν αλλάζει τίποτα στο
περίγραµµα του κτηρίου. Ξέρετε κάτι; Πολλές οικοδοµές έχουν
περάσει αρχιτεκτονική επιτροπή και έχουν συγκεκριµένη όψη
στην αρχιτεκτονική επιτροπή που έχει εγκριθεί. Αυτοί είναι κλει-
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σµένοι τώρα. Υπάρχει αντίφαση εδώ. Άρα, λοιπόν, έχει αλλάξει.
Πολλά πράγµατα έχουν αλλάξει.

Και να πω και κάτι τελευταίο. Σε µια πολυκατοικία που είναι
πολλοί ηµιυπαίθριοι χώροι ένας τον έκλεισε. Οι υπόλοιποι δεν
τον έκλεισαν. Αυτός που τον έκλεισε, δεν έχει λειτουργήσει εις
βάρος των άλλων για την κατάχρηση του συντελεστή δοµήσεως,
για την κατάχρηση των κοινοχρήστων χώρων και εν πάση περι-
πτώσει, ενός δικαιώµατος που δεν το είχε;

Άρα, λοιπόν, πιστεύω ότι αυτή η ρύθµιση έχει ένα και µόνο
σκοπό. Το λέτε ευθαρσώς ότι είναι για τα φορολογικά έσοδα και
όχι για τη λύση ενός προβλήµατος που, επαναλαµβάνω, ότι µε
ευθύνη δική σας έχει γιγαντωθεί και έχει φτάσει σ’ αυτό το ση-
µείο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και

εγώ.
Θέλει να δευτερολογήσει η εισηγήτρια της Νέας ∆ηµοκρατίας,

Βουλευτής Καστοριάς, κ.Βίβιαν Μπουζάλη.
Ορίστε κυρία Μπουζάλη, έχετε το λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΜΠΟΥΖΑΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι η Κυβέρνηση σε καµµία περίπτωση δεν

κρατάει κανέναν σε οµηρία, κύριε συνάδελφε, γιατί εµείς ήµα-
σταν αυτοί που τελικά και βοηθούµε τους ραδιοτηλεοπτικούς
σταθµούς να περάσουν σ’ αυτό που λέγεται ψηφιακή εποχή,
αλλά και µε όλες τις άλλες δράσεις, όσον αφορά τη χάρτα συ-
χνοτήτων. Βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε ότι χρειάζονται έξι µήνες,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε αυτήν τη διαδικα-
σία.

Επίσης, άκουσα τον αγαπητό συνάδελφο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να επιδοκιµάζει το πρωτοποριακό των διατάξεων
του ν. 1512/85, ο οποίος, σύµφωνα και µε τα λεγόµενά του, συ-
νέβαλε έτσι ώστε η δηµιουργία των ηµιυπαίθριων χώρων να
δώσει καλές οικοδοµές και πολύ καλά κτήρια και ακόµα είπε ότι
βεβαίως η σύλληψή του ήταν σωστή και ότι η εφαρµογή του
έδωσε καλά αποτελέσµατα.

Αρχιτεκτονικά, κύριε συνάδελφε, µπορεί και να συµφωνούµε.
Η ουσία, όµως, είναι ότι µετά από δύο δεκαετίες, έχουµε ενάµισι
εκατοµµύριο παράνοµους χώρους. Και αυτό συµβαίνει, γιατί και
οι αγοραστές και οι κατασκευαστές εκµεταλλεύθηκαν την αδυ-
ναµία ίσως των αρµοδίων υπηρεσιών να ελέγξουν τις αυθαιρε-
σίες, µε αποτέλεσµα αυτές να µετατραπούν σε ηµιυπαίθριους
χώρους που ενώ προβλέφθηκαν για άλλο σκοπό, έγιναν τελικά
χώροι κύριας κατοικίας.

Επιπλέον, αφού επισηµάνατε αυτήν την αδυναµία του νοµο-
θετικού πλαισίου, δεν µπορώ να καταλάβω επίσης, γιατί δεν προ-
χωρήσατε στη βελτίωση και κατ’ επέκταση στη διόρθωση της
νοµοθεσίας, αλλά αφήσατε το θέµα να διογκωθεί.

Είµαι σίγουρη ότι γνωρίζατε ότι κάποια στιγµή οι πολίτες θα
ήταν αντιµέτωποι µε αυτήν την εξέλιξη. Βεβαίως, το µόνο που
µας είπατε το πρωί είναι ότι απλά αντιµετωπίσατε το θέµα µε το
ν. 3212/2003, δηλαδή µετά από δεκαοχτώ χρόνια και βεβαίως κα-
τηγορείτε εµάς τώρα, γιατί αναστείλαµε την εφαρµογή του. Είµαι
σίγουρη ότι ο Υπουργός θα απαντήσει διεξοδικότερα.

Θέλω, όµως, εγώ να πω ότι είµαστε σίγουροι ότι το ΥΠΕΧΩ∆Ε
θα φέρει σύντοµα σχετικό πλαίσιο στη Βουλή και αυτό θα είναι
ένα άρτιο, αλλά και ένα οργανωµένο νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο θα επιλύει ουσιαστικά και τελικά το θέµα αυτό και δεν θα
είναι προϊόν µια βεβιασµένης κίνησης. Γιατί και σοβαρό είναι το
θέµα και θα πρέπει να το δούµε µε υπευθυνότητα και όχι µε
στόχο να ενισχύουµε την πολυνοµία, που τελικά µόνο σύγχυση
έχει επιφέρει στους πολίτες. Και σίγουρα η Κυβέρνηση δεν επι-
διώκει να παραπλανήσει κανέναν.

Τώρα, όσον αφορά το εισπρακτικό κοµµάτι της υπόθεσης, το
οποίο ακούσαµε το πρωί, σίγουρα θα έχουµε σηµαντικά έσοδα
από την εφαρµογή των εν λόγω διατάξεων.

Από την άλλη πλευρά, όµως, οφείλω να θυµίσω ότι ενδέχεται
να χάσει και η πολιτεία από την εφαρµογή της διάταξης, αφού
υπάρχει πιθανότητα και για µείωση των δηµοσίων εσόδων από
την παροχή της έκπτωσης του 10%, σχετικά µε την εφάπαξ εξό-
φληση της εισφοράς και απώλεια δηµοσίων πόρων, από τη δια-
φορά που θα προκύψει στην απόδοση της εισφοράς για τις

αµοιβές προσωπικού των πολεοδοµικών υπηρεσιών, αλλά και
του ΕΤΕΡΠΣ.

Υπάρχει πιθανότητα και για απώλεια εσόδων και από τη µη επι-
βολή προστίµων ανέγερσης και διατήρησης αυθαιρέτων εφόσον
καταργούνται και απώλεια εσόδων και από τη χορήγηση φορο-
λογικών απαλλαγών από εισφορές στο ΙΚΑ

Άρα δεν είναι µόνο φοροεισπρακτικό το µέτρο, αλλά δίνει,
πραγµατικά, µια µόνιµη λύση σε όλους εκείνους τους ανθρώ-
πους οι οποίοι είναι αντιµέτωποι για πάνω από δύο δεκαετίες,
όπως είπαµε, µε το πρόβληµα και πιο σηµαντικά ακόµα το διευ-
θετεί έτσι ώστε να µην προκύψει ξανά από εδώ και πέρα.

Νοµίζω ότι αυτά θα έπρεπε να σκεφθούν οι αγαπητοί συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν νοµίζω ότι τους ενδιαφέρει καθό-
λου το όλο θέµα τουλάχιστον σε ό,τι αφορά την πολιτική τους,
γιατί µε ανυπαρξία προτάσεων και µε µικροπολιτικά πυροτεχνή-
µατα είναι και ο τρόπος που πολιτεύονται.

Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση µε την παρούσα ρύθµιση επι-
χειρεί τελικά να θεραπεύσει και µε τρόπο ολοκληρωµένο αλλά
και µακροπρόθεσµο –κάτι που είναι πολύ σηµαντικό- αυτό το κοι-
νωνικό πρόβληµα και δεν προσπαθεί να το κρύψει κάτω από το
χαλί ούτε να παραπλανήσει τους πολίτες. Αντίθετα, προσπαθεί
να βάλει οριστικά µία τάξη σε µία κατάσταση που διαιωνιζόταν
και κυριολεκτικά ζηµίωνε το δηµόσιο, αλλά τελικά εξέθετε και
τους πολίτες απέναντι στο κράτος και την πολιτεία.

Σίγουρα θα υπάρχει κάποιο κόστος. Όµως, δεν θα πρέπει να
ξεχνάµε ότι διανύουµε την ίδια στιγµή µια δύσκολη οικονοµική
συγκυρία, το ξεπέρασµα της οποίας απαιτεί κατ’ αρχήν σύνεση
–όπως θα πω εγώ- µετά συνδυασµό και υπεύθυνες αποφάσεις.
Και δυστυχώς, τα µεγάλα χρονίζοντα κοινωνικά προβλήµατα δεν
λύνονται ούτε µε τις θολές θέσεις που ακούσαµε χθες από τον
Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εδώ µέσα, αλλά ούτε
και µε ακαθόριστες πολιτικές και σίγουρα δεν λύνονται µε λαϊκι-
σµό. Λύνονται µε ορθολογικό σχεδιασµό και µε υπευθυνότητα. Η
Κυβέρνηση αυτό το γνωρίζει πολύ καλά και πάνω σ’ αυτήν τη λο-
γική οικοδοµεί και όλη τη µεταρρυθµιστική της πολιτική.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και εγώ

για τη συντοµία του χρόνου.
Θα κλείσουµε τις δευτερολογίες µε τον κ. Βορίδη, Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα το λόγο για δύο ζητήµατα. Το ένα είναι για να δηλώ-

σουµε την υποστήριξή µας σε µία τροπολογία η οποία αφορά
τους εργαζόµενους-απολυµένους τώρα- στην ΕΑΣΘ «ΟΜΟ-
ΣΠΟΝ∆ΙΑ», οι οποίοι δεν έχουν πάρει ακόµα τις αποζηµιώσεις
τους. Αυτό είναι ένα ζήτηµα, λοιπόν, που πρέπει να αντιµετωπι-
στεί, γιατί χρονίζει. Υπάρχει µια διαδικασία εκκαθαρίσεως εκεί η
οποία χρονίζει µε αποτέλεσµα να µη µπορούν να πάρουν τα χρή-
µατά τους ορισµένοι άνθρωποι.

Θεωρώ, λοιπόν, πέραν του ότι είναι αυτονοήτως νόµιµο το να
περιµένουµε να τελειώσει η διαδικασία της εκκαθαρίσεως ώστε
να δούµε τι πρόκειται να γίνει µε το ζήτηµα αυτό, ότι οδηγεί σε
πολύ µεγάλη δυσκολία ορισµένους ανθρώπους και θα πρέπει να
γίνει δεκτή η συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία νοµίζω ότι υπο-
στηρίζεται από Βουλευτές όλων των πτερύγων. Μέχρι στιγµής
τουλάχιστον έχω ακούσει τη στήριξη όλων των κοµµάτων, του-
λάχιστον της Αντιπολιτεύσεως.

Το δεύτερο ζήτηµα τώρα για το οποίο πήρα το λόγο είναι διότι
ακούω µε πολλή προσοχή ένα επιχείρηµα από την πλευρά της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, το οποίο υπό µία έννοια βεβαίως
αγγίζει την Κυβέρνηση –προφανώς- αλλά αγγίζει και εµάς και
αφορά στο θέµα της τακτοποιήσεως εν πάση περιπτώσει –θα πω
την άποψή µου γι’ αυτό- των ηµιυπαιθρίων χώρων.

Το επιχείρηµα αυτό είναι το εξής: Συνοπτικά λέγοντάς το θα
πω ότι είναι το επιχείρηµα της νοµιµότητας. ∆ηλαδή, σε τελευ-
ταία ανάλυση λέει πώς είναι δυνατόν εν όψει του ότι κάθε φορά
η διοίκηση βρίσκεται µπροστά σε µία προβληµατική κατάσταση,
να έρχεται εκ των υστέρων να αποδέχεται την πραγµατική κατά-
σταση και υπό µία έννοια να τη ρυθµίζει, αν όχι να τη νοµιµοποιεί.

Αυτό απευθύνεται και σ’ εµάς ως κριτική, αν θέλετε, ειδικώς
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γιατί η δική µας παράταξη έχει ευαισθησία στα ζητήµατα του
νόµου και της τάξης. Πιστεύουµε και υποστηρίζουµε τη νοµιµό-
τητα. ∆εν µας αρέσουν οι έκνοµες συµπεριφορές και πιστεύουµε
ότι πρέπει να υπάρχει ένα κράτος το οποίο –αν µη τι άλλο- κυ-
ρίως και πρωταρχικά θα πρέπει να επιβάλλει το νόµο.

Το ερώτηµα, όµως, εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
κάτι απλό. Θα τον επιβάλουµε αυτόν το νόµο ή όχι; ∆ιότι αν πάτε
σ’ αυτήν την εκδοχή, στη λογική δηλαδή της υποστηρίξεως µιας
αυστηρής εδώ και συνεπούς εφαρµογής του νόµου, υποθέτω ότι
θα πρέπει να βγουν συνεργεία έξω και όχι µόνο να επιβάλουν τα
πρόστιµα ανεγέρσεως και διατηρήσεως, αλλά να κάνουν και
αυτό που πραγµατικά, προβλέπεται από το νόµο, δηλαδή να επα-
ναφέρουν τις αρχικές χρήσεις. Μιλώ για τους ηµιυπαίθριους,
όσον αφορά τις αρχικές χρήσεις.

Εποµένως, να γκρεµίσουν ό,τι έχει φτιαχτεί, να ελευθερώσουν
τους χώρους, προκειµένου να έχουν την πραγµατική τους
χρήση. Φαντάζοµαι ότι αυτό, επεκτεινόµενο, θα έπρεπε να γίνει
και σε οποιοδήποτε καθεστώς αυθαιρέτου δοµήσεως υπάρχει.
Όποιο είναι αυθαίρετο θα πρέπει να έχει την ίδια τύχη.

Επαναλαµβάνω πως εµείς υποστηρίζουµε την εφαρµογή του
νόµου και της τάξεως. Όµως, υποστηρίζουµε την εφαρµογή του
νόµου και της τάξεως, όταν υπάρχει µια διοίκηση που έχει λάβει
µια στοιχειώδη πρόνοια και µια στοιχειώδη µέριµνα. Άµα δεν
υπάρχει αυτή η διοίκηση –επιτρέψτε µου- διαχρονικά, αυτή την
ιστορία µε τη λεγόµενη τελευταία «νοµιµοποίηση των αυθαιρέ-
των» πόσες φορές την έχουµε ακούσει; Γιατί, λοιπόν, αφού είναι
η τελευταία νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων, στη συνέχεια έχουµε
να νοµιµοποιήσουµε και άλλα; Γιατί; ∆ιότι προφανώς δεν λει-
τουργεί η διοίκηση. Και εγώ δεν είπα ότι από εδώ και πέρα θα
αρχίσει να λειτουργεί. ∆εν πείθοµαι καθόλου σε αυτό. ∆εν πεί-
θοµαι καθόλου στο ότι το πρόβληµα είναι νοµοθετικό. ∆εν είναι
νοµοθετικό το πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι διοικητικό. Το πρό-
βληµα είναι να λειτουργήσουν οι µηχανισµοί της διοικήσεως. ∆εν
µπορούµε να το λύσουµε εδώ στη Βουλή µε καινούργιες νοµο-
θεσίες. Όµως, εγώ τι να κάνω εδώ, αν οι πολεοδοµίες δεν κά-
νουν τη δουλειά τους;

Εγώ συµφωνώ απόλυτα µε την παρατήρηση του κ. Σπηλιό-
πουλου που άκουσα, ότι ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε απεκδύεται της
ευθύνης του ΠΕΧΩ∆Ε, διότι αυτό είναι του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και η αρµοδιότητα έχει µεταφερθεί στις νοµαρχίες. Πράγ-
µατι, έχει µεταφερθεί η αρµοδιότητα στις νοµαρχίες, αλλά εµένα,
ως εκπρόσωπο κάποιων πολιτών, µε ενδιαφέρει η συνολική λει-
τουργία της διοικήσεως. Σε τελευταία ανάλυση κάποιος έχει την
εποπτεία για το πώς λειτουργούν οι νοµαρχίες. Μπορεί να µην
την έχει ο κ. Σουφλιάς και να την έχει ο κ. Παυλόπουλος. ∆εν έχει
τόσο µεγάλη σηµασία αυτό. Κοιτάµε εδώ το αδιαίρετο της Κυ-
βερνήσεως. Όµως, πρακτικά τι θα γίνει; Τι είναι αυτό που λέµε
σήµερα;

Ξέρετε ότι οποιαδήποτε νοµοθεσία καταλύεται, όταν τελικώς
γίνεται µαζική παραβίασή της. Απαγορεύεται να περνάτε τον κόκ-
κινο φωτεινό σηµατοδότη. Βεβαίως. Όµως, άµα αρχίσουµε όλοι
και περνάµε τον κόκκινο φωτεινό σηµατοδότη, προφανώς, δεν
έχει κανένα νόηµα η ύπαρξή του. Το ίδιο ισχύει και εδώ. Αν δεν
υπάρχει κανείς, ο οποίος εποπτεύει και παρακολουθεί την τή-
ρηση του νόµου, πώς πρόκειται να αντιµετωπιστεί αυτό το φαι-
νόµενο; Μοιραία θα έρθουµε µετά σε εµβαλωµατικά µέτρα.
Όµως, εν πάση περιπτώσει και σε µέτρα που κάπως θα λύνουν
το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, δύο πράγµατα λέω -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- που
είναι τα εξής: Ας κάτσουµε να δούµε –και αυτό είναι ένα ζήτηµα
πρωτίστως πολιτικό- πώς θα καταστήσουµε αποτελεσµατική τη
διοίκηση, ώστε να κάνει τη δουλειά της. Αυτό είναι το ένα ζήτηµα,
το οποίο είναι µεγάλο.

∆εύτερον, όταν διαµορφώνονται πραγµατικές καταστάσεις,
δυστυχώς, κάπως πρέπει να ρυθµίζονται.

Σας είπα ότι η άποψή µου εµένα δεν είναι υπέρ της τακτοποι-
ήσεως, αλλά υπέρ της νοµιµοποιήσεως, για να τελειώνουµε, να
το ρυθµίζουµε και να πηγαίνουµε στο επόµενο, ελπίζοντας ότι
µέχρι τότε θα έχει αντιµετωπιστεί η παθογένεια της διοικήσεως,

πράγµα το οποίο –εγώ δεν είµαι αφελής- ξέρω ότι δεν συµβαίνει.
Όµως, δεν έχουµε καµµιά άλλη λύση –τουλάχιστον από τα
έδρανα της Αντιπολιτεύσεως- παρά να το επισηµαίνουµε και να
ελπίζουµε ότι κάποια στιγµή η Κυβέρνηση, που πρωτίστως έχει
διοικητική δουλειά και όχι νοµοθετική, θα κάνει αυτό που πρέπει
να κάνει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Βορίδη.
Θα κλείσουµε τη συζήτηση του συζητούµενου…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό

λεπτό…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): ∆εν έχετε το δικαί-

ωµα, κύριε συνάδελφε. Σας άφησα καθ’ υπέρβαση τρία λεπτά,
αλλά δεν έχετε δικαίωµα.

Να αρχίσουµε τώρα µε τις υπουργικές παρεµβάσεις. Το λόγο
έχει ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Μπέζας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών): Κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία την οποία κατέθεσε η κ.
Παπακώστα, µε γενικό αριθµό 633 και ειδικό αριθµό 161, δεν γί-
νεται δεκτή. Όµως, θα εξεταστεί σε συνταξιοδοτικό νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών.

Η τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Τραγάκης µε γενικό αριθµό
644 και ειδικό αριθµό 167 δεν γίνεται δεκτή. Θα εξεταστεί σε συ-
νταξιοδοτικό νοµοσχέδιο.

Η τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Τραγάκης µε γενικό αριθµό
645 και ειδικό αριθµό 168 θα εξεταστεί στο επόµενο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών.

Τέλος, η τροπολογία την οποία κατέθεσαν οι συνάδελφοι κύ-
ριοι Καράογλου και Ορφανός και αφορά τους απολυµένους
πρώην εργαζόµενους στην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών
Θεσσαλονίκης, µε γενικό αριθµό 642 και ειδικό αριθµό 165 γίνε-
ται δεκτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Υπουργέ.
Εποµένως, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 642 και ειδικό

αριθµό 165 των κυρίων Ορφανού και Καράογλου γίνεται δεκτή.
Ο Υφυπουργός κ. Γκιουλέκας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆υο λόγια µόνο γι’ αυτήν την τροπολογία που αφορά στην εξά-

µηνη παράταση της έκδοσης προκήρυξης για την αδειοδότηση
των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών.

Επειδή ακούστηκαν πολλά και ανεύθυνα σε αυτήν την Αί-
θουσα, τουλάχιστον από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να σηµειώσω, αντιστρέφοντας, βέβαια, και τα βέλη της κριτικής,
το εξής:

Μόνο για κωλυσιεργία δεν µπορεί να κατηγορηθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση.

Μόνο για έλλειψη ενδιαφέροντος δεν µπορεί να κατηγορηθεί
αυτή η Κυβέρνηση, η οποία από το 2004 και µετά τι έκανε; Ήρθε
ακριβώς να βάλει τάξη, κανόνες λειτουργίας σ’ ένα εντελώς
άναρχο τοπίο.

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις, οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ –
επειδή προφανώς τα έχουµε ξεχάσει όλα αυτά, εγώ προέρχοµαι
και από το χώρο των µέσων ενηµέρωσης και βιωµατικά τα έχω
ζήσει- από το 1989, 1990 που έγινε η έκρηξη της πολυφωνίας
των µέσων ενηµέρωσης, οι προηγούµενες κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ κυρίως από το 1993 έως το 2004 δεν έκαναν απολύτως
τίποτα για το χώρο του Τύπου. Μα απολύτως τίποτα! Και ο περί-
φηµος νόµος περί Τύπου δεν ίσχυσε ποτέ.

Τι έκανε αυτή η Κυβέρνηση από το 2004 και µετά; Είµαι ανα-
γκασµένος να θυµίσω το νόµο για τον περιφερειακό τύπο, ο
οποίος οργανώθηκε και έφτασε να γίνει νόµος του κράτους µετά
από µία πρότυπη διαδικασία πράγµατι, µιας δηµόσιας διαβού-
λευσης που διήρκησε περίπου δυόµισι έτη. Να θυµίσω το νόµο
για τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και τις προβλέψεις για το ελά-
χιστο απασχολούµενο προσωπικό που πρέπει να έχει το κάθε
µέσο ενηµέρωσης, προκειµένου να λειτουργήσει. Όλα αυτά δεί-
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χνουν ακριβώς τη φροντίδα αυτής της Κυβέρνησης και τον
τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει τα µέσα ενηµέρωσης.

Κατ’ αρχάς, δεν καταλαβαίνω από πού κάποιοι ανακάλυψαν
ότι βρισκόµαστε σε οιονεί προεκλογική περίοδο. Τα ακούω αυτά
από την εποµένη των εκλογών του 2007, ότι βρισκόµαστε δήθεν
συνεχώς σε προεκλογική περίοδο. Έχουµε δουλειά µπροστά
µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μην ανησυχείτε τόσο πολύ,
όταν θα έρθει η ώρα των εκλογών, θα τα πούµε.

Από την άλλη πλευρά, όµως, επειδή ακούστηκαν εδώ κάποιος
ισχυρισµός περίεργος περί οµηρίας και εκβιασµού των µέσων
ενηµέρωσης, µήπως ξεχνάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι εί-
δους µεταχείριση έχει αυτή η Κυβέρνηση από τα περισσότερα
µέσα ενηµέρωσης; Πού αποδίδει, λοιπόν, αυτή η υποτιθέµενη
οµηρεία και ο εκβιασµός, οφέλη για την παρούσα Κυβέρνηση;
Κάθε άλλο.

Επειδή ακούστηκε από τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής ότι οι
συµβασιούχοι, λέει, στην ΕΡΤ έχουν φρακάρει την κρατική τηλε-
όραση, εγώ το µόνο που θα ήθελα να θυµίσω στον κ. Κακλαµάνη
είναι ότι τα αποτελέσµατα των εκλογών στην ΕΡΤ δείχνουν και
την πολιτική προέλευση πολλών εργαζοµένων. ∆εν κατάλαβα,
στην ΕΡΤ που το ποσοστό τουλάχιστον, της ΠΑΣΚΕ αγγίζει πε-
ρίπου το 80%, κατηγορείται η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
–µιλάµε για αποτελέσµατα εκλογών στην ΕΡΤ επί διακυβέρνη-
σης του τόπου από τη Νέα ∆ηµοκρατία- ότι έχει φρακάρει την
ΕΡΤ από συµβασιούχους; ∆εν το κατάλαβα αυτό. Εάν κατηγο-
ρείται η Νέα ∆ηµοκρατία γιατί µετέτρεψε τις συµβάσεις πολλών
εργαζοµένων στην ΕΡΤ σε συµβάσεις αορίστου χρόνου και όλοι
αυτοί, οι περισσότεροι, τουλάχιστον, συµβασιούχοι, ήταν συµ-
βασιούχοι που έρχονταν πριν από το 2004, ε, τότε, κύριοι συνά-
δελφοι διαλέξτε επιτέλους τι θέλετε. Εάν στρέφεστε εναντίον
ανθρώπων που σε κάθε περίπτωση δεν έχουν καµµία σχέση µε
την παρούσα Κυβέρνηση, όσον αφορά στην επιλογή τους εννοώ,
γιατί εργάζονταν στην ΕΡΤ πολύ πριν έρθει η Νέα ∆ηµοκρατία
στη διακυβέρνηση του τόπου, τότε από εκεί και πέρα προφανώς,
εσείς έχετε άλλο τρόπο να κάνετε ανάγνωση και των αποτελε-
σµάτων των εκλογών και του τρόπου µε τον οποίο συµπεριφέ-
ρεται ο κάθε εργαζόµενος.

Για εµάς οι εργαζόµενοι ξέρετε, δεν χωρίζονται σε πράσινους,
κόκκινους, µπλε. Για εµάς είναι εργαζόµενοι που έχουν ανάγκη,
πραγµατικά, µιας εργασιακής µονιµότητας και ειρήνης και όπου
µπορούµε, το κάνουµε. Το ίδιο κάναµε και στα µέσα ενηµέρω-
σης.

Εάν ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα και θέλουµε αυτήν την εξάµηνη
παράταση, είναι γιατί µετά από την προεργασία που έχει γίνει
απ’ αυτήν την Κυβέρνηση, δηλαδή από τη δηµιουργία των χαρ-
τών συχνοτήτων που έχουν τελειώσει και για τα ραδιοφωνικά,
αλλά και για τα τηλεοπτικά πράγµατα της χώρας µας –ο χάρτης
είναι γνωστό ότι βρίσκεται στο Υπουργείο Μεταφορών- είναι γιατί
θέλουµε να ρυθµίσουµε και τις υπόλοιπες λεπτοµέρειες, προ-
κειµένου να προχωρήσουµε στην έκδοση της προκήρυξης για
την αδειοδότηση.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µόνο γι’ αυτό, για έλλειψη σπουδής, έλ-
λειψη ενδιαφέροντος και έλλειψη οργανωµένης δουλειάς, δεν
µπορεί να κατηγορηθεί η παρούσα Κυβέρνηση για το χώρο των
µέσων ενηµέρωσης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχει τεθεί από το συνάδελφό µας τον κ. Σπηλιόπουλο ένα ερώ-
τηµα, αλλά επειδή δεν έχει δικαίωµα τριτολογίας, δεν µπορεί να
το θέσει ο ίδιος.

Έχετε να δηλώσετε κάτι για τον αποκλεισµό του περιφερεια-
κού τύπου από τις κρατικές διαφηµίσεις; Έχετε να πείτε κάτι επ’
αυτού;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι απολύτως σαφές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Παρακαλώ, κύριε

Σπηλιόπουλε, ετέθη το ερώτηµά σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κύριος συνάδελφος αναφέρεται στην
κρατική διαφήµιση, να πω το εξής.

Κανένας δεν αποκλείεται από την κρατική διαφήµιση. Αντί-
θετα, πρέπει να πληροφορήσω το Τµήµα, ότι οι καταγγελίες για
περιπτώσεις όπου η κρατική διαφήµιση δεν κατανέµεται σωστά

–γιατί αυτό ανήκει στην αρµοδιότητά µου- είναι ελάχιστες σε
σχέση µε τις καταγγελίες που υπήρχαν παλιότερα. ∆ιότι θυµό-
µαστε πάρα πολύ καλά πως κάποτε χρησιµοποιούσαν οι κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ την κρατική διαφήµιση ανάλογα µε το πού
έβλεπε, πού έστρεφε το βλέµµα κάθε µέσο ενηµέρωσης πολι-
τικά. Και τα ηµέτερα από τα υµέτερα χωρίζονταν και η κρατική
διαφήµιση πήγαινε ως δώρο ή bonus µόνο σε εκείνα από τα µέσα
ενηµέρωσης, τα οποία ευνοούσαν τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ,
σε αντίθεση µε το σηµερινό καθεστώς, το οποίο ακριβώς σας
λέω ότι έχει οδηγήσει σε µια εύρυθµη κατάσταση. Και επικαλού-
µαι µόνο το γεγονός ότι έχουν ελαχιστοποιηθεί οι καταγγελίες
για το ζήτηµα αυτό.

Από εκεί και πέρα, όποια προβλήµατα υπάρχουν, είµαστε εδώ,
κύριε συνάδελφε, για να βοηθήσουµε ακριβώς την εύρυθµη λει-
τουργία του Τύπου. Να σας θυµίσω τέλος ότι η απόφαση, η
οποία εξεδόθη πρόσφατα για το δικαίωµα δηµοσίευσης κρατι-
κών κατραχωρήσεων, είναι µια απόφαση σύµφωνα µε το νόµο
που ζήτησαν όλες οι ενώσεις του περιφερειακού Τύπου να ισχύ-
σει, ακριβώς για να αποµακρυνθούν από την αγορά των µέσων
ενηµέρωσης άτοµα που δεν είχαν καµµία σχέση µε την υπεύθυνη
ενηµέρωση του ελληνικού λαού, άτοµα τα οποία νέµονταν την
κρατική διαφήµιση απλώς, χωρίς να προσφέρουν τίποτα στην
ενηµέρωση του λαού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Θα κλείσουµε τη συζήτηση του παρόντος σχεδίου νόµου µε
την αγόρευση του Υφυπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, του κ. Σταύρου Καλο-
γιάννη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τώρα που κλείνει η συζήτηση, η οποία ήταν πραγµατικά πολύ
ενδιαφέρουσα, επιτρέψτε µου να ανακεφαλαιώσω ορισµένα
πράγµατα σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 643
και ειδικό 166 και να δώσω ορισµένες απαντήσεις ή διευκρινίσεις
σε θέµατα τα οποία τέθηκαν από τους συναδέλφους.

Κατ’ αρχάς θέλω να επαναλάβω και να τονίσω ότι η συγκεκρι-
µένη ρύθµιση αφορά µόνο τακτοποίηση χώρων που βρίσκονται
σε κτήρια τα οποία έχουν νόµιµη οικοδοµική άδεια. Αυτό είναι
ξεκάθαρο. Αναφερόµαστε δηλαδή σε χώρους οι οποίοι βρίσκο-
νται εντός του εγκεκριµένου περιγράµµατος του όγκου ενός κτη-
ρίου που έχει νόµιµη άδεια.

Παράλληλα µε τη ρύθµιση αυτή παίρνουµε πολύ σοβαρά
µέτρα και πολύ µελετηµένα µέτρα και ρυθµίσεις µε µοναδικό
σκοπό την αποτροπή του φαινοµένου αυτού στο µέλλον.

Ειδικότερα, περιορίζονται οι ηµιυπαίθριοι χώροι στο 15% του
συντελεστή δόµησης έναντι ποσοστού 20% που ισχύει µέχρι σή-
µερα.

∆εύτερον, το βάθος των ηµιυπαίθριων περιορίζεται σε ένα
µέτρο και ογδόντα εκατοστά Γιατί το κάνουµε αυτό; Για να µην
είναι δυνατή η δηµιουργία ενός αυτοτελούς δωµατίου, ακριβώς
όπως γινόταν δηλαδή µέχρι τώρα, τα τελευταία είκοσι πέντε χρό-
νια.

Τρίτο και πολύ σηµαντικό, κατανέµεται εφεξής το σύνολο των
τετραγωνικών µέτρων που αντιστοιχούν στους ηµιυπαίθριους
χώρους, αναλογικά σε κάθε όροφο κάθε καινούργιας οικοδοµής,
κάτι το οποίο επίσης δεν γινόταν µέχρι τώρα µε αποτέλεσµα
αυτό το οποίο βλέπουµε να παρουσιάζεται σε πολλά από τα ση-
µερινά κτήρια.

Λαµβάνονται παράλληλα µέτρα και για τους κλειστούς χώ-
ρους. Συγκεκριµένα, οι υπόγειοι χώροι σε οικοδοµές εντός σχε-
δίου και εντός ορίων οικισµού, διότι για οικοδοµές εκτός σχεδίου
αυτό ισχύει από το 2003, έχουν εφεξής οροφή, η οποία δεν θα
υπερβαίνει τα ογδόντα εκατοστά έναντι ενάµισι µέτρου σήµερα
από την οριστική στάθµη του εδάφους. Οι ισόγειοι κλειστοί
χώροι στάθµευσης αυτοκινήτου εφεξής θα υπολογίζονται στο
συντελεστή δόµησης. Συνεπώς θα είναι εξαιρετικά δύσκολο για
κάποιον ιδιοκτήτη ή έναν κατασκευαστή ή ένα µηχανικό, ο οποίος
κατασκευάζει ένα τέτοιο χώρο και ο οποίος προσµετράται στο
συντελεστή δόµησης, να αλλάξει τη χρήση του.

Για την τακτοποίηση της αλλαγής χρήσης των ηµιυπαίθριων
και κλειστών χώρων είπαµε ότι επιβάλλεται καταβολή εισφοράς
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η οποία ανέρχεται στο 10% της αξίας του χώρου που τακτοποι-
είται.

Υπήρξε σήµερα µία παρέµβαση από τον Υπουργό και είπε ότι
εφόσον ο ιδιοκτήτης είναι πολύτεκνος –αποδέχθηκε την πρόταση
που έκανε η εισηγήτριά µας- η καταβολή αυτή του προστίµου
ανέρχεται στο µισό, στο 5% δηλαδή, της αξίας του χώρου που
τακτοποιείται.

Επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, να δώσω
µία έµµεση απάντηση σε αυτό που είπε ο κ. Κακλαµάνης, ότι δη-
λαδή ο Υπουργός ήρθε εδώ έχοντας στο νου του τη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση και µη αποδεχόµενος απολύτως τίποτα. Και µόνο
το γεγονός ότι ο Υπουργός έκανε αποδεκτή πρόταση που κατα-
τέθηκε στη Βουλή, την οποία µόλις ανέφερα, δείχνει ότι ο Υπουρ-
γός και όλοι εµείς ήρθαµε για να ακούσουµε, να συζητήσουµε.
Πραγµατικά κατατέθηκαν ενδιαφέρουσες προτάσεις και όσες
από αυτές αξιολογούµε ότι µπορεί να ενσωµατωθούν, όπως η
συγκεκριµένη, ενσωµατώνονται στο νοµοσχέδιο.

∆ύο-τρία θέµατα, τα οποία έθεσαν οι συνάδελφοι. Κατ’ αρχήν,
κύριε Σπηλιόπουλε, δεν έχουν καταργηθεί οι έλεγχοι από τα πο-
λεοδοµικά γραφεία, είτε στους ΟΤΑ Α’ βαθµού είτε στους ΟΤΑ Β’
βαθµού. ∆εν ισχύει δηλαδή αυτό το οποίο αναφέρατε. Προφα-
νώς αναφέρεστε στο νόµο του 2003, όπου δεν προβλεπόταν κα-
νένας απολύτως έλεγχος από τις πολεοδοµίες κατά τη
διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών αδειών -οι µηχανικοί ήταν υπεύ-
θυνοι για την έκδοση των αδειών- και προβλεπόταν στο νόµο ένα
δειγµατοληπτικό ποσοστό 2% ελέγχων στις άδειες που είχαν εκ-
δοθεί την προηγούµενη χρονιά. Συνεπώς επαναλαµβάνω, δεν
έχει καταργηθεί µε τις διατάξεις που ισχύουν σήµερα κανένας
έλεγχος. Όχι µόνο επιτρέπονται, αλλά οφείλουν οι δήµοι και οι
νοµαρχίες να κάνουν τους ελέγχους που προβλέπονται από τη
νοµοθεσία.

Τέθηκε το ερώτηµα από τον κ. Λαφαζάνη τι γίνεται µε τη µε-
ταβίβαση, πώς θα µεταβιβάζονται οι χώροι αυτοί. Νοµίζω ότι τα
πράγµατα είναι πολύ απλά – και αναφέρθηκε και ο κύριος Υπουρ-
γός σε αυτό. Θα µεταβιβάζεται το συγκεκριµένο κτήριο που έχει,
ας πούµε, εκατό τετραγωνικά και εφόσον έχει και δέκα τετρα-
γωνικά ηµιυπαίθριο χώρο, θα αναγράφεται στο συµβόλαιο:
πλέον δέκα τετραγωνικών µέτρων που έχουν τακτοποιηθεί βάσει
του νόµου τάδε.

Σε ό,τι αφορά τα δηµοτικά τέλη, ερώτηµα που επίσης τέθηκε
από πολλούς συναδέλφους. Είναι προφανές ότι θα υπάρχουν δη-
µοτικά τέλη για τους συγκεκριµένους χώρους. Επιτρέψτε µου
εδώ να κάνω µία αναφορά και να πω ότι σήµερα πάρα πολλοί
δήµοι επιβάλλουν δηµοτικά τέλη και στους ηµιυπαίθριους χώ-
ρους. Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, αυτούς τους δήµους, δεν αλλάζει
απολύτως τίποτα στο συγκεκριµένο θέµα.

Να κάνω και µία αναφορά σε ό,τι αφορά το ποσό του παρα-
βόλου. Είπαµε ότι είναι 250 ευρώ ή 350 ευρώ αναλόγως της πε-
ριπτώσεως, εκ των οποίων 20 ευρώ αποδίδονται στο οικείο
πολεοδοµικό γραφείο, ακριβώς για να ενισχυθεί το συγκεκριµένο
γραφείο -το λέει ρητά ο νόµος- και 40 ευρώ αποδίδονται στο
ΕΤΕΡΠΣ. Όπως γνωρίζετε όλοι πολύ καλά, είναι ένα ταµείο το
οποίο χρηµατοδοτεί έργα αναπλάσεως σε αστικό περιβάλλον.

Θα κλείσω µε µία αναφορά στα γενικά πολεοδοµικά σχέδια και
στα ΣΧΟΟΑΠ, τα οποία ανέφεραν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Ει-
πώθηκε σε αυτήν την Αίθουσα και χθες και σήµερα ότι δήθεν τα
γενικά πολεοδοµικά σχέδια και ΣΧΟΟΑΠ, διακόσια τον αριθµό,
που είχαν ανατεθεί από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, ήρθε η Κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η συγκεκριµένη πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου και τα σταµάτησε, τα κατήργησε και µάλιστα ο
κ. Αµοιρίδης µε ρώτησε πόσα ΣΧΟΟΑΠ έχω εγκρίνει. Η απά-
ντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι πολύ απλή: Κανένα, διότι η αρ-
µοδιότητα εγκρίσεως των ΣΧΟΟΑΠ δεν ανήκει στον Υπουργό ή
στον Υφυπουργό ΠΕΧΩ∆Ε.

Ποια είναι η αλήθεια, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τη
διετία 1995-1996 από το Β’ ΚΠΣ είχαν ανατεθεί περισσότερες
από εκατό µελέτες γενικών πολεοδοµικών σχεδίων σε όλη τη
χώρα. Όφειλαν οι συγκεκριµένες µελέτες να έχουν ολοκληρω-
θεί στο χρονικό πλαίσιο που έθετε το Β’ ΚΠΣ, δηλαδή το 2001. Η
αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι το 2004 που αναλάβαµε το ΥΠΕΧΩ∆Ε,
όχι µόνο δεν είχε ολοκληρωθεί καµµία από τις µελέτες που είχαν

ανατεθεί τη διετία 1995-1996, το χειρότερο ήταν ότι οι µελέτες
αυτές δεν µπορούσαν να συνεχίσουν να χρηµατοδοτούνται από
το Γ’ ΚΠΣ, διότι ήταν µη επιλέξιµες.

Απορώ πώς συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ µας ρωτάνε γιατί δεν χρη-
µατοδοτούµε τις συγκεκριµένες µελέτες από το ∆’ Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης, από το ΕΣΠΑ. Μα είναι µη επιλέξιµη δαπάνη.
Πρώτον αυτό.

∆εύτερον, έχουν χρηµατοδοτηθεί µερικώς από το Β’ Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης.

Τρίτον, δώσαµε λύση και σε αυτό το πολύ µεγάλο πολεοδο-
µικό πρόβληµα που απασχολούσε όλη τη χώρα. Εξασφαλίσαµε
εθνικούς πόρους, γιατί µόνο µέσω εθνικών πόρων µπορούσαν
πλέον τα συγκεκριµένα γενικά πολεοδοµικά σχέδια να προχω-
ρήσουν, βρήκαµε το αναγκαίο ποσό της τάξεως των 20.000.000
ευρώ και σταδιακά αυτά τα συγκεκριµένα γενικά πολεοδοµικά
σχέδια, που επαναλαµβάνω είχαν ανατεθεί το 1995-1996, ολο-
κληρώνονται και αποδίδονται οι συγκεκριµένες εκτάσεις στους
πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καλογιάννη για τις διεξοδικές απαντήσεις τις οποίες έδωσε.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας των

τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών: «Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών,
Κανόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων, ∆ιαδικασία Τα-
χείας Αδειοδότησης και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφιση
τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 640 και ειδικό αριθµό 163 των Υπουργών κυρίων Παπα-
θανασίου και Παυλόπουλου, σχετικά µε την παράταση προθε-
σµίας για την έκδοση προκήρυξης µε αντικείµενο τη χορήγηση
τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών αδειών µέχρι τις 31 ∆εκεµβρίου
2009;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς η µε γε-

νικό αριθµό 640 και ειδικό αριθµό 163 τροπολογία έγινε δεκτή
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 641 και ειδικό 164 του Υπουργού κ. Παπαθανασίου, σχε-
τικά µε την εξαίρεση από το φορολογικό απόρρητο για τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς η µε γε-

νικό αριθµό 641 και ειδικό αριθµό 164 τροπολογία έγινε δεκτή
οµόφωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 643 και ειδικό 166 των Υπουργών κυρίων Παπαθανασίου
και Σουφλιά και της κ. Φάνης Πάλλη-Πετραλιά, σχετικά µε την
τροποποίηση-συµπλήρωση των διατάξεων του ν. 1577/85, δη-
λαδή του ΓΟΚ, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς η µε γε-

νικό αριθµό 643 και µε ειδικό αριθµό 166 τροπολογία έγινε δεκτή
κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία των κυρίων
Ορφανού και Καράογλου µε γενικό αριθµό 642 και ειδικό αριθµό
165;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Συνεπώς η µε

αριθµό 642 και ειδικό αριθµό 165 τροπολογία έγινε δεκτή οµό-
φωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικο-
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νοµικών «Κανόνες Τεκµηρίωσης Ενδοοµιλικών Συναλλαγών, Κα-
νόνες Υποκεφαλαιοδότησης Επιχειρήσεων, ∆ιαδικασία Ταχείας
Αδειοδότησης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων και η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται
για άλλη συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 15.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 14 Ιουλίου 2009 και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

1086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ’ - 9 ΙΟΥΛΙΟΥ 2009 1087


